
W W W . T A A D O L N E W S P A P E R . I R

 واگذاري موقت 
 سرخابي ها

 به پيمانكاران

 ترديد 
 در كار آمدي

 وام جديد مسكن 

شانسموفقيتسازمانخصوصيسازي
برايواگذاريسرخابيهاكماست

»تعادل«پيامدهاياحتماليسياست
تسهيلاتي98بربازارملكرابررسيميكند

نيـاز اقتـصاد ايـران

 صفحه 3  صفحه 9 

   Vol.5  No .1372  Tue. May 7 . 2019  سه شنبه  17 ارديبهشت 1398  اول رمضان 1440  سال پنجم  شماره 1372 16صفحه  قيمت:4000 تومان

 همين صفحه  

رنا
:اي
س

عك

دلار
--

يورو
--

تمام سكه
5100000  تومان

شاخص بورس
215820

»ش��يفت به تهاتر نف��ت-كالا« در دس��تور كار 
دولت قرار گرفت. معاون اول رييس جمهوري در 
تازه ترين نشست ش��وراي عالي توسعه صادرات 
غيرنفتي كشور از وزير صنعت درخواست كرد تا 
ظرف دو هفته آينده، دستورالعملي براي مبادله 
كالا ب��ا كالا در بازاره��اي هدف صادرات��ي ايران 
تدوين شود. هدف از صادرات كالا در برابر واردات 
كالا »توس��عه ص��ادرات ايران و تامي��ن نيازهاي 
اساسي كش��ور« عنوان ش��ده اس��ت. بر همين 
اساس، اسحاق جهانگيري، با تاكيد براستفاده از 
ظرفيت بازار همسايگان، از متولي وزارت صنعت 
درخواس��ت كرد كه از توان اتاق اي��ران در ايجاد 
تشكيلاتي با حضور رايزنان بازرگاني براي افزايش 
صادرات و رفع موانع تجاري بهره ببرد. معاون اول 
رييس جمهوري همچنين با بي��ان اينكه وظيفه 
فرماندهي صادرات كشور برعهده وزارت صنعت 
است، عنوان كرد كه اين وزارتخانه هر اختياري در 
جهت توسعه صادرات نياز داشته باشد، از طريق 
مصوبه دولت يا ستاد مقابله با تحريم در اختيارش 
قرار خواه��د گرف��ت. جهانگي��ري همچنين از 
»وزارت صنعت، معدن و تج��ارت«، »وزارت امور 
اقتصادي ودارايي«، »بانك مركزي«، »س��ازمان 
برنامه و بودجه« و »اتاق بازرگاني ايران« خواست 
تا در جهت حمايت از صادرات جلسه اي تشكيل 
دهند و با رف��ع موانع صادرات، نح��وه حمايت از 
بازرگانان و تجار كشور را بررس��ي كنند تا آنها با 

مشكلات كمتري روبه رو باشند.

  خواسته جهانگيري چه بود؟ 
اس��حاق جهانگيري با بيان اينكه توسعه صادرات 
كالا و خدمات اصلي تري��ن و حياتي ترين اولويت 
كشور اس��ت، تاكيد كرد: مهم ترين پيشران رونق 
توليد، توسعه صادرات است. او با بيان اينكه يكي 
از شاخص هاي موفقيت و پيشرفت كشورها توان 
ص��ادرات محص��ولات، كالاها و خدم��ات آنها به 
بازارهاي جهاني و منطقه اي اس��ت، افزود: امروز 

ص��ادرات موضوعي حيات��ي، وظيف��ه اي ملي و 
قانوني است و بايد تلاش كنيم تا كالاها و خدمات 
با كيفيت و مطابق با اس��تانداردهاي بين المللي 
براي عرضه و رقاب��ت در بازاره��اي جهاني ارايه 
كنيم. ب��ه گزارش ايرن��ا، جهانگيري با اش��اره به 
اهمي��ت ص��ادرات غيرنفتي در س��ال 98 تاكيد 
كرد: توس��عه صادرات كالا و خدمات اصلي ترين 
و حياتي ترين اولويت كش��ور و مهم ترين وظيفه 
امروز همه بنگاه ها و مديران اس��ت تا بتوانيم ارز 
مورد نياز براي واردات كالا هاي اساسي به كشور 
را فراهم كنيم. رييس شوراي اقتصاد با بيان اينكه 
در س��ال جاري از س��وي مقام معظم رهبري به 
عنوان سال »رونق توليد« نامگذاري شده، افزود: 
مهم ترين پيش��ران رونق توليد، صادرات است و 
بايد در اين جهت تلاش خ��ود را دو چندان كنيم 
تا صادرات كالاهاي غيرنفتي كشور بيش از پيش 
افزايش يابد. او با اشاره به برنامه امريكايي ها براي 
كاس��تن منابع درآمدي و كاهش ارزآوري كشور 
اظهار كرد: مردم انتظار دارند كه مديران كش��ور 
با طراح��ي و برنامه هاي مناس��ب كاري كنند كه 
معيشت آنها كمتر دچار آس��يب شده و كشور به 
لحاظ اقتصادي و توس��عه دچار اختلال نشود. او 
به اهميت كشورهاي همس��ايه و بازارهاي هدف 
در توسعه تجارت كش��ور و اس��تفاده از ظرفيت 
همس��ايگان براي افزايش صادرات بر استفاده از 
ظرفيت بخش خصوصي تاكيد كرد و خواس��تار 
بهره گيري وزارت صنعت، از توانمندي اتاق ايران 
در ايجاد تشكيلاتي با حضور رايزنان بازرگاني به 
منظور تدوين و طراحي ساز و كارهاي لازم براي 
رفع موانع صادرات و تسهيل در مبادلات تجاري 
شد.  به گفته او، وظيفه فرماندهي صادرات كشور 
برعهده وزارت صنعت اس��ت و اين وزارتخانه هر 
اختياري در جهت توس��عه صادرات نياز داش��ته 
باش��د از طريق مصوب��ه دولت يا س��تاد مقابله با 
تحريم در اختيار اين وزارتخانه قرار خواهد گرفت. 
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معاون اول رييس جمهوري به 5 نهاد اقتصادي دستور صادراتي داد 

تغيير ريل نظام تجاري كشور احسانسلطاني|
اقتصاددان|

اخيرا معاون اول رييس جمهور طي درخواس��تي از 
اقتصاددانان خواسته است كه براي اجراي سياست 
كوپني يا آزاد نظر خ��ود را ارايه كنن��د. براي درك 
دقيق تر از اي��ن موضوع، ما بايد ن��گاه كنيم كه كجا 
هستيم. كشورها در زمان جنگ تجربه كوپني شدن 
دارند زيرا در زمان جنگ منابع كش��ور صرف جنگ 
مي ش��ود و چند صد هزار نفر به صورت مس��تقيم و 
غيرمستقيم درگير جنگ مي ش��وند كه از نيروهاي 
مولد خارج مي ش��وند. از طرف ديگ��ر هزينه جنگ 
بالاست و به لحاظ نيروي انساني كه در عرصه توليد 
بايد باشد، دچار كمبود شديد مي شويم. بنابراين در 
اين شرايط كش��ورها به كوپن رو مي آورند كه كشور 
بتواند با منابع محدود خ��ود ضمن مديريت جنگ، 
براي مردم نيز حداقل هاي معيشتي را فراهم كند.. 
حال كشور ايران در شرايط كنوني به دليل تحريم ها 
دچار وضعيتي شده اس��ت كه صادرات نفت خود را 
در س��طح بالايي از دست داده اس��ت. اما بايد توجه 
داشت كه در س��ال هاي جنگ به وضعيتي رسيديم 
كه عايدي كشور از 10 ميليارد دلار هم كمتر بود اما 
در حال حاضر حتي اگر با سناريوهاي بدبينانه نگاه 
كنيم مي توانيم س��الانه 30 ميلي��ارد دلار صادرات 
داشته باش��يم و علاوه بر اين، بيش از 100 ميليارد 
دلار ذخي��ره ارزي داريم و براي 5 س��ال مي توانيم 
روي اي��ن درآمدها حس��اب كنيم. بر اين اس��اس، 
آمار واردات و مخارج زندگي، گوياي اين اس��ت كه 
نياز م��ردم براي داش��تن يك زندگ��ي معمولي كه 
ش��امل نهاده هاي توليدي و اقلام وارداتي مي شود، 
حدود 30 الي 40 ميليارد دلار هزينه س��الانه است. 
بنابراين ب��ا توجه به ذخاي��ر ارزي و درآمد صادراتي 
قابل پيش بيني مي توانيم كشور را براي 3 الي 5 سال 
آينده به لحاظ درآمدي تامين كنيم. بنابراين با توجه 
به هزينه اداره كش��ور براي مردم و نه دولت، در واقع 
با تمركز بر هزينه اي كه براي زندگي مردم مورد نياز 
اس��ت، با در نظر گرفتن بدترين سناريوي درآمدي، 
مي توانيم با برنامه ريزي دقيقي تا 5 سال آينده ادامه 
دهيم. در اين م��دت نيز با مذاكره تيم ديپلماس��ي 
بايد به حل مش��كلاتي ك��ه اكنون بر س��ر اقتصاد 

كشور س��ايه افكنده، فايق بياييم. اما اكنون اقتصاد 
كشور بيش از حد معمول به هم ريخته كه علت اين 
موضوع آن است كه در جنگ اقتصادي، سفته بازان 
و سودجويان اخبار منفي را به بازار تلقين مي كنند. 
خروج سرمايه آزاد بوده و واردات هر نوع كالايي نيز 
آزاد اس��ت. در اين وضعيت، ايجاد آن نوع ش��رايط 
جاي تعجب ندارد.  در اين شرايط نظام سهميه بندي 
به هيچ وجه پيشنهاد نمي ش��ود. جواب اين سوال را 
مي توانيم به اين صورت بدهيم ك��ه با بالابردن يك 
واحدي كالا به بهانه اعطاي سهميه بندي، قيمت آن 
كالا در بازار حدود 3 الي 4واحد بالا مي رود. در واقع 
گراني به بهانه يارانه و تورم واقعي، رابطه يك به يك 
نيس��ت، بلكه رابطه يك به 3 و حتي يك به 4 است. 
بنابراين اعطاي كوپن اصلا راه حل منطقي نيست و 
پس از مدتي كاركرد خود را از دست مي دهد. در اين 
صورت، يارانه در واقع باري بر دوش دولت و زحمت 

مضاعفي براي مردم خواهد بود. 
كوپني كردن نيز به اين معناس��ت كه روي اقتصاد 
كشور خود مهر ورشكس��تگي بزنيم. بنابراين بهتر 
اس��ت كه مديريت صحيح اقتص��ادي را جايگزين 
اين قبيل راه حل هاي ناهمگون كني��م. اگر واردات 
باز باشد و بازار ارز مديريت نش��ود، قيمت ارز مانند 
اتفاقي كه در سال گذش��ته رخ داد، بالا مي رود و به 
صورت نامتعارف ارزش پول ملي كش��ور را كاهش 
مي دهد. اين موضوع وضعيت آنارشيس��تي است و 
هرج و مرج را زياد مي كند. در سال گذشته ما 800 
هزار تن پياز و سيب و زميني صادر كرديم و به جاي 
آن م��وز وارد كرديم. در كدام اقتصادي كه ش��رايط 
س��خت بر آن حاكم اس��ت، مايحتاج ضروري مردم 
صادر مي ش��ود و به جاي آن موز وارد مي شود؟  همه 
اين موارد نش��ان دهنده س��وءمديريت و بي كفايتي 
اس��ت. بنابراين به ج��اي بازگذاش��تن همه چيز يا 
كوپني كردن كالاها، بايد مديريت صحيح اقتصادي 
و كنترل ش��ده را جايگزين كنيم. ي��ك تيم اجرايي 
براي كنترل ب��ازار ارز و واردات و ص��ادرات در راس 
كار قرار بگيرد ك��ه منفعتي از بنگاه داري نداش��ته 
باشد و در واقع مديران سالم در راس كار باشند تا با 
مديريت صحيح نظام اقتصادي كشور، از نياز به هر 

نوع سيستم كوپني و يارانه اي، بي نياز شويم. 

بر اقتصاد كشور مهر ورشكستگي نزنيد
گزارشسخن نخست

 همين صفحه  
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اول  مع���اون  اخي��را 
ر  ييس جمه�����و ر
ط��ي درخواس��تي از 
خواسته  اقتصاددانان 
اس��ت كه براي اجراي 
سياست كوپني يا آزاد 
نظر  خود را ارايه كنند. 
ب��راي درك دقيق تر از 
اين موضوع، ما بايد نگاه كنيم كه كجا هستيم. 
كش��ورها در زمان جنگ تجربه كوپني شدن 
دارند زيرا در زمان جنگ منابع كش��ور صرف 
جنگ مي ش��ود و چند صد هزار نفر به صورت 
مستقيم و غيرمستقيم درگير جنگ مي شوند 
كه از نيروهاي مولد خارج مي ش��وند. از طرف 
ديگر هزينه جنگ بالاس��ت و به لحاظ نيروي 
انس��اني كه در عرصه توليد بايد باش��د، دچار 

كمبود شديد مي شويم. 
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يادداشت

 نگاهي بر افزايش سرمايه
 از طريق تجديد ارزيابي

محمودرضايي|
در حس��ابداري تعهدي، ارزش دارايي ها به بهاي 
تمام ش��ده تاريخي يعن��ي ب��ه قيمت هايي كه 
خريداري شده اند، ثبت مي شوند. در كشورهايي كه 
تورم زيادي وجود دارد، پس از گذشت حتي چند 
سال از تاسيس شركت، دارايي هاي ثابت مشهود 
ارزشي بس��يار متفاوت از آنچه ثبت شده اند، پيدا 
مي كنند. اين شركت ها مي توانند دارايي هاي ثابت 

مشهود خود نظير زمين، ساختمان...

بازار سرمايه

 بازگشت خرس ها
 به بازار سهام

سميراابراهيمي|
روز گذشته، شاخص هاي بازار سرمايه با ريزش هاي 
سنگين و عجيبي  مواجه بودند. به طوري كه صف 
هاي خريد روزه��اي اخير، تبديل ب��ه صف هاي 
فروش سنگين ش��ده بود و اگر بخواهيم با ادبيات 
بورس بازان، وضعيت را توصيف كنيم، بايد بگوييم 
كه بازار از دس��ت گاوه��اي آرام و نجي��ب خريدار 
خارج شده و ذات خرسي فروشنده آن آشكار شده 
است.  اما روي ديگر سكه اين است كه بررسي آمار 
معاملات و بازدهي  هايي كه تاكنون مشاهده شده،  
حاكي از اين است كه اگر به بورس لقب پربازده ترين 
و حاشيه س��ازترين بازار در س��ال 98 داده ش��ود، 
بي راه نگفته ايم. براس��اس اطلاعات به روز شده در 
15ارديبهشت در سامانه مرکز پردازش اطلاعات 
مالی ايران، ش��اخص كل در يك م��اه اخير بالغ بر 
20 درصد سود آوري داشته و اين موضوع با بررسي 

بازدهي شاخص هاي صندوق هاي در سهام كه...
5
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معاون اول رييس جمهوري  به 5 نهاد اقتصادي دستور صادراتي داد 

مخالفت  مجلس  با  تغيير قيمت بنزين

تغيير ريل نظام تجاري كشور

خبر

س��خنگوي كميس��يون حقوق��ي و قضايي 
مجل��س ش��وراي اس��لامي گفت: س��رعت 
رس��يدگي به پرونده ه��اي وارده ب��ه ديوان 
عدالت اداري با تصويب و نهايي ش��دن طرح 
اص��لاح م��وادي از قانون تش��كيلات و آيين 

دادرسي ديوان افزايش مي يابد.
بررس��ي س��ه طرح اصلاح م��وادي از قانون 
تش��كيلات و آيين دادرس��ي ديوان عدالت 
اداري، ط��رح حماي��ت و تش��ويق مطلعين 
مفاسد اداري و اقتصادي و طرح پيش فروش 
س��اختمان در دس��تور كار عص��ر دي��روز - 
دوشنبه - كميسيون حقوقي قضايي مجلس 

شوراي اسلامي قرار داشت. 
حجت الاسلام »حس��ن نوروزي« سخنگوي 
كميس��يون حقوقي قضايي با تشريح دستور 
كار اي��ن كميس��يون در گفت وگ��و ب��ا ايرنا 
اظهارداشت: دراين نشست اصلاح موادي از 
طرح قانون تشكيلات و آيين دادرسي ديوان 
عدالت اداري با حضور رييس ومعاونان ديوان 
عدال��ت اداري، نماينده مرك��ز پژوهش هاي 
فقه��ي ق��م، معاون��ان وزارت دادگس��تري، 
معاون��ان حقوقي قوه قضايي��ه و نمايندگاني 

از وزارت اطلاعات مورد بررسي قرار گرفت.
نماين��ده م��رم رباط كري��م و بهارس��تان در 
مجلس دهم ش��وراي اس��لامي با بيان اينكه 
در اين جلس��ه 7 ماده از طرح اصلاح موادي 
از قانون تش��كيلات و آيين دادرس��ي ديوان 
عدالت اداري مورد بررسي قرار گرفت، گفت: 
اين طرح جديد از مزيت ه��اي قابل توجهي 
برخ��وردار اس��ت از جمل��ه اينكه، س��رعت 

رسيدگي به پرونده ها را به همراه دارد.
نوروزي، ج��ذب و تربيت قاض��ي متخصص 
در ديوان عدال��ت اداري، افزاي��ش دقت در 
رس��يدگي ب��ه پرونده ه��اي هيات هاي حل 
اختلاف، قوي تر ش��دن ضمان��ت در اجراي 
دس��تگاه هاي  ك��ردن  پاس��خگو  اح��كام، 
اجرايي و رف��ع ابهام و ش��فافيت در قانون را 
از ديگر مزاياي طرح اص��لاح موادي از قانون 
تش��كيلات و آيين دادرس��ي ديوان عدالت 

اداري برشمرد.
سخنگوي كميسيون حقوقي قضايي مجلس 
خاطرنش��ان كرد: كلي��ات و جزييات برخي 
مواد تصويب و بررس��ي جزييات برخي ديگر 
نيز به نشس��ت هاي آينده كميسيون موكول 
شد. براساس اين گزارش، اعضاي كميسيون 
دو طرح حمايت و تش��ويق مطلعين مفاسد 
اداري و اقتص��ادي، و ط��رح پي��ش ف��روش 
ساختمان را در نشس��ت هاي بعدي بررسي 

مي كنند.

رسيدگي به پرونده هاي ديوان 
عدالت اداري سرعت مي يابد

ديپلماسي

س��خنگوي وزارت خارج��ه چين دوش��نبه عصر 
به وقت تهران از اج��راي دقيق تعه��دات ايران در 
»برجام« و تلاش ب��راي تداوم حف��ظ آن با كمك 
طرف هاي مربوط خبر داد. به گزارش گروه بين الملل 
خبرگزاري فارس، به نوشته »گلوبال تايمز« »گنگ 
شوانگ« سخنگوي وزارت خارجه چين در نشست 
مطبوعاتي هفتگ��ي درب��اره سرنوش��ت برجام و 
چشم انداز سياس��ت اعمال فشار حداكثري توسط 
امريكا و پس از تصميم دولت اين كشور در متوقف 
كردن صدور معافيت از تحريم هاي نفتي ايران پاسخ 
داد. اين ديپلمات چيني با تاكيد بر اجراي جامع و 
موثر برجام از سوي ايران گفت: »برجام، يك توافق 
چندجانبه و تصويب شده توسط ش��وراي امنيت 
سازمان ملل است كه به حفظ ساز و كار بين المللي 
عدم اشاعه سلاح هسته اي و همچنين صلح و ثبات 
در خاورميانه منجر شده است.« سخنگوي وزارت 
خارجه چين در ادامه اف��زود: »چين بطور كامل با 
تحريم هاي يك جانبه و به اصطلاح خارج از حيطه 
ايالات متحده عليه اي��ران مخالفت مي كند و بارها 
تاكيد كرده كه همكاري هاي معمول در حوزه انرژي 
بين ايران و ساير كش��ورها كاملا منطقي و قانوني 
اس��ت و بايد محافظت و محترم شمرده شود.« اين 
ديپلمات چيني در خاتمه اظهار داشت كه چين از 
اجراي كامل تعهدات ايران تحت برجام تقدير كرده 
و با طرف هاي درگير براي حفظ و اجراي اين توافق 
همكاري مي كند. ايران روز دوش��نبه اعلام كرد كه 
در پي تحريم هاي جديد امريكا و لغو معافيت هاي 
خريداران نفت، تصميم گرفت��ه در روزها ي آينده 
تصميمات وي��ژه اي را در واكنش ب��ه تحريم هاي 
يكجانبه امريكا عملياتي كند. دولت امريكا بامداد 
ش��نبه 14 ارديبهش��ت )به وقت تهران( بر خلاف 
مفاد توافق هسته اي، بخش تازه اي از فعاليت هاي 
صلح آميز هس��ته اي ايران را نيز مش��مول تحريم 
قرار داد. بر اس��اس بيانيه اي كه در س��ايت وزارت 
خارجه امريكا ق��رار گرفت، »ماي��ك پامپئو« وزير 
خارجه امريكا مدعي ش��د كه اين تصميم با هدف 
»محروم س��ازي ايران از هرگونه مسيري به سوي 

تسليحات هسته اي« اتخاذ شده است.

پكن:  مخالف  تحريم هاي 
يكجانبه امريكا عليه ايران هستيم

جهان

 تعرفه هاي  غيرمنتظره
 پكن و بازارها را غافل گيركرد
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ترخيص اقلام اظهار ش��ده به گمرك ب��دون نياز به 
اصلاح ثبت س��فارش، طبق رديف تعرفه استنباطي 
گمرك و مش��روط به ثابت بودن ش��رح تجاري كالا 
بلامانع است. به گزارش وزارت امور اقتصاد و دارايي 
براي جلوگيري از رسوب كالا در بنادر دستورالعملي 
به گمرك ابلاغ كرده است. بر اساس گزارش گمرك، 
ترخيص اقلام اظهار شده به اين سازمان بدون نياز به 

اصلاح ثبت س��فارش، طبق رديف تعرفه استنباطي 
گمرك و مش��روط به ثابت بودن ش��رح تجاري كالا 
بلامانع اس��ت. در صورتي ك��ه كالاي اظه��اري به 
گمرك، جزو كالاي گروه يك باش��د ضمن بررس��ي 
كالا توس��ط گمرك، رديف تعرف��ه كالا تغيير پيدا 
كرده و در گروه كالايي 2 ق��رار مي گيرد؛ در صورت 
ارايه نامه از س��وي بان��ك عامل مربوط��ه مبني بر 

پرداخت مابه التفاوت توسط ذي نفع، ادامه تشريفات 
گمركي بلامانع اس��ت. اگر بر اس��اس بررس��ي هاي 
انجام شده، مطابق رديف تعرفه استنباطي گمرك، 
كالاي موردنظر در گروه چهارم كالايي قرار گيرد كه 
ثبت سفارش آنها از سوي س��تاد فرماندهي اقتصاد 
مقاومتي ممنوع ش��ده اس��ت، امكان ترخيص كالا 

مقدور نخواهد بود.

اعلام شرط جديد ترخيص كالا بدون نياز به اصلاح ثبت سفارش 

كلان

 سامانه پيامكي روزنامه تعادل 

مخاطبانعزيزميتوانندنظرها،انتقاداتوپيشنهادهايخوددرمورد
مطالبمختلفروزنامهراباذكرجزئياتبهاينسامانهپيامكنمايند.

به شماره  30005320 در دسترس شماست 



روي موج خبر

 اولين نشس�ت مس�وولان ايراني و اروپايي 
اينستكس در بروكسل برگزار مي شود؛ميزان|

نشست كارشناسي ايران، سه كشور اروپايي )آلمان، 
انگليس و فرانسه( و اتحاديه اروپا درباره اينستكس 
)سازو كار تبادلات تجاري سه كشور اروپايي با ايران( 
امروز در بروكس��ل برگزار مي ش��ود. در اين نشست 
»پر فيشر« رييس اينستكس و »علي اصغر نوري« 
مديرعامل »ساتما« يا همان »ساز و كار ويژه تجارت 
و تامين مالي ايران و اروپ��ا« كه نهاد ايراني متناظر 
اينستكس است، حضور خواهند داشت.اين نخستين 
نشست با حضور روساي دو نهاد ويژه ايراني و اروپايي 

تبادل مالي براي حفظ برجام است.

 تشكيل شبكه ملي دولت زنان وزارت كشور 
در سال ۹۸ پيشنهاد شد؛ مهر|

مشاور وزير كشور در امور زنان و خانواده در نخستين 
نشست مش��ترك مديران دفاتر بانوان و خانواده، 
تعدادي از مديران زن فرهنگي و اجتماعي، سياسي و 
انتخابات، بازرسي و ازريابي عملكرد استانداري هاي 
سراسر كشور از تشكيل شبكه ملي دولت زنان وزارت 
كشور خبر داد.فريبا نظري در نخستين گردهمايي 
مديران زن دفاتر بانوان، سياسي، اجتماعي و بازرسي 
استانداري ها خاطرنشان كرد: با حمايت سازمان 
شهرداري ها و دهياري هاي كشور به منظور تشكيل 
ش��بكه ملي دولت زنان وزارت كش��ور نخستين 
گردهمايي بانوان دهيار، بخشدار، معاون فرماندار، 
فرماندار، معاون مديركل، مديركل و معاون استاندار 
سراسر كشور تا پايان سال جاري تشكيل خواهد 
شد.نظري ابراز اميدواري كرد: با تشكيل اين شبكه 
 و برقراري ارتباط منس��جم ميان اعضا اين شبكه، 
ش��اهد نقش آفريني روزافزون بانوان در مناصب 

مديريتي باشيم.

 اع�ام وص�ول دو س�وال از وزي�ر آموزش 
و پرورش؛ خانه ملت|

يك عضو هيات رييسه مجلس دو فقره سوال نماينده 
مردم سبزوار از وزير آموزش و پرورش را اعلام وصول 
كرد.عليرضا رحيمي در جلسه علني ديروز مجلس 
گفت: دو فقره س��وال حس��ين مقصودي نماينده 
مردم س��بزوار از وزير آموزش و پرورش اعلام وصول 
مي شود.وي گفت: موضوع س��وال اول در خصوص 
عدم توجه به تغذيه و رفاه دانش آموزان خوابگاه هاي 
ش��بانه روزي و موضوع س��وال دوم از وزير آموزش و 
پرورش در خصوص استفاده از طرح خريد خدمت 
آموزشي با وجود بلاتكليفي نيروهاي حق التدريسي و 

آموزش ياران نهضت اسلامي است.

 تاكنون هيچ فرمانداري استعفا نداده است؛ 
ايلنا|

معاون سياسي اجتماعي اس��تانداري تهران گفت: 
تاكنون هيچ يك از مديران، فرمانداران و معاونانشان در 
استان تهران براي شركت در انتخابات مجلس استعفا 
نداده اند.ش��كرالله حسن بيگي در جمع خبرنگاران 
با اش��اره به برگزاري دو انتخابات مجلس و نيز ميان 
دوره اي مجلس خبرگان در دوم اسفند سال جاري، 
گفت: زم��ان ثبت نام داوطلب��ان انتخابات مجلس 
شوراي اسلامي از ۱۰ آذر امس��ال آغاز مي شود و تا 
۱۶ همين ماه ادامه دارد.وي تاكيد كرد: بر اس��اس 
جدول زمان بندي انتخابات مجلس شوراي اسلامي، 
داوطلبان مشمول ماده ۲۹ قانون انتخابات در روزهاي 
دهم تا شانزدهم خرداد فرصت دارند تا از سمت هاي 

خود استعفا دهند.

 بررس�ي زمينه هاي گس�ترش روابط ايران 
و نيجر ؛ ايرنا|

وزير امور خارج��ه گفت: زمينه هاي زي��ادي براي 
گسترش هرچه بيشتر روابط و همكاري ميان ايران و 
نيجر وجود دارد و لازم است دولت و پارلمان هاي دو 

كشور در اين زمينه تلاش بيشتري كنند.
محمدج��واد ظري��ف در ديدار با »س��وولي ايدي« 
نايب رييس مجلس نيجر و اعضاي گروه دوس��تي 
پارلماني دو كش��ور بر اهميت روابط با كش��ورهاي 
آفريقايي در سياست خارجي ايران، به روابط خوب و 

دوستانه كشورمان با نيجر تاكيد كرد.
»سوولي آيدي« نايب رييس مجلس نيجر نيز ضمن 
ارايه گزارشي از سفر خود به ايران، در مورد سيل اخير و 
خسارت هاي آن از طرف دولت، پارلمان و مردم نيجر با 
مردم كشورمان ابراز همدردي و مردم ايران را سرزنده، 

خونگرم و ميهمان نواز توصيف كرد.

 استراتژي دشمن ناراضي  كردن ملت است؛ 
خبرآناين|

نماينده مردم ورامين گفت: استراتژي دشمن ناراضي  
كردن ملت است و دشمن امروز با فشارهاي اقتصادي، 
تحريم ها، تهديد، ايجاد موانع و مشكلات اقتصادي 
براي مردم به دنبال خالي كردن س��فره آنها است و 
گراني هاي لجام گسيخته نيز در همين راستا اتفاق 
مي افتد.سيدحسين نقوي حسيني در نشست علني 
ديروز در نطق ميان دس��تور خودافزود: اس��تراتژي 
دش��من ناراضي  ك��ردن ملت اس��ت و گراني هاي 

لجام گسيخته نيز در همين راستا اتفاق مي افتد.

 مجلس پيگير آزادي بازداشت ش�دگان روز 
كارگر مقابل مجلس است؛ ايسنا|

يكي از نمايندگان تهران گفت: مجلس پيگير آزادي 
بازداشت شدگان روز كارگر مقابل مجلس است.

محمدعلي وكيلي درباره تجمع  روز كارگر و روز معلم 
مقابل مجلس و حواشي آن گفت: مجلس پيگير آزادي 
بازداشت شدگان است و اين موضوع در هيات رييسه 
مجلس هم بايد مورد پيگيري قرار گيرد؛ ما اميدواريم 
اين افراد هرچه زودتر آزاد شوند. نماينده مردم تهران 
ادامه داد: در شرايطي كه ما به نهايت نرمش در داخل 
نياز داريم اين برخورد با كساني كه مطالبات صنفي 
دارند به صلاح نيست. اينها مجلس را خانه خودشان 
مي دانند و حتي ممكن اس��ت عصبانيت خود را به 
نمايندگان نشان دهند. ما نبايد بين مجلس و نظام 
اين هماني برقرار كنيم و بعد اگر كس��ي به مجلس 

اعتراض كرد آن را اعتراض به كليت نظام بدانيم.

ايران2

تازهترينتوصيهحضرتآيتاللهخامنهايبهروزهداران

فرصت سحر رمضان را از دست ندهيد
حضرت آيت الله خامنه اي روز سه شنبه )۱۳۹۸/۲/۱۰( 
در جلسه درس خارج فقه، توصيه هايي را براي استفاده 
از فرصت ماه مبارك رمضان و توجه ويژه به عبادت در 

سحرهاي اين ماه، بيان كردند.
 KHAMENEI.IR به گزارش ايسنا، پايگاه اطلاع رساني 
در آستانه فرارسيدن ماه مبارك رمضان متن اين بيانات 

رهبر انقلاب را به شرح ذيل منتشر كرد: 
دوستان عزيز! ماه رمضان فرصت خيلي خوبي است، 
فرصت بسيار خوبي اس��ت. البته فرصت تبليغ است، 
فرصت تببين است، فرصت انُس با مردم است، فرصت 
كمك به فقرا اس��ت لكن از همه اينه��ا بالاتر، فرصت 
تعبّد است، فرصت تقرّب است، فرصت روزه اي است 
كه مي گيريد، فرصت نشس��تن س��ر س��فره رحمت 
الهي، سر سفره ضيافت الهي است. اين سفره ضيافتي 
كه مي گويند، اين ضيافت، همين روزه ش��ما اس��ت، 
همين نافله شما اس��ت، همين نماز شما است كه به 

جا مي آوريد.
البته اعمال ماه رمضان خيلي زياد است؛ شما ملاحظه 
كنيد در اقبال س��يدبن طاووس، براي هر شب چقدر 
اعم��ال، چقدر نمازه��اي مختلف و گوناگ��ون ]ذكر 
مي كند[ كه ما واقعا بعضي م��ان قاصريم، بعضي مان 
]هم[ جاهل به اهميت اين كارها هس��تيم -كه حالا 
محل ]بحث نيست[- لكن يك قدرِ متيقّن هايي، يك 

قدرِ اقل هايي وجود دارد كه اينها را نبايد از دست داد.

سحر ماه رمضان همه پا مي ش��وند؛ نبايد اين سحر را 
از دست داد؛ س��حر فرصت خيلي خوبي است. مكرر 
عرض كرده ايم كه اگر ماها از س��حر اس��تفاده نكنيم، 
در اين دنياي شلوغ، وقت ديگري نداريم براي خلوت 
با خودم��ان، با دلمان، با خداي خودم��ان؛ واقعاً وقتي 
باقي نمي ماند. ما گرفتاريم؛ در اين ۲۴ س��اعت، چند 
س��اعتش كه خوابيم، آن س��اعت هايي هم كه بيدار 
 هستيم، گرفتاريم؛ هر كس��ي يك مشغوليتي دارد يا 
مشغوليت هاي مختلفي دارد. آن فراغت هايي كه وجود 
داشت، امروز وجود ندارد -]البتّه[ نقص زمانه نيست، 
طبيعت زمانه اس��ت- بالاخره امروز وسايلي هست و 
زندگي، يك زندگي ماشيني است. امروز پديده هايي 
وجود دارد كه اين پديده ها در گذشته وجود نداشته؛ 

]لذا[ گرفتاري زياد است.
 نمي شود در ايام روز -چرا، ]البته[ اوحدي از مردم، 
در حال حركت، در حال معامل��ه، در حال كار فني، 
در حال كار با رايان��ه، در همه اوقات با خداي متعال 
مأنوسند و مش��غول ذكرند و ذكر دايم دارند: الّذين 
هُم علي صلاتِهِم دايمون؛ بعضي ها اين  جور هستند 
كه دايم در نمازند؛ حالا ما كه دستمان به دامن آنها 
نمي رسد و از آنها دوريم، ولي كساني آن جور هستند- 
فرصت ما فقط سحر است؛ چنانچه سحر را از دست 
بدهيم، ديگر واقعاً فرصت��ي باقي نمي ماند. خداوند 

ان شاء الّله همه تان را محفوظ بدارد.

رييسدستگاهقضا:

اجراي قانون رسيدگي به دارايي مقامات براي صيانت از حيثيت مسوولان است
گروه ايران|

آيت الله رييس��ي رييس قوه قضاييه با تاكيد بر انجام 
تكالي��ف قانوني دس��تگاه قضايي در ح��وزه مقابله با 
گراني ها، از مسوولان دولتي خواست كه پيش از ورود 
قوه قضاييه، به وظايف قانوني خود در زمينه نرخ گذاري 
و نظارت بر قيمت ها عمل كنند تا مردم، هر روز با يك 

نرخ جديد مواجه نشوند.
به گزارش اداره كل روابط عمومي قوه قضاييه، آيت الله 
سيد ابراهيم رييسي در جلسه مسوولان عالي قضايي با 
تبريك حلول ماه مبارك رمضان، ماه ضيافت الله و بهار 
قرآن، تصريح كرد: انس��ان وقتي ميزبان كسي است، 
تمام تلاش خود را به كار مي گيرد كه بهترين ها را براي 
ميهمانش فراهم كند. حال وقتي ميزبان انسان خداوند 
باش��د، قطعا بهترين ها كه همان مقام رباني حضرت 
حق اس��ت در انتظار مومنان خواهد بود و اگر بتوانيم 
حقيقت بندگي را در اين ماه بزرگ كس��ب كنيم، به 
سعادت عظيمي دس��ت يافته ايم و اميدواريم خداوند 
توفيق بهره مندي از اين فيوض��ات معنوي را به همه 
ما عطا كند.رييس قوه قضايي��ه، دگرخواهي در پرتو 
خداخواهي را از مهم ترين جلوه هاي معنوي ماه مبارك 
رمضان برشمرد و افزود: اين جلوه معنوي براي كساني 
كه مس��ووليتي بر عهده دارند، مضاعف اس��ت. امروز 
مهم ترين وظيفه مسوولان، گره گشايي از زندگي مردم 
و رفع مشكلات معيشتي است. در همين راستا، لازم 
است همه دستگاه هاي دولتي اعم از سازمان حمايت 
از حق��وق مصرف كنن��دگان، وزارت صنعت، معدن و 
تجارت و همچنين سازمان تعزيرات حكومتي، وظايف 
قانوني خود را در حوزه نرخ گذاري و نظارت بر قيمت ها 
انجام دهند و پيش از آنكه دستگاه قضايي ورود كند، 
اين وضعيت را كه مردم هر روز با يك نرخ جديد مواجه 

مي شوند، سامان دهند.
 آيت الله رييسي با طرح اين پرس��ش كه فارغ از نظام 

عرضه و تقاضا، چه كساني قيمت مسكن، خودرو، ارز، 
طلا و مايحتاج ضروري م��ردم را تعيين مي كنند، بر 
نظارت بر نرخ ها خصوصا در وضعيت فعلي تاكيد كرد و 
يادآور شد: وظيفه مهم مسوولان دولتي اين است كه از 
اين افزايش لجام گسيخته قيمت ها كه موجب نگراني 
مردم مي شود، جلوگيري كنند و قطعا قوه قضاييه نيز 
همانند گذشته به تكاليف قانوني خود در اين زمينه عمل 
مي كند و دادستان ها نيز همكاري هاي لازم را در اين 

حوزه خواهند داشت.

 م�اه رمضان بهتري�ن فرصت ب�راي احياي 
فرهنگ صلح و سازش است

رييس قوه قضاييه، يكي ديگر از جلوه هاي ماه مبارك 
رمض��ان را كاهش دعاوي و جرم و جنايت در كش��ور 
عنوان كرد و افزود: طبق همه آمارها، هرس��اله در ماه 
مبارك رمضان ش��اهد كمترين ميزان ورودي پرونده 

به دادگس��تري ها و مراجع انتظامي هستيم. علاوه بر 
اين، اين ايام بهترين زمان براي احياي فرهنگ صلح و 
سازش است كه از دوران قديم در آموزه هاي ديني و ملي 
ما وجود داشته و بر اساس آن، اغلب دعاوي و نزاع هاي 
جزئي با ريش سفيدي و كدخدامنشي ميان بستگان و 
حتي تجار و بازاريان، به سازش منتهي مي شده و كمتر 

موضوعات به عدليه و محكمه ارجاع مي شده است.
 آيت الله رييسي خاطرنشان كرد: اين يك الگوي قابل 
توجه براي محققان و پژوهشگران است كه تاثير توجه به 
معنويت و نزديكي به ساحت قرب الهي را بر شكل گيري 
دعاوي، تنش ها و ارت��كاب جرايم و همچنين احياي 
فرهنگ ميانجيگري و اصلاح ذات البين بررسي كنند 
تا بتوان به ش��كلي دقيق و برنامه ريزي شده، از بستر 
معنوي ماه مبارك رمضان براي تعميق و نهادينه سازي 
فرهنگ صلح و سازش و همچنين پيشگيري از دعاوي 

و جرايم استفاده كرد.

  آراي�ش متناس�ب در براب�ر آراي�ش جنگ�ي 
اقتصادي دشمن، تقويت اقتصاد داخلي است

رييس قوه قضاييه در ادامه با اشاره به فرمايشات اخير 
مقام معظم رهبري مبني ب��ر ضرورت اتخاذ آرايش 
متناس��ب در برابر آرايش جنگي دش��من، تصريح 
كرد: امروز دشمن در حوزه هاي اقتصادي، سياسي 
و رس��انه اي، آرايش جنگي به خود گرفته و اين امر 
ايج��اب مي كند كه همگان با ي��ك روحيه انقلابي و 
جهادي، وضعيت متناسبي در برابر اين آرايش جنگي 

داشته باشيم.
آيت الله رييس��ي گفت: آرايش متناس��ب در جبهه 
اقتصادي، تقويت ظرفيت هاي اقتصاد داخلي، رونق 
توليد و اش��تغال و توجه هر چه بيشتر به مولفه هاي 

اقتصاد مقاومتي است. 
در حوزه سياسي، بهترين آرايش و وضعيت، انسجام 
مل��ي و همصدايي و پرهيز از ارس��ال هرگونه پيام و 
سيگنال سازش و تسليم است. امروز ارسال اين قبيل 
پيام ها كه حاكي از عقب نشيني در برابر دشمن باشد، 
محكوم به شكست است. در حوزه رواني و رسانه اي 
نيز، آش��نايي ب��ا ترفند هاي جنگ رواني دش��من و 
مقابله با اين ترفندها، بهتري��ن و موثرترين راهبرد 

به شمار مي آيد.

 جناي�ات اخير در غزه نش�ان مي ده�د امريكا 
و رژيم صهيونيستي به هيچ اصولي پايبند نيستند

ريي��س قوه قضاييه با اش��اره به جناي��ت اخير رژيم 
صهيونيستي در حمله به مردم بي گناه غزه و شهادت 
شماري از زنان و كودكان فلسطيني، اين وضعيت را 
كه دس��تاورد حمايت هاي بي، چون و چراي امريكا 
از رژيم اش��غالگر قدس اس��ت، براي همگان عبرت 
آموز دانست و تاكيد كرد: اين، ماهيت امريكاست و 
نشان مي دهد كه به هيچ موازين و اصولي جز منافع 

س��لطه طلبانه خود پايبند نيست. بر همين اساس، 
مناس��ب ترين آرايش م��ا در برابر اي��ن دولت هاي 
جنايتكار، مقاومت و ايستادگي تحت رهنمود هاي 
داهيان��ه مق��ام معظم رهب��ري )مدظل��ه العالي( و 
همچنين تقويت توانمندي هاي داخلي و بهره گيري 
صحيح از نيروي انساني كارآمد، متخصص و متعهد 

است.
 آيت الله رييسي در بخش پاياني سخنان خود با اشاره 
به قانون »رس��يدگي به دارايي مقامات، مسوولان و 
كارگزاران جمهوري اسلامي ايران« مصوب سال ۹۴ 
كه پس از تصويب مجلس از س��وي شوراي نگهبان 
و مجمع تش��خيص مصلحت نظام نيز بررس��ي و به 
دستگاه قضايي ابلاغ شده است، اظهار كرد: آيين نامه 
اجرايي اين قانون كه تهيه آن بر عهده دستگاه قضايي 
نهاده شده، در حال نهايي شدن است و به زودي اين 
قانون كه مبناي آن اصل ۱۴۲ قانون اساس��ي است، 

به مرحله اجرا درخواهد آمد.

 با اجراي قانون رسيدگي به دارايي مسوولان، 
دنبال مچ گيري نيستيم

رييس ق��وه قضاييه ادام��ه داد: هدف م��ا از اجراي 
اين قانون، مچ گيري نيس��ت بلكه در پي شفافيت و 
اقدامات پيشگيرانه هستيم. در واقع، اين قانون براي 
صيانت هر چه بيشتر از حيثيت مسوولان و مقامات 
جمهوري اس��لامي است؛ به نحوي كه با تدوين ساز 
و كار هاي مناسب، عملا نظارت بر دارايي كارگزاران 
نظام به گونه اي صورت گيرد كه مس��وولان مدام از 
سوي هر شخص يا رسانه اي در معرض اتهام نباشند 
و شبه هاي در خصوص دارايي هايشان وجود نداشته 
باشد. آيت الله رييسي در پايان بر ضرورت همكاري 
همه مسوولان در قواي مختلف براي اجراي صحيح 

و دقيق اين قانون تاكيد كرد..
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چهره ها

با كش��تي هاي دشمن در 
صورت تهديد كشتي هاي 

ايران، برخورد خواهيم كرد
فرمان��ده ني��روي دريايي 
ارتش ايران گفت: ناوشكن 
دماون��د، اولين ناوش��كن 
مجه��ز ب��ه س��امانه هاي 
سنجنده بومي بسيار پيشرفته است كه به زودي شاهد 
الحاق آن به ناوگان ش��مال خواهي��م بود.به گزارش 
ميزان؛ امير دريادار حس��ين خانزادي درباره تأمين 
امنيت كش��تي هاي تجاري و نفتكش كشورمان در 
آب هاي آزاد گفت: امروز براي تأمين امنيت اقتصاد 
كشور ناوگروه هايي را به دريا اعزام كرده ايم تا ما و ساير 

كشورهاي ذي نفع از منافع دريا بهره مند شويم.
وي ادامه داد: همكارانم در ناوگان جنوب در خليج عدن 
حضور فعالي دارند. تا به امروز تهديدها مربوط به دزدان 
دريايي بود اما از اين به بعد علاوه بر اين اگر موضوع تهديد 
كشتي هاي تجاري كشورمان از سوي كشتي هاي نظامي 
دشمن مطرح شود، قطعاً با آن برخورد خواهيم كرد و 
هموطنانمان مطمئن باشند كه نيروي دريايي ارتش با 
چشماني بيدار از منافع تجاري كشورمان در دريا دفاع 
خواهد كرد.فرمانده نيروي دريايي ارتش درباره عملياتي 
شدن ناوشكن دماوند گفت: ناوشكن دماوند همين امروز 
آمادگي ورود به ناوگان دريايي كش��ورمان را دارد، اما از 
آنجايي كه مي خواهيم شاهد حضور قوي و دريانوردي 
پرقدرت اين ناوشكن باشيم، تا كامل شدن تجهيزات آن 
صبر مي كنيم.امير دريادار خانزادي خاطرنشان كرد: اين 
ناوشكن اولين ناوشكني است كه به سامانه هاي سنجنده 
بومي بسيار پيشرفته مجهز شده است و به زودي شاهد 

الحاق آن به ناوگان شمال خواهيم بود.

س��خنگوي وزارت كشور 
از اب��لاغ بخش��نامه وزير 
كش��ور خبر داد و گفت: 
در اين بخشنامه از تمامي 
دس��تگاه هاي اجراي��ي و 
نهادهاي عمومي خواسته 
ش��ده اس��ت از برگزاري 
افطاري هاي تجملاتي پرهيز كنند.به گزارش پايگاه 
اطلاع رس��اني وزارت كشور، سيدسلمان ساماني از 
ابلاغ بخشنامه وزير كشور درباره وظايف ذاتي و قانوني 
دستگاه هاي اجرايي و نهادهاي عمومي در ماه مبارك 
رمضان خبر داد و اظهار كرد: در اين بخشنامه از تمامي 
دستگاه هاي اجرايي و نهادهاي عمومي خواسته شده 
است از برگزاري افطاري هاي تجملاتي پرهيز كنند.

وي در ادامه با اشاره به ابلاغ اين بخشنامه به بيش از 
۳7 دستگاه اجرايي و نهادهاي عمومي افزود: وزارت 
صنعت، معدن و تجارت نيز موظف ش��ده نسبت 
به ايجاد نمايش��گاه عرضه مستقيم كالا، كنترل و 
نظارت داشته تا كالاهاي ضروري و مورد نياز مردم 
با قيمت و كيفيت مناسب عرضه شود.سخنگوي 
وزارت كشور تصريح كرد: وزارت بهداشت، درمان 
و آموزش پزشكي مكلف شده است بر كيفيت طبخ 
شيريني، زولبيا، باميه و غذاهاي رستوران ها و نيز 
غذاهايي كه هنگام افطار و سحر در معابر عمومي 
عرضه مي ش��وند از قبيل آش، حليم و.... كنترل و 
نظارت جدي و مستمر داشته باشد. وي خاطرنشان 
كرد: ش��هرداري ها مكلف شده اند نسبت به ترويج 
فرهنگ روزه داري با فضاسازي و تبليغات ميداني 
و اختصاص مكان مناسب و پوشيده براي رفاه حال 

مسافران در ايستگاه هاي مترو اقدام كنند.

عضو كميسيون فرهنگي 
گفت: قيمت كاغذ ظرف 
مدت يك س��ال افزايش 
۱۰ برابري داش��ته كه با 
هيچ معادله و فرمولي هم 
قابل درك نيست.احسان 
قاضي زاده هاش��مي در 
گفت وگو با باشگاه خبرنگاران، با اشاره به تأكيد مقام 
معظم رهبري درباره رسيدگي به وضعيت كاغذ از 
سوي دولت، گفت: در حوزه كاغذ ما شاهد يك سوء 
مديريت جدي بوديم، در اين مورد بر اساس قانون 

كنترل بازار كاغذ در اختيار ستاد تنظيم بازار است.
وي ادامه داد: ستاد تنظيم بازار ابتدا در زيرمجموعه 
وزارت صنعت و معدن قرار داشت كه حدود ۱۰ ماه 
پيش در يك هماهنگي ميان وزارتخانه اي به وزارت 
فرهنگ و ارش��اد منتقل ش��د، در اين بين مقادير 
بسياري كاغذ و سهميه هايي تخصيص و ارايه داده 
شد البته بر اساس اظهارات معاون اول رييس جمهور 
كاغذ بسياري به كشور وارد شده، اما به دست ناشران 

نرسيده است.
قاضي زاده هاشمي تأكيد كرد: كاغذ هاي وارداتي يا در 
جايي دپو و انبار شده يا هر اتفاق ديگري افتاده است 
كه ناشران اين گونه با كمبود كاغذ مواجه شده اند، 
مسلما زماني كه بازار اشباع نباشد قيمت كاغذ هم 
افزاي��ش خواهد يافت.وي با اش��اره به راهكار هاي 
ساماندهي به اين وضعيت هم گفت: تنها راهكار در 
مديريت اجرايي است، ما بيش از نياز بازار تخصيص 
ارز براي كاغذ قرار داديم و در دو مرحله اين تخصيص 
انجام شد تا حدي كه در مرحله دوم ۲۵ ميليون يورو 

براي واردات كاغذ پرداخت شد.

 فرمانده س��پاه پاسداران 
مي گويد: ما امروز در جنگ 
اطلاعاتي با دشمنان قرار 
داريم و اين جنگ به طور 
ش��بانه روزي در جرياني 
جدي، جهاني و قطعي در 

حال انجام است.
به گزارش روابط عمومي سپاه، سيد محمود علوي 
وزير در ديدار با س��ردار سرلشكر فرمانده كل سپاه 
با قدرداني از وزير اطلاعات و هيات همراه، فلس��فه 
وجودي وزارت اطلاعات و س��ازمان اطلاعات سپاه 
را به فلسفه وجودي دو چشم انسان تشبيه و اظهار 
كرد: وزارت اطلاعات و سازمان اطلاعات سپاه هر دو 
چشم هاي بيناي نظام و انقلاب هستند و در ميدان 
ماموريت همديگر را كامل مي كنند.سرلشكر سلامي 
با اش��اره به تحولات منطقه اي و شرايط و وضعيت 
امروز صحنه نبرد و مقابله با دشمنان انقلاب و ملت 
ايران و ضرورت هوشمندي و هوشياري عميق نسبت 
به پيچيدگي ها، سطوح و اش��كال آن خاطرنشان 
كرد: ما امروز در جنگ اطلاعاتي با دش��منان قرار 
داريم و اين جنگ به طور ش��بانه روزي در جرياني 
جدي، جهاني و قطعي در حال انجام است.. فرمانده 
كل سپاه خاطرنشان كرد: جامعه اطلاعاتي كشور 
به ويژه وزارت اطلاعات و س��ازمان اطلاعات سپاه 
در صحنه انجام ماموريت هاي خطير محوله جز به 
اخوت، برادري و همدلي با يكديگر به چيز ديگري 
نمي انديش��ند و با هم افزايي و همكاري هاي دقيق 
و موثر، توطئه ها و س��ناريوهاي دشمن را خنثي و 
توانس��ته اند به ياري خداوند آنها را با شكست هاي 

خفت بار مواجه كنند.

ريي��س ش��وراي عال��ي 
ي  ر ا س��ت گذ سيا
اصلاح طلب��ان ب��ا بي��ان 
اينك��ه »راهب��رد اصل��ي 
اصلاح طلبان در انتخابات 
كت  ر مش��ا مجل��س 
حداكثري و ت��لاش براي 
حضور حداكثري مردم است«، گفت كه دستگاه هاي 
متولي امر انتخابات نيز بايد به گونه اي عمل كنند كه 
زمينه حضور همه سلايق فراهم شود. محمدرضا عارف 
در گفت وگو با ايسنا در توضيح رويكرد اصلاح طلبان 
در انتخابات مجلس گفت: در انتخابات  اخير راهبرد 
اصلاح طلب��ان مش��اركت حداكثري و ت��لاش براي 
حضور حداكثري مردم بوده اس��ت كه آن را در چند 
انتخابات اخير دنبال كرديم لذا اميدوارم شوراي عالي 
سياست گذاري و ساير تشكل هاي اصلاح طلبان نيز 
به جمع بندي برسند تا راهبرد نهايي مان را به صورت 
رسمي اعلام كنيم.رييس فراكسيون اميد مجلس افزود: 
البته دستگاه هاي متولي امر انتخابات نيز بايد به گونه اي 
عمل كنند كه زمينه حضور همه سلايق فراهم شود. 
در اين صورت حضور جدي و معنادار مردم در انتخابات 
را شاهد خواهيم بود كه نتيجه آن افزايش مشروعيت 
و اقتدار نظ��ام خواهد بود.ع��ارف در واكنش به طرح 
مباحثي پيرامون انشقاق در بين جريان اصلاح طلب 
در انتخابات گفت: ش��نيدن صداهاي مختلف مورد 
احترام است ما نمي توانيم جلوي اظهارنظر خبرگان و 
صاحب نظران را بگيريم اما گلايه ما از رسانه ها اين است 
كه در مصاحبه هاي خود ب��ه افراد عناوين غيرواقعي 
مي دهند چون صحبت ه��ا و موضع گيري افراد بيان 

نظرات شخصي شان است..
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مركز پژوهش هاي مجلس شانس موفقيت سازمان خصوصي سازي براي واگذاري سرخابي ها را ناچيز ارزيابي كرد

واگذاري موقت سرخابي ها به پيمانكاران

در مشاغل كثيف رباتيك جاي كارگر را مي گيرد64.6 درصد تورم برای توليدكننده صنعت 

گروه اقتصاد كلان|
تاكيد بر خصوصي س��ازي دو باش��گاه مطرح فوتبال، 
يعني استقلال و پرسپوليس در حالي صورت مي گيرد 
كه بدون اصلاح برخي قوانين مرب��وط به درآمدزايي 
از مح��ل ورزش و همچني��ن تغيير اساساس��نامه دو 
باشگاه، چنانچه خصوصي سازي صورت بگيرد بقاي 
دو باشگاه را در معرض خطر قرار مي دهد. از سوي ديگر 
راه حل هاي واگذاري در ايران و شرايط اقتصادي نشان 
مي دهد واگذاري از سوي س��ازمان خصوصي سازي 
در اين مرحله شانس��ي براي موفقيت ندارد و احتمالا 
نتيجه اي مشابه ديگر شكست ها را خواهد داشت كه 
البته تبعات اجتماعي و امنيتي به بار مي آورد. درنتيجه 
به نظر مي رسد اگر هم اصرار بر خصوصي سازي وجود 
دارد، بهتر است اين امر از طريق فرابورس صورت بگيرد، 
گرچه پيمان مديريتي هم مي تواند در ش��رايط فعلي 
مناسب باشد تا با كاستن از هزينه هاي دولت، شرايط 

براي واگذاري آماده شود.
به گزارش »تع��ادل«، مركز پژوهش هاي مجلس روز 
گذشته به بررسي مس��اله خصوصي سازي دو باشگاه 
استقلال و پرسپوليس پرداخت. تجربه خصوصي سازي 
باشگاه هاي فوتبال در كشورهاي مختلف جهان و در 
بخش هاي مختلف نش��ان مي ده��د رويكرد واحدي 
براي خصوصي س��ازي و كاه��ش تصدي گري دولت 
وجود ندارد، بلكه اجراي موفق اين برنامه تابع عوامل 
و ش��رايط مختلفي بوده و الزام هاي خاص��ي دارد. در 
رابطه با واگذاري دو باشگاه استقلال و پرسپوليس به 
بخ��ش خصوصي، مي توان گفت بدون فراهم ش��دن 
زيرساخت هاي درآمدزايي باشگاه ها و تعيين ضوابط 
حرف و مش��اغل ورزش حرف��ه اي و ضوابط بيمه اي و 
مالياتي، نوع و روش واگذاري به تنهايي نمي تواند ضامن 
موفقيت خصوصي در ورزش حرفه اي باشد. واگذاري دو 
باشگاه مطرح فوتبال تنها بخشي از مساله است و بايد 
ابعادي ديگر از مساله در قالب »نظام ورزش حرفه اي 
و باشگاه داري كش��ور« به تصويب نهاد قانون  گذاري 

كشور برسد. 
نحوه اداره و مالكيت دوباش��گاه ورزش��ي استقلال و 
پرس��پوليس از ديرباز محل مناقش��ه و مباحثه افراد 
مختلفي بوده اس��ت و موضوع واگذاري اين دو نيز به 
داستاني بي فرجام كه هر زمان بوي تازگي مي دهد شبيه 
است. در دنياي امروز، ورزش فوتبال فراتر از يك مولفه 
زيربخشي فعاليت هاي بدني است و همچنين جنس 
فعاليت اين دو باشگاه صرفا توليد و عرضه كالا نيست، 
بلكه فوتبال واحدي اقتصادي با ماهيت خدماتي، كسب 
و كار ورزشي و چند وجهي شامل فرهنگي، اجتماعي، 
سياسي، رواني و حتي معنوي و داراي هويت ملي است. 
به همين دلي��ل مديريت اين بخش مهم نيازمند يك 
فرآيند نظام مند و اثر بخش است تا از دايره نظام سياسي 
و اجتماعي حاكم عدول نكنند. ضرورت بررسي الگوهاي 

واگذاري نيز از همين منظر اهميت مي يابد.

   سرخابي ها دولتي شدند
سرمايه اوليه دو باشگاه استقلال و پرسپوليس پيش 
از انقلاب متعلق به بخ��ش غيردولتي بود. با اين حال 
اسناد موجود نشان مي دهد باشگاه استقلال، يا سازمان 
ورزشي و فرهنگي تاج سابق، در موارد متعدد از محل 
بودجه عمومي وقت حمايت مي شد و نسبت به باشگاه 
پرسپوليس داراي املاك و مستغلات بيشتري بود. پس 
از انقلاب و به موجب »لايحه قانوني واگذاري سازمان 
ورزشي و فرهنگي تاج به سازمان تربيت بدني ايران« 
مصوب هشتم مهرماه 1358 شوراي انقلاب، كليه اموال 
منقول و غيرمنقول و مطالبات و ديون سازمان ورزشي و 
فرهنگي تاج همراه با پرسنل واحدهاي سازمان مذكور 
به سازمان تربيت بدني واگذاري شد. مصوبه اي ديگر در 
27 آذرماه 59 نيز كليه باشگاه هاي عمومي در سراسر 
كل را ملي اعلام كرد و اداره امور آن از طريق خودكفايي 
و خودياري مردم زير پوشش سازمان تربيت بدني قرار 
گرفت. با اين حال برخي از اموال دو باشگاه به نهادهاي 
ديگري واگذار ش��د، مثلا كلوپ تنيس اس��تقلال به 

ژاندارمري واگذار ش��د يا مجموعه فرهنگي ورزش��ي 
شهيد چمران كه سهام دارش پرسپوليس بود به بنياد 

مستضعفان رسيد.
بااين حال در قانون برنامه چهارم توسعه كه در سال 83 
به تصويب رسيد، مقرر شد فعاليت هاي اجرايي و تامين 
منابع ورزش حرفه اي، با عامليت بخش هاي خصوصي 
و تعاوني و باشگاه ها صورت بگيرد و حمايت هاي دولتي 
به پشتيباني قانوني و اداري و تسهيلاتي و كمك هاي 
اعتباري محدود ش��ود. با اين حال بند ب همان ماده، 
به هزينه كرد ي��ك درصد از اعتبارات دس��تگاه هاي 
اجرايي براي باش��گاه هاي ورزشي اش��اره داشت لذا 
عملكرد اين حكم باعث گسترش باشگاه هاي ورزشي 
از سوي صنايع وابسته به دولت شد. در تمام اين دوران 
مصوبات گوناگوني در هيات وزيران، برنامه هاي توسعه 
و بودجه هاي سالانه به تصويب رسيد اما هنوز واگذاري 
دو باشگاه مانند گذشته است. درنتيجه طي 9 سال اخير 
هيات وزيران در مورد وضعيت دو باشگاه و نحوه اداره 

باشگاه را چهار مرتبه تغيير داده است. 
با اين حال فقدان ضمانت اجرايي لازم براي تحقق اين 
احكام و عدم استفاده از حق مالكيت معنوي و نيز بهره 
ناچيز باش��گاه ها از »درآمدهاي روز مسابقه« به دليل 
نداشتن  استاديوم خصوصي و مهم تر از همه خلأ قانوني 
در استفاده باش��گاه ها از »درآمدهاي حاصل از پخش 
مسابقات ورزش��ي يا اصطلاحا حق پخش تلويزيوني 
موجب ش��ده تا اجرايي ش��دن قوانين مصوب، ميسر 
نشود. بنابراين ضروري است در تدوين و اجراي قوانين 
مربوطه، رفع موانع موجود و بهبود وضعيت اقتصادي 

باشگاه ها مدنظر باشد.

   چرايي طولاني شدن واگذاري
هم اكنون پرسپوليس به صورت شركت سهامي عام و 
استقلال به صورت شركت سهامي خاص و هر دو تحت 
مديريت و مالكيت وزارت ورزش و جوانان قرار دارند. هر 
چند دولت در راستاي كاستن از هزينه هاي خود قصد 
كاهش س��هم از اقتصاد را دارد اما شواهد ساليان اخير 
اين است كه قوه مجريه تمايل چنداني براي واگذاري 
دو باشگاه ندارد؛ اين موضوع مي تواند ريشه در عواملي 
چون وجود پايگاه قوي اجتماعي- سياسي دو باشگاه و به 
تبع آن نگراني هاي اجتماعي و امنيتي، نبود زيرساخت 
مناسب، ترس از عدم موفقيت و درنهايت منفعت مادي 
و سياسي افراد از اين مساله باشد. گرچه برخي اذعان 
دارند ادامه روند كنوني به صلاح باشگاه ها، دولت و مرد 
م نيست اما برخي با اشاره به ماهيت فوتبال در ايجاد دو 
قطبي هاي اجتماعي و ني��ز جايگاه و پايگاه فرهنگي- 
اجتماعي اين دو، به واقع نگران وقايع احتمالي پس از 
واگذاري هستند.  مسوولان سازمان خصوصي سازي 
در جلسات كارشناسي و گفت وگوهاي رسانه اي اخير 
تاكيد دارند كه واگذاري اين دو باشگاه با تمام دارايي ها 
و اموال و املاك انجام مي گيرد و صرفا نام باشگاه ها به 
فروش نخواهد رسيد. در مقابل مسوولان وزارت ورزش 
هم مدعي مي شوند اين دو باش��گاه هيچ گونه ملك و 
ساختماني ندارند و دو استاديوم مرغوبكار و درفشي فر 
هم متعلق به وزارت بوده و بر انتقال سند مالكيت اينها به 
دو باشگاه تمايلي ندارند. با وجود مصوبه هيات وزيران 
در سال 91، مجموعه هاي ورزشي مرغوبكار و درفشي فر 
به دوباشگاه استقلال و پرسپوليس تعلق گرفت اما سند 
مالكيت دو مجموعه به نام دو باش��گاه نيس��ت و حتي 
ساختمان دفتر آنها هم به نام فدراسيون فوتبال است. 

   اشكال مختلف مالكيت باشگاه ها در جهان
براي فهم بهتر از مس��اله خصوصي س��ازي در ورزش 
مي توان به چند ليگ معتبر اروپا به عنوان الگو نگريست. 
ليگ برتر انگليس پ��ر درآمدترين ليگ فوتبال جهان 
است و در سال 2018 نيز 9 تيم اين ليگ در ميان 20 
باشگاه پردرآمد جهان قرار دارند و تمام 20 تيم حاضر 
در ليگ برتر هم در زمره 40 باش��گاه پر درآمد جهان 
قرار دارد. در ليگ برتر هر سهام دار تنها مي تواند سهام 
يك باشگاه را بخرد. در اين شيوه هيات مديره با انتخاب 

مديرعامل از وي انتظار سود رساندن به صاحبان سهام 
را دارند. بنابراين نگرش مديريتي به فوتبال اين كشور، 
كاملا نگرش��ي اقتصادي است. همين امر سبب شد با 
وجود اينكه به نظر مي رسد در نگاه اول سرمايه گذاري 
ثروتمندان بزرگ در اين كشور رونق و رشد فوتبال را به 
همراه مي آورد، اما با جذب بازيكنان مطرح از همه جهان 
كه سبب جلب توجه رسانه ها و كسب درآمد مي شود، به 

تضعيف فوتبال ملي انگليس منجر شد.
آلم��ان بخش��ي از توليد ناخال��ص خ��ود را از طريق 
سرمايه گذاري در ورزش به دست مي آورد و در بيشتر 
باشگاه هاي آن س��هام دار نمي تواند بيش از 51 درصد 
سهام را بخرد. بايرن مونيخ با درآمد سالانه 629 ميليون 
يورويي موفق ترين باشگاه آلماني است و چهارمين تيم 
ثروتمند جهان كه عمدتا توسط پيشكسوتان و هواداران 
خويش اداره مي شود. با اين همه سلامت فوتبال در اين 
كش��ور، از آن جايي كه سهام داران مي توانند همزمان 

سهام چند باشگاه را بخرند، در خطر است.
در اس��پانيا معمولا هيچ سهام داري نمي تواند بيش از 
5 س��هم بخرد. در اين كشور باشگاه هاي بزرگي چون 
بارسلونا و رئال مادريد به صورت انجمن ثبت شده اند و 
مالكيت تعاوني دارند. به اين معنا كه رئال به هوادارانش 
تعلق دارد و رييس باشگاه را آنها تعيين مي كنند. درآمد 
سالانه اين باشگاه به 750 ميليون يورو بالغ مي شود كه 
سبب شده ثروتمندترين باشگاه جهان باشد. بارسلونا 
بهترين نمونه اي است كه روشن مي كند چگونه يك 
باش��گاه فوتبال مي تواند به صورت تعاوني اداره شود و 
در عين حال در عرصه اقتصادي و ورزش��ي نيز موفق 
باشد چرا كه درآمد سالانه آن با 690 ميليون يورو آنها 
را دومين باش��گاه ثروتمند جهان كرده است. مالكان 
اين باش��گاه نه تج��ار يا غول هاي اقتص��ادي كه بلكه 
150 هزار نفر از هوادارانش هستند كه سالانه مبلغي 
به ياشگاه مي پردازند و هيات مديره و رييس باشگاه را 
انتخاب مي كنند. همچنين آبي اناري ها به جاي خريد 
ستاره هاي بزرگ اغلب با س��رمايه گذاري در فوتبال 
پايه، س��تاره هاي خود را از آكادمي فوتبال خودشان 

تامين مي كنند.
درنتيجه مالكيت خصوصي در انگليس و مدل تعاوني 
در باش��گاه هاي اس��پانيا و آلمان موف��ق بوده اند. اين 
موفقيت جدا از شيوه مناسب مديريت بيشتر مرهون 
فراهم بودن بستر مناسب و زيرساخت هاي لازم براي 
درآمدزايي و رونق اقتصادي است. حق پخش تلويزيوني 
به عنوان يكي از اصلي ترين منابع درآمدي باش��گاه ها 
شناخته شده ولي در هيچ كدام از اين كشورها رسانه 

ملي اين حق را نمي خرد بلكه رسانه هاي خصوصي به 
پخش مسابقات مي پردازند. به اين ترتيب حفره هاي 
متعددي كه در ايران وجود دارد امكان درآمدزايي براي 
باش��گاه هاي ورزش��ي را محدود كرده است. مي توان 
اذعان كرد با خصوصي سازي و واگذاري دو باشگاه به 
بخش خصوصي، لزوما مسائل و مشكلات آنها برطرف 
نمي شود و خصوصي سازي در شرايط فعلي مي تواند به 

بقاي اين دو آسيب بزند. 

   موانع واگذاري به بخش خصوصي
روابط ميان هواداران و باشگاه چيزي متفاوت از روابط 
معمول ميان ش��ركت و مشتريانش اس��ت. از اين رو 
ضروري است باشگاه هاي فوتبال به شكل سهامي عام 
اداره شوند تا هواداران تيم ها نيز بتوانند مالك بخشي از 
سهام آنها باشد چرا كه اين سبب مي شود مديران براي 
عملكرد بهتر تحت فش��ار باشند. از سوي ديگر گرچه 
باشگاه هاي قوتبال با شركت هاي تجاري تفاوت دارند و 
براي جامعه نوعي سرمايه  فرهنگي و اجتماعي هستند، 
اما اين به آن معنا نيس��ت كه درآمدزايي را بايد ناديده 
گرفت. به ويژه پس از خصوصي س��ازي حداقل براي 
مالكان باشگاه ها اهداف اقتصادي در اولويت قرار دارد 
اما اقتصاد فوتبال در ايران بحراني است. در شرايطي كه 
هنوز مساله حق پخش تلويزيوني، كپي رايت محصولات 
باشگاه ها و بليت فروشي در استاديوم ها نشده، نمي توان 
مجاري مطمئني براي تامين مالي باشگاه ها پيش بيني 
كرد. اگر استقلال و پرسپوليس بدون تامين كانال هاي 
مشخص درآمدي واگذار ش��وند، خريداران بيشتر به 
هدف س��امان دادن به هزينه هاي تبليغاتي و كسب 
ش��ان اجتماعي براي خود خواهند بود و بعيد نيست 
در صورت مواجهه با بحران مالي يا رس��يدن به هدف 
شخصي، باشگاه ها را رها كنند. با توجه به اينكه در حال 
حاضر هيچ يك از الزام��ات و اقدامات ضروري مذكور 
در مورد باشگاه هاي اس��تقلال و پرسپوليس صورت 
نگرفته، خصوصي سازي اين دو كشور را با ورژن فوتبالي 
پديده نيش��كر هفت تپه مواجه خواهد كرد. دولت با 
خصوصي سازي در اين شرايط از بار مالي اين دو خلاص 
مي شود اما بي شك بحران هاي اجتماعي و امنيتي در 

آينده برايش مشكل ساز خواهد شد.

   پنج شكل واگذاري در ايران
مركز پژوهش هاي مجلس جهت بررسي مناسب ترين 
الگوي واگذاري به بررسي نظرات كارشناسان مختلف 
ح��وزه ورزش و اققتص��اد پرداخت ك��ه در نهايت 5  

راه حل پيش��نهاد مي ش��ود كه 4 راه به واگذاري به 
خصوصي و يك الگ��و هم به واگذاري مديريت منجر 
مي شود. پيمان مديريت به معناي واگذاري مديريت 
يك بن��گاه در قبال بهاي پيم��ان و انجام خدمت به 
پيمانكاران ب��راي دوره  معيني اس��ت ولي مالكيت 
همچنان در اختيار دولت است. اين روش تاكنون در 
خصوص واگذاري بنگاه هاي دولتي به كار گرفته نشده 
اما اداره كنوني دو باشگاه به اين روش نزديك تر است. 
تنها تفاوت در اين اس��ت كه مدير باشگاه بابت انجام 
خدمت حق الزحمه مي گيرد ولي در اين روش دولت 

از پيمانكار پول خواهد گرفت. 
اج��اره ب��ه ش��رط تملي��ك روش ديگري اس��ت كه 
واگذار كننده شروطي را پيش بيني مي كند كه پس از 
انجام شروط مالكيت در اختيار مستاجر قرار مي گيرد.

برگزاري مزايده عمومي روشي اس��ت كه از سال 87 
دنبال مي ش��ود و نتيجه اي در پي نداشته است. با اين 
همه همچنان راه حلي است كه سازمان خصوصي سازي 
به آن تماي��ل دارد. واگذاري تركيبي- تدريجي هم به 
معناي آن اس��ت كه در مرحله اول سازمان خصوصي 
45 درصد س��هام را از طريق مزايده واگذار كند و براي 
45درصد باقيمانده سهام از طريق فرابورس واگذار شود 
و 10 درصد مالكيت آن هم در دست دولت بماند. روش 
واگذاري از طريق فرابورس هم همان روشي است كه 
در س��ال 97 به تصويب مجلس رسيد كه براساس آن 
ابتدا 5 درصد از سهام باشگاه براي كشف قيمت در بازار 
پايه عرضه مي شود و سپس 51 درصد به صورت بلوكي 

و مابقي به صورت خرد از طريق فرابورس واگذار شود.

    ضرورت كنار گذاشتن سازمان خصوصي سازي
بررسي پنج راهكار پيش بيني ش��ده نشان مي دهد 
كه هر يك از اي��ن روش ها داراي نقاط قوت و ضعفي 
هس��تند كه در اين ميان نقاط ضعف روش واگذاري 
از طريق برگزاري مجمع عمومي از س��وي س��ازمان 
خصوصي س��ازي به گونه اي است كه اصلا قابل دفاع 
نخواهد ب��ود. در 4 روش ديگ��ر، در صورت تمايل به 
حفظ مالكيت دولت، روش پيمان مديريت پيشنهاد 
مي شود. چنانچه اصرار بر واگذاري است، مناسب ترين 
شيوه روش فرابورس است كه به تصويب مجلس هم 
رسيد. در صورت واگذاري در فرابورس، وزارت ورزش 
ضروري است نسبت به اصلاح اساسنامه دو شركت به 
ويژه تغيير ماهيت حقوقي باشگاه استقلال از سهامي 
خاص به سهامي عام و تعيين تكليف اموال دو باشگاه 

بپردازد.

گ��زارش اخير مركز آمار ايران از تورم توليد كننده نش��ان 
می دهد كه ش��اخه صنعت در س��ال 1397، تورم 64.6 
درصدی را تجربه كرده است. همچنين در ميان گروه های 
تورم توليدكننده هم تورم »صنايع مواد غذايی و آشاميدنی« 
معادل 37.1 درصد بوده اين در حالی است كه در سه سال 

قبل آن، تورم اين گروه تك رقمی بوده است.
به گزارش توليد تورم توليد كننده بخش صنعت در سال 
1397 به 64.6 درصد رسيده است. يعنی شاخص قيمت 
توليد كننده صنعت كه در سال 1396 از عدد 232.4 به عدد 
382.4 افزايش يافته است. بررسی روند افزايش شاخص 
قيمت توليدكننده صنعت نشان می دهد كه اين شاخص 
در تمامی فصل های سال گذشته افزايش داشته است. در 
ميان 4 فصل بيشترين افزايش را در فصل پاييز با تورم 23.5 

درصد تجربه كرده است. 
نكته قابل توجه در تورم توليد كننده صنعت اين است كه 
س��ال 1395 تورم اين گروه معادل 5.3 درصد و در س��ال 
1394 منف��ی 0.5 درصد بوده اس��ت.  تورم توليدكننده 
»صنايع مواد غذايی و آشاميدنی«، در سال 1397 معادل 
37.1 درصد بوده است. اين در حالی است كه تورم اين گروه 
در سه سال گذشته آن تك رقمی بوده است. به اين ترتيب 
كه در سال 1394 معادل 5.7 درصد، در سال 1395، 5.1 

درصد و در سال 1396 معادل 5.7 درصد بوده است. 
گفتنی است در ميان گروه های توليد كننده بيشترين تورم 
را »محصولات از توتون و تنباكو سيگار«، تجربه كرده است. 
توليد توليد كننده اين گروه در سال گذشته معادل 149 
درصد بوده است. تورم اين گروه در سال 1396 معادل منفی 
3.6 درصد،  در س��ال 1395 معادل 28.9 درصد و در سال 

1394 معادل منفی 2.3 درصد بوده اس��ت. به اين ترتيب 
اين گروه پس از طی نوس��انات شديد قيمتی در سال های 
گذشته، اكنون در شيب قابل ملاحظه ای افزايش قيمت 
نزديك به 150 درصدی را تجربه كرده اس��ت. همچنين 
يكی از ش��اخه های قابل توجه »صنايع توليد زغال سنگ 
پالايش��گاه های نفت « اس��ت كه تورم توليد آن در سال 
1397 براب��ر با 86.2 درصد، در س��ال 1396 برابر با 14.4 
درصد، در س��ال 1395 برابر با 3.8 درصد و در سال 1394 
برابر با منفی 1.4 درصد بوده است. يكی ديگر از شاخه های 
قابل توجه در تورم توليدكننده »توليد منسوجات« است. 
تورم اين گروه در س��ال 1397 به 59 درصد رسيده است، 
اين در حالی است كه تورم اين گروه در سال 1396 معادل 
8درصد، در سال 1395 معادل 1.9 درصد و در سال 1394 
معادل منفی يك درصد است. تورم توليد كننده گروه »توليد 
كاغذ و محصولات كاغذی«، نيز در سال 1397 به 109.8 
درصد رس��يده است. تورم اين گروه در سال 1396 معادل 
6.2 درصد، در س��ال 1395 معادل 3.8 درصد و در س��ال 
1394 معادل منفی 1.4 درصد بوده است. در سال گذشته 
توليد محصولات لاستيكی و پلاستيكی نيز 75.4 درصد 
افزايش قيمت داشته است. تورم اين گروه در سال 1396 
معادل 10.2 درصد، در سال 1395 معادل 6.8 درصد و در 
سال 1394 نيز 1.4 درصد بوده است. در ميان شاخه های 
توليد كننده كمترين تورم را گروه »توليد وس��ايل نقليه 
موتوری و تريلر و نيم تريلر« تجربه كرده است. تورم اين گروه 
در سال 1397 معادل 32.5 درصد بوده است. اين گروه در 
س��ال 1396 تورم 2.9 درصدی، در سال 1395 تورم 1.3 

درصدی و در سال 1395 تورم 6.2 درصدی داشته است.

رحيم سرهنگي با اشاره به ضرورت توجه به »مشاغل آينده« 
و سياست گذاري در اين زمينه اظهار كرد: خردادماه امسال 
 )ILO( صدمين سالگرد تأسيس سازمان بين المللي كار
است و اين س��ازمان محور اصلي كنفرانس سال 2019 را 
»آينده كار« نام گذاري كرده است. تغييرات تكنولوژيك، 
آب و هوايي، جمعيتي و دموگرافيك  از عوامل موثر در تغيير 
مشاغل طي دهه هاي آينده هستند و اين عوامل موجب شده 
تا در شكل كار، انواع قوانين و مقررات و حمايت هاي اجتماعي 

مترتب بر مشاغل جديد، تغيير ايجاد شود.
مديركل توسعه كارآفريني وزارت كار، با بيان اينكه امروز در 
كسب و كارهاي پلتفرمي، ديگر رابطه كارگري و كارفرمايي 
نمي توان تعريف كرد، ادامه داد: از مصاديق آن مي توان به 
تاكسي هاي اينترنتي اشاره كرد، بنابراين قوانين اين نوع 
كسب و كارها و همچنين نحوه حمايت هاي اجتماعي از اين 
كسب و كارها نيز بايد تغيير كند. سرهنگي با تاكيد بر لزوم 
تغيير نگاه به كار در آينده گفت: استراتژي براي ايجاد مشاغل 
جديد در دنيا يك رويكرد »انسان محوري« است به اين نحو 
كه با پيدايش مشاغل جديد و تغييرات تكنولوژيكي، آب و 
هوايي، جمعيتي و دموگرافيكي شأنيت انسان مضمحل 
نشود. اين مقام مسوول در وزارت كار، با بيان اينكه امروز در 
دنيا براي جلوگيري از زير سوال رفتن شأنيت انسان با ظهور 
مشاغل جديد، سه رويكرد مدنظر قرار گرفته است، گفت: 
نخست اينكه همزمان با »توسعه فناوري«، توانمندي ها 
و مهارت هاي انساني نيز تقويت شوند تا با تغييرات جديد 
شاهد ريزش ش��غل نباش��يم. با اين رويكرد افراد موظف 
هستند مادام العمر توانمندي هاي جديد بياموزند، به اين 
معنا كه كارفرمايان و كارگاه ها نيز موظف هستند ارايه سلسله 

آموزش هاي سالانه در مورد مشاغل جديد در حرفه خود را 
براي كاركنان پيش بيني كنند. مديركل توسعه كارآفريني 
وزارت كار با بيان اينكه در مشاغل جديد، جوانان و بانوان بايد 
بيش از ساير كاركنان و اقشار جامعه مورد توجه آموزش هاي 
نوين براي »آينده كار« قرار گيرند، گفت: در دنيا بر اين باورند 
براي اينكه اين اقشار بتوانند س��ريع تر خود را با شرايط و 
فناوري هاي روز مطابقت دهند، بهتر است به اصطلاح به آنها 
يادگيري »چگونه يادگرفتن« را بياموزيم. به اين معنا كه اگر 
يك فرد ياد بگيرد كه يك »انسان يادگيرنده« باشد هر چقدر 
سرعت رشد تغييرات بالا باشد، اين فرد بيكار نخواهد شد. وي 
گفت: با پيدايش مشاغل جديد، مشاغلي كه بيش از هر چيز 
در معرض خطر قرار مي گيرند عمدتاً مشاغل غيررسمي، 
خرد و خوداش��تغالي هس��تند. به دليل اينكه اين گروه از 
شاغلان، برنامه آموزش مدوني براي خود ندارند بنابراين 
با كوچك ترين تغييرات در ساختار كار و نوع توانمندي ها، 
مهارت اين افراد نيز پاسخگوي مشاغل جديد نخواهد بود. 
سرهنگي با تاكيد بر اينكه در اينجا دولت بايد برنامه هاي 
آموزشي جديد را به صورت رايگان در حوزه مشاغل جديد 
در اختيار عموم قرار دهد، گفت: رويك��رد دوم در دنيا نيز 
همگام با مشاغل جديد، حمايت هاي اجتماعي است. وقتي 
نوع مشاغل تغيير مي كنند ما ناگزيريم حمايت ها و قوانين 
كار متناسب با ماهيت اين مشاغل را سياست گذاري كنيم.

مديركل توسعه كارآفريني وزارت كار، با اشاره به اينكه براي 
نهادسازي كار آينده، در برخي مشاغل با ملاحظه جلوگيري 
از ريزش نيروي كار بايد از تكنولوژي هاي نوين براي توسعه 
»كار شايس��ته« اس��تفاده كنيم، گفت: به عنوان مثال با 
بهره گيري از فناوري هاي نوين مي توانيم كارگر را از مشاغل 

كثيف مانند جمع آوري زباله و مشاغل پرخطر براي كاهش 
زيان به نيروي انساني حذف و صنايع رباتيك را جايگزين 
كنيم و اين كارگران در مشاغل ديگر به كار گرفته شوند تا كار 
آينده مبتني بر كار شايسته باشد. وي گفت: رويكرد سوم نيز 
در راستاي »آينده كار«، سرمايه گذاري در »كار شايسته« و 
توجه به اشتغال و اقتصاد روستايي است. سرهنگي درباره 
برنامه و استراتژي هاي وزارت كار به دستگاه سياست گذار 
اشتغال در حوزه »آينده كار« گفت: در اين خصوص هفته 
گذش��ته همايش ملي آينده كار برگزار شد و در پايان اين 
همايش بيانيه و يكسري فرآيندهاي اجرايي تعريف شد كه 
مي توانيم اين سياست ها را از وزارت كار آغاز كنيم؛ يكي از 
 )LMIA( اين اقدامات، استقرار نظام جامع تعديل باز كار
بود كه اين سامانه ضمن معرفي مشاغل در معرض ريزش، 
مشاغل جديد را نيز معرفي مي كند. اين مقام مسوول افزود: 
پيشنهادي در اين راستا ارايه شد كه يك واحد سازماني در 
معاونت روابط كار وزارت كار تشكيل شود تا قوانين و مقررات 
و حمايت ه��اي اجتماعي را براي مش��اغل جديد تدوين 
كند. استقرار چنين ساختاري در معاونت روابط كار كه به 
بحث هاي قانون كار و تأمين اجتماعي مي پردازد، مي تواند 
گام مهمي در اين راستا باشد. وي افزود: همچنين در راستاي 
يادگيري »چگونه يادگرفتن« و آموزش هاي كارآفريني، 
براي نوجوانان باشگاه كارآفرينان نوجوان را راه اندازي كرديم 
كه از يك س��ال پيش به صورت آزمايشي در چند استان 
تأسيس شد. در اين باشگاه نوجوانان توانمندي هاي نرم از 
جمله كار تيمي، مشاغل جديد و يادگيري چگونه آموختن 
را مي آموزند و انسان هاي نوآوري خواهند شد كه مي توانند 

متناسب با مشاغل جديد در آينده منعطف باشند.
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كاهش 23 درصدي گوشت 
توليد شده در سال گراني

در فصل زمس��تان ١٣٩٧ توليد گوش��ت قرمز در 
كشتارگاه هاي رسمي كشور به ٨١.٥ هزارتن رسيد. 
بر اساس نتايج آمار گيري مركز آمار ايران، در زمستان 
سال گذشته، گوشت گاو و گوساله با توليدي معادل 
٤٧.١ هزار تن، ٥٧.٩ درصد از كل وزن گوشت قرمز 
توليد شده را به خود اختصاص داده است. همچنين 
گوسفند و بره نيز با ٢٦.٤ هزار تن، بز و بزغاله با ٥.٨ هزار 
تن و ساير انواع دام ها با ٢.١ هزار تن، به ترتيب ٣٢.٤ 
درصد، ٧.٢ درصد و ٢.٦ درصد از كل وزن گوش��ت 
قرمز توليد شده در كشور را به خود اختصاص داده اند. 
بر اساس نتايج اين طرح، وزن گوشت قرمز توليد شده 
انواع دام هاي ذبح ش��ده در كشتارگاه هاي كشور در 
فصل زمستان 1397 جمعاً ٨١.٥ هزار تن گزارش 
شده، كه سهم گوشت گاو و گوساله بيش از ساير انواع 
دام بوده است. بر اساس نتايج اين آمارگيري، گوشت 
گاو و گوساله با ٤٧.١ هزار تن، ٥٧.٩ درصد از كل وزن 
گوشت قرمز توليد شده را به خود اختصاص داده است. 
گوسفند و بره با ٢٦.٤ هزار تن، بز و بزغاله با ٥.٨ هزار 
تن و ساير انواع دام ها با ٢.١ هزار تن، به ترتيب ٣٢.٤ 
درصد، ٧.٢ درصد و ٢.٦ درصد از كل وزن گوش��ت 
قرمز توليد شده را به خود اختصاص داده اند. مقايسه 
عملكرد كشتارگاه هاي كشور در زمستان سال 1397 
با عملكرد فصل مش��ابه س��ال 1396 نشان دهنده 
كاه��ش ٢٣درصدي مقدار توليد گوش��ت قرمز در 
كشتارگاه هاي رسمي كشور است. كاهش مقدار توليد 
گوشت نسبت به فصل مشابه سال قبل براي گوسفند 
و بره ٣٤ درصد، براي بز و بزغاله 1٦ درصد، براي گاو 
و گوساله 1٥ درصد، براي گاوميش و بچه گاوميش 
١٤درصد، و براي شتر و بچه شتر ٤٩ درصد بوده است.
نتاي��ج حاصل از اين طرح نش��ان مي دهد كه توليد 
گوشت قرمز در كش��تارگاه ها در اسفند ماه نسبت 
به بهمن همين س��ال بي��ش از ١٨ درصد افزايش 

داشته است. 

تعيين تكليف 3  هزار اظهارنامه 
معطل در گمرك

مع��اون فني گمرك اي��ران بخش��نامه اي را به 
گمركات اجرايي ابلاغ كرده است، كه بر اين اساس 
ترخيص اقلام اظهار شده به گمرك، بدون نياز به 
اصلاح ثبت سفارش، طبق رديف تعرفه استنباطي 
گمرك، مشروط به ثابت بودن شرح تجاري كالا، 
ادامه روند و تشريفات بلامانع است. گفتني است، 
برآوردها نش��ان مي دهد 3هزار اظهارنامه با اين 

دستور العمل در گمرك تعيين تكليف مي شود.

تفاوت حق مسكن فروردين 
كارگران بايد پرداخت شود

افزايش 60 هزار توماني كمك هزينه مسكن كارگران 
از سوي معاون اول رييس جمهور به وزارت تعاون، كار 
و رفاه اجتماعي روز دهم ارديبهش��ت ماه ابلاغ شد. 
با تصويب ش��وراي عالي كار و تأيي��د هيات وزيران، 
حق مس��كن كارگران كه تاكن��ون 40 هزار تومان 
بود به 100 هزار توم��ان افزايش يافت. علي خدايي 
نايب رييس كانون عالي شوراهاي اسلامي كار با اشاره 
به ابلاغيه دولت درباره افزايش 60 هزار توماني حق 
مسكن كارگران گفت: كمك هزينه مسكن كارگران 
بايد از ابتداي س��ال 98 يعني فروردين ماه به ميزان 

100هزارتومان محاسبه وپرداخت شود.
وي متذكر شد: كارفرماياني كه در فروردين برمبناي 
40هزارتوم��ان پرداخته ان��د موظف ب��ه پرداخت 
مابه التفاوت آن در حقوق ارديبهش��ت ماه خواهند 
بود.  در بهمن ماه س��ال گذشته شوراي عالي كار با 
افزايش 60 هزار توماني حق مسكن كاركنان مشمول 
قانون كار موافقت ك��رده بود و در چانه زني هاي مزد 
س��ال 98 نيز همين ميزان براي حق مسكن لحاظ 
شد اما اجراي آن منوط به تصويب هيات وزيران بود.

 هزينه ٢ ميليون و
٨٠٠ هزار توماني سفر خارجي

بر اس��اس آمار مركز آمار ياران، تعداد كل سفرها در 
بهار ١٣٩٧، حدود ١١٣ ميليون سفر بوده كه نسبت 
به بهار ١٣٩٦، ٩.٣ درصد افزايش يافته است. نتايج 
طرح آمارگيري از گردش��گران ملي - بهار ١٣٩٧، 
حاكي از آن اس��ت كه در فصل بهار ١٣٩٧، بيش از 
١٧ميليون خانوار كشور حداقل يك سفر داشته اند 
كه نسبت به خانوارهاي سفر رفته در زمان مشابه سال 
قبل )بهار١٣٩٦(، ١.١ درصد افزايش يافته اس��ت. 
نتايج طرح نشان دهنده آن است كه خانوارها بطور 
متوسط براي هر سفر ٧٧5 هزار تومان هزينه كرده اند 
كه نسبت به هزينه هاي سفر هر خانوار در بهار ١٣٩٦، 
٦.٧ درصد افزايش يافته است. تعداد كل سفرها در 
بهار ١٣٩٧، حدود ١١٣ ميليون سفر بوده كه نسبت 
به بهار ١٣٩٦، ٩.٣ درصد افزايش يافته است. تعداد 
سفرهاي داخلي حدود ١١٢ ميليون و٣٠٠ هزار سفر 
بوده كه نسبت به سال قبل از آن ٩.٤ درصد افزايش 
داشته است. تعداد س��فرهاي خارجي بيش از ٦٦٥ 
هزار سفر بوده كه نسبت به فصل بهار سال قبل از آن 
١٢.٧ درصد كاهش داشته است. متوسط هزينه هر 
س��فر داخلي براي يك نفر، بيش از ١٠٠ هزار تومان 
بوده است كه نسبت به بهار ١٣٩٦، ٠.٦ درصد افزايش 
داشته است. بطور متوسط سفرهاي داخلي با اقامت 
شبانه براي يك نفر حدود ١٧٠ هزار تومان و سفرهاي 
داخلي بدون اقامت ش��بانه براي يك نفر حدود ٥٠ 
هزار تومان هزينه داشته است. با وجود كاهش تعداد 
سفرهاي خارجي، متوسط هزينه هر سفر خارجي 
براي يك نفر در بهار ١٣٩٧، حدود ٢ميليون و ٨٠٠ 
هزار تومان بوده است كه نسبت به بهار ١٣٩٦، ١٠.٧ 
درصد افزايش داشته است. در مجموع متوسط هزينه 
هر سفر )متوسط هزينه هاي س��فرهاي داخلي )با 
اقامت و بدون اقامت( و خارجي( در بهار ١٣٩٧، بيش 
از ١١٧ هزار تومان بود كه كاهش ١.٣ درصدي نسبت 

به بهار سال ١٣٩٦ داشته است.
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بازدهي 194  درصدي  سكه  در يك  سال

شبكه بانكي آماده  ارايه  رمز  دوم  يك بار  مصرف شد

گروه بانك و بيمه| احسان شمشيري|
روز دوشنبه 16 ارديبهش��ت 98 نرخ لحظه اي دلار در 
سامانه سنا به 14 هزار و 700تومان و يورو به 16 هزار و 
700 تومان رسيد. همچنين نرخ ميانگين ارز براي روز 
يكشنبه در سامانه س��نا براي نرخ دلار 14هزار و 656 
تومان، ي��ورو 16 هزار و 312 تومان، پوند 19 هزار و 57 
تومان، دره��م 3هزار و 867 تومان و لير تركيه 2 هزار و 

557 تومان، يوان 2258 تومان اعلام شد .
به گزارش »تعادل«، در صرافي هاي مجاز بانكي نيز نرخ 
فروش يورو در روز دوشنبه ثابت بود، اما دلار در صرافي ها 
با كاهش 200 توماني همراه ش��د. در شبكه بانكي نيز 
روز دو شنبه 16 ارديبهشت بانك ها هر دلار امريكا را به 
قيمت 14 هزار و 276 تومان خريده و قيمت خريد يورو 
نيز در شعب ارزي بانك ها 15 هزار و 980 تومان اعلام 
شد. بانك ها هر پوند انگليس را نيز 18 هزار و 733 تومان 

خريداري مي كنند.
از سوي ديگر، قيمت ارز مسافرتي در بانك ها همچنان از 
قيمت فروش آن در بازار بالاتر است؛ به طوري كه قيمت 
فروش ارز مس��افرتي در بانك ها 16 هزار و 783 تومان 
اعلام شده كه با احتساب كارمزد به حدود 17 هزار تومان 
مي رس��د. در بازار آزاد نيز دلار بين 14920 تا 15 هزار 
تومان، يورو 16900، پوند 19541 تومان، درهم 4070 

و لير تركيه 2500، يوآن 2200 تومان معامله شد. 
در جريان معاملات بازار آزاد تهران طلا نيز با اعلام نرخ 
دلار نقدي 15 هزار توم��ان و نرخ اونس جهاني طلا به 
1282 دلار قيمت س��كه طرح جديد 16 ارديبهشت 
98 به 5 ميليون و 100 هزار تومان رسيد. طلاي آبشده 
يا مظنه مثق��ال 17 عيار به 2 ميليون و 16 هزار تومان، 
هرگرم طلاي 18 عيار به 464 هزار تومان رس��يد. نيم 
سكه 2 ميليون و 820 هزار تومان، ربع سكه 1 ميليون 
و 800 هزار تومان، س��كه گرمي 1 ميليون تومان شد. 
اما در س��اعات صبح به دنبال اع��لام كاهش نرخ ارز در 
صرافي ها، قيمت هر قطعه سكه تمام بهار آزادي طرح 
قديم 4 ميليون و 850 هزار تومان، نيم سكه 2 ميليون و 
820 هزار تومان، ربع سكه 1 ميليون و 820 هزار تومان 

و سكه يك گرمي 1 ميليون تومان بود.
در بازار ارز رسمي نيز بانك مركزي نرخ 47 ارز را اعلام 
كرد كه بر اساس آن نرخ 13 ارز مانند يورو نسبت به روز 
يكشنبه افزايش و قيمت 22 واحد پولي ديگر از جمله 
پوند كاهش يافت. نرخ دلار و 11 ارز ديگر نيز ثابت ماند. 
بر اس��اس اعلام بانك مركزي هر دلار امريكا براي روز 
»دوشنبه 16 ارديبهشت ماه 98« بدون تغيير 42 هزار 
ريال قيمت خورد. همچني��ن هر پوند انگليس با 214 
ريال كاهش 55 هزار و 113 ريال و هر يورو نيز با 23 ريال 

رشد 47 هزار و 8 ريال ارزش گذاري شد

  نرخ ارز در صرافي هاي بانكي
اين در حالي اس��ت كه نرخ خريد يورو در صرافي هاي 
مجاز بانك مركزي 16 هزار و 600 تومان و نرخ فروش 
آن 16 هزار و 700 تومان بوده كه نسبت به روز گذشته 

ثابت بوده است.
اين صرافي ه��ا همچنين هر دلار امري��كا را 14 هزار و 
600تومان خريده و 14 هزار و 700 تومان مي فروشند 

كه قيمت دلار نيز كاهش 200 توماني داشته است.

  قيمت طلاي جهاني افزايش يافت
قيمت طلا در معاملات روز دوش��نبه ب��ازار جهاني در 
پي تهديد ترامپ ب��راي افزايش تعرفه ها روي كالاهاي 
چيني و تشديد تنش هاي تجاري ميان امريكا و چين كه 
ريسك گريزي سرمايه گذاران را افزايش داد، صعود كرد.

هر اونس طلا براي تحويل فوري در معاملات روز جاري 
بازار س��نگاپور 0.3 درصد افزايش يافت و به 1282.38 
دلار رسيد. در بازار معاملات آتي امريكا، هر اونس طلا با 

0.2 درصد افزايش به 1283.90 دلار رسيد.
به گفته دانيل هاينس، تحليلگر گروه ANZ، در معاملات 
صبح دوشنبه شاهد ريسك گريزي سرمايه گذاران در پي 
اظهارات ترامپ در خصوص توافق تجاري امريكا و چين 
بوده ايم. مطمئناً اين مساله باعث تشويق خريد بيشتر 
طلا به عنوان دارايي مطمئن شده و بازار طلا را به تحرك 

بيشتر انداخته است.
دونالد ترامپ، رييس جمهور امريكا، روز يكشنبه فشار 
روي چين براي رسيدن به يك توافق تجاري را به شدت 

افزاي��ش داد و اعلام كرد تعرفه ه��اي واردات كالاهاي 
چين به ارزش 200 ميليارد دلار را هفته جاري افزايش 
خواهد داد و صدها ميليارد دلار ديگر كالاهاي چيني را به 
زودي هدف مي گيرد. در واكنش به تهديد جديد ترامپ، 
بازارهاي سهام سقوط كرده و قيمت هاي نفت با مبهم 

شدن وضعيت مذاكرات ريزش پيدا كردند.
روزنامه وال استريت ژورنال گزارش كرد در پي اظهارات 
اخي��ر ترامپ كه مقامات چين��ي را غافلگير كرد چين 
س��رگرم بررس��ي لغو مذاكرات تجاري هفته جاري در 

واشنگتن است.
هفته گذشته قيمت طلا در پي بدبيني سرمايه گذاران 
كه با اظهارات جروم پاول، رييس بانك مركزي امريكا، 
روي داد و اميد آنها براي كاهش نرخ هاي بهره امريكا در 
سال ميلادي جاري را نقش بر آب كرد به پايين ترين حد 

در چهار ماه اخير سقوط كرده بود.
ذخاير »اس پ��ي دي آر گلد تراس��ت« كه بزرگ ترين 
صندوق سرمايه گذاري تحت پشتوانه طلا در جهان است 
روز جمعه 0.63 درصد كاهش پيدا كرد و به 740.82 تن 

رسيد كه پايين ترين ميزان از 11 اكتبر بود.

  واريز تمام سهم الش�راكه س�هامداران بازار 
متشكل ارزي 

همچنين يك مقام مسوول در نظام بانكي با بيان اينكه 
تمام س��هامداران بازار متش��كل ارزي، روز يك شنبه 
سهم الشراكه خود را واريز كرده اند، گفت: هفته بعد كار 

آزمايشي بازار را با 100صراف آغاز مي كنيم.
يك مقام مسوول در نظام بانكي با بيان اينكه هيات مديره 
بازار متشكل ارزي تعيين شده و احكام آنها به زودي از 
سوي رييس كل بانك مركزي ابلاغ خواهد شد، گفت: 
تمامي سهامداران اين بازار، روز گذشته 15 ارديبهشت 
98، سهم الشراكه خود را بنا بر مصوبه قبلي واريز كرده و 
با توجه به اينكه ثبت اين بازار نيز به صورت رسمي انجام و 
باركد مربوطه نيز دريافت شده است، پيش بيني مي كنيم 

كه به زودي احكام نيز تنفيذ شود.
وي افزود: بع��د از انجام اين مراح��ل، اميدواريم هفته 
آينده، كار آزمايشي بازار متشكل ارزي را با 100 صراف 
آغاز كنيم و البت��ه هر صرافي هم كه آمادگي حضور در 
اين بازار را داشته باشد، با ارايه مدارك مثبته مورد نياز، 

مي تواند عضو شود.
اين مقام مسوول در نظام بانكي ادامه داد: مدارك خاصي 
از صرافي ها طلب ش��ده تا بازار از ضمانت اجرايي لازم 
برخ��وردار باش��د؛ هدف گذاري اين اس��ت كه حداقل 
700 صراف در اين بازار حضور داش��ته باشند، اما بستر 
نرم افزاري به گونه اي فراهم ش��ده كه حتي اگر 5 هزار 
صراف نيز آمادگي لازم براي حضور در اين بازار را داشته 
باشند، با ارايه مدارك بتوانند عضو شده و محدوديتي به 
لحاظ سخت افزاري و نرم افزاري پيش روي گسترش 

كار وجود نداشته باشد.
وي تصريح كرد: تمام تلاش ما اين است كه بتوانيم يك 
بازار پرقدرت و بدون نقص را تش��كيل دهيم و به خاطر 
همين است كه چش��م انداز آتي اين بازار را هم ترسيم 

كرده ايم تا بازاري فعال را پيش رو داشته باشيم.
اين مقام مسوول با بيان اينكه تضامين لازم صرافي ها 
از سوي شركت بازار متشكل ارزي دريافت خواهد شد 
و بانك مركزي نظارت عاليه خواهد داش��ت، گفت: هر 
صرافي كه قرار باشد عضو اين بازار شود، بايد يك حساب 
ريالي و يك حس��اب ارزي خود را به صورت وكالتي در 
اختيار »شركت بازار متشكل ارزي« قرار دهد تا ضمانت 
لازم براي اجراي كار خريد و فروش ارز وجود داشته باشد؛ 
اگر به عنوان مثال، يك فرد آمادگي خود را براي فروش 
500 هزار دلار اسكناس ارز داشته باشد، حساب ارزي او 
به صورت آنلاين چك شده و مبلغ مورد عرضه، مسدود 
مي ش��ود و اگر اين مبلغ در آن روز فروش رود، در صدم 
ثانيه، به حساب خريداران ارز واريز شده و پول فروشنده 

نيز تسويه مي شود.
وي ادامه داد: در مقابل، اگ��ر يك يا چند فرد متقاضي 
خريد اين 500 هزار دلار باش��ند، نرخ پيشنهادي خود 
را اعلام كرده و در ص��ورت توافق نرخ اعلامي خريدار و 
فروشنده، مبلغ مورد نظر از حس��اب ريالي فرد يا افراد 
متقاضي مسدود شده و به حساب فرد فروشنده منتقل 
مي شود. در عين حال بانك مركزي ناظر بر اين بازار است 
و شركت كاملا هويتي مستقل و خصوصي دارد. بنابراين 

اگر اين ش��ركت وكالت نامه از صراف��ان حاضر در بازار 
متشكل ارزي دريافت كرده، در واقع به منظور دريافت 
تضامين لازم است. بانك مركزي نيز به اين فرآيند كاملا 
نظ��ارت دارد، چراكه صرافي ه��ا زيرنظر بانك مركزي 

فعاليت دارند و بايد از حقوق آنها نيز دفاع شود.
اين مقام مس��وول تاكي��د كرد: بانك مركزي نقش��ي 
درگرفتن تضمين ندارد، بلكه بر عملكرد »شركت بازار 

متشكل ارزي« نظارت كامل را صورت مي دهد.

  شرط موفقيت بازار متشكل ارزي
در اين رابطه رييس اسبق كانون صرافان ضمن تاييد ايده 
بازار متشكل ارزي، مزيت اين بازار را كشف قيمت واحد 
دانست و گفت: بازار متشكل ارزي زماني موفق خواهد 

بود كه قيمت در آن واقعي و واحد باشد.
سميعي، با اشاره به اهميت كشف قيمت واحد در بازار 
متشكل ارزي، اظهار كرد: اگر منظور از بازار متشكل، از 
ميان بردن انواع قيمت هاي قبلي و تعريف يك قيمت 
واقعي يا نزديك به واقعيت باش��د، باي��د گفت كه اين 
تصميم، تصميمي مبارك، نافع و قدمي در جهت اصلاح 

ساختارهاي اقتصادي كشور است.
وي افزود: اگر مقصود از تصويب مقررات بازار متشكل 
ارزي، تقويت پول ملي يا جلوگيري از سرعت تضعيف 
آن باشد، ابتدا بايد براي كاهش ميزان تورم و بهره بانكي 
فكري اساسي شود، تا نقدينگي با نظارت بيشتري كنترل 

و به بازارهاي هدف از جمله بازار سرمايه هدايت شود.
رييس اس��بق كانون صرافان مزيت ديگر بازار متشكل 
ارزي را ايجاد مانع براي سودجويان خواند و گفت: بازار 
متشكل الزاماً موجب حذف صرافان نمي شود، فقط باعث 
مي شود سودجويان نتوانند به منافع مصرف كنندگان 

آسيب وارد كنند.
سميعي ادامه داد: البته اگر اين بازار، نكات فني را كاملًا 
رعايت كند و به مباني علم اقتصاد احترام بگذارد، در هر 
شرايطي مي تواند توازن و تعادل را در بازار ارز حفظ كند، 
به شرطي كه اين اسم نيز مانند ساير اسامي كه تاكنون 

به بازار ارز داده اند، فقط تزئيني نباشد.
وي خواس��تار نظارت بيشتر بر قيمت هاي كالاها شد و 
تاكيد كرد: لازم اس��ت قيمت هاي غير واقعي كالاها و 
خدمات ديگر هم بررسي و اصلاح شود و اينكه برخي از 
كالاها با نرخ رسمي وارد و با نرخ آزاد بفروش رسيده اند، 

هم بايد بررسي و پيگيري شود.

  ميانگين نرخ ارز و سكه در سال 97 
طبق گزارش ماهانه اقتصادي اسفند 97 كه به تازگي از 
سوي بانك مركزي منتشر شده، ميانگين نرخ دلار از 5 
هزار تومان در فروردين 97 به 13245 تومان در اسفند 
97 رسيده و در طول يك سال منتهي به اسفند معادل 
185 درصد رش��د كرده است. قيمت يورو نيز از 6097 

تومان در فروردين به 15149 تومان رسيد و نرخ يورو 
در يك سال منتهي به اس��فند 97 معادل 167 درصد 

رشد كرده است. 
نرخ سكه طرح جديد نيز از 1 ميليون و 775 هزار تومان 
در فروردين به 4 ميليون و 630 هزار تومان در اس��فند 
97 رسيده و در طول يك سال معادل 194 درصد رشد 

كرده است. 
به عبارت ديگر، نرخ س��كه با 194 درصد بيش از دلار با 
185 درصد و بيش از يورو با 167 درصد در يك س��ال 
منتهي به اس��فند 97 رش��د داشته اس��ت. نرخ دلار از 
فروردين تا مهر ماه به روند افزايشي خود ادامه داد اما از 
آبان ماه تا دي ماه به دنبال سياست هاي بانك مركزي كه 
در ماه هاي مرداد تا مهر اجرايي شد، به تدريج نرخ دلار با 

روند منفي 7-، 19- و 1- درصدي مواجه شد. 
اما اين روند سه ماهه از بهمن ماه دوباره وارد فاز صعودي 
شد. به دنبال اين تحولات، نرخ يورو و سكه نيز در ماه هاي 
آبان تا دي با روند منفي و كاهش نرخ مواجه شدند اما از 
بهمن ماه دوباره روند صعودي آن شروع شده و همچنان 

ادامه دارد. 
در اس�فندم�اه ١٣٩٧ متوس�ط قيم�ت ف�روش ي�ك 
دلار امريكا در ب�ازار آزاد ش�هر ته�ران ١٣٢٤٥٩ ريال 
بود كه در مقايسه ب�ا م�اه قب�ل و م�اه مش�ابه س�ال قب�ل 
ب�ه ترتي�ب 10.3 درص�د و 185.3 درصد افزايش داشته 
است. همچنين ح�داقل و ح�داكثر ن�رخ ف�روش ي�ك 
دلار امريكا در م�اه م�ذكور ب�ه ترتي�ب ١٢٨١٢٧ ريال 

و ١٣٨٧٨٧ ريال بوده است.
در اسفندماه ١٣٩٧ متوسط قيمت فروش يك يورو در 
بازار آزاد شهر تهران ١٥١٤٩٢ ريال بود كه در مقايسه با 
ماه قبل و ماه مش�ابه س�ال قب�ل ب�ه ترتي�ب 9.5 درص�د 

و 167.1 درص�د اف�زايش داشته است.
همچنين حداقل و حداكثر نرخ فروش يك يورو در ماه 
مذكور به ترتي�ب ١٤٦٧٠٠ ري���ال و ١٦١٣٠٠ ريال 

بوده است.
در س��ال ١٣٩٧ متوسط قيمت فروش يك دلار امريكا 
و يك يورو در بازار آزاد ش��هر ته��ران ب���ه ترتي���ب 
١٠٧٨٣٢ ري���ال و ١٢٥٥٩٣ ري���ال ب���ود ك���ه 
نس���بت ب���ه س�����ال قب���ل دلار 166.6 درصد و 

يورو 161.2 درصد افزايش داشته است.
همچنين تغييرات نرخ س��كه نيز در س��ال 97 نشان 
مي دهد كه در اسفندماه ١٣٩٧ متوسط قيمت فروش 
يك سكه تمام بهار آزادي ط�رح ق�ديم در ب�ازار آزاد شهر 
تهران ٤٤٧٢٩ هزار ريال بود كه در مقايسه با ماه قبل و 
ماه مشابه س�ال قب�ل ب�ه ترتي�ب 8.5 درصد و 189.9 

درصد افزايش نشان مي دهد. 
همچن�ي��ن ح�داقل و ح�داكثر ن�رخ ف�روش س���كه 
م�ذكور درم�اه ي�اد ش�ده ب�ه ترتي�ب ٤٣٠٨٣ هزار ريال 

و ٤٧١٥٨ هزار ريال بوده است. 

از سوي ديگر، در اسفندماه ١٣٩٧ متوسط قيمت فروش 
يك سكه تمام بهار آزادي طرح جدي�د در ب�ازار آزاد شهر 
تهران ٤٦٣٠٣ هزار ريال بود كه در مقايسه با ماه قبل و 
ماه مشابه س�ال قب�ل ب�ه ترتي�ب 9.2 درصد و 194.3 
درصد افزايش نش��ان مي ده��د. همچن�ين ح�داقل و 
ح�داكثر ن�رخ ف�روش س�كه م�ذكور درم�اه ي�اد ش�ده 
ب�ه ترتي�ب ٤٤٣١٧٠٠٠ ري��ال و ٤٩٥٠٨٠٠٠ ريال 

بوده است.
در سال ١٣٩٧ متوس��ط قيمت فروش يك سكه تمام 
بهار آزادي در بازار آزاد شهر تهران با طرح قديم ٣٣٧٧٠ 
هزار ريال و با طرح جديد ٣٥٥٤٢ هزار ري�ال ب�ود ك�ه 
نس�بت ب�ه س�ال ١٣٩٦ ب�ه ترتيب ١٦١ درص�د و 168 

درصد افزايش يافته است.
همچنين براس��اس تازه ترين آمار بان��ك مركزي، در 
اسفندماه ١٣٩٧ حدود ٦٢ ميليارد ريال سفته و برات 
در شهر تهران فروخته ش��د كه در مقايسه با ماه قبل و 
ماه مشابه سال قبل به ترتيب 30.4 درصد و 15 درصد 
افزايش داشته اس��ت. همچنين در سال ١٣٩٧ حدود 
٥٠٢ ميليارد و 300 ميليون ريال سفته و برات در شهر 
تهران فروخته شد كه در مقايسه با سال قبل 5.4 درصد 
افزايش نشان مي دهد. شاخص هاي تعداد و مبلغ سفته 
و برات واخواست شده در س��ال 97 نسبت به سال 96 
به ترتيب 10.2 درصد كاه��ش و 14.5 درصد افزايش 

نشان مي دهد.
طبق آمار شعبه واخواست دادگستري استان تهران 
در اسفندماه ١٣٩٧ معادل ٦ هزار برگ سفته و برات 
به مبلغي مع��ادل ٨١ ميليارد ريال در ش��هر تهران 
واخواست شد. در اين ماه شاخص هاي تعداد و مبلغ 
سفته و برات واخواست شده به ترتيب به اعداد 73.2 
و 43.9 رسيد كه در مقايسه با ماه قبل به ترتيب 6.7 
درصد و 3.1 درصد افزايش و نسبت به ماه مشابه سال 
قبل ب��ه ترتيب 23.3 درص��د و 84.2 درصد كاهش 

داشته است.
ش��اخص متوس��ط مبل�غ ي��ك ب�رگ س��فته و برات 
واخواس�ت شده در اسفندماه ١٣٩٧ به عدد ٦٠ رسيد. 
عدد شاخص مذكور در اسفندماه ١٣٩٦ معادل 291.3 
بوده است. در س��ال ١٣٩٧ معادل ٨ هزار برگ سفته و 
برات به مبلغي معادل ٢٥٧٠ ميليارد و 500 ميليون ريال 

در شهر تهران واخواست شد.
در اين دوره متوسط شاخص هاي تعداد و مبلغ سفته و 
برات واخواست شده به ترتيب به اعداد 83.5 و 116.1 
رسيد كه نسبت به سال قبل از لحاظ تعداد 10.2 درصد 
كاهش و از لح��اظ مبلغ 14.5 درصد افزايش نش��ان 
مي دهد. شاخص متوسط مبلغ يك برگ سفته و برات 
واخواست شده در س��ال ١٣٩٧ به عدد 139.2 رسيد. 
عدد ش��اخص مذكور در س��ال ١٣٩٦ معادل 109.1 

بوده است.

گروه بانك و بيمه| 
بانك مركزي در ابلاغيه اي به شبكه بانكي نسبت به ارايه 
رمز دوم يك بار مصرف به مش��تريان سيستم بانكي از 
ابتداي خردادماه سال جاري تاكيد و اعلام كرد: رمزهاي 

دوم ايستا صرفا تا پايان ارديبهشت ماه اعتبار دارند.
به گ��زارش »تع��ادل«، بان��ك مركزي در راس��تاي 
ايمن س��ازي دسترس��ي كارب��ران به سيس��تم هاي 
الكترونيك��ي و افزايش امنيت در تراكنش هاي بانكي 
و اس��تفاده عموم مردم از خدمات در بستر بانكداري 
الكترونيك سند الزامات رمزهاي پويا يا همان رمز يك بار 
مصرف با عنوان لاتين One Time Password به 
مخفف OTP را به بانك ها و موسسات مالي و اعتباري 
را با همكاري شركت كاشف در شهريور ماه سال گذشته 
ابلاغ كرد و به بانك ها اعلام كرد تا بايد تا آذر ماه نسبت 
به تهيه زيرساخت ارايه رمز يك بار مصرف اقدام كنند، 
اما در اين ميان برخي بانك ها اين زيرساخت را ايجاد 
نكردند و بانك هاي مذكور از سوي بانك مركزي مسوول 
جبران خسارت مشتريان در صورت بروز كلاهبرداري 
شدند اما بانك مركزي به شبكه بانكي در بخشنامه اي 

ديگر تاكيد كرده كه اين زيرساخت در تمامي بانك هاي 
كش��ور بايد از ابت��داي خرداد ماه ارايه ش��ود و در غير 
اين صورت با بانك ها يا موسس��ات مال��ي و اعتباري 

فاقد زيرس��اخت OTP برخورد خواهد كرد. بر اساس 
بخشنامه بانك مركزي، رمز دوم ايستا كارت بانكي كه 
هم اكنون براي بسياري از مشتريان شبكه بانكي فعال 

است صرفا تا پايان ارديبهشت ماه قابل استفاده خواهد 
بود و اين رمز از ابتداي خ��رداد ماه به صورت خودكار 
حذف و بايد از رمز دوم يك بار مصرف اس��تفاده شود 
كه صرفا براي انجام تراكنش با كارت اعلام ش��ده و به 
طول 60 ثانيه اعتبار دارد؛ در همين راستا مشتريان به 
منظور فعالسازي رمز دوم يك بار مصرف بايد به شعبه 
بانك عامل مراجعه و نس��بت به فعالسازي نرم افزار يا 
پيامك رمز يك بار مصرف اقدام كنند چرا كه به منظور 
انجام عمليات پرداخت در خدمات درگاه اينترنتي و نرم 
افزارهاي موبايلي كه نياز به رمز دوم دارد بايد از رمز دوم 
يك بار مصرف از ابتداي خرداد ماه اس��تفاده شود؛ اين 
خدمت به صورت رايگان به مش��تريان ارايه مي شود و 

هيچگونه هزينه اي به دنبال ندارد.
از جمله الزامات رمزهاي پويا در تراكنش هاي مبتني 
بر كارت اعلام شده توسط بانك مركزي: حداقل طول 
رمز پوياي جايگزين رمز دوم كارت بايد هفت رقم باشد. 
طول عمر رمزهاي پويا بايد حداكثر شصت ثانيه )60( 
بوده و پس ار اين زمان رمز توليد ش��ده منقضي و غير 
قابل استفاده شود. رمزهاي پويا در طول عمر خود بايد 

تنها يك بار توسط موسس��ه اعتباري پذيرفته شوند. 
رمزهاي پويا در طول عمر خود صرفا براي اس��تفاده از 
خدمات مبتني بر يك كارت مشخص از بين كارت هاي 
صادرشده توسط موسسه اعتباري قابل استفاده باشند
 گفتن��ي اس��ت، رم��ز عب��ور يك ب��ار مص��رف ي��ا

 OTP) One Time Password( روش محافظت 
از اطلاعات براي جلوگيري از س��رقت رمز عبور است 
كه رمز عبور با اس��تفاده از روش هاي رمزنگاري توليد 
مي شود و تنها براي يك بار ورود به سيستم معتبر است، 
مهم ترين مزيت استفاده از  OTPيا رمز يك بار مصرف 
اين است، كه سرقت اطلاعات با دانستن رمز عبور غير 
ممكن مي شود كه به اين معناست تا اگر مجرم سايبري 
رمز عبور قبلي شما را داشته باشد با توجه به اينكه رمز 
باطل ش��ده نمي تواند وارد سيستم شود كه گسترش 
استفاده از آن كاهش بسيار زياد جرايم سايبري مالي 
به خصوص در بحث برداشت هاي غيرمجاز را به دنبال 
دارد؛ در حقيقت در تكنولوژي OTP براي براي انجام 
هر تراكنشي يك رمز تصادفي توليد و صرفا براي يك 

تراكنش اعتبار دارد.

 Tue. May7. 2019  سه شنبه    17 ارديبهشت 1398   اول رمضان 1440  سال پنجم    شماره   1372 

دور و نزديك ادغام بانك ها
امير جعفري صامت| كارشناس بانكي |

شناخت دقيق ابعاد و ساختار مالي بانك هاي موضوع 
ادغام، برنامه ريزي فرآيند ادغام و طرح ريزي اقدامات 
موثر در راستاي كاهش تضاد منافع ذي نفعان براي 

افزايش احتمال موفقيت ادغام ضروري است.
بر پاي��ه اطلاعيه بانك مرك��زي، بانك هاي انصار، 
قوامين، حكمت ايرانيان، مهر اقتصاد و موسس��ه 
اعتباري كوثر در بانك س��په ادغام خواهند ش��د. 
ادغام هاي بانكي با اهداف مختلفي مانند برخورداري 
از مزاياي صرفه به مقياس، افزايش نسبت كفايت 
سرمايه و از همه مهم تر با هدف بهبود سلامت مالي 
بانك ها انجام مي ش��ود. يكي از راهكارهاي اصلي 
حقوقي براي پيش��گيري از ورشكستگي بانك ها 
كه در ش��رايط بحران ه��اي مال��ي در دنيا تجربه 
شده، ادغام اس��ت. با توجه به ويژگي ها و مزايايي 
كه ادغ��ام دارد مي تواند يكي از موثرترين روش ها 
براي پيشگيري از ورشكستگي باشد. در اين راستا، 
توجه به مسائلي همچون ش��ناخت دقيق ابعاد و 
ساختار مالي بانك هاي موضوع ادغام، برنامه ريزي 
فرآيند ادغام و طرح ريزي اقدامات موثر در راستاي 
كاهش تضاد منافع ذي نفعان براي افزايش احتمال 
موفقيت ادغام ضروري است. ادغام بانك هاي ياد 
شده هر چند به عنوان يك فرصت قلمداد مي شود، 
اما اين امر مي تواند تهديدهاي خاصي را به دنبال 
داشته باشد. به عبارت ديگر، عدم توجه به وضعيت 
بانك هاي طرف ادغام در زمينه هاي مهمي همچون 
حقوقي، مالي، مالياتي، نيروي انساني و ثبتي، ادغام 
را با مشكلات و ريسك هايي مواجه خواهد كرد و در 
نتيجه از اثربخشي و كارايي آن كاسته خواهد شد. 
يكي از اين مش��كلات به محدوديت ها و مشخص 
نبودن ابع��اد و چهارچوب ه��اي حقوقي و قانوني 

ادغام برمي گردد. 
با وجود وجود مقرراتي ك��ه در قوانين مختلف به 
موضوع ادغام ش��ركت ها پرداخته است، در ايران 
قانون مستقل و جامعي در خصوص ادغام بانك ها 
وجود ندارد. در اين خصوص بايد مطالعات زيربنايي 
به منظور تدوين مواد قانوني و فراهم آوردن بستر 
حقوقي لازم براي ادغام انجام پذيرد. البته اگر ادغام 
در يك بازه زماني بلندمدت ترسيم شود، به نحوي 
كه بانك ها در ي��ك دوره زماني معين و به صورت 
مرحله اي ادغام ش��وند كاس��تي ها و آسيب هاي 
احتمالي آن هم تا حدود زيادي برطرف خواهد شد.

با وجود آثار مثب��ت ادغام در ح��وزه اصلاح نظام 
بانكي، چالش هاي مديريت نيروي انساني از جمله 
مسائل مهمي اس��ت كه عدم توجه به آن مي تواند 
مش��كل آفرين باش��د. از آنجا كه در اقتصاد كشور 
ساختار حمايتي مطلوب وجود ندارد تعديل نيروي 
انساني همواره به عنوان يك چالش فرهنگي، امنيتي 
و اقتصادي مطرح بوده و سازمان هاي حمايتي نيز 
نتوانسته اند پوشش حمايتي خود را داشته باشند. 
موضوع ديگري كه از تجارب قبلي ادغام مشاهده 
مي ش��ود اين است كه موسساتي كه در بانك هاي 
بزرگ ادغام مي شوند سلامت اعتباري قابل قبولي 
ندارند و با مطالب��ات و دارايي هاي تمليكي روبرو 
هستند و با افزوده ش��دن اين دارايي هاي منجمد 

و سمي،  مزاياي احتمالي ادغام خنثي خواهد شد.
ضعف دانش و تخصص مربوط به مديريت فرآيند 
ادغام، از ديگر تهديدهاي اين اقدام است. بنابراين 
ضرورت دارد مراكز دانشگاهي و تخصصي كشور، 
برنامه هايي را براي تربيت نيروهاي واجد ش��رايط 
داشته باش��ند و با برقراري رابطه سيستمي ميان 
صنعت بانكي و مراكز دانشگاهي، معضلات مديريت 
ادغام در نظام بانكي را به حداقل ممكن برس��انند. 
تنها در چنين شرايطي است كه ادغام و اصلاح نظام 
بانكي مي تواند آثاري را همچون افزايش كارآمدي، 
سالم س��ازي ترازنامه بانكي، تقوي��ت نظارت و در 
مجموع ارتقاي سطح سلامت نظام بانكي به دنبال 
داشته باشد. علاوه بر اين، اصلاح نظام بانكي، منجر 
به كاهش بنگاه داري و تجارت هاي غيربانكي بانك ها 
مي ش��ود و با فروش املاك و دارايي ه��اي مازاد، 
منابعي را براي افزايش سرمايه فراهم مي كند. در 
مجموع مي ت��وان گفت، پيچيدگ��ي امور مربوط 
به ادغ��ام مطالعات گس��ترده اي را در زمان معين 
مي طلبد. بدون ترديد، ادغام يك ضرورت اس��ت 
اما فرصت مطالعات��ي محدود، مديريت آزمايش و 

خطا را دربردارد.

 تصويب آيين نامه رسيدگي 
به تخلفات بيمه

هيات دولت، آيين نامه اجرايي نحوه رسيدگي به 
قصور يا تخلف ش��ركت هاي بيمه، موضوع ماده 
(57( قانون بيمه اجباري خسارات وارده شده به 
شخص ثالث در اثر حوادث ناشي از وسايل نقليه 

را به تصويب رساند.
به گ��زارش »تعادل«، هيات وزيران در جلس��ه 
8 ارديبهش��ت 1398 به پيشنهاد بيمه مركزي 
جمهوري اس��لامي ايران و تاييد ش��وراي عالي 
بيمه و به استناد ماده )57( قانون بيمه اجباري 
خسارات وارد شده به شخص ثالث در اثر حوادث 
ناشي از وسايل نقليه - مصوب 1395- آيين نامه 
نحوه رسيدگي به قصور يا تخلف شركت هاي بيمه 

موضوع ماده يادشده را تصويب كرد.
گفتني است، بيمه مركزي بر حسن اجراي اين 
قانون نظارت كرده و در صورت قصور يا تخلف هر 
يك از شركت هاي بيمه در اجراي آن، مطابق اين 
آيين نامه و متناسب با نوع قصور يا تخلف و تعدد 

و تكرار آن، اقدامات مربوط را به عمل مي آورد.
تعريف مصاديق قصور يا تخلف )اقدامات خلاف 
قانون(، مجازات ها و نحوه اعمال آن )متناسب با 
نوع قصور يا تخلف و تعدد و تكرار آن( و كيفيت 
رسيدگي و اتخاذ تصميم و اعتراض به تصميم، 

مطابق اين آيين نامه صورت مي پذيرد.

خبر
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»تعادل«وضعيتبورسپسازريزش8هزارواحديرابررسيميكند

بازگشت خرس ها به بازار سهام 

رايجترينخطاهايسرمايهگذاران

گروه بورس  |سميرا ابراهيمي| 
روز گذشته، شاخص هاي بازار سرمايه با ريزش هاي سنگين 
و عجيبي  مواج��ه بودند. به طوري ك��ه صف هاي خريد 
روزهاي اخير، تبديل به صف هاي فروش سنگين شده بود و 
اگر بخواهيم با ادبيات بورس بازان، وضعيت را توصيف كنيم، 
بايد بگوييم كه بازار از دست گاوهاي آرام و نجيب خريدار 

خارج شده و ذات خرسي فروشنده آن آشكار شده است. 
اما روي ديگر سكه اين اس��ت كه بررسي آمار معاملات و 
بازدهي  هايي كه تاكنون مشاهده شده،  حاكي از اين است 
كه اگر به بورس لقب پربازده ترين و حاشيه ساز ترين بازار 

در سال 98 داده شود، بي راه نگفته ايم. 
بر اساس اطلاعات به روز شده در 15 ارديبهشت در سامانه 
مرکز پردازش اطلاعات مالی ايران، ش��اخص كل در يك 
ماه اخير بالغ بر 20 درصد سود آوري داشته و اين موضوع 
با بررسي بازدهي شاخص هاي صندوق هاي در سهام كه 
در يك ماه اخير بازدهي كه تا س��قف 31 درصد بازدهي را 
داشتند، نشان از اين دارد وضعيت سرمايه گذاري در اين 

بازار رو به بهبود است. 
موضوع ديگري كه شاهدي بر اين ادعاست، مقايسه نقل و 
انتقال نقدينگي در ميان صندوق هاي سرمايه گذاري است. 
بر اين اس��اس اطلاعات مالي به روز شده توسط پردازش 
اطلاعات مالي پارت تا تاريخ 14 ارديبهشت ماه سال جاري 
صندوق هاي درآمدثابت 2160 ميليارد ريال از منابع خود 
را از دس��ت داده اند و در مقابل صندوق هاي در س��هام با 
صدرنشيني در رده بندي جذب منابع صندوق ها، توانسته 
اند 2305 ميليارد ريال جذب منابع مالي داشته باشند و 
به طور كلي صندوق هاي س��رمايه گذاري بازار سرمايه، 
3041 ميليارد ريال منابع مالي جذب كردند.  با توجه به 
اين كه نگاه عمومي به سرمايه گذاري در صندوق ها نسبت 
به سرمايه گذاري مستقيم در بازار سهام،  بلندمدت تر تلقي 
مي شود، مي توان گفت كه نگاه سرمايه گذاران، نگاه بلند 
مدت به بازار سهام است و افزايش ارزش معاملات نيز حاكي 
از اين موضوع است.  با اين حال در روز گذشته برخلاف 2 
هفته اخير، ريزش 8 هزار واحدي شاخص كل و به تبع آن 
ريزش در تمامي شاخص هاي بورسي و فرابورس را شاهد 
بوديم. اما به زعم بسياري از كارشناسان و تحليلگران، اين 
ريزش موقتي و براي اصلاح بازار است.  حميدرضا مهرآور، 
كارشناس بازار سرمايه معتقد است كه بر اساس اطلاعاتی 
که در شرايط فعلی از بازار، روند فعاليت شرکت ها و گمرک 
می گيريم يا در بررسی اقلام بر اساس ارزش های دلاری 
يا ريالی، می بينيم که هنوز شرکت ها برای رشد جا دارند؛ 
چراکه صادرات ما در اغلب شرکت ها در حال انجام است و 
خوشبختانه با مشکل خاصی در اين زمينه مواجه نيستند. 
مديرعامل کارگزاری بانک سامان در ادامه گفت: همواره 
پس از چند روز مثبت بازار سرمايه نياز به اصلاح و استراحت 
دارد و طی بيش از 20 س��ال فعاليتم در بازار سرمايه بارها 
شاهد چنين روندهايی بوده ام. چراکه قرار نيست هميشه و 
هر روز بازار مثبت باشد و تجربه روزهای منفی و ريزشی نيز 
عادی است. وی با تاکيد بر اين که اصلاح بازار مشابه مهرماه 
سال گذشته طولانی مدت نيست خاطرنشان کرد: اصلاح 
طی يک يا دو روز آينده تمام خواهد شد و از هفته آينده روند 

به شرايط عادی و رو به رشد برخواهد گشت.

روزهايمثبتبازاربرميگردد
به گزارش س��نا، مديرعامل کارگزاری بانک سامان در 
تش��ريح دلايل خود برای پيش بينی بازگش��ت سريع 
روزهای مثبت به بازار س��رمايه تصريح کرد: براس��اس 
اطلاعات��ی که در ش��رايط فعلی از ب��ازار، روند فعاليت 
ش��رکت ها و گمرک م��ی گيريم و يا در بررس��ی اقلام 
براساس ارزش های دلاری يا ريالی، می بينيم که هنوز 
شرکت ها برای رشد جا دارند؛ چراکه صادرات ما در اغلب 
ش��رکت ها در حال انجام است و خوشبختانه با مشکل 

خاصی در اين زمينه مواجه نيستند.
مهرآور با بيان اين که روندهای طی شده روزهای گذشته 
در بورس دارای ش��تاب زيادی بوده است،  افزود: طبيعی 
است که وقتی در چندين روز متوالی قيمت سهام به شدت 
رشد پيدا می کنند، در برخی از آنها که از يک سود منطقی 
برخوردار شده اند ترجيح به شناسايی سود و خروج از سهم 
اتفاق بيافتد و سهامداران اقدام به ايجاد تحول در پورتفوی 
خود کنند. وی با تاکيد بر اين که اين مسائل همواره جزو 
ويژه گی های طبيعی بازار است افزود: بررسی شاخص و 
اطلاعات موجود نشان می دهد که پول از بازار خارج نشده 
است و اصلاح کوتاه مدت بازار در اين روزها به دليل تغيير 
در ذائقه معامله گران است، بنابراين جای نگرانی برای ساير 
س��هامداران و فعالان بازار اعم از سهامداران خرد يا کلان 

وجود ندارد.

اولويتگذاريبراساسوضعيتبنياديسهام
اين فعال بازار سرمايه در توصيه به سهامداران خرد که اغلب 
با ديدن روزهای منفی بازار و روند طبيعی اصلاح شاخص 
دچار هيجان می شوند و حتی ممکن است بی دليل اقدام 

به خروج از س��هام خود کنند نيز گفت:اين سهامداران در 
شرايطی که به دليل نداشتن اشراف بر بازار به هيجانات اغلب 
کاذب مبتلا می شوند بهتر است که از ابتدا به دنبال سهامی با 
اطلاعات فاندامنتال بهتر باشند. وی با تاکيد بر اين که سهام 
بنيادی بهترين گزينه برای ريسک گريزها و کم تجربه های 
بازار است خاطرنشان کرد: بهتر است افراد قبل از ورود به 
سهم نسبت به اطلاعات بنيادی آن بررسی های لازم را انجام 
دهند؛چراکه اگر در سهام کوچک يا فاقد تحليل بنيادی 
قانع کننده وارد شوند، قطعا در درازمدت ضرر خواهند کرد.

اين در حالی اس��ت که ورود به سهام بنيادی جای نگرانی 
ندارد،چون متعلق به شرکت های بزرگ است و اين شرکت 

ها همواره از سهامداران خود حمايت می کنند.

رشدبازارتاتابستانادامهدارد
مديرعامل کارگزاری بانک سامان در خصوص روند پيش 
روی گفت: من نسبت به مجامع پيش رو بسيار خوشبين 
هستم و معتقدم که ش��رکت ها تا به امروز سود خوبی را 

ساخته اند و به اين روند نيز ادامه خواهند داد.
وی يادآور شد:ادامه اين سودسازی در مدت باقی مانده به 
اين برمی گردد که در روزهای آتی روند افزايش قيمت ها 
و ش��اخص ها چگونه باشد. حميدرضا مهرآور صفر شدن 
فروش نفت ايران را غيرممکن خواند و در پيش بينی روند 
فعاليت گروههای بازار در مدت باقی مانده تا زمان برگزاری 
مجامع گفت:برخی صنايع بورسی ما مصرف داخلی دارند و 
صادراتی ها نيز به فعاليت خود ادامه می دهند.در اين ميان 
صنايعی مانند فولاد،مس و صنايع غذايی نسبت به ساير 
صنايع بورسی شرايط بهتری دارند و به تبع اقبال به سمت 

اين صنايع بيشتر است.

وی درباره روند پيش روی صنايع وابسته به نفت نيز يادآور 
شد:به دليل اين که همواره روش های مختلفی برای صادرات 
نفت همچون سوآپ وجود دارد،صنايع وابسته به نفت نيز 
از يک رشد نسبی بی نصيب نخواهند ماند و حتی می توان 
به برخی پالايشی ها و پتروشيمی ها به عنوان صنايع رو به 

رشد در ماه های آينده نگاه کرد.

سهامفلزاترشدبادوامدارد
در رابطه با اين موضوع رضا زنگنه، معاون سرمايه گذاری 
تامين سرمايه بانک ملت بيان كرد: با توجه به اين که قيمت 
ارز در يک سال گذشته با افزايش همراه بوده و همچنين به 
واسطه تورم موجود، باقی ماندن اين افراد در سپرده يا  اوراق 
با درآمد ثابت باعث ميشود که از تورم عقب مانده و بازدهی 
منفی کسب کنند. از اين رو افراد نياز دارند که ريسک خود 
را در برابر تورم پوشش دهند، يکی از راه های پوشش ريسک 

تورم سرمايه گذاری در سهام است.
وي افزود: بازار سهام در تمامی کشورهای دنيا خاصيتی 
يکسان دارد. به همين دليل وقتی حالت تورمی در اقتصاد 
کشور پديدار می شود به واسطه افزايش قيمت محصولات 
اين شرکت ها شاهد رشد سهم خود و سودآوری شرکت 
خواهند بود. حتی اگر توليدات جديد نداش��ته باش��ند 
محصولات قديمی نيز با افزايش قيمت و سودآوری نسبی 
رو به رو می شوند. زنگنه ادامه داد: در اين بين، محصولات 
شرکت هايی که با دلار در ارتباط هستند به واسطه قيمت 
اين ارز، افزايش مضاعفی خواهند داشت و رشدی مضاعف 
را نيز به ثبت می رس��انند. معاون سرمايه گذاری تامين 
سرمايه ملت در ادامه به صنايع پربازده اشاره داشت و گفت: 
ش��رکت هايی که محصولات فولادی، روی و مس توليد 

می کنند با رشد قيمت همراه خواهند بود و در گزارش های 
خود برای سال 9۷ مخصوصا در 6 ماه دوم با رشد سودآوری 
همراه خواهند ش��د. وی گفت: به نظر می رسد اين رشد 
سودآوری در سال 98 هم ادامه داشته باشد به اين دليل که 
يک سری از سهم ها از نظر بنيادی بسيار ارزشمند هستند. 
در اين بين، سهم هايی هستند که دستخوش حرکت  های 
سفته بازی می شوند و با هيجانات بازار روند حرکتی خود 

را تغيير می دهند.

چرابازارمنفيشد؟
زنگنه در ادامه با اش��اره به روند حرکتی بازار اعلام داشت: 
منفی شدن بازار در ساعات معاملاتی روز دوشنبه نه ارتباطی 

به فصل مجامع دارد و نه قيمت نفت.
وی توضيح داد:شرکت های بنيادی موجود در بازار سهام 
ما به گونه ای هس��تند که هر چه به مجامع نزديک تر می 
شويم با رشد قيمت آنها مواجه خواهيم شد. به اين دليل که 
اين شرکت ها در مجامع نيز سود خوبی تقسيم می کنند 
و تجربه در سال های قبل نشان داده است که بعد از مجمع 
بازدهی مثبتی داشته باشند. پس فصل مجامع نمی تواند 
دليلی برای روند منفی بازار باشد چون هنوز گزارش های 
سال 9۷ شرکت های منتشر نشده است و با اين پيش بينی 
ها در خصوص گزارش های مثبت سال 9۷ به نظر مجامع 

می تواند تأثير مثبتی برای بازار داشته باشد.

فعلابازارتحتتاثيرقيمتنفتنيست
زنگنه در خصوص نوسانات نفت در بازارهای جهانی و 
فرضيه تأثير آن بر بازار داخلی عنوان داشت: ما در سال 
گذش��ته تجربه نفت 50 دلاری هم داشتيم و افت 1.5 
درصدی قيمت اين کالا نمی تواند در مقايس��ه با رشد 
چشمگير هفته گذش��ته، خيلی تأثير منفی بر بازار ما 
داشته باشد . در حالی که قيمت اين کالا هنوز در محدوده 
۷0 دلار نوسان دارد. اگر قيمت نفت تأثيری بر بازار امروز 
ما داشت بايد در وهله اول بر قيمت سهام شرکت های 
پتروشيمی و پالايشگاهی تأثير می گذاشت. اما ديروز 
بازار يکدست و در اکثر صنايع منفی بود. به اين دليل با 
قاطعيت می گويم که بازار تحت تأثير قيمت نفت نيست 
. بايد اين روند منطقی را قبول کنيم که تنها قيمت اين 
کالا افت 1.5 درصدی داش��ته است در حالی که هفته 
گذشته روزهايی داشتيم که قيمت اين کالا در بازارهای 
جهانی روزانه رش��د 2 و 3 درصدی داشته است . وی در 
خصوص نوسان شديد روزگذشته بازار اظهاركرد: هيجان 
س��هامداران و ضعف بازارگردان ه��ا و انفعال حقوقی ها 
همگی دست به دست يکديگر داده و بازار را هيجانی کرده 
است. اتفاقی که ديروز افتاده است نشانه اين است که در 
روزهای مثبت بازار، سهامدارانی که با صنايع و بازار سهام 
و نحوه سهامداری آشنا نيستند وارد بازار شدند و بدون 
هيچ گونه آشنايی با سهم خريداری شده و پشتوانه علمی 
سهمی را خريداری کرده اند . اين گروه هنگامی که روند 
منفی اين سهم را مشاهده کردند به سرعت وارد صف های 
فروش ش��دند .  در حالی که اگر سهمی را با تحليل های 
واقعی و شناخت کافی خريداری کرده باشيد نيازی نيست 

که با هر نوسانی دست به فروش سهم بزنيد.

خريددربالاترينقيمت)گرانخريدن(
بس��ياري از افراد روي دس��ته يا گونه اي از دارايي ها كه 
طي يك يا دو سال گذش��ته عملكرد خوبي داشته اند 
س��رمايه گذاري مي كنند و استدلال شان اين است كه 
چون عملكرد دارايي مورد نظر در گذش��ته خوب بوده 
در آينده نيز خوب خواهد بود. اما اين فرض كاملا اشتباه 
است. گران خريدن و ارزان فروختن شيوه افرادي است 
كه برنامه مشخصي در ذهن ندارند و فقط به تحركات 
بازار واكنش نشان مي دهند. سرمايه گذاري اين افراد به 
جاي اينكه راهبردي باشد تاكتيكي است. عده ديگري 
كه هميشه در معرض خطر گران خريدن هستند افرادي 

هستند كه موج خريداران بازار را دنبال مي كنند. 

فروشدرپايينترينقيمت)ارزانفروختن(
بسياري از س��رمايه گذاران تا زيانشان جبران نشود 
حاضر به فروش سهام خود نيس��تند. غرور اين افراد 
اج��ازه نمي دهد كه قب��ول كنند اش��تباه كرده اند و 
س��هام ش��ان را به قيمت بالايي خريده اند. اما افراد 
باه��وش واقعي��ت را مي پذيرند و به س��رعت جلوي 
ضرر بيشتر را مي گيرند. به ياد داشته باشيد كه همه 
س��رمايه گذاري ها هم به ارزش افزوده نمي رس��ند و 
حتي سرمايه گذاران حرفه اي هم هميشه در كار خود 
موفق نيستند. بهترين كار اين است كه هر چه زود تر 
جلوي ضرر بيشتر گرفته ش��ود و منابع مورد نظر در 

سرمايه گذاري ديگري به جريان گذاشته شود.

نداشتنبرنامهمشخصبرايسرمايهگذاري
س��رمايه گذار بايد از ابتداي كار برنامه مشخصي براي 
س��رمايه گذاري خود در نظر بگيرد تا در آينده بتواند 
تصميم هاي خود را در قالب همين برنامه شكل دهد. 
ب��راي طراحي برنام��ه س��رمايه گذاري توجه به چند 
عامل اصلي از جمله افق زماني، ميزان ريسك پذيري، 
ميزان وجوه قابل س��رمايه گذاري، و مي��زان افزايش 
احتمالي سرمايه گذاري در آينده بسيار ضروري است. 
سرمايه گذار بايد به دقت بداند چه كار مي خواهد بكند 

و تا چه اندازه تحمل پذيرش نوسان هاي بازار را دارد.

س�رمايهگذاريرويي�كس�همبهجاي
سبديازانواعاوراقبهادار

س��رمايه گذاري بر روي يك س��هم خاص نسبت به 
س��رمايه گذاري در يك ش��ركت س��رمايه گذاري يا 
صندوق سرمايه گذاري مش��ترك ريسك به مراتب 
بالاتري همراه خواهد داشت. سرمايه گذاران بهتر است 
بر روي سبد متنوعي از انواع اوراق بهادار و شيوه هاي 
متفاوت سرمايه گذاري متمركز ش��وند. در غير اين 
صورت، در مقابل نوسان هاي يك نوع خاص از اوراق 
بهادار يا بخش خاصي از اقتصاد به ش��دت بي دفاع و 
آس��يب پذير خواهند بود در هر حال، بهترين شيوه 
ممكن، حفظ تعادل در كار س��رمايه گذاري اس��ت و 
ش��ايد بهترين ابزار آن هم استفاده از راهنمايي هاي 

يك شخص آگاه يا يك مشاور خبره باشد.

سرمايهگذاريباسبدسهام
بنگاهي كه به نظر سرمايه گذار اين توانايي را دارد كه 
در بلندمدت به رشد مثبتي دست يابد. براي رسيدن 
به اين هدف، بهتر است دست به كار تحليل ويژگي هاي 
بنيادي شركت يا صنعت مورد نظر شويد و نه بررسي 
تغييرات روزانه قيمت سهام شركت. خريد يك سهم 
خاص تنها براساس هجوم بازار يا علاقه شخصي شما 
نس��بت به محصولات توليدي يا خدمات ارايه ش��ده 

توسط شركت، 

كافيدانستناخباررسانهها
يكي ديگر از خطاهاي رايج س��رمايه گذاران مبتدي 
اين اس��ت كه ب��ه مطالعه و گ��وش كردن ب��ه اخبار 
رس��انه هاي همگان��ي اكتفا مي كنند و هي��چ ارتباط 
حرفه اي ب��ا مش��اوران كاركش��ته س��رمايه گذاري 
ندارند. س��رمايه گذاران حرفه اي اطلاع��ات خود را از 
چندين منبع مس��تقل گردآوري مي كنند و پيش از 
تصميم گيري راجع به سرمايه گذاري مورد نظر خود 
اطلاعات موجود را به دقت تجزيه و تحليل مي كنند. 

پرهيز از خريد و فروش هاي مكرر
مطالعه انجام شده توس��ط دو تن از استادان دانشگاه 
كاليفرنيا بر روي بيش، از 64 هزار نفر از سرمايه گذاران 
يك موسسه بزرگ كارگزاري، طي سال هاي 1991 تا 
1996، نشان مي دهد كه اين افراد بدون در نظر گرفتن 
هزينه معاملات )1۷.۷( درصد، سود سالانه حاصل از 

سرمايه گذاري داش��ته اند كه اين رقم به خودي خود 
)0.6( درصد بالاتر از ميانگين بازار س��هام بوده است. 
اما هنگامي كه هزينه معاملات محاسبه مي شود، سود 
حاصل از س��رمايه گذاري آنها به رق��م )15.3( درصد 
در سال يا )1.8( درصد پايين تر از ميانگين بازار نزول 
مي كند. براي سرمايه گذاران مبتدي خريد و نگهداري 

سهم بهتر از خريد و فرو ش مكرر آن است.

پرداختبيشازاندازههزينهوكارمزد
سرمايه گذاران بايد پيش از گشايش حساب نزد كارگزار 
متوجه هزينه هايي كه به عهده ش گذاش��ته مي شود 
مانند هزينه هاي مديريت پرتفوي و كارمزد معاملات 
باش��ند. به علاوه، ميزان عايدي سرمايه گذاري بايد با 

توجه به تمامي اينگونه هزينه ها برآورد شود.

ناآگاهيازقدرتواقعيتحملريسك
افرادي كه براي اهداف بلندمدت برنامه ريزي مي كنند 
و به انتظار درآمد بيشتري هستند، بايد پذيراي ريسك 
بيش��تري باش��ند. در هر حال، ب��راي ارزيابي ميزان 
ريسك پذيري خود لازم نيست منتظر كاهش ناگهاني 

ارزش دارايي هايتان باشيد. 

سهلانگاريوبيتوجهي
س��رمايه گذار بايد در هر وضعيتي ب��ه كار خود ادامه 
دهد و با توجه به شرايط بازار بر روي ابزارهاي مختلف 

سرمايه گذاري كند و مرتب پرتفوي خود را بررسي كند 
و از مطابقت آن با برنامه مورد نظر خود مطمئن شود.

اعتمادبهنفسبيجا
بسياري از سرمايه گذاران همچنان تصور مي كنند كه 
از چگونگي فعاليت بازار سرمايه اطلاع دارند، درحالي 
كه واقعيت چيز ديگري اس��ت نتيجه اي��ن كه، افراد 
اقدام به س��رمايه گذاري مي كنند بدون اينكه دانش 
كافي درباره عواقب تصميم هايش��ان داش��ته باشند. 
نداشتن تحصيلات علمي در مسائل مالي، باعث شده 
كه اكثر س��رمايه گذاران تصميمات خود را بر اساس 
دانش ع��ام در جامعه اتخاذ كنند. اي��ن دانش، همان 
ايده ها و نظرهايي اس��ت كه آن قدر در بين مردم باقي 
مانده و پذيرفته ش��ده اند كه ديگر كسي در مورد آنها 
سوال نمي كند. متأسفانه، اغلب آنچه به عنوان دانش 
 عام در مورد سرمايه گذاري وجود دارد نادرست است. 
در نتيجه، سرمايه گذاران، تصميماتي اتخاذ مي كنند 

كه نتايج فاجعه باري به همراه دارد.

انتظارنامعقول
س��رمايه گذار نبايد به عوامل بيروني اجازه دهد تأثير 
نامطلوبي بر روي تصميم گيري او داشته باشند و باعث 
شوند او در زمان نامناسب استراتژي خود را تغيير دهد. 
هميشه مي توان با مقايسه عملكرد پرتفوي مورد نظر 

با شاخص هاي پايه به انتظاري معقول دست يافت.

گروه بورس|  
در پايان معاملات روز گذشته، شاخص كل بورس با بيش 
از 8000 واحد ريزش، سنگين ترين سقوط تاريخي خود 
را در تالار شيشه اي ثبت كرد. جزييات داد و ستدهاي بازار 
سهام نشان مي دهد كه همه شاخص هاي معاملاتي در 
بازار سهام امروز با كاهشي شديد مواجه شدند و به طور 
ميانگين حداقل 3 درصد افت را رقم زدند.  بر اين اساس، 
اكثر شاخص هاي بورس با ريزش دسته جمعي مواجه 
شدند بطوري كه شاخص كل با )8235( واحد ريزش 
معادل )3.68( درصد به 215 هزار 821 واحد، شاخص 
قيمت »وزني - ارزش��ي« با )2364( واحد افت معادل 

)3.68( درصد به 61 هزار 9۷5 واحد، شاخص كل »هم 
وزن« با )1284( واحد كاهش مع��ادل )2.۷9( درصد 
به 44 هزار و 816 واحد، ش��اخص قيمت »هم وزن« با 
)894( واحد افت، مع��ادل )2.۷9( درصد به 31 هزار و 
196 واحد رسيد. از سويي در پايان معاملات روز دوشنبه، 
۷ نماد » فولاد با )688( واحد، فارس با )546(، فملي با 
)40۷(، كگل با )34۷(، شپنا با )2۷6(، شبندر با )261( 
واحد و كچاد با )244( واحد« افت، بيشترين تاثير منفي 
را در كاهش شاخص كل بورس بر جاي گذاشتند. به اين 
ترتيب، در پايان سومين روز معاملاتي بورس در هفته 
جاري، در 318 هزار و 645 نوبت معاملاتي، 5 ميليارد و 

233 ميليون برگه اوراق بهادار به ارزش 14 هزار و 204 
ميليارد تومان در بورس معامله شد و ارزش بازار به 828 

هزار و 319 ميليارد تومان رسيد.

ريزش1.5درصديآيفكس
ش��اخص كل فرابورس در روز گذشته افت بيش از 39 
واحدي نزديك به 1.5 درص��د را تجربه كرد كه عمده 
ريزش آن تحت تاثير نمادهاي »مارون« با 13.۷ واحد، 
»هرمز« با حدود ۷ واحد و »شراز« با تاثير منفي 3 واحد 
قرار داشت. همچنين نمادهاي »ذوب« و »دماوند« نيز 
تا س��طح حداكثر 6 واحد تاثير مثبت بر آيفكس به جا 

گذاشتند و از كاهش بيشتر اين نماگر جلوگيري كردند. 
در مجموع بازارهاي فرابورس اي��ران 2 ميليارد و 816 
ميليون ورقه در بيش از 228 هزار دفعه مورد مبادله قرار 
گرفت كه ارزش اين دادوستدها افزون بر 8 هزار و ۷13 

ميليارد ريال بود.
در معاملات روز دوشنبه 16 ارديبهشت ماه سهامداران 
در مجموع دو بازار اول و دوم اقدام به جابه جايي يك هزار 
و 556 ميليون سهم به ارزش 4 هزار و 325 ميليارد ريال 
كردند و در بازار پايه نيز يك هزار و 218 ميليون سهم به 

ارزش 2 هزار و 6۷3 ميليارد ريال تغيير مالكيت يافت.
در اين سه بازار در حالي كه دو نماد »ثغرب« و »زبينا« 
متوقف شد، اما در مقابل نمادهاي »لخانه«، »غويتا«، 
»اوان«، »فبس��تم«، »فنفت«، »افرا«، »ممسني«، 
»لازما« و »دي« بازگشايي شدند. همچنين نمادهاي 
»دي« و »افرا« با بيشترين رشد و »ثغرب« و »سمگا« 

با بالاترين اف��ت قيمتي روبرو ش��دند. در اين ميان 
»ذوب« به عنوان پربيننده تري��ن نماد در فرابورس 
همچنين بالاتري��ن حجم و ارزش معاملات را نيز در 
اختي��ار گرفت بطوري كه در اين نم��اد بيش از يك 
ميليارد سهم به ارزش حدود يك هزار و 909 ميليارد 
ريال دادوس��تد ش��د كه عمده خريد و فروش سهام 
در اين نماد به حقيقي ها اختصاص داش��ت. در بازار 
ابزارهاي نوين مالي نيز مجموع معاملات در سه ابزار 
اوراق بدهي، اوراق تسهيلات مسكن و صندوق هاي 
س��رمايه گذاري قابل معامله به تغيي��ر مالكيت 43 
ميليون ورقه به ارزش يك هزار و ۷16 ميليارد ريال 
انجاميد. در تابلو اوراق بدهي نماد »اخزا۷14« با قيمت 
معامله 920 هزار ريال به نرخ موثر بازده تا سررسيد 20.8 
درصدي رسيد. »اخزا۷03« نيز با قيمت معامله ۷33 

هزار ريال نرخ 24.1 درصدي را به ثبت رساند.

شاخصهايبورسدرصفاصلاح
مروريبرآمارمعاملاتبورسوفرابورس
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نگاهيبرافزايشسرمايهاز
طريقتجديدارزيابي

در حس��ابداري تعهدي، 
ارزش دارايي ه��ا به بهاي 
تمام شده تاريخي يعني به 
قيمت هايي كه خريداري 
شده اند، ثبت مي شوند. در 
كشورهايي كه تورم زيادي 
وجود دارد، پس از گذشت 
حتي چند سال از تاسيس 
شركت، دارايي هاي ثابت 
مشهود ارزشي بسيار متفاوت از آنچه ثبت شده اند، 
پيدا مي كنند. اين شركت ها مي توانند دارايي هاي 
ثابت مشهود خود نظير زمين، ساختمان، ماشين آلات 
و تجهيزات، سرمايه گذاري ها و... را تجديد ارزيابي 
كنند تا با به روز شدن دارايي ها در ترازنامه، شفافيت 
بهتر صورت هاي مالي و تصميم گيري بهتر سهام داران 
درخصوص ارزش ذاتي شركت را فراهم كنند. اين 
موضوع البته براي وضعيت سودآوري و ادامه فعاليت 
شركت تقريبا هيچ منفعتي ندارد. در واقع مازاد تجديد 
ارزيابي درآمد تحقق نيافته تلقي مي شود، زيرا تجديد 
ارزيابي فقط انتساب ارزش هاي جديد به دارايي هاي 
موجود و واقعي است. افزايش مبلغ دفتري يك دارايي 
ثابت مش��هود در نتيجه تجديد ارزيابي آن )درآمد 
غيرعملياتي تحقق نيافته ناشي از تجديد ارزيابي( 
مستقيماً تحت عنوان مازاد تجديد ارزيابي دارايي ها 
ثبت و در ترازنامه به عنوان بخشي از حقوق صاحبان 
سرمايه طبقه بندي مي شود و در صورت سود و زيان 
جامع انعكاس مي يابد. تفاوت اساسي اين نوع افزايش 
سرمايه با ساير موارد در اين است كه افزايش سرمايه از 
محل مازاد تجديد ارزيابي دارايي ها موجب ورود وجوه 
نقد يا خروج جريان نقدينگي نخواهد شد، از اين رو با 

انواع مرسوم افزايش سرمايه تفاوت دارد.
 برخي از دلايل اين نوع افزايش س��رمايه به ش��رح 

ذيل است: 
 گاهي ش��ركت هاي قديمي كه س��رمايه اسمي   
كمي دارند به منظور استفاده از ظرفيت بدهي خود و 
دريافت تسهيلات مالي بيشتر اقدام به افزايش سرمايه 

از اين محل مي كنند.
ش��ركت هاي مش��مول ماده 141 قانون تجارت 
براي خروج از شرايط ورشكستگي اقدام به اين كار 

مي كنند.
همچنين ش��ركت هاي داراي نسبت بدهي بالا 
)بدهي به حقوق صاحبان سهام( كه توانايي دريافت 
وام جديد را ندارند، اقدام به اين نوع افزايش سرمايه 

مي كنند.
 در بانك ها و ليزينگ ها و شركت هاي با ظرفيت مالي 
افزايش سرمايه اسمي در ترازنامه موجب بهبود نسبت 

كفايت سرمايه و افزايش قدرت وام دهي مي شود.
همچنين در بيمه ها نيز افزايش س��رمايه اسمي 
مي توان��د قدرت بيمه ه��ا را ب��راي افزايش ميزان 
سرمايه گذاري بالاببرد.  گاهي اوقات اين مدل افزايش 
س��رمايه در زمان فروش و ارزش گذاري ش��ركت 
موجب شفافيت در قيمتگذاري مي شود. البته بايد 
به ياد داشت كه موارد فوق در بسياري از شركت ها 
كاربرد ندارد و اين مدل افزايش سرمايه به ويژه براي 
دارايي هايي كه استهلاك آنها ثبت مي گردد )همه 
دارايي ها به جز زمين( عملا موجب افزايش هزينه 
مي گ��ردد و در نتيجه در بس��ياري از موارد توصيه 

نمي گردد. 
 

معافيتمالياتيتجديدارزيابيداراييها
 در آيين نامه اجرايي ماده 1۷ قانون حداكثر استفاده 
از توان توليدي و خدماتي در تامين نيازهاي كشور و 
تقويت آنها در امر صادرات و اصلاح ماده 104 قانون 
ماليات هاي مستقيم- مصوب 13- موضوع مصوبه 
شماره 90836 / ت 48۷93 ه مورخ 18/ 4/ 1392 

هيات محترم وزيران آمده است: 
 بنگاه هاي اقتصادي كه طي پنج سال اخير اقدام به 
تجديد ارزيابي دارايي هاي خود نكرده اند، در صورتي 
كه با رعايت مقررات قانون��ي و مفاد اين آيين نامه، 
دارايي ه��اي خود را از تاريخ 25/ 6/ 1391 تا 24/ 6/ 
1396 تجديد ارزيابي كرده و مازاد حاصل از آن را به 
حساب سرمايه منظور كنند، از شمول ماليات معاف 

خواهند بود.
 همچنين در جز 2 ماده 282 از بند 60 قانون اصلاح 

قانون ماليات هاي مستقيم آمده است: 
 ماده282 از تاريخ لازم الاجرا ش��دن قانون اصلاح 
قانون ماليات هاي مستقيم مصوب 31/ 4/ 1394، 

احكام مالياتي قوانين زير لغو مي شود: 
 ماده )1۷( قانون اس��تفاده از حداكثر توان توليدي 
و خدماتي در تامين نيازهاي كشور و تقويت آن در 
امر صادرات و اصلاح ماده )104( قانون ماليات هاي 

مستقيم مصوب 1/ 5/ 1391.
 اين مواد عملا ادامه معافيت مالياتي را در سال هاي 
بعد با ابهام روبرو نمودند به گونه اي كه در چند سال 
گذشته اين معافيت مالياتي به صورت سالانه تكرار 
مي شده و در سال گذشته نيز تنها شركت هايي كه 
مش��مول ماده 141 قانون تجارت بودند، مشمول 

معافيت مالياتي مي شدند. 
در س��ال 139۷ دولت به مجلس لايحه اي تقديم 
نموده كه در اين لايحه افزايش سرمايه ها معاف از 
ماليات مي شدند مجلس نيز آن را مصوب نموده و 
طبق قانون در اختيار شوراي نگهبان جهت تاييد 
قرار گرفت. اين لايحه به دليل وجود بار مالي براي 
دولت از سوي شوراي نگهبان رد شده و در مرتبه دوم 
نيز، اين شورا توضيحات مجلس در اين خصوص را 
نپذيرفت و پس از كش و قوس هاي فراوان، در نهايت 

تأييد گشت. 
 فعلا نكته مهم اين است كه انجام اين افزايش سرمايه 
با وجود ماليات به صلاح شركت ها نيست و مهم ترين 
نكته براي شركت هاي مش��مول ماده 141 قانون 
تجارت اين اس��ت كه اين شركت ها پس از افزايش 
سرمايه از محل مازاد تجديد ارزيابي، هر چه سريعتر 
اقدام به كاهش زيان و سودآوري نمايند، چرا كه صرفاً 
با اين مدل افزايش سرمايه قادر به سودآوري نيستند.

آموزش

محمود رضايي 
مدرس دانشگاه 
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»تعادل« بررسي مي كند 

4 چالش در صنعت نساجي 
تعادل|

چالش هاي صنعت نساجي و پوشاك در سال جاري 
كدامند؟ »تامين مواد اوليه« در س��ال گذشته يكي 
از مهم تري��ن چالش ها در مي��ان صنايع مختلف بود 
كه همزم��ان با بازگش��ت تحريم ه��ا و در تداخل با 
سياست هاي ارزي دولت، مش��كلات زيادي را براي 
صنايع كشور از جمله صنعت نساجي به وجود آورد. اما 
در سال جاري علاوه بر »تامين مواد اوليه«، مشكلاتي 
همچون »كاهش نقدينگي«، »تامين منابع ارزي«، 
»ركود در ب��ازار« و »قاچاق« به عن��وان اصلي ترين 
مس��ائل اين صنعت به ش��مار مي رود؛ مشكلاتي كه 
به گفت��ه صنعتگران حوزه نس��اجي باعث ش��ده تا 
واحدهاي توليدي با نيمي از ظرفيت خود كار كنند. 
اگرچه متوليان وزارت صنعت نيز بيكار ننشس��ته اند 
و از برنامه هاي اين وزارت در راس��تاي تقويت توليد 
صنعت نساجي و گره گشايي از مشكلات فعالان اين 
صنعت خبر مي دهند، اما با اين حال، برآيند نظرات 
فعالان صنعت پوش��اك حاكي از آن اس��ت كه براي 
نجات صنعت نساجي بايد بطور همزمان در دو حوزه 
بازار داخلي و خارجي ظرفيت سازي كرد؛ فعال سازي 
بازاره��ا مي تواند منجر به افزايش 30 درصدي توليد 
شود. در غير اين صورت انباشت كالا و حبس نقدينگي 

در انبار ها را شاهد خواهيم بود.

   تقويم رويدادهاي صنعت نساجي
صنعت پوشاك و نساجي يكي از صنايعي است كه در 
گذشته رونق زيادي داش��ت اما امروز به لطف قاچاق 
پوش��اك، اين صنعت به زمين خورده و به سختي به 
حيات خود ادامه مي دهد. »تامين مواد اوليه«، »كاهش 
نقدينگي«، »ركود« و »قاچاق« از مشكلاتي است كه 
فعالان اين صنعت با آن دست به گريبانند. اما همزمان 
با دور جديد تحريم ها و مشكلاتي كه صنايع مختلف 
در واردات اجناس مورد نياز خود مواجه شدند، باعث 
شده تا »تامين مواد اوليه« بيش از پيش براي صنعت 
نساجي حياتي شود. مشكلات تامين مايحتاج صنايع 
نساجي در سال گذشته به حدي بالا گرفت كه كارگروه 
بررسي و پيگيري تامين مواد اوليه پوشاك به دستور 
وزيرصنعت راه اندازي شد تا مواد اوليه را با نرخ دولتي 
و با هدف حذف واس��طه ها در ميان فعالان اين حوزه 
توزيع كند. در نخستين دور از اين توزيع عمومي، حواله 
۷00 مترپارچه با ن��رخ ۵ الي ۷ هزار تومان زير قيمت 
بازار و در دورهاي بعدي نيز يك ه��زار و ۲00 تن نخ، 
پارچه آستري، لايي چسب و پارچه مانتويي عرضه شد. 
چهاردهمين مرحله از توزيع مواد اوليه پوشاك نيز در 
سال جاري انجام گرفت وانواع »لاي چسب« به متراژ 
٢۵٠ هزار يارد بين متقاضيان توزيع ش��د. اقدام ديگر 
اين كارگروه اما، ارتباط ميان تاجر و توليدكننده بود تا 
بتوانند بدون واسطه، كالا را از واردكننده دريافت كنند. 
اگرچه فعالان اقتصادي به اين روش توزيع انتقاداتي 
داش��تند و معتقد بودند كه توزيع مواد اوليه نتوانسته 

باع��ث كاهش هزينه هاي توليد ش��ود و در عين حال 
همه توليدكنندگان موفق ب��ه دريافت مواد اوليه اين 

كارگروه نشده اند.
در عين حال، متوليان وزارت صنعت، تامين مواد اوليه 
را به عنوان جدي ترين هدف اين وزارتخانه در سال ۹۸ 
عنوان مي كنند و بر اين موض��وع تاكيد دارند كه رفع 
موانع موجود در تامين م��واد اوليه با جديت پيگيري 
و اقدامات لازم انجام مي شود. در همين رابطه، افسانه 
محرابي، مديركل دفتر صنايع نس��اجي، پوش��اك و 
سلولزي وزارت صنعت، معدن و تجارت طي اظهاراتي 
تاكيد كرد: رونق توليد در صنايع نس��اجي، پوشاك و 
كفش از برنامه ه��اي اولويت دار وزارت صنعت، معدن 
و تجارت در سال جديد است. همچنين ارتقاي كيفي 
و كمي رقابت پذير بودن و ص��ادرات محور كردن اين 
صنايع از ديگر برنامه هاي مهم در سال۹۸ است. طبق 
اعلام محرابي، تامين مواد اولي��ه داخلي و وارداتي در 
دس��توركار معاونت امور صنايع ق��رار گرفته و در اين 
راس��تا، رفع موانع موجود در تامين مواد اوليه از جمله 
»تخصيص ارز«، »مواد اوليه پتروشيمي« و »مشكلات 
س��ازمان دامپزش��كي در واردات پوس��ت« با جديت 

پيگيري مي شود.
چندي پيش نيز، فرشاد مقيمي، معاون وزير صنعت، 
معدن و تجارت از ابلاغ سند راهبردي پوشاك در آينده 
نزديك خب��رداده و گفته بود كه اجراي اين س��ند در 
توس��عه توليدات صادرات محور و با ارزش افزوده بالا 
موثر است به گفته او، »حمايت از توليدات رقابت پذير 
داخلي«، »ارتقاء سطح كمي و كيفي« و »ايجاد بستر 
لازم جهت برقراري ش��رايط برابر با رقباي منطقه اي 
و جهاني« از مهم ترين برنامه هاي توسعه اين صنعت 
به ش��مار مي رود. مقيمي همچنين پيگيري استقرار 
نظ��ام قانونمند فعالي��ت واردكنن��دگان محصولات 
نس��اجي و پوش��اك نظير »ثبت نمايندگي رس��مي 
پوش��اك وارداتي«، »طرح شناسه كالا و رهگيري« و 
»ايجاد انسجام و يكپارچگي در مبادي مختلف وارداتي 
مانند اصلاح رويه ه��اي واردات از مناط��ق آزاد« را از 
ديگر برنامه هاي اين بخش عنوان كرد. برآيند اظهارات 
متوليان وزارت صنعت نشان مي دهد كه اين وزارتخانه، 
نجات صنعت نساجي را به عنوان يكي از اهداف جدي 
خود براي تقويت توليد در سال جاري قرار داده و عزمي 

جدي براي رفع مشكلات فعالان اين بخش دارد.

   نيمه خالي ظرفيت واحدهاي توليدي
از س��ويي ديگر اما، فعالان حوزه پوش��اك و نساجي، 
مش��كلات اين بخش را بزرگ تر از تامي��ن مواد اوليه 
دانسته و از فعاليت واحدهاي توليدي با نيمي از ظرفيت 
توليد خبر مي دهند. در همين رابطه، عضو هيات مديره 
جامعه متخصصان نس��اجي ايران ب��ه فعاليت حدود 
۹ هزار واحد نساجي و پوش��اك داراي پروانه تاسيس 
بهره برداري در كشور اشاره كرد كه بطور متوسط نيمي 
از ظرفيت آنها به دليل مش��كلات نقدينگي، فروش و 

تحريم بي استفاده مانده است. عليرضا حائري در اين 
باره به ايرنا مي گويد: اگر بازار فروش به ويژه در بخش 
ص��ادرات رونق بگي��رد، اين واحدها ق��ادر به افزايش 

دستكم 30 درصدي توليد خواهند بود.
اين فعال صنعتي ادامه مي دهد: ش��اه كليد حل همه 
مسائل اقتصادي كش��ور، رونق توليد است كه با خود 
كاهش تورم، افزايش اشتغال، رشد اقتصادي، افزايش 
توليد ناخالص ملي و صادرات را به دنبال خواهد داشت. 
او با تاكيد بر اينكه پيش شرط رونق توليد، رونق بازار 
اس��ت؛ تصريح مي كند: يعني توليد را با هدف فروش، 
سودآوري و كسب گردش مالي مناسب دنبال مي كنيم، 
در غير اين صورت به انباشت كالا و حبس نقدينگي در 
انبار خواهد انجاميد. به گفته حائري، براي رونق بازار بايد 
همزمان در دو حوزه بازار داخلي و خارجي كار كنيم؛ 
رونق بازار داخلي با افزايش قدرت خريد مردم و حفظ 

ارزش پول ملي ميسر مي شود كه وظيفه دولت است.
به گفته اين فعال صنعت نس��اجي و پوشاك، »درجا 
زدن بحران مواد اوليه به معني باز ش��دن دوباره مسير 
قاچاق است«. او مي افزايد: شرايط سخت موقت است 
ابدي نيست و نبايد هم باشد. ما توليد كنندگان خواستار 
قطع فعاليت رقباي خارجي نيستيم اما مي گوييم رقيب 
خارجي بايد در روشنايي و به دور از هر تخلفي بيايد و 
كار كند. او صحبت هاي خود را اين طور ادامه مي دهد: 
امروز فعالان صنعتي و وارد كنندگان در چنبره سختي 
به نام ارز نيمايي دست و پا مي زنند. توليدكننده ايراني 

به تدريج و با تداوم اين شرايط سازمان خود را كوچك و 
توليد را كم خواهد كرد.

اما در ح��وزه تجارت خارجي چه مواردي را بايد در نظر 
گرفت؟ به گفته فعالان حوزه نساجي، در بُعد خارجي، 
بايد ب��ا توليد كالاهاي باكيفيت و با قيمت تمام ش��ده 
مناسب و برقراري روابط تجاري حسنه با ساير كشورها 
به ويژه همس��ايگان، به تقويت ص��ادرات بپردازيم. در 
اين راس��تا، »برگزاري همايش ه��ا«، »تزريق اندكي 
نقدينگي به واحدها« بدون متصور بودن بازار مناسب 
براي توليدات، شعار توخالي بيش نبوده و موضوع اصلي 

رونق بازار است.

   نياز ارزي صنعت نساجي
اما مس��اله ديگري كه صنايع نساجي با آن گريبان گير 
هس��تند، »كمبود نقدينگي« اس��ت. ب��ه گفته عضو 
هيات مديره جامعه متخصصان نس��اجي اي��ران، نياز 
ارزي صنعت نساجي و پوشاك براي واردات نخ، پارچه، 
ماشين آلات، تجهيزات و غيره در شرايط عادي سالانه ۲ 
ميليارد دلار است، همچنين آمارها حاكي است سالانه 
۲ ميليارد و ۵00 ميليون دلار از كالاهاي اين صنعت به 
داخل قاچاق مي ش��ود، كه فقط ۹0 درصد آن پوشاك 
است. حائري مي گويد: در سال هاي گذشته بطور متوسط 
سالانه 400 ميليون دلار ارز براي واردات ماشين آلات و 
تجهيزات صنعت نساجي و بازسازي و نوسازي واحدهاي 
جديد مورد نياز بود، اما در دولت دهم و با اعمال تحريم ها 

اين نياز به كمتر از ۲00 ميليون دلار كاهش يافته بود. 
اين عضو هيات مديره جامعه متخصصان نساجي ايران 
به افزايش 3 برابري نرخ ارز اش��اره مي كند و مي گويد: 
اين مساله به معناي سه برابر شدن نقدينگي مورد نياز 
توليدكنندگان است، به اين ترتيب كمبود نقدينگي 
مهم ترين دغدغه واحدهاي صنعتي براي حفظ وضع 
موجود توليد اس��ت. حائري يادآور مي ش��ود: ۵ ماده 
اوليه عمده در صنايع نساجي و پوشاك وجود دارد كه 
نخستين آنها پنبه است. او توضيح مي دهد: نياز سالانه 
اين صنعت به پنبه 1۵0 هزارتن است كه فقط 30 درصد 
آن در داخل توليد مي ش��ود. اين فع��ال اقتصادي به 
»پلي استر« به عنوان دومين ماده اوليه مورد نياز اشاره 
كرد كه 100 درصد از داخل تامين مي شود، اما از سال 
گذشته تاكنون قيمت اين مواد سه برابر شده است. او 
همچنين مي افزايد: »ويسكوز«، ديگر ماده اوليه مورد 
نياز اين صنعت هرچند مصرف پاييني به اندازه 30 تا 
40 هزار تن در سال دارد، اما 100 درصد وارداتي بوده 
و بطور عمده از »هند«، »اندون��زي« و »فنلاند« وارد 
مي شود. عضو هيات مديره جامعه متخصصان نساجي 
ايران ادام��ه مي دهد: »اكريليك« به عنوان چهارمين 
ماده اوليه مهم در اين صنعت كه بيش��تر براي صنايع 
كف پوش، فرش هاي ماش��يني و لباس هاي كاموايي 
مورد استفاده قرار مي گيرد نيز از خارج تامين مي شود، با 
وجود اين »پلي پروپيلن« به عنوان پنجمين ماده مورد 

نياز صد درصد از داخل تهيه مي شود.

رييس انجمن قطعه سازان همگن عنوان كردرييس انجمن خرما مطرح كرد

يك بام و دو هواي پرداخت تسهيلات به قطعه سازانممنوعيت صادرات خرما، بازار را براي عربستان  باز مي كند
رييس انجم��ن ملي خرماي ايران معتقد اس��ت اعمال 
محدوديت هاي صادراتي براي خرما، بازار را براي رقبايي 
همچون عربستان س��عودي باز مي كند. محسن رشيد 
فرخي در گفت وگو با ايرن��ا، با بيان اينكه تجارت عرف و 
قانوني براي خود دارد افزود: اين در حالي است كه وزارت 
جهاد كشاورزي و سازمان توسعه تجارت به اين موضوع 
واقف هستند كه اعمال محدوديت صادرات تأثيري در 
قيمت گذاري ب��ازار داخلي ندارد زيرا همه س��اله در ماه 
مبارك رمضان صادرات كاهش مي يابد. رييس انجمن 
ملي خرماي ايران تصريح كرد: س��ال گذشته 300 هزار 
تن خرما به ارزش 3۵0 تا 400 ميليون دلار به كشورهاي 
هدف ازجمله امريكاي شمالي، اتحاديه اروپا، روسيه، هند 
و چين صادر شد. او با بيان اينكه محدوديت در صادرات 
شامل همه ارقام خرما مي شود اظهار كرد: بخش عمده 
خرماي صادراتي ايران از نوع »دونم« با شيريني كمتر و 

ماندگاري بيشتر است.
به گفت��ه رييس انجمن خرما، بخ��ش عمده خرماي 
صادراتي ايران به كشورهاي متقاضي شامل زاهدي، 

پيارم، استعمران، خاصويي و مضافتي است. او با بيان 
اينكه اكن��ون قيمت هر كيلوگرم خرماي مضافتي در 
استان هاي جنوبي كشور ۲۲ هزار تومان و پيارم 4۵ هزار 
تومان است گفت: گراني قيمت خرما در ديگر شهرهاي 
كش��ور به دليل افزايش هزينه هاي توليد، نوسان نرخ 
ارز و حضور دلالان و واسطه گران است. رشيد فرخي 
اضافه كرد: مصرف خرما از 1۵ تا ۲0 روز آينده در كشور 
كاهش مي يابد بنابراين الزامي براي اعمال محدوديت 
در صادرات خرما نيس��ت. او ادام��ه داد: البته تاكنون 
دستورالعملي براي اعمال محدوديت صادرات خرما 
به گمركات جمهوري اسلامي ايران ابلاغ نشده است. 
پيش از اين، خبري منتشر شد كه بر مبناي آن، ستاد 
تنظيم بازار، صادرات خرما را با هدف كنترل بازار اين 
كالاي پرمصرف در ماه رمضان ممنوع اعلام كرده اند. 
بااين حال، رييس اتحاديه صادركنندگان خشكبار ايران 
اعلام مي كند كه دستوري به گمرك مبني بر ممنوعيت 
صادرات خرما ابلاغ نشده و هنوز در حد پيشنهاد ستاد 
تنظيم بازار بوده است. طبق آمارها ايران سالانه نزديك 

1.۲ ميليون تن انواع خرما در ۲03 هزار و ۷63 هكتار 
توليد مي كند كه پيش بيني ها نشان مي دهد در سال 

جاري با 30 درصد افت توليد مواجه شويم.
ايران با برخورداري از نخلستان هاي وسيع در استان هاي 
خوزس��تان، كرم��ان، هرم��زگان، فارس، سيس��تان و 
بلوچستان، هرمزگان و بوشهر دومين توليدكننده خرما 
به لحاظ توليد و سطح زير كشت و پنجمين صادركننده 
اين محصول در جهان به ش��مار م��ي رود. ميزان توليد 
خرما در جهان حدود ۷.۵ ميليون تن برآورد مي شود كه 
در يك ميليون و 100 هزار هكتار نخلس��تان با متوسط 
عملكردي 6 هزار و ۸34 كيلوگرم كشت مي شود. »مصر، 
ايران، عربستان سعودي، امارات، پاكستان، الجزاير، عراق، 
سودان، عمان و ليبي«، 10 توليدكننده برتر خرما در جهان 
به شمار مي روند كه »مصر« بيشترين ميزان عملكرد و 
»الجزاير« بيشترين س��طح زير كشت را در اختيار دارد. 
متوسط مصرف سرانه جهاني محصول خرما بيش از يك 
كيلوگرم برآورد مي شود كه البته اين شاخص در عربستان 

34 كيلوگرم و در ايران هفت تا 10 كيلوگرم است.

رييس انجمن قطعه سازان همگن گفت: با توجه به افزايش 
قيمت مواد اوليه طي يك س��ال اخير، نياز قطعه سازان به 
تسهيلات سه برابر ش��ده و براي گرفتن تسهيلات جديد 
بانك ها وثاي��ق جديد مي خواهند بنابراين پيش��نهاد ما 
اين اس��ت كه با هم��ان وثايق قبلي اين تس��هيلات داده 
ش��ود كه مطمئنا ارزش آنها امروز بيش��تر ش��ده است. 
محمدرضانجفي منش در گفت وگو ب��ا ايلنا، درخصوص 
آخرين وضعيت قطعه سازان گفت: مطابق مصوبه دولت، 
شب عيد 4 هزار ميليارد تومان به اين صنعت تزريق شد كه 
حركت خوبي بود و براي ۸44 ميليون يورو باقيمانده ابتدا 
بانك مركزي گفت كه اين مبلغ يورويي را به قطعه سازان 
پرداخت مي كند، اما هنگام بازپرداخت با قيمت روز اصل 
و سود آن را محاسبه مي كنيم. رييس انجمن قطعه سازان 
همگن ادامه داد: پرداخت اين مدل تسهيلات اصلا مناسب 
قطعه سازان نبود زيرا آنها كالا را وارد مي كردند و مي فروختند 
و معلوم نبود هنگام بازپرداخت قيمت يورو چقدر باشد بر 
همين اساس وزير صنعت با بانك مركزي مذاكره كرد و قرار 
شد اين مبلغ به صورت ريالي به ما پرداخت شود اما هنوز 

معلوم نيست كه اين مبلغ به ريال چقدر مي شود و سود آن 
را مي خواهند چند درصد حساب كنند.

نجفي منش ادامه داد: البته ما انتظار داريم كه اين مبلغ 
را به نرخ نيما محاسبه كنند و سود بانكي از ما بگيرند 
متاس��فانه زمزمه هايي مبني بر محاسبه سود بالاتر از 
عرف شنيده مي شود، مشكل ديگر آن است كه با توجه 
به افزايش قيمت مواد اوليه طي يك سال اخير نياز ما به 
تسهيلات سه برابر شده و براي گرفتن تسهيلات جديد 
بانك ها وثايق جديد مي خواهند بنابراين پيشنهاد ما اين 
است كه با همان وثايق قبلي اين تسهيلات داده شود كه 
مطمئنا ارزش آنها امروز بيشتر شده است. او در پاسخ به 
اين سوال كه آيا طولاني شدن روند پرداخت تسهيلات 
بر بازار خودرو تاثير نمي گذارد، گفت: بطور حتم اين امر 
تاثيرگذار است ما هر كاري را كه به موقع انجام ندهيم 
شرايط فرق مي كند مثلا تا يك ماه پيش شرايط نقل 
و انتقال پول بس��يار راحت تر از الان بود و هزينه هاي 
كمتري داشت اما الان شرايط سخت تر شده بنابراين 

انتظار داريم زودتر اين مساله تعيين تكليف شود.

نماينده وزير صنعت، معدن و تجارت در اتاق اصناف ايران خبر داد

درخواست اصناف براي افزايش واردات شكر
نماينده وزير صنعت، معدن و تجارت در اتاق اصناف 
اي��ران با تأكي��د بر اينك��ه كالاهاي اساس��ي و اقلام 
پرمص��رف ماه رمضان به وفور در ب��ازار وجود دارد، از 
درخواست واردات بيشتر شكر به دولت همزمان با ماه 
مبارك رمضان خبر داد. ابراهيم درستي در گفت وگو 
با تسنيم، با اشاره به فرارس��يدن ماه مبارك رمضان 
و برنامه ريزي اتاق اصناف كش��ور ب��راي توزيع اقلام 
پرمصرف اين ماه به خصوص اقلام اساسي اظهار كرد: 
خوش��بختانه در حال حاضر هيچ كمبودي در بازار 
به خصوص در اقلام و كالاهاي اساسي وجود ندارد و 
برنامه ريزي لازم براي افزايش تقاضاي اقلام پرمصرف 
در ماه مبارك رمضان از جمله شكر، روغن، خرما و... 
انجام شده است. نايب رييس اول اتاق اصناف تهران با 
تأكيد بر اينكه سعي شده در ماه رمضان، قيمت انواع 
كالاهاي مورد نياز خانوارها كنترل شود ادامه داد: در 
ماه مبارك رمضان با وجود آنك��ه تقاضا براي برخي 
كالاها تشديد مي شود، سعي خواهيم كرد كه قيمت ها 

كنترل شود و كالاها و اقلام مصرفي با قيمت متعادل 
به دست مصرف كنندگان برسد.

او در پاس��خ به اين س��وال كه چرا قيمت برخي اقلام 
اساسي در بازار با قيمت هاي اعلامي از سوي مسوولان 
دولتي متفاوت اس��ت و مردم مجبورند اي��ن اقلام را 
گران تر از ن��رخ مصوب خريداري كنند گفت: موضوع 
ش��كر زيرنظر مجموعه وزارت جهاد كش��اورزي قرار 
دارد و ما هم در جلسات خود و در جلسه اي كه با وزير 
كشور داشتيم درخواست كرديم براي كنترل قيمت ها 
و جلوگيري از هرگونه كمبود در بازار ماه رمضان، شكر 
بيشتري به كش��ور وارد شود تا به وفور در بازار عرضه و 
توزيع شود. درس��تي با اشاره به اينكه مديريت برخي 
اقلام توس��ط وزارت جهاد كشاورزي است و مديريت 
بخش��ي ديگر از فرايند توزيع كالا در وزارت صنعت، 
معدن و تجارت گفت: در ش��رايط كنوني كه ما درگير 
جنگ اقتصادي هس��تيم و دش��مني امريكا و برخي 
كشورهاي ديگر هم بر هيچ كس پوشيده نيست، لازم 

است تا مديران مياني نيز با دلسوزي بيشتر و با صدور 
بخش��نامه هاي متعدد، باعث التهاب در بازار نشوند. 
نماينده وزير صنع��ت، معدن و تجارت در اتاق اصناف 
ايران گفت: البته با هماهنگي هاي انجام شده، ان شاءالله 
اقلام پرمصرف ماه رمضان با قيمت متعادل به دس��ت 
مصرف كنندگان خواهد رسيد و هيچ مشكلي از نظر 
كمبود كالا در بازار وجود ندارد و كالاهاي اساسي به وفور 

عرضه خواهد شد.
او با تأكيد بر اينكه اصناف، نقشي در گراني كالاها ندارند 
گفت: بايد بپذيريم كه قيمت برخي از كالاها به قيمت ارز 
وابسته است و دليل برخي از اين گراني ها نيز همين امر 
است؛ اين در حالي است كه اصناف كشور در ماه مبارك 
رمضان به واسطه اعتقاداتشان بيش از هر زمان ديگري با 

مردم و مصرف كنندگان همكاري دارند. 
از آن س��و اما، رييس اتحاديه كش��وري فروشگاه هاي 
زنجيره اي از توزيع كالاهاي اساسي ويژه ماه رمضان با 
نرخ مصوب خبرداد. اميرخسروفخريان، در مورد تدابير 

فروشگاه هاي زنجيره اي براي ايام ماه مبارك رمضان 
گفت: بر اساس مصوبه كارگروه ستاد تنظيم بازار قرار 
است كالاهاي اساسي از جمله شكر، برنج، روغن مصرف 
خانوار، خرما، گوش��ت منجمد گوساله، مرغ منجمد 
و مرغ گرم در ماه رمضان در فروش��گاه هاي زنجيره اي 
عضو اي��ن اتحاديه عرضه مي ش��ود. او با بيان اينكه ما 
همچون گذش��ته در اجراي هماهنگ سياست هاي 
دولت در س��اماندهي و ايجاد آرامش و ثبات در بازار به 
ويژه ايام رمضان گام بر مي داريم، افزود: تناژ تخصيص 
يافته صرفا براي شهر تهران از سوي ستاد تنظيم بازار 
براي توزيع در فروشگاه هاي زنجيره اي به ميزان شكر 
هزار تن و برنج هزار و 300 تن است كه تاكنون فرآينده 
جذب اين دو قلم كالا شروع شده است. رييس اتحاديه 
كشوري فروشگاه هاي زنجيره اي در ادامه اظهار كرد: 
قيمت گذاري براساس مصوبه ستاد تنظيم بازار خواهد 
بود. فخريان در ادامه با اشاره به اعمال تخفيفات ويژه 
در كالاهاي اساس��ي براي تقويت توان خريد و بهبود 

سبد كالاي مصرف كنندگان در ايام ماه رمضان گفت: 
كالاهاي اساس��ي با تخفيفاتي بين ۵ تا 1۵ درصد در 
فروشگا ه هاي عضو اين اتحاديه در سراسر كشور عرضه 
مي شود، ضمن اينكه جشنواره هاي متنوع زيادي در 
اين ايام در نظر گرفته ش��ده اس��ت. او در ادامه افزود: 
درراستاي صيانت از حقوق مصرف كننده بازرسي خود 
را تشديد كرده ايم و هم وطنان نيز در صورت مشاهده 
تخلف احتمالي، مي توانند شكايت خود را به اين اتحاديه 
اعلام كنند. فخريان با تاكيد بر رسالت فروشگاه هاي 
زنجيره اي در ايج��اد آرامش و ثبات در بازار گفت: اين 
امر تاكنون به واس��طه توزيع يكنواخت و دسترس��ي 
آحاد جامعه به انواع كالاها محقق شده است و اعضاي 
اين اتحاديه همواره در اين مسير حركت مي كنند، اما 
باتوجه به تغيير مداوم نرخ ها، گاهي تامين برخي اقلام 
كالايي با مشكل مواجه مي شود. او در مورد ساعات كاري 
فروشگاه هاي زنجير ه اي گفت: ساعات كاري مطابق با 

ادوار گذشته است.
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فروش برنج پارسال
به قيمت امسال

ايرنا | دبير انجمن توليدكنندگان برنج كش��ور 
گفت: برنج موجود در بازار مربوط به سال ۹۷ است و 
جهش يك باره قيمت اين محصول نه تنها منطقي 
نيس��ت، بلكه اجحاف به مصرف كنندگان است. 
جميل عليزاده شايق درباره رسيدن قيمت برنج 
داخلي بين ۲3 تا ۲۵ هزار تومان افزود: قيمت برنج 
از سه شنبه گذشته به يك باره بدون هيچ علتي در 
شمال كشور افزايش يافت، درحالي كه هيچ اتفاقي 
براي بالا رفتن نرخ اين محصول رخ نداده بود. او با 
بيان اينكه برنج مورد نياز كشور تامين است، اظهار 
كرد: سال گذشته قيمت هر كيلوگرم برنج درجه 
يك در فصل برداشت )مرداد ماه( 10 هزار تومان 
بود كه در پيك خريد بي��ن 14 تا 16 هزار تومان 
در شمال كش��ور و 1۸ تا ۲0 هزار تومان در تهران 
معامله مي شد اما در اوايل سال جاري قيمت آن 
در استان هاي شمالي كشور پايين آمد و به 13.۵ 
تا 14 هزار تومان هم رسيد اما به يك باره ۲3 تا ۲۵ 
هزارتومان شد. او تصريح كرد: فروش برنج سال ۹۷ 
با قيمت هاي بالا اجحاف به مصرف كنندگان است 
زيرا سال گذشته هزينه هاي تمام شده توليد و حتي 
سود توليدكنندگان و فروشندگان در قيمت گذاري 
آن اعمال ش��ده بود. دبير انجمن توليد كنندگان 
برنج كشور علت گراني برنج را دلال بازي دانست 
و گفت: اما برنج س��ال ۹۸ اكنون در حال كش��ت 
اس��ت؛ بنابراين انتقاد برنج كاران و فروشندگان 
اين محصول براي افزاي��ش قيمت ها هيچ علت 
علمي، منطقي و فني ندارد. عليزاده شايق با بيان 
اينكه كشاورزان عامل گراني برنج نيستند، افزود: 
كش��اورزان توان مالي آن را ندارند كه برنج سال 
۹۷ را نگهداري كنند تا گران تر بفروش��ند؛ آنچه 
در قيمت گذاري اين محصول تاثير دارد، حضور 
كارخانجات شاليكوبي و دلالان است. وي تصريح 
كرد: در گذشته كارخانه هاي شاليكوبي تنها وظيفه 
تبديل شلتوك به برنج را داشتند و به واسطه اين كار 
كارمزد و حق العمل عادلانه اي دريافت مي كردند 
اما امروز هم��ان كارخانجات در كنار مراكز توليد 
يك فروشگاه فروش برنج داير كرده اند و خودشان 
به فروشنده تبديل شده اند كه خود اين اقدام، عامل 
افزايش نرخ برنج شده است. به گفته او، برنج سال 
۹۸ در حال كشت است و در مردادماه سال جاري 

برداشت آغاز مي شود.

قيمت آش
و حليم ماه رمضان تعيين شد

خبرگ�زاري فارس| ريي��س اتحاديه كبابي، 
حليم و آشپزندگان قيمت مصوب هر كيلوگرم  
آش و حليم براي عرض��ه در ماه مبارك رمضان 
را ۲۵ هزار تومان اعلام كرد. حس��ين محمدي 
گفت: قيمت مصوب ه��ر كيلوگرم  آش و حليم 
س��اده براي ماه مبارك رمضان را ۲۵ هزار تومان 
اعلام كرد. حس��ين محمدي جاس��بي با تاكيد 
بر اينك��ه مردم  آش و حليم مورد ني��از خود را از 
امكان غيربهداش��تي خري��داري نكنند، گفت: 
واحدهاي صنفي مجاز براي عرضه  آش و حليم 
داراي بنرهاي متحد الشكلي هستند كه از سوي 
اتحاديه با توجه به داشتن مجوزهاي بهداشتي 
لازم به واحدهاي صنفي داده مي شود. محمدي 
جاسبي با بيان اينكه روي اين بنرها آرم و لوگوي 
اتحاديه با ذكر جمله عاملين فروش با مجوز رسمي 
از وزارت بهداشت و اتحاديه ثبت شده است، گفت: 
همچنين روي اين بنرها كد عامل و كد شكايت 
ثبت شده تا در صورت نارضايتي احتمالي مردم 
بتوانند از طريق شماره ۷۷63۹6۵۹ شكايت خود 

را در اتحاديه به ثبت برسانند. 
او با تاكيد بر اينكه عرض��ه آش و حليم از طريق 
فست فودها، دكه هاي روزنامه فروشي، وانت  بارها 
و... غيرمجاز است، گفت: اين توزيع كنندگان آش و 
حليم را از مكان هاي غير بهداشتي تهيه و با قيمت 

كمتري به فروش مي رسانند.

دلايل افزايش قيمت ماكاروني 
ايسنا| دبير انجمن توليدكنندگان و صادركنندگان 
ماكاروني ايران افزايش قيمت گندم و ساير مواد جانبي 
همچون سلفون و كارتن و همچنين افزايش حقوق 
و دستمزد را از جمله دلايل افزايش قيمت ماكاروني 
عنوان كرد. هفته گذشته رييس هيات مديره انجمن 
صنفي كارفرمايان كارخانجات ماكاروني ايران اعلام 
كرد كه با تصويب سازمان حمايت مصرف كنندگان و 
توليدكنندگان قيمت هر بسته ماكاروني ۷00 گرمي 
۷۵ درصد فزايش يافته و از 3100 به ۵.4۵0 تومان 
رس��يده است. س��يد ارميا واعظ لاري، دبير انجمن 
توليدكنن��دگان و صادركنن��دگان ماكاروني ايران 
در گفت وگو با ايس��نا، در تشريح دلايل اين افزايش 
قيمت اظه��ار كرد: در پي ح��ذف يارانه گندم براي 
صنف صنعت، قيمت گندم به عنوان ماده اوليه اصلي 
ماكاروني بيش از ۸۵ درصد افزايش داشته و از ۹۹0 
به 1.۸۵0 تومان رسيده است. او افزود: از طرف ديگر 
افزايش 30 درصدي حقوق و دستمزد و افزايش قيمت 
ساير مواد جانبي همچون سلفون و كارتن نيز در بالا 
رفتن قيمت ماكاروني تأثير داشته است. به گفته دبير 
انجمن توليدكنندگان و صادركنندگان ماكاروني 
ايران قيمت ماكاروني از س��ال 13۹4 تا ميانه سال 
13۹۷ افزايش نداش��ته و در نهايت در مهر ماه سال 
گذش��ته افزايش 1۵ درصدي را تجربه كرده است. 
واعظ لاري اظهار كرد: توليدكنندگان 10 روز پيش 
توانستند با مجوز سازمان حمايت مصرف كنندگان و 
توليدكنندگان قيمت هاي جديد را روي محصولات 
خود ثبت كنند. اين در حالي است كه گزارش هاي 
ميداني از بازار نشان مي دهد كه اخيراً در سطح برخي از 
خرده فروشي ها ماكاروني توليد شده در سال گذشته با 
قيمت بيشتر از دو برابر نرخ هاي پارسال و حتي گران تر 

از نرخ هاي جديد اعلامي به فروش مي رسد.



گزارش كوتاه 7 انرژي

رييس قوه مقننه اعلام كرد كه نمايندگان با افزايش قيمت بنزين به خاطر قاچاق مخالف هستند 

تهديد تجاري چين توسط امريكا بر قيمت نفت موثر بود

تعميرات سنگين پالايشگاه ها موجب خوراك پالايشگاهي امريكا شده است

مخالفت مجلس با تغيير قيمت بنزين 

فرود وفراز نفت در روز دوشنبه

استاندارد جديد سوخت دريايي، عامل مازاد عرضه نفت

گروه انرژي|
 قيمت نفت در معاملات روز دوش��نبه در پي تهديد 
رييس جمهور امريكا براي افزايش چشمگير تعرفه ها 
روي واردات كالاه��اي چيني ك��ه ماه ها مذاكرات 
تج��اري مي��ان دو اقتصاد بزرگ جه��ان را به خطر 
انداخ��ت، در ابت��داي معاملات بي��ش از دو درصد 
س��قوط كرد و در كان��ال 69 دلار ق��رار گرفت، اما 
مانند معاملات هفته گذش��ته، اين بار هم با گذشت 
چند ساعت، قيمت ها تعديل شد و به نرخ معاملات 

جمعه نزديك شد.

بهاي معاملات آت��ي نفت برنت در آغ��از معاملات 
يك دلار و 5۱ س��نت يا ۲.۱ درص��د كاهش يافت 
و به 69 دلار و 34 س��نت در هر بش��كه رس��يد، اما 
با گذش��ت زمان، معاملات آتي اين ش��اخص روند 
صع��ودي گرفت و ب��ا 70 دلار و 66 س��نت معامله 
ش��د. بدين ترتيب، شاخص برنت ۱9 سنت يا 0.۲7 
درصد به نسبت آخرين معاملات روز جمعه )آخرين 
معاملات روز كاري گذشته( كاهش را نشان مي دهد.

بهاي معاملات آتي وست تگزاس اينترمديت امريكا 
نيز صبح يك دلار و 50 س��نت يا معادل ۲.4 درصد 

كاهش يافت و به 60 دلار و 44 س��نت در هر بشكه 
رس��يد. اما پس از چند س��اعت قيمت ها رشد كرد 
و اين ش��اخص با 6۱ دلار و 56 س��نت معامله شد. 
بدين ترتيب، دبليو تي اي 38 س��نت يا 0.6۱ درصد 
به نسبت آخرين معاملات روز جمعه كاهش داشته 
است. دونالد ترامپ، رييس جمهور امريكا، فشار روي 
چين براي رسيدن به يك توافق تجاري را به شدت 
افزايش داد و اعلام كرد: تعرفه هاي واردات كالاهاي 
چين ب��ه ارزش ۲00 ميلي��ارد دلار را هفته جاري 
افزايش خواهد داد و صدها ميليارد دلار ديگر واردات 

كالاهاي چيني را به زودي هدف مي گيرد.
روزنامه وال اس��تريت ژورنال گ��زارش كرد در پي 
اظهارات اخي��ر ترامپ كه مقامات چيني را غافلگير 
كرد، چين سرگرم بررسي لغو مذاكرات تجاري هفته 
جاري در واشنگتن است. اما به گزارش رويترز، چين 
هنوز آماده گفت وگوي تجاري با ايالات متحده است 
و يك هيات چيني در حال آماده ش��دن براي ادامه 
مذاكرات تجاري با امريكا هستند.بر اساس گزارش 
رويترز، در داخل صنعت نفت نش��انه هايي از رش��د 
بيشتر توليد امريكا ديده مي شود. توليد اين كشور 

كه سال ميلادي گذشته بيش از دو ميليون بشكه در 
روز رشد كرد، به ركورد ۱۲.3 ميليون بشكه در روز 
رسيده است. امريكا اكنون بزرگ ترين توليد كننده 
نفت خام جهان بوده و روسيه و عربستان سعودي را 

پشت سر گذاشته است.
آمار شركت خدمات انرژي بيكرهيوز نشان داد: شمار 
دكل هاي حفاري نفت امريكا هفته گذشته دو حلقه 
رشد كرده و به 807 حلقه رسيد اما مجموع دكل هاي 
حفاري فعال ش��امل گاز طبيعي يك حلقه كاهش 

داشته و به 990 حلقه رسيد.

ايسنا| ذخاير نفت خام تجاري امريكا در هفته هاي 
اخير رشد كرده و برخي از ناظران را به اين باور رسانده 
كه عرضه كافي در بازار جهاني وجود دارد و باعث افت 

يك باره قيمت ها شده است.
با وجود اينكه پالايش��گاه ها فعاليت ه��اي تعميراتي 
سنگيني را در پيش گرفته اند، در واقع ذخاير تجاري 
امريكا بس��يار كمتر از حد معمول ب��راي اين وقت از 
س��ال رش��د كرده است.پالايش��گاه ها براي اجتناب 
از تعطيلي هاي پاييز و زمس��تان در آس��تانه معرفي 

استانداردهاي سوخت دريايي جديد سازمان بين المللي 
دريانوردي )IMO( فعاليت هاي تعميراتي بيشتر از 
حد معمولي را انجام مي دهند. رشد محدود ذخاير نفت 
تجاري امريكا با وجود فعاليت هاي تعميراتي سنگين 
بهاره، تأييد مي كند كه بازار جهاني از ابتداي سال دچار 
محدوديت قابل توجه عرضه شده و در نيمه دوم سال 
محدوديت عرضه بيشتري پيدا خواهد كرد.طبق آمار 
اداره اطلاعات انرژي امريكا، ذخاير نفت تجاري امريكا 
تا ۲6 آوريل به ميزان 30 ميليون بش��كه در مقايسه با 

اواخر سال گذشته رشد كرده است.رشد ذخاير بالاتر 
از ۱۲ ميليون بش��كه افزايش در مقطع مشابه در سال 
۲0۱8 بوده اما پايين تر از ميانگين رش��د ۱0 ساله 45 
ميليون بشكه است و كوچك ترين رشد فصلي از سال 

۲0۱۱ تاكنون به شمار مي رود.
بنا بر اعلام اداره اطلاعات انرژي امريكا، اين كش��ور ۲۱۱ 
ميليون بشكه نفت در ۱7 هفته منتهي به ۲6 آوريل توليد 
كرده كه كاهش واردات ۲39 ميليون بشكه را كاملًا جبران 
كرده است.با اين همه پالايش��گاه هاي امريكايي ميزان 

مصرف نفت خام را ۲8 ميليون بش��كه در مقايسه با سال 
۲0۱8 كاهش داده اند كه عامل رشد سريع تر ذخاير نسبت 
به سال گذشته محسوب مي شود.از ابتداي امسال تاكنون 
پالايش��گاه هاي امريكايي بطور متوسط ۱6.3۲ ميليون 
بش��كه در روز نفت را در مقايسه با ۱6.55 ميليون بشكه 
در روز در مدت مشابه سال ۲0۱8 فرآوري كردند.زماني 
كه پالايشگاه ها فعاليت تعميراتي خود را به پايان رسانده 
و توليدشان را بطور كامل براي فصل رانندگي تابستاني 
از س��ر بگيرند، مصرف نفت احتمالًا افزايش پيدا كرده و 

سطح ذخاير به سرعت كاهش خواهد يافت.واردات نفت 
كمتر امريكا و رش��د محدود ذخاير اين كشور با وجود 
تعطيلي پالايشگاه ها، منطبق با نشانه هاي ديگر از وجود 

محدوديت عرضه در بازار جهاني نفت است.
بر اس��اس گزارش رويترز، عرضه نفت در بازار جهاني 
امسال به شدت محدود خواهد شد مگر اينكه عربستان 
سعودي توليد خود را براي جبران افت عرضه كشورهاي 
ايران و ونزوئلا كه تحت تحريم امريكا قرار دارند افزايش 

دهد يا رشد اقتصادي آهسته شود.

گروه انرژي|
مجلس ديروز تلاش كرد خود را از غائله قيمت بنزين 
بطور كلي كنار بكشد و نش��ان دهد كه با تصميمي 
كه اعلام مي شد تصميم »س��ه قوه« است همراهي 
نخواه��د كرد. دي��روز خانه ملت نوش��ت كه رييس 
مجلس شوراي اسلامي در نشست علني )دوشنبه، 
۱6 ارديبهش��ت ماه( مجلس ش��وراي اسلامي، در 
تشريح نشس��ت غيرعلني مجلس گفت: دراين روز 
موضوع سهميه بندي بنزين و افزايش قيمت آن مورد 
بحث و بررس��ي قرار گرفت از اين رو مجلس مخالف 
افزايش قيمت بنزين »به خاطر قاچاق س��وخت« از 
كشور اس��ت. اكثر نمايندگان معتقدند براي كاهش 
قاچاق سوخت از كشور، نظام سهميه بندي سوخت 
احيا ش��ود. رييس مجلس ش��وراي اس��لامي البته 
توضيح نداده اس��ت كه اگر »افزايش قيمت بنزين« 
به خاطر مسائلي به جز »قاچاق سوخت« باشد نظر 

نمايندگان چيست. 
پيشتر صبح ديروز، خبرگزاري مجلس به نقل از بهروز 
نعمتي سخنگوي كميس��يون انرژي مجلس شوراي 
اسلامي نوشت كه وزراي نفت، كشور و اقتصاد و رييس 
سازمان برنامه و بودجه مهمان اين جلسه خواهند بود 
و نمايندگان نيز به طرح ديدگاه ها و نقطه نظرات خود 
خواهند پرداخت. در ادامه اما ايسنا نوشت كه وزراي نفت 

و كشور در اين جلسه حضور داشته اند. 
رييس مجلس شوراي اسلامي در ادامه گفته است كه در 
شرايط كنوني موثرترين راهكارها براي كاهش مصرف 
سوخت، اس��تفاده فراگير از سوخت CNG در شبكه 
حمل و نقل عمومي و خصوصي اس��ت و اين موضوع 
جزو مطالب و پيش��نهادهاي نمايندگان در جلس��ه 
غيرعلني مجلس بود از اي��ن رو وزارت نفت بايد از اين 
مساله حمايت كند.همزمان بيژن زنگنه وزير نفت كه 
طبق شواهد در جلسه غير علني مجلس شوراي اسلامي 
حضور داشته نيز عنوان كرده است كه دولت در خصوص 
»افزايش قيمت بنزين« هيچ مصوبه اي نداشته اما برخي 
با شايعات براي كشور مشكل ايجاد كردند، درحالي كه 
وزارت نفت هيچ تصميمي درخصوص افزايش قيمت 

بنزين نداشته است.
وزير نفت گفته است كه اطلاعي از امكان افزايش قيمت 
بنزين ندارم، در اين زمينه دولت بايد تصميم گيري كند. 
طبق برنامه 5 ساله توسعه  دولت از لحاظ قانوني اختيار 

افزايش قيمت بنزين را دارد.
محمدرضا رضايي كچويي رييس كميسيون عمران 
مجلس شوراي اسلامي نيز به خبرگزاري اين نهاد گفته 
اس��ت كه »در پي رايزني هاي مجلس با دولت، بنزين 
امسال گران نمي شود چراكه گراني بنزين مساوي با 
گراني بسياري كالاهاي ديگر است و دولت نمي تواند 
جلوگيري از گراني كالاهاي ديگر را مديريت كند لذا 

مردم از اين بابت خيال شان راحت باشد.« 
روايت هاي متنوعي از آنچه كه در نشس��ت غير علني 
ديروز در خصوص بنزين برگزار شده مطرح شده است، 

مهرداد لاهوتي عضو كميسيون برنامه و بودجه مجلس 
شوراي اسلامي به ايسنا گفته است كه يك »راي گيري 
استمزاجي« درباره قيمت سوخت در مجلس شوراي 

اسلامي برگزار شده است. 
طبق بررسي »تعادل« راي گيري استمزاجي نوعي از 
راي گيري است كه در آيين نامه داخلي مجلس بيان 
نشده، بلكه عرفي در مجلس است كه بر اساس آن رييس 
قوه مقننه مي تواند در شرايطي و براي پيشبرد بهتر اداره 
پارلمان از آن اس��تفاده كند. رييس مجلس مي تواند 
حتي پس از رأي گيري استمزاجي و با توجه به شرايط 
و به تشخيص خود، اقدامي برخلاف نظر مطرح شده از 
سوي نمايندگان در رأي گيري استمزاجي انجام دهد 

و موضوعي خلاف ايين نامه نيست. 
به اين ترتيب اظهارنظر علي لاريجاني رييس مجلس 
شوراي اسلامي در خصوص مخالفت با »افزايش قيمت 
بنزي��ن به خاطر مقابله با قاچ��اق« را بايد حاصل يك 

راي گيري استمزاجي دانست. 
مهرداد لاهوتي عضو كميسيون برنامه و بودجه مجلس 
كه توضيحات نس��بتا مفصلي از آنچه در جلسه غير 
علني مجلس در خصوص سوخت را مطرح كرده است 
به ايسنا گفته اس��ت كه در جلسه غيرعلني مجلس 
شوراي اس��لامي چند راي گيري استمزاجي صورت 
گرفت؛ يكي آنكه كارت سوخت استفاده شود يا خير 
كه مجلس راي داد اين كار انجام ش��ود. همچنين با 
توجه به اينكه دولت يكي از اه��داف افزايش قيمت 
سوخت را صرفه جويي اعلام كرده قرار شد روي سي ان 
جي ها مجددا در سقف ۲0 ميليون ليتر سرمايه گذاري 

صورت گيرد.
او در ادامه گفته است: همچنين در مورد قيمت بنزين 
يكي از پيش��نهادها موضوع دونرخي شدن بود به اين 
ش��كل كه 60 ليتر با قيمت فعل��ي و مابقي با قيمت 
۲500 تومان عرضه شود كه مجلس شوراي اسلامي با 
آن مخالفت كرد. يك روش پيشنهادي هم تك نرخي 
شدن بنزين و افزايش قيمت آن به ۱500 تومان بود كه 

آن هم مورد مخالفت مجلس قرار گرفت.
لاهوتي با بيان اينكه نمايندگان در جلس��ه غيرعلني 
خواستار حفظ وضع موجود شدند، بيان كرده است: در 
واقع اين پيامي بود كه از ناحيه مجلس شوراي اسلامي 
داده ش��د كه اگر دولت در اين رابطه بخواهد لايحه اي 

بياورد مجلس با آن موافقت نخواهد كرد.
در حالي ك��ه علي لاريجاني رييس مجلس ش��وراي 
اس��لامي از حمايت اكثر نمايندگان از »احياي نظام 
سهميه بندي بنزين« سخن گفته است امير خجسته 
ديگر نماينده مجلس شوراي اسلامي از حوزه همدان 
در نطق ميان دستور ديروز گفته است: همكاران عزيز 
همانطور كه امروز در مجلس در برابر افزايش قيمت و 
سهميه بندي بنزين مقاومت كرديم بايد در برابر گراني 

ساير كالاها  نيز بايستيم.
 همچني��ن طبق گزارش خانه ملت آقاي خجس��ته 
ديروز در نطق ميان دس��تور خ��ود گفته اند كه تمام 

دس��تگاه هاي مملكت بايد برنامه كارشناسي داشته 
باش��ند تا از برجام خارج ش��ويم.در كن��ار تمام اين 
اظهارنظرها، بهروز نعمتي س��خنگوي كميس��يون 
مجلس شوراي اسلامي در حاشيه جلسه علني ديروز 
در ميان خبرن��گاران عنوان كرده اس��ت: هيچ گونه 
افزايش قيمت بنزين نخواهيم داشت و احياي كارت 
سوخت تنها براي ساماندهي بنزين است و مصرف آن 

هم سقفي ندارد.
سخنگوي كميسيون انرژي توضيحاتي كه باز هم ابهام 
فراواني دارند را ارايه داده و گفته اس��ت: س��ناريوهاي 
مختلفي مطرح ش��د و در نهايت جمع بندي مجلس 
ش��وراي اس��لامي اين بود كه افزاي��ش قيمت بنزين 
نخواهيم نداشت و بنزين هزار توماني همچون گذشته 
عرضه مي ش��ود. براي اين كار بايد س��اماندهي لازمه 
ب��راي عرضه س��وخت و اقدامات ب��راي جلوگيري از 
قاچاق س��وخت صورت بگيرد. در اين  راستا قرار شد 
كارت هاي س��وخت احيا شود و دولت هم همكارهاي 

لازم را انجام دهد.
با در كنار هم قرار دادن اظهارات سخنگوي كميسيون 
انرژي مجلس شوراي اسلامي و رييس مجلس شوراي 
اس��لامي اين نتيجه كه »كارت سوخت« قطعا دوباره 
مورد استفاده خواهد بود تقريبا قطعي است اما مشخص 
نيست بدون ابزار قيمتي يا سهميه مشخص مردم چه 

الزامي به استفاده از كارت سوخت خواهند داشت؟ 
هر چند هيات دولت هنوز واكنشي به اخبار منتشره 

نش��ان نداده و هنوز نيز لايحه اي در خصوص قيمت 
سوخت به مجلس نبرده است، سخنگوي كميسيون 
انرژي گفته است كه هيچ گونه افزايش قيمت بنزين 
صورت نخواهد گرفت، كارت س��وخت هم فقط براي 
س��اماندهي اس��ت. لذا مصرف بنزين س��قفي ندارد، 
يعني ممكن است فردي در ماه 90 ليتر يا ديگري 30 
ليتر مصرف داش��ته باشد. اين كار يعني احياي كارت 
سوخت فقط براي س��اماندهي و جلوگيري از قاچاق 

سوخت است.
آن طور كه مش��خص است »س��ي ان جي« از مسائل 
مطرح شده در نشست ديروز در خصوص قيمت سوخت 
بوده، نعمتي نيز در خصوص آن گفته است: قرار شد اگر 
مشكلاتي وجود دارد دولت ساماندهي لازم را صورت 
 CNG دهد. موضوع مهم ديگر درباره گسترش مراكز
در كشور بود به خصوص براي ناوگان هاي خصوصي و 
اتوبوسراني كه هر چقدر بتوانيم آنها را گسترش دهيم 
از ميزان مصرف بيهوده هم جلوگيري به عمل مي آيد.

به دليل اختلاف ايجاد شده ميان قيمت بنزين در ايران 
و فوب خلي��ج فارس، آمار قاچ��اق ارقام قابل توجهي 
دارد. ديروز علي مويدي خرم آبادي رييس ستاد مقابله 
با قاچاق كالا و ارز به خبرگزاري مجلس گفته اس��ت 
كه روزانه 8 ميليون و 500 هزار ليتر س��وخت از ايران 
خارج مي ش��ود. رييس ستاد مبارزه با قاچاق كالا و ارز 
گفته است كه اين موضوع بيانگر اين است كه بايد در 
قيمت سوخت تجديد نظر شود. او تاكيد كرده است: 

اگر در قيمت س��وخت تجديدنظر نش��ود، حتي اگر 
تمامي امكانات به كار گرفته شود همچنان شاهد خروج 

سوخت از كشور خواهيم بود.
حسن روحاني رييس جمهوري چندي پيش گفته بود 
كه اگر مصرف بنزين كاهش يابد ايران خواهد توانست 
آن را صادر كند. قيمت بنزين در كشورهاي همسايه 

ايران فاصله قابل توجهي با ايران دارد. 
مجلس ش��وراي اس��لامي اين روزها در حال گذران 
واپسين ماه هاي خود است. انتخابات مجلس شوراي 
اس��لامي يازدهم در ۲ دور ۲ اس��فند س��ال جاري و 

ارديبهشت ماه سال آينده برگزار خواهد شد. 

    بيشترين مخالف و موافق 
 ش��نيده هاي »تعادل« از راهروه��اي مجلس از اين 
حكاي��ت دارد ك��ه از ميان چن��د س��ناريويي كه در 
جلسه غيرعلني مجلس مطرح شده است، سناريوي 
آزادس��ازي قيمت بنزين به ۱500 تومان بيش��ترين 
موافق و كمترين مخالف را نسبت به ۲ طرح ديگر كه 
يكي سهميه 60 ليتري و مازاد ۲500 تومان در هر ليتر 
و ديگري حفظ حالت فعلي بوده داشته است. اين طور 
كه مشخص است اغلب نمايندگان خواستار تداوم وضع 
فعلي بودند اما شمار مخالفان نيز قابل توجه بوده است. 
در نهايت پيشنهاد نمايندگان در مقطع فعلي الزامي 
شدن استفاده از كارت سوخت بوده است كه حالا بايد 
ديد هيات دولت در خصوص آن چه تصميمي مي گيرد.

عرضه كم نفت سنگين به بازار به ضرر آسيايي ها تمام شد
نفت گران عربستان براي جهان به جز امريكا

تسنيم| عربستان سعودي، بزرگ ترين صادركننده 
نفت جهان، قيمت تمام درجات نف��ت خامي را كه در 
ماه ژوئن به س��مت امريكا مي رود پايين آورد و قيمت 
را براي س��اير مناطق افزايش داد. آرامكو قيمت نفت را 
براي تمام خريداران در آسيا و شمال غرب اروپا بالا برد 
و قيمت اكثر درجات نفت خ��ام را به منطقه مديترانه 
افزايش داد.به گزارش بلومبرگ، به نظر مي رسد هدف از 
اين قيمت گذاري عربستان برطرف كردن نگراني ها در 
مورد عرضه نفت به امريكا پس از پايان معافيت خريداران 
نفت ايران باشد. عربستان از افزايش تقاضا براي نفت در 
آسيا و اروپا سود مي برد. قيمت نفت خام در آسيا براي 
ماه مي  افزايش مي يابد كه نشان دهنده عرضه كم نفت 
سنگين به بازار است. عربستان سعودي نيز قيمت نفت 

خام را در ماه ژوئن براي آسيا بالا برد. اين منطقه درگير 
جايگزيني بشكه هاي نفت براي جبران كمبود عرضه آن 
است. عربس��تان قيمت رسمي فروش نفت خام سبك 
عرب را براي ماه ژوئن با بيشترين اضافي قيمت نسبت 
به شاخص خاورميانه در ۱۱ ماه گذشته اعلام كرد. اين 
قيمت بالاتر از حد انتظار تاجران بود. قيمت نفت خام 
متوسط عرب بيش��ترين حد از دسامبر ۲0۱3 بود، در 
حالي كه نفت خام سنگين عرب بالاترين قيمت را طي 
شش ماه گذشته داشت.عربستان سعودي اولين كشور 
حاشيه خليج فارس است كه قيمت نفت خود را ماهانه 
اعلام مي كند. بسياري كشورها نفت خام خود را كمتر از 
آرامكو قيمت گذاري مي كنند.افزايش قيمت نفت براي 
خريداران آسيايي از آنجا ناشي مي شود كه پالايشگاه هاي 

كشورهاي برتر وارد كننده نفت در اين منطقه پس از لغو 
معافيت هاي واردات نفت ايران، حالا بيش��تر به دنبال 
نفت خام عربس��تان براي بارگيري در ماه هاي ژوئن و 
جولاي هستند. كاهش عرضه نفت ايران به همراه پايين 
آمدن صادرات ونزوئلا و قطع عرضه نفت آفريقا، يك بازار 
براي فروش��ندگان نفت ايجاد كرده كه دست بالا را در 
مذاكرات و فروش داشته باشند.قيمت نفت خام سبك 
عرب با 70 سنت تا ۲.۱0 دلار افزايش نسبت به شاخص 
عمان-دوبي فروخته مي شود.اوپك و متحدانش متعهد 
هستند توليد نفت سنگين سولفور بالا را كاهش دهند. 
عربستان و ساير توليد كنندگان خليج فارس اين نفت را 
توليد مي كنند. شركت هاي امريكايي در حال افزايش 

عرضه درجات سبك نفت از ذخاير شيل هستند.
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كلامي با پژوهشگران انرژي 
مركز پژوهش هاي مجلس 

نادي صبوري| 
دبير سرويس انرژي روزنامه تعادل|

ديروز گزارش��ي با عنوان »چشم انداز وضعيت 
ب��رق و گاز طبيعي ايران در س��ال ۲040« از 
س��وي معاونت پژوهش ه��اي زيربنايي و امور 
توليدي، دفتر مطالعات انرژي، صنعت و معدن 
مركز پژوهش هاي مجلس ش��وراي اس��لامي 
ايران منتشر شد كه بررسي و مطالعه آن بيان 

برخي نكات را ناگزير مي كند. 
پايه اوليه ن��گارش اين پژوه��ش، تحقيقي از 
سوي دانشگاه استنفورد با عنوان »چشم انداز 
ب��رق، گاز طبيع��ي و انرژي تجدي��د پذير در 
ايران« زير ش��اخه پروژه »ايران ۲040« اين 
دانشگاه است. دانشگاه اس��تنفورد اين پروژه 
را سال ۲0۱6 كليد زده و گزارش »چشم انداز 
برق، گاز و تجديدپذير ايران« را آوريل س��ال 
۲0۱7 مصادف با فروردين سال ۱396 منتشر 

كرده است. 
مركز پژوهش هاي مجلس ش��وراي اس��لامي 
احتمالا حس��ب بند »ب« قانون شرح وظايف 
مركز پژوهش ها كه » گردآوري، نقد و تنظيم 
نظره��اي محقق��ان و پژوهش��گران مراك��ز 
دانش��گاهي و تحقيقات��ي« را وظيفه اين نهاد 
معرفي مي كند، دس��ت به انتشار گزارشي زده 
كه به نوعي نقد تحقيق انجام ش��ده از س��وي 

آكسفورد محسوب مي شود. 
ب��ا اين پيش فرض نخس��تين نكت��ه اي كه در 
پژوهش منتشر ش��ده در مركز پژوهش ها به 
چش��م مي خورد، اين است كه در حالي كه در 
پانويس صفح��ه »۱« براي اش��اره به گزارش 
دانش��گاه آكس��فورد از قيد »اخيرا« استفاده 
شده اس��ت، تحقيق ايران ۲040 آكسفورد ۲ 
سال پيش انتش��ار يافته است. چيزي كه عدم 
اشاره درست به آن براي مخاطب اين پرسش را 
ايجاد مي كند كه چرا اگر تحقيقي اخيرا انجام 
ش��ده آمارهاي موج��ود در خصوص مصرف و 
تولي��د در آن صرف��ا تا قبل از س��ال ۲0۱7 را 

پوشش داده اند؟ 
در ادامه اما بعضي ن��كات ديگر گزارش مركز 
پژوهش ها ش��اكله كلي موضوع را زير س��وال 
مي برن��د، قب��ل از هر چيز مخاط��ب اطلاعي 
نمي ياب��د چرا بايد چش��م انداز س��ال ۲040 
اهميتي ويژه داش��ته باش��د. در واقع تلاشي 
نشده است تا گزارشي كه از سوي يك دانشگاه 
بين المللي و با در نظر گرفتن چشم انداز جهاني 
نوشته شده براي مخاطب فارسي حتي در اين 
حد كه معادل شمسي سال ۲040 نوشته شود، 

توضيح داده شود. 
اين خط مشي كلي در ديگر ابعاد اين گزارش 
نيز خود را نشان مي دهد، آن جا كه توضيحات 
نموداره��اي ۱ و ۲ و ج��داول ۲ و 3 در حال��ي 
كه بايد ب��راي همخواني با ديگ��ر اطلاعات و 
موضوعات مندرج در گزارش به زبان فارس��ي 
و به فرمت س��اير جداول مركز پژوهش ها در 
مي آمد، بدون تغيير با فرمت موجود در گزارش 
اصلي و در قالب صرفا عكسي با كيفيت پايين 
كه خطوط آن خوانا نيست منعكس شده اند. 

از ديگ��ر ن��كات قابل ذك��ر در م��ورد گزارش 
پژوهش��ي مجلس بايد به اين اش��اره كرد كه 
در حال��ي كه مفهوم »پالايش��گاه« در ادبيات 
صنعتي ايران »پالايش��گاه نف��ت« را متبادر 
مي كن��د، در ترجمه عبارت »پالايش��گاه هاي 
فعال ايران« كه آكس��فورد آن را انتخاب كرده 
اين موضوع در نظر گرفته نشده و همين عبارت 
فارسي شده است. به اين ترتيب اين طور انتظار 
ايجاد ش��ده كه ج��دول آمار پالايش��گاه هاي 
نفت��ي ايران را معرفي كرده اس��ت. )اس��امي 
پالايشگاه هاي گازي نيز هيچ كدام به فارسي 

بازگردانده نشده است( 
در نهايت اين تحقيق مركز پژوهش ها بدون اينكه 
مخاطب را دقيقا نسبت به اينكه چنين تحقيقي 
كه در دانشگاه آكسفورد انجام شده چه اهدافي 
را دنبال مي كند آگاه س��ازد به ن��اگاه در بخش 
جمع بندي به اي��ن مي پردازد كه در اين گزارش 
»دلاي��ل ناكارآمدي« گاز طبيع��ي و برق ايران 
بررسي شده اس��ت. حال آنكه اساسا آن طور كه 
تيتر انتخابي عنوان ك��رده، مخاطب قرار بوده با 

يك گزارش »چشم انداز« روبرو باشد.
به نظر مي رس��د ب��ه اين دليل ك��ه اين متون 
در قال��ب »پژوهش« منتش��ر مي ش��وند بايد 
حساس��يت بيش��تر و جدي ت��ري نس��بت به 
س��از و كار تهيه و انتش��ار آنها وجود داش��ته 
باش��د. اميد است پژوهش��گران محترم مركز 
پژوهش هاي مجلس در تلاش هاي بعدي خود 
از وجود چنين مواردي دوري كنند تا جايگاه 

»پژوهش« خدشه دار نشود. 
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آيا آينده اي در پيش رو نداريم؟

وضع دنيا نه بدتر شده نه بهتر، نه همان است كه بود
مولف:  جورج سايلابا |

مترجم:   مجتبي هاتف |
بفلر| چارلز ديكنز نخستين بند از رمان داستان دو شهر را 
با اين جمله آغاز مي كن��د: »بهترين روزگار و بدترين ايام 
بود.« و درادامه مي نويسد: » دوران عقل و زمان جهل بود. 
روزگار اعتقاد و عصر بي باوري بود. موسم نور و ايام ظلمت 
بود. بهار اميد بود و زمس��تان نااميدي. همه چيز در پيش 
روي گسترده بود و چيزي در پيش روي نبود، همه به سوي 
 بهشت مي شتافتيم و همه در جهت عكس ره مي سپرديم «.

سال هاي اول قرن بيست ويكم دست كم از اين لحاظ شبيه 
سال هاي آخر قرن هجدهم به نظر مي رسد. اطمينان به 
پيشرفت ها و تهديد فجايع همواره جاي خود را با يكديگر 
عوض مي كنند؛ نويدهاي بهبود و پيش��رفتِ بي پايان با 
هش��دارهايي درباره زوال نهايي پاسخ داده مي شوند؛ هر 
اس��تيون پينكر براي خود مخالفي همتراز مانند وندل 

برِي دارد.
بحث فقط بر سر درس��تي اين پيش بيني هاي متناقض 
نيس��ت - فقط آن دس��ته از طرف هاي بحث تأييد يا رد 
پيش گويي هايشان را به چشم خود خواهند ديد كه بيشتر از 
ديگران عمر كنند. در هر حال، آينده آزمايشي علمي نيست 
كه در آن شرايط اوليه آزمايش ثابت نگه داشته مي شوند و 
متغيرها يكي پس از ديگري تغيير مي كنند. ما مجبوريم 
سياست هاي اساسي بلندمدتي برگزينيم چون اميدوار 
نيستيم تا چندين و چند دهه آتي بهتربودنِ گزينه هاي 

ديگر بر ما آشكار خواهد شد. 

   حساب و كتاب
بحث بر سر پيشرفت- دست كم مي توان گفت كه – بحث 
درباره فناوري اس��ت: اينكه فناوري چه كار كرده اس��ت، 
احتمالًا چ��ه كار خواهد ك��رد و با چ��ه هزينه هايي كار 
خواهد كرد؟ اين ديدگاه درست و بديهي به نظر مي رسد، 
اما اينطور نيس��ت. اقتصاد نئوكلاس��يك مهارت خاصي 
در ناديده گرفتن هزينه و فايده اي دارد كه عايد كس��اني 
مي شود كه از قدرت بازار كمتري برخوردارند، كساني مثل 
كشاورزان و ماهيگيراني كه فقط براي گذران زندگي كار 
مي كنند، بومياني كه به زمينش��ان وابسته اند و ساكنان 
آتي مناطق ساحلي )حدود ۵۰درصد جمعيت امريكا( كه 
احتمالاً دوست ندارند مجبور شوند بين مهاجرت به مناطق 
غيرساحلي و زندگي در خانه قايقي يكي را انتخاب كنند. 
همانطور كه يك پيشنهاد در قاموس دولتي ها نه به دليل 
مقبوليتش در بين جمع كثيري از مردم بلكه فقط به اين 
خاطر كه اميد مي رود حاميان كليدي كنگره را جذب كند 
»به لحاظ سياسي شدني« اس��ت، فناوري نيز از نظر يك 
اقتصاددان »ماندني« است، نه به اين دليل كه رفاه بشر را 
بيشتر مي كند بلكه فقط به اين دليل كه مي تواند به قدر كافي 
سرمايه گذاراني را جذب كند كه انتظار دارند از آن فناوري 
سود كس��ب كنند. از نظر خيرخواهي، هيچ يك از اين دو 

فرآيندِ تصميم گيري مطلوب نيست.
كتاب جديد استيون پينكر با عنوان اينك روشنگري: در 
دفاع از خرد، علم، اومانيس��م و پيشرفت باب جديدترين 
مرحله اين منازعه را باز كرده است. بيشترين بخشِ كتاب 
تخصيص يافته است به ارائه ده ها نمودار درباره هرچيزي 
كه روي زمين يافت مي شود: نرخ مرگ ومير ناشي از وسايل 
نقليه، پوپوليسم، سلاح هاي هس��ته اي، تنهايي، اوقات 
فراغت، س��واد زنان، كار كودكان، س��رانه جهاني مصرف 
كالري، دي اكسيد كربن منتشرشده به ازاي هر دلار توليد 
ناخالص داخلي و مرگ ومير ناش��ي از صاعقه. همچنين 
پينكر در اين كتاب بح��ث و جدلي محكم عليه مذهب، 
پست مدرنيسم و )تأسف بارتر از همه( نيچه به راه انداخته 
است. پينكر معمولاً منطقي است اما قوه تخيل نادري دارد، 
به طوري كه در بحث نابرابري، حرف هاي پيش پاافتاده هري 
 فرانكفورت، فيلسوف ليبرتاريان امريكايي را تأييد مي كند:

 »از ديدگاه اخلاقي، مهم اين نيست كه همه بطور يكسان 
داشته باشند؛ از لحاظ اخلاقي مهم اين است كه هركسي 

به اندازه كافي داشته باشد...«.
او همچني��ن مغروران��ه از نائوم��ي كلاي��ن به خاطر رد 
تدريجي گرايي در موضوع تغييرات اقليمي انتقاد مي كند، 
چراكه گويي به جاي ارائه دليل منطقي و دقيق صرفاً به نطق 

آتشين پرداخته است.
گرِگ ايس��تربروك در كتاب خود با عنوان اوضاع بهتر از 
چيزي است كه به نظر مي رسد از همان روش داده محورِ 
پينكر )منهاي نمودارها( استفاده مي كند و به همان نتيجه 
مي رسد: تقريباً همه چيز رو به بهبودي است، مهم نيست 
كه همه چه فكري مي كنند. او در ديباچه كتاب، حاميان 
غفلت زده ساندرز و ترامپ را متوجه نابجا بودن خشمشان 
مي كند. امريكا در س��ال ۲۰۱۶ مشكل چنداني نداشت 
)خواننده ب��ه ياد هيلاري كلينتون مي افت��د.(: » درواقع 
امريكا در بهترين وضعيت خود تا آن زمان قرار داش��ت... 
سطح استانداردهاي زندگي، درآمد سرانه، قدرت خريد، 
س��لامت، امنيت، آزادي و طول عمر در بالاترين حد خود 
بود و زنان، اقليت ها و همجنسگرايان از آزادي بي سابقه اي 

برخوردار بودند. «
حال سوال اين است كه براس��اس كدام مدرك »در هيچ 
برهه از تاريخ امريكا رفاه مردم بهتر از س��ال ۲۰۱۶ نبود« 
و )به ادعاي ايس��تربروك( در هيچ برهه زماني »وضعيت 
هر عضوي از جمعيت جهان نيز بهتر از اين نبود«؟ در ابتدا 
»ش��اخص فلاكت« را داريم: حاصل جمع نرخ بيكاري و 
نرخ تورم. رقم اين شاخص در سال ۲۰۱۶ در پايين ترين 
سطح خود در نيم قرن گذشته قرار داشت. نرخ سوءتغذيه 
جهاني به پايين ترين سطح و توليد سرانه غذا به بالاترين 
سطح در تاريخ رس��يده اس��ت. نفتْ فراوان و ارزان شده 
اس��ت؛ همين طور مواد معدني اساسي. آلودگي هوا و آب 
در كشورهاي توس��عه يافته كاهش يافته است. تقريباً در 
همه كشورها نرخ مرگ ومير ناشي از بيماري هاي عفوني به 
سرعت پايين آمده و ميانگين عمر به بيشترين حد خود در 
تاريخ رسيده است. سرانه توليد ناخالص داخلي تقريباً هر 
سال ركورد مي زند. ميزان فقر مطلق در پايين ترين سطح 
است. سرانه جهاني مخارج نظامي كاهش يافته است. نرخ 
جرم و جنايت با شيب تندي پايين آمده و در همه كشورها، 

به استثناي افغانستان، عراق، س��وريه و سودان، احتمال 
مرگ افراد در اثر خشونت كمتر از هميشه است. مسافرت با 
خودرو و هواپيما ايمن تر از پيش شده است. تحصيل دختران 
تقريباً جهاني و فراگير شده است. اين ها را منابع مختلفي 
مي گويند، از جمله نشريه ساينس و نيچر، سازمان خواربار 
و كش��اورزي ملل متحد )فائو(، وزارت كشاورزي امريكا، 
سازمان بهداشت جهاني، اداره آمار امريكا، كنسر ژورنال 
 فور كلينيشنز۵ و انبوهي ديگر از منابع معتبر ايستربروك.

برداشت آميخته كش��اورزي با فناوري نوين محور اصلي 
تابلوي ايستربروك را تش��كيل مي دهد. نيم قرن پيش، 
۵۰ درص��د انس��ان ها دچار س��وءتغذيه بودن��د و وقوع 
قحطي و مرگ ومير جمعي در هيچ جا دور از انتظار نبود. 
نورمن بورلاگ، طلايه دار »انقلاب س��بز« در كشاورزي 
و »ش��اخص ترين چهره قرن بيس��تم«، وارد صحنه شد. 
به لطف گونه هاي گياهي قوي ت��ر و بارورتري كه بورلاگ 
به وجود آورد، هندوس��تان، آفريقا، برزيل و ديگر مناطق 
پرجمعيت جهان توليدات غذايي خود را بطورچشمگيري 
گسترش دادند، درآمد كشاورزان را بالا بردند )آن دسته از 
كشاورزاني كه توان مالي بهره مندي از كودهاي گران قيمت 
براي گونه هاي پرمحصول را داشتند( و حتي از آفت كش ها 
كمتر استفاده كردند. ايستربروك تأييد مي كند كه انقلاب 
سبز طبق برآوردهاي سال ۱۹۹۷ جان يك ميليارد انسان 
را نجات داده بود. او مي گويد: »با گذشت دو دهه، اين رقم 

ممكن است به دو ميليارد رسيده باشد«. 
فناوري هاي نوين هرچقدر هم كه مطلوب باشند، به ندرت 
موهبتي ناب و خالص به حس��اب مي آيند. نجات زندگي 
يك يا دو ميليارد انسان به خيلي از عوارض جانبي زيانبار 
مي ارزد. ما بايد عوارض جانبي اين فناوري ها را نيز بپذيريم. 
در زير گزيده اي از مقاله سايدور رحمان، دانشمند هندي، 
را مي خوانيم كه به سال ۲۰۱۵ در ايش��ن ژورنال آو واتر، 

اينوايرنمنت اند پلوشن منتشر شده است: 
انقلاب سبزْ هندوستان را از كشوري با كسري مواد غذايي 
به كش��وري با مازاد غله تبديل كرده است... ]اما[ تقويت 
كش��اورزي در طول اين س��ال ها در مجموع به تخريبِ 
اكوسيستم ظريفِ كشاورزي منجر شده است. بالارفتن 
هزينه توليد و كاهش بازده اقتصادي روش هاي كشاورزي 
بر وضعيت اجتماعي و اقتصادي كشاورزان تأثير مي گذارد. 
از بين رفتن حاصلخيزي خاك، فرس��ايش خاك، سطح 
سميت خاك، كاهش روزافزون منابع آبي، آلودگي آب هاي 
زيرزميني، درجه شوري آب هاي زيرزميني، افزايش موارد 
ابتلا به بيماري هاي انس��اني و دامي و گرم ش��دن جهاني 
برخي از اثرات منفي روي آوردنِ بيش ازحدِ كشاورزان به 
فناوري هاي كشاورزي براي به موفقيت رساندن انقلاب 
سبز هس��تند. مصرف بي رويه و نامناسب مواد شيميايي 
موج��ب آلودگي خاك، هوا و آب و غ��ذا و علوفه حيوانات 
مي شود. ... پيمايش ها و مطالعات علمي گوناگوني كه روي 
پس مانده هاي آفت كش ها و كودها در ۴۵ س��ال گذشته 
انجام گرفته اند نشان مي دهند كه آثار كودها و آفت كش ها 
در شير، محصولات لبني، آب، علوفه و غذاهاي دامي و ديگر 
محصولات غذايي بيش از حد مجاز است. ... ميزان آسيب 
سيستماتيكي كه در جريان انقلاب سبز بر خاك، آب هاي 
زيرزميني و اكوسيستم وارد شده است بايد اندازه گيري 
ش��ود. اگر تدابيري به موقع، مناسب و پايدار براي كاهش 
آسيب هاي ناشي از انقلاب سبز انديشيده نشوند... ممكن 

است اين انقلاب به پيامدهايي برگشت ناپذير بينجامد.
ايس��تربروك از تمسخر نگراني هاي مطرح ش��ده درباره 
كميابي منابع لذت مي برد، همانطور كه از دست انداختنِ 
نگراني درمورد كميابي غذا خوشش مي آيد. موضع عمومي 
وي با اين جمله بيان مي ش��ود: »همه چيز خوب اس��ت 
)جز گرم شدن جهاني( « - و او درباره گرم شدن جهاني نسبتاً 
خوشبين است. البته منبع اصلي نفت است. ايستربروك به 
ما اطمينان مي دهد آنهايي كه با اين هشدار هراس افكنان 
كه سوخت هاي فسيلي تا ابد دوام نخواهند آورد ترس به 
دل خود راه مي دهند، نگراني بيجا دارند. »موريس ايِدلمن، 
اقتصاددان دانشگاه ام آي تي كه در نخستين سال هاي پس 
از جنگ جهاني چهره اي تاثيرگذار بود، استدلال مي كند 
كه هيچكدام از منابع طبيعت، دست كم تا هزار سال ديگر، 
تمام شدني نيس��تند، چون قيمت و فناوري در مقايسه 
با انس��ان خواهند توانست مقادير بيش��تري از سازه هاي 
 جغرافيايي استخراج كنند. تجربه اين نظر را تأييد مي كند«

آيا اين طور است؟ مضحك به نظر مي رسد؟ 
نه لزوماً. نخست اينكه در اين ارقام تمايزي بين نفت سبك 
و انواع ديگر نفت ديده نمي شود. استخراج و پالايش نفت 
سبك آسان و نسبتاً تميز است. ديگر مقدار باقيمانده نفت 

سبك نامحدود نيست؛ درواقع، مقدار چندان زيادي باقي 
نمانده است. موضوع نفت سنگين، سنگ نفت و ماسه هاي 
قيردار بحث ديگري است. دس��ت كم مي توان گفت كه 
تاكنون تهيه و پالايش آنها دشوار و همراه با آلودگي بوده 

است.
درمجموع، دلايل ايستربروك چقدر مي تواند اقناع كننده 
باش��د؟ آمارها دروغ نمي گويند، اما ميانگين ها ممكن 
است گمراه كننده باشند. ممكن است درآمد ۲۰درصدِ 
بالايي جدول توزيع درآمد به سرعت افزايش يافته باشد، 
اما نرخ رشد دستمزد براي كساني كه ۹۰ درصدِ پاييني 
را تشكيل مي دهند از سال ۱۹۸۰ سالانه ۰/۶ درصد بوده 
است و تعداد افرادي كه از بدنه نيروي كار خارج شده اند 
در ۴۰ س��ال گذش��ته تا اين حد زياد نبوده است. بخش 
داخلي كشور، كه زماني پر شده بود از شهرهاي كوچكي 
كه مملو بودند از كشاورزان مستقل، صنعتگران، كارگران 
كارخانه ها، تاج��ران و مديران، اكنون ب��ه منطقه ارواح 
تبديل شده است كه پر است از مزارع بدهكار بزرگ، كه 
ايستربروك بهره وري عظيم آنها را مي استايد . ساكنان 
قبلي اين شهرهاي كوچك بطور بي سابقه اي خودشان 
را مي كشند و به مواد مخدر معتاد مي كنند. در پيمايش 
جديدي كه فدرال رزرو امريكا انجام داده است، ۴۰ درصد 
از بزرگسالان اين كشور گفتند نمي توانند از عهده هزينه 
۴۰۰دلار در وضعيت اضطراري برآيند – نوعي وضعيت 
بي ثباتي كه فاجعه بار مي شد اگر جمهوري خواهانِ موافق 
اكثريت را در سنا حفظ و قانون اوباماكر را لغو مي كردند. 
با اين كار ده ها ميليون نفر از بيمه سلامت، كه دست كم 
برخي از وضعيت هاي اضطراري مذكور را پوشش مي دهد، 

محروم مي شدند.

با وجود ريشخند ايس��تربروك به اين ادعاي ساندرز كه 
»امريكايي ها با آلاينده هاي ناش��ي از طمع ش��ركت ها 
»مسموم« مي شوند«، مجله تايم سال گذشته براساس 
پژوهشي از هفته نامه لنس��ت گزارش داد كه ۱۵۵۰۰۰ 
مورد م��رگ زودرس در امريكا ناش��ي از آلودگي هوا بوده 
است. پژوهشگران همچنين اشاره كردند كه برآورد اين 
آمار احتمالًا با چشم پوشي همراه بوده است و داده هايي در 
تأييد قرارگيري مرگبار در معرض مواد مختل كننده غدد 
داخلي، مواد پيشگيرنده شعله، آفت كش ها و آلاينده هايي 

ديگر در دست ندارند.

   پشت  سر گذاشتن پرتگاه ها
پديده اي هست به نام »افتادن از پرتگاه«، كه در آن محصول 
يا تكنيك جديدي در يكي دو نسل بسيار عالي عمل مي كند 
و همه رقبا را پشت س��ر مي گذارد، سپس كم كم نتيجه 
منفي از خود نشان مي دهد يا كلًا از كار مي افتد. همانطور 
كه اشاره شد، انقلاب سبز را مي توان نمونه چنين وضعي 
دانست. جنگل كاري صنعتي نمونه ديگري است، كه در 
برخي موارد به شكس��ت انجاميده است، چون سيستم 
پشتيباني بوم ش��ناختي پيچيده كه لازمه جنگلي سالم 
است در جنگلي كه به صورت تجاري مديريت مي شود از 
بين مي رود. همچنين قيمت نفت آنقدر بي ثبات و ميزان 
ذخاير آنقدر فرضي است كه بعيد نيست پرتگاهي، يا حداقل 

دست اندازي بزرگ در جاده، در انتظارمان باشد.
 ايس��تربروك به گفته خودش مي خواه��د خوش بيني را 
» از لحاظ روشنفكري دوباره معتبر« كند؛ او تأكيد مي كند 
كه خوش بيني به معني خوشنودي از خود نيست. لزوماً 
اين طور نيس��ت. اما خوش بيني ممكن اس��ت به معني 

اطمينان به امكان حل مشكلات بزرگ بشريت يا به معني 
اطمينان به امكان حل آنها با انجام بسياري از همان كارهايي 
باشد كه در حال حاضر و با همين افرادي كه در رأس كارند 
انجام مي دهيم. ايس��تربروك پيوس��ته به خوانندگانش 
اطمينان مي دهد ك��ه »نيروهاي ب��ازار« همه چيز را در 
اختيار دارند. او به طنز مي گويد: »اگر براي زلزله شناسي 
سه بعدي آژانس دولتي ايجاد ش��ده بود، چنين آژانسي 
س��اختمان هاي باابهت مي س��اخت، صدها معاون مدير 
استخدام مي كرد، براي افزايش بودجه سالانه لابي گري 
مي كرد و هرگز نفتي توليد نمي كرد«. اين ش��وخ طبعي 
هميشگي آزادي خواهان را نشان مي دهد. »توليد نفت و 
گاز در امريكا و ديگر كشورها بيشتر به اين دليل افزايش 
يافته اس��ت كه طرح هاي خصوصي از نظام هاي سياسي 
كند به مراتب بهتر عمل مي كنند كه گرفتارِ دوست گماري، 
نارضايتي ناشي از گروه بازي و عدم فهم اصول پايه اي اقتصاد 
شده اند«. پشت اين حرف هاي پرطمطراق درباره هوش 
برتر بازارها حالت مزمني از فساد سازمان يافته وجود دارد. 
طرح هاي ابتكاري دولت هرگ��ز در ايالات متحده امكان 
رقابت موفق با ش��ركت هاي خصوصي را پيدا نكرده اند، 
چون در اين كشور كس��ب وكارْ صاحب دولت است. عدم 
درك اي��ن نكته منجر ب��ه ناتواني در فهم اص��ول پايه اي 
سياست در يك نظام مبتني بر دموكراسي كاپيتاليستي 
مي ش��ود. از طرف ديگر، ايستربروك تغييرات اقليمي را 
جدي مي گيرد و با گنجاندن فصلي در دفاع از »درآمد پايه 
 همگاني« در اواخر كتاب خوانندگانش را غافلگير مي كند.

كتاب اوضاع بهتر از چيزي اس��ت كه به نظر مي رسد با 
همه ناهمگوني هاي ايدئولوژيك كتاب مفيدي است. اين 
اثر به افراد شكاك به فناوري جرأت و آمادگي مي بخشد. 
به خصوص اينكه موكداً به ما يادآور مي شود كه نيروهايي 
بزرگ با قدرت ايستايي عظيمي در كارند و هريك براي خود 
تجربه انباشته وسيعي با ايده هايي درباره نحوه حل مسائل 
اساسي آينده دارند، مسائلي مانند غذا، بهداشت، انرژي و 
حمل ونقل. هرگونه طرح انقلابي كه ارزش بررسي داشته 
باشد به ناچار با برنامه هاي تفصيلي موقت شروع خواهد شد.

   آينده حساب  شده
برنامه هاي تفصيلي براي يوول نوا هراري، آينده پژوه نامدار، 
چندان جذاب نيستند. ايس��تربروك جدي، منطقي و 
ازمدافتاده است؛ هراري دمدمي، داراي قوه تخيل، به روز 
و بيشتر متمايل به بيان جملاتي گيج كننده مانند اين 
است كه ايس��تربروك خوابش را هم نمي بيند: »وقتي 
دادگاه تفتيش عقايد اس��پانيايي و كاگ ب جاي خود را 
به گوگل و بايدو مي دهند، بعيد نيست كه موهوم بودن 
»اراده آزاد« برملا شود و ليبراليسم مزيت هاي عملي خود 
را از دس��ت بدهد«. هراري، مورخ اسراييلي لاغراندام، با 
كتاب انسان خردمند، كه مروري است كلي بر تاريخ گونه 
ما انسان ها، و انسان خداگونه، كه نگاهي است به آينده )يا 
شايد ناآينده( گونه ما، افق جديدي باز كرد. هر دو كتاب 
به سبكي بي قيدوبند اطلاعاتي قابل ملاحظه و جالب و 
ايده هايي بسيار جدي در بر دارند؛ به همين خاطر حدود 
۱۲ ميليون نسخه فروش داشته اند. وقتي اين همه خواننده 
با دقت به همه حرف هاي فردي گوش مي دهند، كيست 
كه بتواند در مقابل وسوسه نصيحت دادن )يا به توصيف 
خود هراراي، »روش��ني« دادن( به چنين خوانندگاني 

مقاومت كند؟
در فيل��م فارغ التحصيل تاج��ري دانا آهس��ته در گوش 
داستين هافمن ]بازيگر نقش بنجامين برداك[ مي گويد 
»پلاس��تيك!« و با اين كارش دورنمايي جديد از آينده به 
روي او مي گش��ايد. چش��م انداز هراري را نيز مي توان در 
يك واژه جادويي خلاصه كرد، كه به اندازه »پلاس��تيك« 
ناگيرا به نظر مي رس��د اما ناظر بر آينده نيز هست. روزي 
خواهد رس��يد )در برخي موارد هم آن روز رس��يده است( 
كه بس��ياري از كارهايم��ان به وس��ليه الگوريتم ها انجام 
خواهند پذيرفت، ازجمله: حفظ س��لامتي مان، مديريت 
كسب وكارمان، پيشبرد جنگ هايمان، انتخاب رهبرانمان، 
انج��ام پژوهش ه��اي علمي م��ان، ش��كل گيري ذائقه 
زيباشناختي مان، مديريت آموزش مان، انجام درمان هاي 
رواني مان، ترتيب دادن دوستي هايمان، برنامه ريزي براي 
تعطيلاتمان، تميزكردن خانه هايمان، راندن خودروهايمان 

و انتخاب سرگرمي خانگي مان!
الگوريتم ها روش هاي تعميم يافته حل مس��اله اند – اگر 
بخواهي��د توضيح بدهي��د، احتمالًا در قرن بيس��تم گير 
مي كنيد و بايد فوراً راه اندازي مجدد كنيد. الگوريتم هايي 
براي تش��خيص طبي، جس��ت وجو در پايگاه ه��اي داده 

اس��ناد حقوقي، بازي ش��طرنج، پختن س��وپ سبزي و، 
مشهورتر از همه، جست وجو در گوگل وجود دارند. هميشه 
الگوريتم هايي در كار بوده اند – يك ميليون سال پيش در 
علفزارهاي گرمسيري الگوريتم هايي براي دوري از حيوانات 
شكارچي وجود داشتند. اما به لطف دو پيشرفت تاريخي در 

قرن بيست ويكم، الگوريتم ها آماده تسلط بر دنيا شده اند.
اولي انقلاب زيس��ت فناوري اس��ت. ديگ��ر آن بحث هاي 
قديمي درباره منحصربه فرد بودن انسان مطرح نيستند، 
چون رفته رفته دانشمندان چگونگي كار پيوسته اندام ها 
و دس��تگاه هاي داخلي بدن را بهتر درك مي كنند و نحوه 
ترميم و حتي تعويض آنها را ياد مي گيرند. هيچ كس مخالف 
به كارگيري مهندسي زيستي براي درمان و كمك به قربانيان 
بيماري ها يا تصادفات نيست، اما همانطور كه هراري اشاره 
مي كند، اين فناوري به خودي خ��ود در اين نقطه – يا هر 
مرحله ديگر – متوقف نخواهد شد. بهبود و ارتقا، چه از راه 
ارتقاي بدني كامل و چه مهندسي ژنتيك سفارشي براي 
آينده ما قابل تصور است. البته آينده »ما« تعبير مناسبي 
نيس��ت: دس��ت كم تا مدتي فقط ثروتمندان توان خريد 
قدرت هاي فوق بش��ري و مصونيت در برابر درد و مرگ را 
خواهند داشت. »اگر مراقب نباش��يم، نوادگان متنفذان 
سيليكون ولي و ميلياردرهاي مسكو ممكن است به گونه اي 
متمايز و برتر از دهاتي هاي اهل آپالاشيا ]حوزه اي فرهنگي 

در شرق امريكا[ و روستاييان سيبريايي تبديل شوند.«

   ذهن مهم نيست
انقلاب فناوري اطلاعات نيز دوشادوش انقلاب زيست فناوري 
پيش مي رود و به سختي مي توان تشخيص داد كه كدام يك 
نگران كننده تر اس��ت. يكي از جنبه هاي انقلاب فناوري 
اطلاعات مينياتوري شدن آن است: امروزه قدرت محاسباتي 
هرگوشي هوشمندي بيشتر از فضاپيمايي است كه در سال 
۱۹۶۹ روي ماه فرود آمد. يادگيري ماشيني جنبه اي ديگر 
از اين انقلاب است. هراري ماجراي شگفت انگيزي تعريف 
مي كن��د. گوگل تصميم گرفت قهرمان يكه تاز ش��طرنج 
رايانه اي، استاك فيش ۸، را با برنامه اي جديد به نام آلفازيرو 
به چالش بكش��د. اس��تاك فيش مي توانست ۷۰ ميليون 
حركت را در يك ثانيه پيش بيني كند؛ سرعت آلفازيرو فقط 
يك هزارم اين رقم بود، اما در برنامه ريزي اين نرم افزار نوعي 
اصول يادگيري ماشيني به كار رفته بود. در طراحي آلفازيرو 
هيچ گونه استراتژي يا سابقه بازي هاي پيشين تعبيه نشده 
بود تا در تجزيه و تحليل استفاده كند. فقط قواعد بازي را به 
اين نرم افزار گفته بودند و چهار ساعت فرصت داده بودند تا 
خودش شطرنج ياد بگيرد. آلفازيرو استاك فيش را با نتيجه 

۲۸ برد و ۷۲ تساوي شكست داد.
هراري بين هوشو خودآگاهي تمايز قائل مي شود. ما عادت 
كرده ايم اين دو را يكي بدانيم، اما ممكن است هرگز ماشين 
خودآگاه وجود نداشته باشد. ولي اين به آن معني نيست 
كه هوش هاي مصنوعي با يادگيري نخواهند توانس��ت ما 
را بهتر از خودمان بشناس��ند – يا، در هر صورت، به حدي 
بشناسند كه بس��ياري از كارهاي ميان فردي را در صنايع 
خدماتي انجام دهند. در اين صورت، حضور انسان ها كاملًا 
غيرضروري خواهد بود. هراري بارها به خوانندگانش هشدار 
مي دهد كه شايد مسأله سياسي آينده نه ظلم يا استثمار 
بلكه بي اهميتي باشد. بازآموزي مستمر با هزينه عمومي 
- راه كار اس��كانديناوي - ممكن اس��ت به كاهش مشكل 
نينجامد: افراد زيادي نخواهند توانست ياد بگيرند كاري را 
انجام دهند كه ماشين نمي تواند بهتر و ارزان تر انجام بدهد. 
راه حل انساني درآمد پايه همگاني يا خدمات پايه همگاني 
رايگان )آموزش، بهداش��ت، حمل ونق��ل و...( خواهد بود. 
هراري از پذيرش راه حل غيرانساني– كه در آن افراد غيرلازم 
بي شماري، عمدتاً از كش��ورهاي فقير، مي ميرند – با اين 
لطيفه بي مزه امتناع مي كند: »آيا رأي دهندگان امريكايي 
موافق اين كار هم خواهند بود كه اين ماليات ها براي حمايت 
از مردم بيكار كشورهايي فرستاده شود كه رييس جمهور 
ترامپ »آشغال داني« معرفي كرده است؟ اگر چنين باوري 
داريد، مي توانيد به اين موضوع نيز معتقد باشيد كه بابانوئل و 
خرگوش عيد پاك مشكل را حل مي كند«.  اين نمونه ديگري 
است كه نشان مي دهد هراري - علاوه بر عدم توصيه مردم 
 به همكاري براي اهداف سياس��ي يا حتي توصيف آنها -

 در كتاب ۲۱ درس براي قرن بيست ويكم، با همه هوش و 
استعداد خود، از محدوده هاي اخلاقي سخنراني در كنفرانس 
تِد خارج نمي شود: هرگز جرايم قدرت هاي بزرگ شركتي، 
مالي و دولتي را تشريح نكنيد يا ديگران را به اقدام عليه آنها 
ترغيب نكنيد، قدرت هايي كه، درهرحال، دوستاني بسيار 
 خوب براي برگزاركنندگان خوب سخنراني هاي تد هستند.

نمي توانيد در اينجا به سرانجام برسانيد
فكر نمي كنم كريس هجز ]گزارشگر و نويسنده دگرانديش 
امريكايي[ تاكنون براي ايراد سخنراني تد دعوت شده باشد. 
مطمئناً اگر دعوت شده بود، يكي از كاركنان به خاطر اين كار 
اخراج مي شد. هرچه هراري طناز و خونسرد باشد، همآنقدر 
هجز آتشين و سخنور است. كتاب جديدش با عنوان امريكا: 
تور خداحافظي گاه شمار زوال، تابلوي بي هنجاري و پرتره 
پژمردگي است. هجز در اين اثر همانند كتاب هاي ديگرش، 
بيرون مي آي��د و مردمان بي كس يا لگدمال ش��ده را پيدا 
مي كند، حرف هايشان را گزارش مي كند و شرح گرفتاري 
آنها را به متن خطابه سياسي تبديل مي كند. شخصيت هاي 
اين كتاب عبارتند از قماربازان، معتادان، طرفداران جنبش 
]ضدفاشيستي[ انتيفا، بقاگرايان؛ زندانيان و شهر اسكرانتون 

در ايالت پنسيلوانيا.
حال سوال اين است كه آيا اوضاع بهتر مي شود يا بدتر؟ ظاهراً 
هم بهتر مي شود و هم بدتر – اوضاع براي افراد مختلف در 
جاهاي مختلف متفاوت خواهد بود. پس بهترين پاس��خ 
به اين پرس��ش كدام است: جمع آوري آمار يا عملي كردن 
سناريوهاي علمي-تخيلي آرمان شهري و ويران شهري يا 
گزارش مفصل درباره زندگي افراد دردمند؟ هر سه مورد. بين 
طرفداران هر سه رويكرد اختلاف نظرهاي سياسي واقعي 
و غالباً شديدي وجود خواهد داشت. اما حضور گسترده و 
مس��لطِ متنفذان توانگر، ناخردگرايان و اقتدارگرايان در 
سياس��ت معاصر امريكا، با چش��م انداز زننده خودشان از 
آينده، بايد بقيه ما را وادار كند حرف هاي يكديگر را بشنويم.

  »بهترين روزگار و بدترين ايام بود. دوران 
عقل و زمان جهل بود. روزگار اعتقاد و عصر 
بي باوري بود. موس�م نور و ايام ظلمت بود. 
بهار اميد بود و زمستان نااميدي. همه چيز 
در پيش روي گسترده بود و چيزي در پيش 
روي نبود، همه به سوي بهشت مي شتافتيم 
و هم�ه در جهت عكس ره مي س�پرديم«. 
چارلز ديكنز با اين جملات اوضاع سال هاي 
آخ�ر ق�رن هجده�م را توصيف ك�رد؛ و 
 اي�ن توصيف بي ش�باهت به آنچ�ه امروز 
پيش رويم�ان مي بينيم نيس�ت: عده اي 
مطمئن از چش�م انداز روشن پيشرفت ها 
هس�تند و عده اي فجايع ويرانگ�ر و زوال 
نهايي را هشدار مي دهند. بالاخره در نهايت 

اوضاع بهتر مي شود يا بدتر؟

برش
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نقش زنان در مذاكرات هسته اي 
بخش ۵ سوالي شوراي روابط خارجي بستري 
براي تحلي�ل تح�ولات جدي�د در ارتباط با 
پيش�رفت زنان در جهان توس�ط محققان، 
مقامات دولتي و سياستمداران خارجي است.  
ديپلماس�ي ايراني ب�ه نقل از ش�وراي روابط 
خارجي با بيان اين مطلب افزود: جميله بيگيو 
محقق ارشد و الكساندر برو دستيار تحقيق در 
برنامه زنان و روابط خارجي در ش�وراي روابط 
خارجي با آن دس�ته از رهبران و ديپلمات ها 
گفت وگو كرده اند كه نقشي در پيشبرد صلح 
و امنيت در جهان داش�ته اند. اين مصاحبه با 
وندي شرمن از اعضاي گروه امريكا در مذاكرات 

هسته اي با ايران است.

  ش�ما گروه اي�الات متح�ده را در مذاكرات 
هس�ته اي با اي�ران رهبري كردي�د و يكي از 
چندين ديپلمات زن درگير در مذاكرات بوديد. 

زنان چه تاثيري بر اين مذاكرات داشتند؟
مذاكرات ايران توس��ط نماينده عالي اتحاديه اروپا 
هماهنگ شده بود. در ابتداي كار كاترين اشتون بود 
و در مرحله دوم، فدريكا موگريني. معاون آنها هلگا 
اشميد بود كه حقيتا مي شود او را قهرمان ناشناخته 
مذاكرات ايران دانست. من هم حضور داشتم. از اين 
رو، نهايتا مي توان گفت كه زنان بيشتر از مردان براي 
ايراني ها كه يك هيات تماما مردانه بودند، وقت صرف 
كردند. در يك جاي��ي در طول مذاكرات و وقتي كه 
روي جزييات نهايي كار مي كرديم، همه وزرا داشتند 
براي صرف ش��ام مي رفتند و ما داشتيم مي رفتيم 
 كه مجدد مش��غول كار ش��ويم. وقتي كه داشتيم

 بر مي گشتيم، متوجه شديدم كه وزراي مرد گفته اند 
اگر خودشان مذاكره را انجام مي دادند، خيلي زودتر 
آن را به نتيجه مي رس��اندند. ما تصميم گرفتيم كه 
اين ديد منفي را ناديده بگيريم و فقط كار را به نتيجه 
برسانيم. فكر مي كنم يكي از دلايلي كه در مذاكرات 
ايران موفق عمل كرديم، البته تا پيش از آنكه ترامپ 
تصميم بگيرد كه ما را از توافق ايران خارج كند، اين 
بود كه يك تيم خيلي متعهد تشكيل داده بوديم كه 
رهبري آن را رييس جمهوري باراك اوباما، جان كري، 
وزير امور خارجه و ارنست مونيز، وزير انرژي بر عهده 
داشتند. اما تيم ۱۵ نفره من كه از سوي صدها نفر در 
دولت ايالات متحده حمايت مي شد، از زنان و مردان 
با اس��تعدادهاي گوناگون و از بخش هاي گوناگون 
دولت تشكيل شده بود. همه بر سر يك ميز نشسته 
بودند و هر كس نقش��ي در پيشرفت ما ايفا كرد. هر 
كس درك مي كرد كه ديگري چه تخصصي دارد و 
فرد متخصص، مساله مربوطه را هدايت مي كرد. اما 
ما همه تصميمات را با هم گرفتيم. البته زماني بود كه 
من مجبور مي شدم يك تصميم نهايي بگيرم يا افراد 
را در مسير خاصي قرار دهم، اما مساله قدرت و رياست 

من مطرح نبود.
  براي ديگر زنان�ي كه مي خواهند در امنيت 
ملي و سياس�ت خارجي فعالي�ت كنند، چه 

توصيه اي داريد؟
چند پيش��نهاد و توصيه براي آنه��ا دارم. اول اينكه 
مجموعه اي از مهارت هاي اصلي را كسب كنيد كه 
در ه��ر كاري و هر جايي در زندگي مي توانيد به كار 
ببريد و اينكه به خودتان اطمينان داشته باشيد. من 
خودم به عنوان يك مددكار اجتماعي، سازمان دهنده 
جامعه و يك مش��اور مددكاري آموزش ديده بودم. 
در زمينه هاي زي��اد و متفاوتي از رف��اه كودكان در 
سياست هاي رياست جمهوري و سپس سال ها در 
امنيت ملي و سياس��ت خارجي فعاليت كردم. اگر 
فرصتي برايتان پيش آمد كه پي��ش تر واقعا به آن 
نيانديشيده بوديد، آن را دريابيد و از آن استفاده كنيد. 
جالب ترين و شگفت انگيز ترين اتفاق ها به اين دليل در 
زندگي من اتفاق افتادند چون من آماده بودم كه از اين 
فرصت ها استفاده كنم و به خودم ترديدي راه ندهم.

  شواهد فزاينده حاكي از آن است كه مشاركت 
زنان در پيش�گيري و حل منازعات، نتايج را 
بهبود مي بخشد. شما در ارتباط با تفاوت ها در 
روند تصميم گيري زنان و مردان در سياست 

خارجي و امنيت ملي چه تجربه اي داشتيد؟
من فكر مي كنم زن��ان در تلاش هاي صلح و امنيت 
بر آن متمركز هس��تند كه كار را به انجام برسانند. 
آنها روي كسب وجهه اجتماعي يا انجام كار بعدي 
متمركز نيس��تند. آنها فقط روي انجام كار كنوني 
تمركز مي كنند و در اصل زنان بيش��تر عمر خود را 
اينگونه مي گذرانند. فكر مي كنم گاهي اوقات وقتي 
زنان پاي ميز مذاكره حض��ور دارند، بايد قدرتي كه 
در دست دارند را درك كنند. زنان معمولا اين طور 
تصور مي كنند كه قدرت به نوعي واژه اي زشت است. 
 اين طور نيس��ت. ما بايد آن را با آغوش باز بپذيريم.

 اين طور است كه مي شود از قدرت استفاده و تغيير 
ايجاد كرد و من فكر مي كنم كه زنان بطور ذاتي اين 
مس��اله را درك مي كنند، چراكه ما به ايجاد روابط 

تمايل داريم و تشكيل يك تيم خوب حياتي است.
  چ�را در تاريخ زنان در سياس�ت خارجي و 
پست هاي امنيت ملي كمتر حضور داشته اند؟

حض��ور زن��ان در محافل سياس��ت خارج��ي، در 
انديش��كده ها، در دولت و در تج��ارت كمرنگ بود، 
اما اين مس��اله به مرور زمان تغيير كرده است. زنان 
بيشتري وارد خدمات خارجي شده و به سطوح بالا 
رسيده اند. در دولت باراك اوباما وقتي كه جان كري، 
وزير امور خارجه بود، همه مشاوران منطقه اي وزارت 
امور خارجه غير از يك نفر، و اكثر معاونين دولت زنان 
بودند. در حقيقت، من اولين زني بودم كه معاون امور 
سياسي شد. واقعا مايه تاسف است كه تا معاونت يك 
زن در امور سياس��ي مدت زيادي طول كش��يد، اما 
بالاخره اين اتفاق افتاد. اما اين بدان معنا نيست كه 
زنان هميشه در اتاق مذاكره هستند. اغلب، سمت هاي 
فرس��تاده ويژه به م��ردان واگذار مي ش��ود. مردان 
سرسخت تر ديده مي شوند و مردم فكر مي كنند اگر 
نماينده يك كشور ديگر مرد باشد، با او راحت تر كنار 
خواهند آمد. اما در حقيقت اصلا اينطور نيست و من 
فكر مي كنم به زودي شاهد تغيير اين طرز فكر باشيم.
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ترديد در كار آمدي وام جديد مسكن 

وام درماني، نسخه خانه دار شدن نيست 

گروه راه و شهرسازي| شهلا روشني|
هفته گذشته انتشار خبر رونمايي از بسته اعتباري جديد 
متوليان مس��كن، فعالان اين بازار و متقاضيان مصرفي 
آپارتمان را غافلگير كرد، چه آنكه هيچ يك انتظار تقويت 
سهم وام از هزينه تمام ش��ده ملك را نداشتند. هر چند 
اين اقدام وزارت راه وشهرس��ازي و بانك مسكن موافقان 
و مخالفان خود را دارد، كس��اني كه معتقد به اثر گذاري 
وام هاي جديد هستند و ديگراني كه از ضرورت ايجاد تحول 
در بخش هاي ديگر بازار به عنوان مكمل وام سخن به ميان 
مي آورند. متولي سياست هاي مسكن همزمان با تاكيد 
بر فعال سازي صندوق هاي مشترك زمين و ساختمان، 
با عبور از سياست تعيين سقف يكسان تسهيلات خريد 
و س��اخت براي همه متقاضيان و همه ش��هرها، پارامتر 
توانايي متقاضي وام در بازپرداخت آن را به معادله اعطاي 
تس��هيلات وارد كرده و سقف وام ها را مش��روط به توان 
بازپرداخت دست كم 800 هزار تومان و حداكثر 5 ميليون 

تومان كنند.
براساس بسته پيش��نهادي»رونق بخش مسكن« كه با 
همكاري وزارت راه و شهرسازي و بانك مسكن رونمايي 
شده است، تس��هيل در خانه دار شدن مردم با انبساطي 
كردن سياست هاي اعتباري اجرايي مي شود، در واقع قرار 
است وام مش��اركت در ساخت تبديل به فروش اقساطي 
ش��ود تا از اين طريق هم قدرت خريد افزايش يابد و هم 
قيمت ها رش��د نكند. افزون بر اين، قرار است، سقف وام 
خريد مسكن براساس توانايي متقاضيان در باز پرداخت 
تسهيلات مش��خص ش��ود و دومين راهكار هم فعاليت 

صندوق هاي مشترك زمين است.
مديرعامل بانك مس��كن از اجراي يك بسته رونق زا در 
بخش مسكن و س��اختمان و كنترل سفته بازي در بازار 
مس��كن خبر داد و اظهار كرد: اين برنامه موجب كاهش 

20 تا 30 درصدي قيمت تمام شده مسكن خواهد شد.
ابوالقاسم رحيمي اناركي افزود: در مجموعه سياست هاي 
اعتباري سال جاري، افزايش س��قف مشاركت مدني را 
مدنظر قرار داده ايم كه براي سقف تسهيلات ساخت واحد 
مسكوني در تهران را حداكثر ۱۷0 ميليون تومان به ازاي 
هر واحد افزايش داده ايم. او اظهار كرد: اين در حالي است 
كه اين عدد پارسال ۱۱0 ميليون تومان بود و امسال ۶0 
ميليون تومان به منظور عرضه مس��كن اين مبلغ اضافه 
شده است، همچنين در مراكز اس��تان ها اين عدد ۱۶0 
ميليون تومان اس��ت و در ساير شهرها ۱30 و در مناطق 
كمتر توسعه يافته نيز سقف اين تسهيلات به ۱۱0 ميليون 

تومان افزايش يافته است.
او ادامه داد: تا پيش از اين از س��قف هاي تسهيلات ثابت 
استفاده مي كرديم؛ يعني همه متقاضيان  دهك هاي سوم 
تا هفتم كه گروه هدف هس��تند از سقف تسهيلات 80 
ميليون توماني استفاده مي كردند در حالي كه در بسته 
جديد پيشنهاد داده ايم كه بر اساس قدرت خريد و توان 
بازپرداخت افراد، سقف هاي تسهيلاتي به صورت متغير 
تعيين شود و افراد بر اس��اس قدرت خريد و بازپرداخت 
اقساط خود بتوانند از تسهيلات متناسب با شرايط خود 
استفاده كند كه اجرايي شدن اين پيشنهاد نيازمند مصوبه 
شوراي پول و اعتبار است. به گفته مديرعامل بانك مسكن، 
مبلغ تس��هيلات ۱۷0 ميليون تومان��ي در اختيار بانك 
مسكن است و آنچه در اختيار بانك مركزي و شوراي پول 
و اعتبار است، چيزي است كه در حوزه تقاضا قرار مي گيرد؛ 

بنابراين عرضه با بانك مسكن است.

  هدف گذاري اين وام اشتباه است
 حال به گفته بسياري از كارشناسان اين افزايش سه نقطه 
ك��ور را به همراه دارد يكي از اين نق��اط مربوط به دارايي 
بانك ها براي ارايه تسهيلات است چراكه بانك سابق بر اين 
نيز توانايي پرداخت تسهيلات براي متقاضيان را نداشته 
اس��ت. نقطه دوم مربوط به شرايط و جو اقتصادي كشور 
است. چراكه در حال حاضر بيشتر سپرده گذاران تمايلي 
به س��پرده گذاري در بانك را نداشته و به دنبال خريد ارز 
هستند، و نقطه سوم مربوط به برداشت از صندوق توسعه 
ارزي براي كمك به بحران زده هاي سيلاب است چراكه 
اين مورد در صورت عدم تخصيص صحيح به شدت تورم زا 
خواهد بود. در اين رابطه پرويز كاكايي رييس شعبه يك 
بانك دولتي بابيان اينكه اين نوع اخبار صرفاً شو تبليغاتي 
بانك مسكن است گفت: ازآنجايي كه بانك مسكن يكي از 

بانك هاي تخصصي در عرصه مسكن است بايد هرچند 
يك بار شو تبليغاتي اين چنين داش��ته باشد. وي گفت: 
اگرچه بانك مسكن با توجه به نوع فعاليت خود كه جاذب 
سرمايه هاي براي سپرده گذاري است از عهده پرداخت اين 
وام ها برمي آيد اما اينكه اين وام ها جوابگوي نياز متقاضيان 

مصرفي دهك هاي 3 تا ۷ باشد كاملًا ناصحيح است.
كاكايي گفت: اگر هزين��ه كل يك خانوار )از تمامي افراد 
خان��وار( حدود ۷00 ت��ا 800 هزار تومان در ماه باش��د، 
اين خانواده در دهك يك قرار مي گيرد و جزو ۱0 درصد 
فقيرترين خانواده هاي جامعه اس��ت. هزينه حدود يك 
ميليون و 500 هزار تومان، خان��واده را در دهك دو قرار 
مي دهد. هزينه 2 ميليون توماني دهك سه، هزينه حدود 
3 ميليون توماني دهك چهار، هزينه حدود 3 ميليون و 
500 هزارتوماني دهك پنج، هزينه حدود ۴ ميليون و 300 
هزارتوماني دهك شش، هزينه حدود 5 ميليون توماني 
دهك هفت، هزينه حدود ۶ ميليون و ۷  صد هزارتوماني 
دهك هش��ت، هزينه حدود 8 ميليون توماني دهك نه و 
درنهايت هزينه خانوارهايي كه حدود ۱۶ ميليون تومان 
اس��ت دهك ده كه ۱0 درصد ثروتمندترين افراد جامعه 

هستند را تشكيل مي دهد.
اين كارشناس مسكن گفت: بنابراين كساني كه درآمد 2 
ميليون تا 5 ميليون توماني دارند زيرمجموعه هدف گذاري 
اين نوع وام قرار دارند كه بدون ترديد با تورم عمومي اين 
دهك ها توانايي پرداخت اقس��اط س��نگين اين وام هاي 
را ندارن��د. وي گف��ت: البته به نظر مي رس��د بخش��ي از 
سرمايه گذاران براي اين وام ها بازيگران فرا بورس باشند تا 
امتياز خود را در فرا بورس به دلالي بگذارند. اين كارشناس 
بازار مس��كن بابيان اينكه ش��ايد بهترين بخش اين وام 
مربوط به وام ساخت ۱۷0 ميليون تومان در تهران باشد 
گفت: البته اين نيز براي همه متقاضيان كارآمد نيست. بر 
اساس آمار و ارقام رسمي مربوط به ميانگين بهاي خريد 
ملك كلنگي و همچنين ريز هزينه ها براي سرمايه گذاري 
ساختماني نشان مي دهد تابس��تان امسال مابه التفاوت 
قيمت فروش آپارتمان و قيمت تمام ش��ده س��اخت در 
پايتخت 5۷ درصد بوده است. اين ميزان عايدي با لحاظ 
مدت زمان اجراي پروژه -۱8 تا 2۴ ماه- قابل وصول است. 
حاشيه سود ساخت و ساز در پايين شهر، زير 5 درصد و در 
مناطق شمالي تا دو برابر است. بنابراين وام ۱۷0 ميليون 
توماني ساخت در تهران در بهترين شرايط تنها جوابگوي 
هزينه هاي جانبي ساخت يعني اخذ پروانه ساختماني، 

هزينه هاي انشعاب و نظام   مهندسي مي شود.
اين كارشناس بازار مسكن افزود: در حال حاضر قيمت هر 
مترمربع زمين در منطقه ۱ تهران بالاي ۱۶ ميليون تومان 
و در مناطق ارزان قيمت مانند منطقه 20 بالاي 2 ميليون 
تومان است. حال ساخت هر مترمربع واحد مسكوني در 
مناطق شمالي تهران بالاي ۶ ميليون تومان و در مناطق 

ارزان قيمت حدود 3 ميليون تومان است بنابراين اين وام 
چندان در ترغيب سازندگان براي دريافت وام ساخت موفق 
نخواهد بود. وي گفت: البته اين موضوع در شهرستان ها 
نيز تقريباً به همين منوال است چراكه بعد از رشد قيمت 
مس��كن در س��ال 9۷ قيمت واحدهاي مسكوني در اين 

مناطق نيز به شدت رشد داشته است.

  فرجام بي فرجامي وام مسكن
در همين رابطه، محمدعلي مهري كارش��ناس ارش��د 
شهرس��ازي گفت: اين روزها بازار اكث��ر كالاها خصوصاً 
ب��ازار مس��كن در تب وت��اب و بي ثباتي محض اس��ت و 
مصرف كنندگان هرروز با مشكلات فزاينده و قيمت هاي 
امروز گران تر از ديروز مواجه هستند. بازار مِلك و مسكن 
نيز با خيز تقريباً چند صددرصدي نس��بت به سال قبل، 
اميد متقاضيان موثر، سازندگان و حتي فروشندگان را به 
يأس تبديل كرده و شرايط به سمت و سويي رفته است كه 
هيچ كس در كمال آرامش و به دوراز دغدغه و استرس در 

اين بازار متشنج نمي تواند معامله كند.
وي گف��ت: هم زمان با اين جو رواني اكثر مش��ترياني كه 
املاك فروشي خود را به دلخواه بر روي سايت هاي مرتبط 
گذاشته بوده اند به محض پيدا شدن مشتري به نوعي دچار 
دوگانگي يا تشكيك آرا رسيده و تغييري در قيمت هاي 
خود اعمال كرده اند چراكه اين عده فكر مي كنند در صورت 
فروش ملك خود به نوعي متضرر شده يا دچار مالباختگي 
خواهند شد. مهري گفت: در اين ميان دولت نيز هر از گاهي 
با ارايه راهكار يا بسته هايي پيشنهادي سعي در كاستن اين 
مشكلات و به نوعي كمك به خانه دار شدن اقشار ضعيف 
و متقاضيان موثر مسكن ارايه مي دهد هرچند كه تاكنون 
اين بسته هاي پيشنهادي يا حمايتي موثر واقع نشده اند و 
به مثابه يك مُسكن بسيار ضعيف براي بيمار رنجور و در 
حال احتضار تلقي مي شود. اين كارشناس ساخت وساز 
بابيان اينكه تصويب افزايش وام در ادامه تلاش هاي دولت 
براي كاستن مش��كلات متقاضيان مصرفي است گفت: 
اما بسته پيشنهادي فوق اگرچه ازلحاظ خريد و ساخت 
با افزايش روبرو ش��ده اما اين افزايش متناسب با افزايش 
قيمت ها و تورم كنوني مس��كن نبوده به نوعي چاره ساز 

نخواهد بود.
مهري گفت: هرچند كه ممكن اس��ت اي��ن وام تحرك 
كوچكي در راستاي كمك به خريد متقاضيان ارايه دهد 
اما در مقايسه با اين حجم از متقاضيان مصرفي قطره اي 
در برابر دريا ب��وده و يقينا مي تواند تحرك محسوس��ي 
در راس��تاي توانمندس��ازي متقاضيان موثر بردارد. وي 
بابيان اينكه افزايش وام براي متقاضيان خريد و ساخت 
مسكن كارس��از نخواهد بود گفت: چراكه با افزايش وام، 
بازپرداخت اقساط ماهانه  نيز سنگين خواهد شد و با توجه 
به اينكه اكثر متقاضيان وام هاي مسكن از قشر كارمندان 

و حقوق بگيران درآمدهاي زير 3 ميليون تومان هستند 
بازپرداخت س��نگين تناس��بي با افزايش حقوق و تورم 
نداشته و مشكلي ديگر بر مشكلات اين قشر افزوده خواهد 
شد. از اين رو، اين نسخه پيچيده شده هم درمانگر نخواهد 
بود. نبايد فراموش كنيم اخذ وام چندميليوني ضمن آنكه 
در شرايط اوليه نياز به س��فارش آشنايان بانكي، داشتن 
حساب بانكي خوب، نامه از مسوولان رده بالا و نمايندگان 
و ... دارد، در شرايط بعدي به ضامن رسمي دولت به تعداد 
يك تا دو نفر � آن هم با نظر رييس شعبه � بستگي دارد، اما 
نرخ بهره تسهيلات نيز بحث قابل توجهي است كه گاهي 
آنقدر وام گيرنده درگير جور كردن شرايط گرفتن وام است 
كه از ميزان سودي كه بايد بابت وام چندميليوني به بانك 
برگرداند غافل مي ماند. اين كارشناس ساخت وساز گفت: 
آنچه در اين برهه زماني مي تواند منجر به تشويق سازندگان 
براي ساخت واحدهاي جديد باشد ثبات در قيمت هاي 
همه كالاهاي اساسي و مصالح ساختماني است. مادامي كه 
ثبات در قيمت كل كالاها و حتي خدمات ايجاد نش��ود. 

هيچ يك از اين راهكارها موثر واقع نخواهد شد.
مهري گفت: در اين ميان ش��ايعه يا خبر واقعي افزايش 
قيمت بنزين نيز در روزه��اي آتي مجدداً بر ديگر كالاها 
و متعاقب آن افزايش قيمت ملك تأثيرات خود را خواهد 
گذاشت. وي گفت: افزايش ساخت وساز يكي از راهكارهاي 
اثربخش براي كمك به متقاضيان مسكن در جهت خانه دار 
شدن است كه دراين بين س��اخت مسكن اجتماعي در 
بافت هاي فرس��وده و ناكارآمد ش��هري مي تواند راهكار 
مطلوب تري در اين وهله باشد. البته بايد اين املاك پس از 
تكميل شدن باقيمت هاي ارزان با پرداخت وام هاي كم بهره 
و بدون شرايط دست و پاگير از سوي بانك هاي عامل در 

اختيار متقاضيان موثر قرار گيرد.

  چرا ارايه وام مسكن موفق نخواهد بود
در همين راستا حسين احمد اوغلي بابيان اينكه ريسك 
پايين و سود بالاي بازار خريدوفروش مسكن كه موجب 
شده اين بازار همواره مورد تاخت وتاز تقاضاهاي سرمايه اي 
و سوداگرانه باشد گفت: بدون ترديد تحريك تقاضا انگيزه 
اين فعاليت ها را افزايش مي دهد؛ يعني يقيناً با افزايش وام 
حضور دلالان و افزايش دهندگان قيمت مسكن نيز افزايش 
خواهد يافت. وي گفت: تجربه نشان داده همواره با افزايش 
تسهيلات خريد و ساخت مسكن قيمت ها در اين دو بخش 
با رشد قابل توجهي روبرو مي شوند. گفت: اگر هدف دولت 
از افزايش وام تحريك تقاضا اس��ت به اين امر مهم دست 

پيدا نخواهد كرد.
اين كارشناس مس��كن گفت: برخي تصور مي كنند كه 
تحريك تقاضا توليد را به دنبال دارد اما با اطمينان مي توان 
گفت افزايش وام افزايش قيمت مسكن را به دنبال خواهد 
داش��ت نبايد فراموش كنيم افزايش تولي��د و عرضه در 

بخش ساخت وساز نيازمند فاكتورها متعددي است يكي 
از اين مولفه ها افزايش رغبت حضور سرمايه گذاران در اين 
بخش است. وي بابيان اينكه در حال حاضر سرمايه دست 
انبوه س��ازان وجود دارد اما آنها دل خوشي از برنامه هاي 
مس��كني دولت ندارند گفت: زماني ك��ه دولت يك تنه و 
بدون مولفه هاي كارشناسي وارد گود ساختمان مي شود 
نمي توان انتظار داشت عده اي سرمايه و حاصل دسترنج 

خود را بدون هيچ چشمداشتي در ميدان عمل بگذارد.
احم��د اوغلي بابيان اينكه نقطه تلاق��ي افزايش نرخ وام 
مس��كن و افزايش نرخ تورم و قيمت مسكن به ناكجاآباد 
مي رسد گفت: آمارهاي رسمي و غير رسمي نشان مي دهند 
زماني كه  ميزان تسهيلات رقم كوچك تري بود بانك ها 
در ارايه اين ميزان نيز دست به س��ينه ماندند و مطمئنا با 
افزايش ميزان تسهيلات مسكن قيمت مسكن نيز افزايش 
خواهد يافت مگر اينكه دولت تلاش مس��تمري در رويه 
قيمت گذاري مسكن يا افزايش توليد مسكن داشته باشد.

اين كارش��ناس مس��كن درنهايت گفت: ع��دم اجراي 
سياست هاي تنظيمي براي مقابله با احتكار و سفته بازي 
و معاملات مكرر، به افزايش قيمت ه��ا در اين بازار دامن 
خواهد زد. درنتيجه، فاصله قيمت مس��كن با توان خريد 
مردم تا حدي افزايش مي يابد كه حداكثر وام هاي خريد 
نيز كمكي به خانه دار شدن مردم نخواهد كرد و تقاضاهاي 
مصرفي بازار خريد مس��كن را ترك مي كنند و اين بازار 
مجدداً وارد ركود مي شود. درنتيجه دولت ناچار به افزايش 
وام خريد اقدام كرده و دوره هاي ركود �  رونق تورمي پياپي 

تكرار خواهد شد.

  كارآمدي وام به شرط آرامش اقتصادي
در همين زمينه منصور غيبي، كارشناس اقتصاد مسكن 
بابيان اينكه انتظار براي دريافت وام از بانك ها به شدت از 
سرعت رشد قيمت ها عقب افتاده است گفت: هم اكنون 
سهم تسهيلات دريافتي در بهاي خريد كالاهاي اساسي 

سرمايه اي مثل مسكن، به حداقل رسيده است.
غيبي گفت: در اين ش��رايط عدم تمايل متقاضيان براي 
دريافت اينگونه تسهيلات، به دليل ناتواني در خريد باعث 
ثابت ماندن قيمت اوراق تسه، به ويژه در كلانشهرها شده 
است. هم اكنون، نه فروشندگان از ترس افزايش قيمت ها، 
تمايلي به از دست دادن سرمايه شان دارند و نه خريداران 

توان پرداخت افزايش قيمت چند ده درصدي رادارند.
وي گفت: اولين قدم براي ايجاد آرامش در بازار و برگرداندن 
اعتماد به بازار، مديريت شرايط ملتهب كنوني و به حداقل 
رساندن نوسانات از طريق حمايت هاي مالي و قانوني دولتي 
است. اين كارشناس ساخت وساز گفت: بدون شك در اين 
شرايط مهم ترين بازيگر دولت است؛ زيرا بخش خصوصي 
در شرايط بحران تمايلي براي حفظ حقوق عامه نخواهد 
داشت و بيشتر تلاشش براي حفظ دارايي و بالا بردن ارزش 

نقدي دارايي هاي خويش است.
غيبي در ادامه اف��زود: همان گونه ك��ه در ماه هاي اخير 
شاهديم حتي بخش هاي نيمه خصوصي و خصولتي نيز 
همپاي س��اير دلالان اقدام به افزاي��ش قيمت ها و ايجاد 
خلأ كالا در ب��ازار كردند بطوري كه به عنوان مثال قيمت 
هر كيلو ميلگرد شاخه اي در حال حاضر به بالاي 5 هزار 

تومان رسيده است.
اين كارشناس اقتصاد مسكن گفت: قبل از ايجاد آرامش 
در بازار نمي توان اقدام به برنامه ريزي براي نحوه خانه دار 
كردن اقشار متوس��ط و ضعيف جامعه كرد. جهت دهي 
منابع بانكي به سمت ساخت خانه هاي كم متراژ يا تكميل 
ساختمان هاي مسكن مهر مي تواند بطور موقت پاسخگوي 
بخش��ي از تقاضاي بازار باشد. به دليل زمان بر بودن تهيه 
مسكن و با توجه به مشكلات متعدد مالي، دولت بايد نگاه 
خود را به سمت استفاده از ظرفيت هاي قابل توجه موجود 
متمركز كند. وي در ادامه عنوان كرد: در حال حاضر كه 
بازار مسكن با انباشت بيش از 2 ميليون خانه خالي از سكنه 
و تقاضاي مضاعف روبروست، اجراي جدي طرح دريافت 
ماليات از خانه هاي خالي و طرحي كه اخيراً در مجلس در 
حال آماده شدن است مبني بر اجاره املاك خالي با حكم 

قضايي مي تواند تأثير بسيار خوبي بر بازار داشته باشد.
غيبي درنهايت گفت: با ورود اين حجم عظيم از مسكن 
انباشته مطمئناً آرامش نسبي در بازار حاكم خواهد شد و 
دولت مي تواند با آرامش بيشتري اقدام به برنامه ريزي براي 

توسعه ساخت بناهاي جديد  بكند.

گروه راه و شهرسازي| ليلا درخشان | 
بازار مسكن سال گذشته به لحاظ قيمتي ركوردزني كرد. 
قيمت ها در اين بازار نزديك بيش از ۱00 درصد افزايش 
پيدا كرد و ميانگين قيمت هر مترمربع واحد مس��كوني 
تقريبا به ۱۱ ميليون تومان رس��يد. درنتيجه اين اتفاق، 
به يك باره مدت زمان انتظار براي خانه دار ش��دن تقريباً 
نزديك به نيم قرن ش��د و بازار معاملات مسكن در محاق 
ركود رفت. با  وجود اين، دولت به دنبال نجات بازار مسكن 
است. بسته جديد بانك مركزي با محوريت افزايش وام هاي 
س��اخت و خريد، جديدترين راهكار دولت براي درمان 
بازار مسكن است. به واقع درحالي كه بازار مسكن به دليل 
قيمت هاي نجومي و افسارگسيخته ترمز بريده است، اما 
دولت تصور مي كند كه با افزايش وام ساخت و وام خريد 

گره كور بازار مسكن را بازخواهد كرد.

  چرا وام درماني جوابگو نيست
مي توان گفت ك��ه اگرچه وام درمان��ي از مدل هاي رايج 
رونق بخشي به صنعت ساختمان در همه دنيا است، اما با 
توجه به اينكه هيچ يك از قواعد حاكم بر بازارهاي مسكن 
جهاني، بر بازار مسكن كشور ما حاكم نيست، از همين رو، 
هر راهكار تجربه ش��ده اي كه براي ساماندهي و متعادل 
ساختمان بازار مسكن كش��ور ما اتخاذ شود، پيشاپيش 
محكوم به شكست است. به عنوان مثال، وقتي كه ميانگين 

قيمت مس��كن به مترمربعي ۱۱ ميليون رسيده است و 
حتي در دورافتاده ترين شهرها نيز نرخ مسكن افزايش يافته 
است، مي توان گفت كه هيچ وام مسكني از پتانسيل لازم 
براي تقويت قدرت مالي خريداران برخوردار نخواهد بود. 
ضمن اينكه اساسا تس��هيلات بانك ها يك سقف معين 
دارند و بانك ها در تأمين منابع از محدوديت هاي خاص 
خود برخوردارند و هم زمان نيز متقاضيان واقعي مسكن 
كه از اقشار متوسط هستند نيز در پرداخت تسهيلات با 

معضلات و تنگناهاي زيادي مواجه  هستند.

  رشد قيمت ها با افزايش وام
وام ساخت مسكن نيز همين وضعيت را دارد؛ يعني تحت 
تأثير افزايش سرسام آور هزينه هاي توليد شامل نيروهاي 
ماهر، هزينه هاي حمل ونقل، زمين، مصالح ساختماني 
اين وام به هيچ وجه كمك  هزينه مناسبي براي سازندگان 
نخواهد بود و افزايش ۶0 ميليون توماني وام ساخت، حداقل 
براي سازندگان كلان ش��هرها از جذابيت لازم برخوردار 
نيست. نكته تلخ ماجرا اينجا است كه هرچند، دولت به زعم 
خود با افزايش  انواع تسهيلات ملك به دنبال آن است كه 
بازار لجام گسيخته مسكن را سروسامان دهد، اما تجربه 
ثابت كرده اس��ت كه هميشه افزايش تسهيلات مسكن 
حاوي پيامي است مبني بر اينكه قراراست پول جديدي 
به اين بازار تزريق شود و در چنين شرايطي سفته بازان و 

سوداگران كه هميشه به مثابه شكارچيان در كمين اين 
بازار هستند، براي شكار اين بازار راهي را پيدا مي كنند و در 
اين ميان تنها كسي كه سرش بي كلاه مي ماند متقاضي 

واقعي بازار مسكن است.

  فرجام نامعلوم وام 
به هرروي در ش��رايطي كه بازار مس��كن دچار آشفتگي 
شديدي است و قيمت ها در اين بازار هرلحظه دستخوش 
تغييرمي ش��وند، به نظرمي رس��د كه طرح جديد بانك 
مركزي فرجام نامعلومي خواهد داشت، البته شايد ازلحاظ 
رواني كمك كوچكي كند و اين طور به نظر برسد كه دولت 
براي حل بحران مسكن وارد عمل شده است، اما در واقعيت 
كارگر نخواهد شد. درعين حال نبايد از اين مساله غافل 
ش��د كه با توجه به مشكلات كنوني اقتصادي و شرايطي 
عموم��ي جامعه تحت تأثير تحريم ها و معضل كس��ري 
بودجه، احتمال دارد كه حتي در عمل تسهيلات در نظر 
گرفته شده تخصيص پيدا نكند و اين منابع به بانك ها نرسد. 
با اين شرايط به نظرمي رسد كه بهترين سياستي كه شايد 
بتواند كمي بازار مسكن را نجات دهند، اتخاذ سياست هايي 
اس��ت كه بتواند ثبات را به بازار مس��كن برگرداند. البته 
براي اين امر زمزمه هايي شنيده مي شود مبني بر اينكه با 
ترفندهاي مالياتي، دولت به دنبال آن است كه بازار مسكن 
را از س��وداگري و تزلزل قيمتي مصون نگه دارد و درواقع 

با ابزارهاي مالياتي اندكي ثبات براين بازار آشفته حاكم 
كند. اين درحالي كه است كه مثل روز روشن است، اساساً 
فروشندگان درزمان فروش، اين نوع ماليات ها را محاسبه 
مي كنند و به قيمت فروش مس��كن اضاف��ه مي كنند و 
همين امر خود به عامل افزايش قيمت مسكن ونيز تزريق 
بي ثباتي براين بازار تبديل مي شود و اگرچه سياست هاي 
مالياتي در همه جاي دنيا اجرايي مي شود و از نتايج خوبي 
نيز برخوردار بوده است اما با توجه به اينكه بازار مسكن و نيز 
شرايط اقتصاد ما در وضعيت متفاوتي است، قطعاً اجراي 
سياست هايي ازاين دست در بازار مسكن كشور ما با نتايج 
معكوس همراه خواهد بود. به هرروي دريك جمع بندي 

كلي شايد بتوان گفت كه صرف افزايش تسهيلات مسكن 
به هيچ وجه نمي تواند بحران مس��كن را مهار كند. البته 
هرچند كه به موازات اين امر دولت برنامه ساخت ۴00 هزار 
واحد مسكوني را دست دارد اما بطور كل حل بحران مسكن 
درگرو اجماع تمامي دستگاه هاي ذي ربط روي راهكارهاي 
كارشناس��ي برون رفت از اين شرايط است و اگرچه همه 
مس��وولان به اين موضوع واقف هستند و بارها نيز تأكيد 
كرده اند كه مشكل مسكن تنها در صورت اجماع تمامي 
نهادها حل مي شود اما متأسفانه در عمل نبود اجماع ونيز 
بحران مديريتي سبب ش��ده است كه روزبه روز بر حجم 

مشكلات مسكن افزوده شود.
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مكمل بسته جديد بانك مسكن
پ��س از گذش��ته حدود 
يكسال از التهابات شديد 
در بخ��ش مس��كن كه 
موجب افزايش سرسام آور 
قيمت ها در اين بازار شد 
و در نتيج��ه آن بخ��ش 
زيادي از بازيگران اصلي 
اي��ن بخ��ش از اقتصاد از 
بازار مسكن حذف شدند، 
اكنون محرك هايي مانند 
افزايش وام س��اخت و خريد مس��كن براي ترغيب 
س��ازندگان و افزايش توان خريداران مطرح ش��ده 
است. بازار مس��كن به دليل هجوم دلالان و حضور 
افراد غير متخص��ص در حال حاض��ر در وضعيت 
مبهمي  به س��ر مي برد. درحالي كه عدم استطاعت 
مالي مصرف كنندگان واقعي مسكن، باعث شده تا 
قيمت گذاري ها در اين بازار بر مبناي ايجاد تقاضاي 
كاذب از س��وي دلالان و س��ودجويان انجام شود، 
افراد اندكي نيز كه توان خريد ملك را دارند، در اين 
آشفته بازار قيمت گذاري هاي كاذب مجبورند تن 
به هر قيمتي بدهند.  اين شرايط باعث شده تا لايه 
غبارآلود ي از فعاليت ها و تلاش  كثيف سودجويان 
بر بازار مسكن حاكم شود. براي آگاهي و برنامه ريزي 
در بازار واقعي عرضه و تقاضا در بخش مسكن بايد به 
كساني كه مصرف كنندگان واقعي و توليد كنندگان 
اصلي اين بازار هس��تند، توجه كرد. در حال حاضر 
استفاده از ابزارهايي مانند پرداخت تسهيلات بيش از 
هر زمان ديگري كارآيي خود را از دست مي دهد. زيرا 
پرداخت تسهيلات زماني موثر است كه هر دو طرف 
تسهيلات دهنده و تسهيلات گيرنده بتوانند به سود و 
منفعت مدنظر خود دست پيدا بكنند. در حال حاضر 
كه روند دريافت تسهيلات مسكن حدود ۶ ماه تا يك 
سال براي تسهيلات گيرنده زمان مي برد و در طي 
اين مدت شاهد افزايش حدود ۴0 درصدي قيمت ها 
در سطح جامعه است، و از طرف ديگر دستمزد اين 
فرد حدود 20 درصد افزايش پيدا كرده است، عملًا 
دريافت تس��هيلات براي وي ناممكن خواهد شد. 
سازندگان نيز با توجه به افزايش مداوم قيمت مصالح 
ساختماني در وضعيت نامطمئن و غيرقابل پيش بيني 
قرار گرفته اند. اين وضعيت باعث شده تا سازندگان 
تازه وارد بازار مسكن كه با خيال سرمايه دار شدن در 
مدت كوتاه، اقدام به ساخت و پيش فروش بنا كرده اند 
با ضرر هاي هنگفت مواجه شده و سازندگان با تجربه 
و قديمي نيز ترجيح مي دهند در ش��رايط كنوني، 
بدون تحمل ريسك افزايش قيمت ها، متناسب با 
نقدينگي خود اقدام به ساخت بنا نمايند. بديهي است 
در اين ش��رايط نمي توان انتظار داشت بازار ساخت 
مسكن به رونق برسد. استفاده از تسهيلات در اين 
شرايط نيز نمي تواند كمك قابل توجهي به افزايش 
رونق در اين بازار كنند. وام هاي س��اخت مسكن به 
دليل پرداخت مرحله اي ممكن است بين مراحل آن 
چندين ماه وقفه ايجاد شود كه اين وقفه ها نمي تواند 
ريسك افزايش قيمت هاي لحظه اي را پوشش دهند. 
از طرف ديگر، به دليل ناتواني خريدار در بازپرداخت 
اقساط سنگين اين وام ها، ريسك فروش رفتن املاك 
ساخته شده با وام را براي سازندگان افزايش مي دهد. 
از اين رو، در اين ش��رايط، دولت به جاي استفاده از 
ابزار تسهيلات، بايد مجموعه اي از راهكارها را براي 
هر دو طرف سازنده و خريدار واقعي مسكن استفاده 
كند. راهكارهايي كه سرآغاز آن بايد كاهش هزينه 
تمام شده مسكن براي خريدار و سازنده، و سرانجام 
آن خانه دار شدن مصرف كنندگان واقعي با حداقل 
فشار و تسهيلات باشد.بديهي است در اين شرايط 
بهترين راهكار استفاده از ظرفيت هاي بخش دولتي 
و شبه دولتي براي كمك به خانه دار شدن افراد فاقد 
مسكن است. راهكارهايي كه در زمينه كاهش هزينه 
تمام شده ملك براي سازندگان مي توان متصور شد، 
منحصرا از مس��ير بانك ها گذر نخواهد كرد. شايد 
مهم تري��ن راهكاري كه ب��راي كاهش هزينه هاي 
تمام شده ملك كه در توان دولت باشد بتوان نام برد، 
تخصيص زمين ارزان قيمت و رايگان به سازندگان 
و متقاضيان ساختمان باش��د. تاثير تخصيص اين 
زمين ها را مي توان در تفاوت قيمت ملك در شهرها، 
بين املاك س��اخته شده در مس��كن مهر و ساير 
قسمت هاي شهري مشاهده كرد. به عنوان مثال، در 
كلان شهري مانند تهران مي توان با مقايسه قيمت 
املاك در ش��هر جديد پرديس و ساير بخش هاي 
شهر، به ميزان تاثير گذاري تخصيص همزمان زمين 
و تسهيلات ارزان قيمت به سازندگان را مشاهده كرد. 
از جمله ديگر راهكارهايي كه بخش دولتي مي تواند 
در جهت كاهش هزينه هاي تمام شده مسكن به كار 
گيرد، كاهش هزينه هاي قانوني در مسير ساخت بنا 
مانند، در نظر گرفتن معافيت هايي نظير معافيت هاي 
مالياتي براي خريداران و مصرف كنندگان واقعي در 
بخش مسكن است. در كنار استفاده از اين ابزارهاي 
قانوني، دول��ت مي تواند از ابزار ه��اي مكمل مانند 
تسهيلات ارزان قيمت و بلندمدت براي تكميل اين 
چتر حمايتي استفاده كند. استفاده از اين راهكارها 
علاوه بر كمك به تامين مسكن جلوي هدر رفت منابع 
و نشت آن به بازار سودجويي و دلالي را خواهد گرفت. 
مطمئناً با استفاده از راهكارهاي غير مستقيم، علاوه بر 
ايجاد تعادل در بازار عرضه و تقاضاي مسكن، مي توان 
از بروز تورم ناشي از تزريق نقدينگي مازاد در جامعه 
جلوگيري كرد. نقدينگي كه به دليل عدم برنامه ريزي 
مناس��ب براي جذب آن، مي تواند مجددا با ورود به 
بازار مس��كن، باعث موج افزايش تورم و مشكلات 
زيادي براي سازندگان و مصرف كنندگان بازار شود. با 
به كارگيري روش هاي مكمل كه برخي از آنها ذكر شد، 
مي توان به اثربخشي افزايش ميزان تسهيلات مسكن 
اميدوار بود. قطعاً با كاهش و حذف هزينه هاي قانوني 
و عرصه از قيمت تمام شده بنا، مي توان تا حدود ۴0 
درصد قيمت تمام شده را كاهش داد و اين كاهش 
موجب افزايش اثربخش��ي تسهيلات ساخت براي 
سازندگان و تشويق هر چه بيشتر بخش خصوصي 

براي ورود به بازار ساخت مسكن خواهد شد. 

ايمان رفيعي 
  كارشناس 

ساخت وساز 



دانش و فن10اخبار

ادعاي كاربران درست از آب درآمد 

مهر تاييد وزير ارتباطات بركم فروشي برخي شركت هاي اينترنتي 
گروه دانش و فن    مرجان محمدي  

ساليان سال است كه كاربران اينترنت نسبت به كم فروشي 
شركت هاي اينترنتي معترض هستند و معتقدند برخي 
ش��ركت هاي اينترنتي اقدام به كم فروشي مي كنند، اين 
كاربران بارها و به دفعات اين مساله را عنوان كرده اند، اما هر 
بار شركت هايي كه متهم به كم فروشي شده اند اين مساله را 
رد كرده اند، مساله كم فروشي در زمان وزارت واعظي وزير 
وقت ارتباطات و فناوري اطلاعات نيز مطرح شد به گونه اي 
كه در آن مقطع، رييس سازمان حمايت در نشستي عنوان 
كرد كه بر اساس شكايت هاي مردمي احتمال كم فروشي 
در اينترنت وج��ود دارد. صحبتي كه ب��ا واكنش محمود 
واعظي همراه شد و وي در پاسخ به رييس سازمان حمايت 
مصرف كنندگان درباره احتمال كم فروشي گفت: نمي دانم 
كه ايشان اين اطلاعات را از كجا آورده اند اما به نظر مي رسد 
اي��ن صحبت ها از جانب هر فردي كه مطرح ش��ده، بدون 

مطالعه صورت گرفته است.
وزير وقت ارتباطات اذعان داشت: تنها جايي كه دسترسي 
به بررسي دارد سازمان تنظيم مقررات ارتباطات راديويي 
است كه اين سازمان حتي نرم افزاري به منظور بررسي در 
لحظه حجم مصرفي مشتركان طراحي كرده و براي استفاده 

كاربران روي سايت خود قرار داده است.
واعظي همچنين اظهار كرد: آنهايي كه مي گويند كم فروشي 
صورت مي گيرد بايد به اين نكته توجه داشته باشند كه در 
گذشته مش��تركان چند عكس يا مطلب مكتوب را دانلود 
مي كردند و حجم اينترنت آنها براي مدت بيش��تري دوام 
مي آورد اما اكنون همين كه سه تا چهار فايل ويدئويي دانلود 
مي شود، چند برابر فايل هاي عكس و مكتوب حجم مصرف 
مي شود.وي در عين حال تاكيد كرد: راهكار در اين حوزه آن 
است كه آگاهي مردم افزايش يابد اما با وجود اين اگر همچنان 
مشتركي احساس مشكل كرد، سامانه ۱۹۵ وزارت ارتباطات 
آمادگي رسيدگي فوري به اين موضوع را دارد.اما در حالي 
كه وزير ارتباطات وقت و شركت هاي ارايه دهنده اينترنت 

مساله كم فروشي را قبول نداشتند،  كاربران همچنان معتقد 
به كم فروشي بوده و هستند، با پايان وزارت محمود واعظي 
و روي كار آم��دن دولت دوازده��م و وزارت آذري جهرمي 
كاربران از اين وزير جوان خواستند تا كم فروشي اينترنت 
را بررسي كند، مساله اي كه كاربران به دفعات با حضور در 
صفحه هاي اجتماعي وزير ارتباطات آن را خواستار شدند، 
تا اينكه روز گذش��ته وزير ارتباطات در توييتي از بازرسي 
مخفي و بدون اطلاع از شركت هاي اينترنتي خبر داد و گفت: 
كم فروشي برخي از شركت ها تأييد شده است. محمدجواد 
آذري جهرمي در صفحه توييترخود نوشت: حتماً اشكالات 
متعددي در اجرا داريم، مشق ننوشته، غلط ندارد. وي افزود: 
همواره تلاش كرده ايم بهبود حاصل كنيم.وزير ارتباطات 
خاطرنشان كرد: در بازرسي مخفي و بدون اطلاع شركت هاي 
اينترنتي، متأسفانه كم فروشي ۸ درصدي برخي شركت ها در 
برخي استان ها تأييد شده است.وي تاكيد كرد: حق الناس را 
اعاده مي كنيم. جزييات را سازمان تنظيم مقررات و ارتباطات 
راديويي منتشر خواهد كرد.بعد از مهر تاييد وزير ارتباطات بر 
كم فروشي برخي شركت هاي اينترنتي رييس سازمان تنظيم 
مقررات و ارتباطات راديويي با اعلام اس��امي شركت هاي 
كم فروش اينترنتي در استان هاي كشور، از كم فروشي ۵ تا 
۸ درصدي اين شركت ها خبر داد. حسين فلاح جوشقاني 
رييس سازمان تنظيم مقررات و ارتباطات راديويي با اشاره به 
اينكه بررسي هاي ميداني در برخي اپراتورهاي ارتباطات ثابت 
نشان مي دهد بين ۵ تا ۸ درصد مغايرت در حجم بسته هاي 
درخواستي مشتركين وجود دارد، گفت: بر همين اساس 
تمامي شركت ها تا ۵ درصد و شركت مخابرات ايران در استان 
خراسان شمالي، شركت داده گستر عصر نوين )هاي وب( 
در استان فارس، شركت پارس آنلاين در استان هاي فارس، 
همدان، كردستان و كرمانشاه، شركت پيشگامان توسعه 
ارتباطات در استان كهكيلويه و بويراحمد، شركت فناوري 
ارتباطات شاتل در استان بوشهر، شركت داده پردازي فن آوا 
در اس��تان كهكيلويه و بويراحمد، شركت انتقال داده هاي 

آسياتك در استان همدان تا ۸ درصد كم فروشي داشته اند 
و مي بايست فرايندهايش��ان را اصلاح و بهينه سازي نحوه 
محاسبه حجم ترافيك را انجام دهند.رييس سازمان تنظيم 
مقررات و ارتباطات راديوئي تاكيد كرد: شركت ها درباره ۵ 
درصد كم فروشي به ملاحظات فني مانند سرباره ارسال و 
افت خط اشاره كرده اند كه اين دلايل ارتباطي به مشتركين 
نداشته و به منظور جلب رضايتمندي مشتركين و حفظ 

حقوق آنها اپراتورها ملزم هستند اين ميزان كسري خود را 
در حجم بسته هاي فروخته شده به مشتركين جبران كنند.

فلاح جوشقاني با اشاره به اينكه موضوع كم فروشي به 
هر يك از اپراتورها تذكر داده شده، افزود: رگولاتوري 
نيز بر اجراي اي��ن الزامات بطور دقيق نظارت مي كند 
و مش��تركان درصورت مش��اهده تخل��ف در زمينه 
كم فروشي اينترنت مي توانند در تماس با سامانه ثبت 

 و پاس��خگوئي به ش��كايات ۱۹۵ يا مراجعه به سايت
 www,۱۹۵.cra.ir شكايت خود را ثبت كنند. در 
هر صورت به نظر مي رس��د ادعاي كاربران در طي اين 
چند سال ادعاي درستي بوده است،  ادعايي كه وزير به 
آن صحه گذاش��ت و حال بايد ديد كه سازمان تنظيم 
مقررات و ارتباطات راديويي در برخود با اين شركت ها 

چگونه عمل مي كند.

ديجيتال ترندز|چند روز پيش كه خبر وضع قانون 
جداسازي اينترنت روسيه از ساير نقاط جهان منتشر 
شد، حالا س��يل عظيمي از ش��هروندان روس كه به 
مخالفت و اعتراض به پياده س��ازي اي��ن قانون روي 

آورده اند، در اين كشور درحال افزايش هستند.
 پس از آنكه مدت هاي طولاني بحث بر سر جداسازي 
اينترن��ت روس��يه از س��اير مناطق جهان و ش��بكه 
بين المللي اينترنت بالا گرفته بود و اين طرح با موافقان 
و مخالفان متعددي در اين كشور پهناور مواجه شده 
بود، روز گذشته ولاديمير پوتين، رييس جمهور روسيه، 
قانون مذكور را به امضا رس��اند تا بدين ترتيب بتواند 
سرورهاي اينترنت در اين كشور را از وابستگي به ساير 
خدمت دهندگان خارجي برهاند و شبكه مجازي خود 

را مستقل كند.
بر اساس اين قانون، س��رورهاي اينترنت روسيه بايد 
اتصال خود به سرورهاي موجود در ساير نقاط جهان 
را قطع كنند تا بدين ترتيب كنترل و نظارت بيشتري 
روي محتواي منتشر ش��ده در فضاي مجازي اعمال 
كرده و فعاليت كاربران روسي در شبكه هاي اجتماعي 
مختلف را محدود كنند تا در صورت بروز هر گونه جرم 
در محيط اينترنت از سوي نهادهاي مسوول دولتي و 
سياسي روسيه قابل پيگيري و رديابي بيشتر و بهتري 
باشد.چين و روسيه دو كشوري كه همواره بسانسور و 
فيلترينگ محتواي منتش��ر شده در فضاي مجازي و 
بستن شبكه هاي اجتماعي و اپليكيشن هاي مختلف 
نظير تلگرام و محدودسازي فعاليت و دسترسي كاربران 
مشهورند، تاكنون اقدامات متعددي را بدين منظور 
انجام داده اند كه در آخرين اخبار و گزارش هاي منتشر 

ش��ده در وب س��ايت زد دي نت، اين طرح از چند ماه 
قبل در دستور كار نهادهاي مسوول و رگولاتوري هاي 
روس��يه بوده كه با مخالفت هاي فراواني نيز از سوي 
ش��هروندان و فعالان آزادي بيان در اين كشور روبرو 
شده اس��ت. در ماه هاي اخير راهپيمايي هاي زيادي 
نيز تحت عنوان »اينترنت آزاد« در اين كشور صورت 
گرفت كه به گفته بسياري از رسانه هاي خبري، يكي از 
بزرگ ترين گردهمايي و راهپيمايي هاي تاريخ معاصر 
روسيه به شمار مي رود.طبق آمار، بالغ بر ۵۲ درصد از 
مردم روس��يه با اين طرح به كلي مخالف هستند و بر 
اين باورند كه دولت اين كشور حق ندارد در دسترسي 
و فعاليت هاي اينترنتي آنها اختلال و محدوديت ايجاد 
كند. حالا به نظر مي رسد كه بس��ياري از شهروندان 
روسيه به پياده سازي اين طرح و اعمال قانون سانسور 
و فيلترينگ اينترنت در اين كش��ور كه به محدوديت 
فعاليت كاربران در فضاي مجازي مي انجامد، اعتراضات 
گس��ترده اي نش��ان داده اند اما اين ط��ور كه تاكنون 
شواهد نشان داده است، به نظر مي رسد كه تمامي اين 
مخالفت ها و اعتراضات بي نتيجه بوده و روسيه قصد 

دارد قانون مذكور را اجرايي كند.

مهر| كميسيون تنظيم مقررات ارتباطات در راستاي 
امكان اس��تفاده از ظرفيت بلااس��تفاده از تارهاي نوري 
در ش��بكه ارتباطات زيرساخت، شرايط واگذاري »فيبر 

تاريك« را به خدمات دهندگان ارتباطي تصويب كرد.
واگذاري فيبر تاريك به اپراتورهاي ارتباطي به معناي 
آزادس��ازي تارهاي نوري در كابل هايي اس��ت كه در 
شبكه ارتباطي زيرساخت بلااستفاده مانده اند. به اين 
معني كه طبق اين مصوبه دو س��ر كابل نوري از سوي 
زيرس��اخت در اختيار اپراتور قرارمي گي��رد و اپراتور 
مي تواند سيستم انتقال پهناي باند اينترنت را روي اين 

فيبرها پياده سازي كند.
به  بيان  ديگر  فيبر تاريك، به تار خاكي گفته مي شود كه در 
عمق ۱۵۰ سانتي متري زمين معمولي، ۹۰ سانتي متري 
زمين هاي سنگي )با لوله پلي  اتيلن( و ۶۰ سانتي متري 
زمين هاي خيلي س��خت )با لوله و بتن( دفن شده و دو 
طرف آن به هيچ تجهيز ارتباطي فعالي متصل نشده است.

بر اين اساس كميس��يون تنظيم مقررات ارتباطات در 
جلسه شماره ۲۸۶ خود شرايط و تعرفه اجاره و نگهداري 
تار )فيب��ر( تاريك را با هدف امكان اس��تفاده از ظرفيت 

بلااستفاده از اين تارهاي نوري به تصويب رساند.
اين مصوبه مربوط به دارندگان پروانه هاي ارايه خدمات 
ارتباطي و فناوري اطلاعات مي شود كه از سازمان تنظيم 
مقررات و ارتباطات راديويي مجوز گرفته و در چارچوب 
پروانه، مجاز به ايجاد ش��بكه هس��تند. در همين حال 
دستگاه هايي كه بر اساس قانون، اجازه بهره  برداري از تار 
تاريك را دارند نيز شامل متقاضيان اين خدمات مي شوند.

مطابق اين مصوبه، شركت ارتباطات زيرساخت مي تواند 
در هر مسير حداكثر ۵۰ درصد ظرفيت خود را به صورت 

تار تاريك اجاره دهد و ارايه آن صرفاً در محدوده استان، 
غيرقابل اتصال به استان هاي مجاور و با رعايت قوانين و 
مقررات مربوطه از  جمله تعريف ش��بكه مادر مخابراتي 
مصرح در مصوبه شماره ۵۱۶ شوراي عالي امنيت ملي، 
مجاز است.اس��ماعيل رادكاني معاون شركت ارتباطات 
زيرساخت در گفت وگو با خبرنگار مهر در اين باره، اظهار 
داشت: مصوبه كميسيون تنظيم مقررات ارتباطات در 
خصوص واگذاري فيبر تاريك و آزادسازي آن، ابلاغ شده 
است و شركت ارتباطات زيرساخت دستورالعمل اجرايي 
اين مصوبه را تهيه كرده اس��ت.به گفته وي، مطابق اين 
مصوبه امكان واگذاري فيبر تاريك از نظر فني در داخل 
اس��تان ها و در مناطقي كه شركت ارتباطات زيرساخت 
تجهيزات فيبر دارد، در صورت درخواس��ت اپراتورهاي 
ارتباطي وجود خواهد داشت.رادكاني تاكيد كرد: شركت 
ارتباطات زيرساخت به منظور توسعه خدمات ارتباطي و 
شبكه ملي اطلاعات و استفاده بهينه از سرمايه گذاري هاي 
انجام گرفته در سطح شبكه هاي مادر مخابراتي، سرويس 
»اجازه استفاده از تار تاريك« را ارايه مي كند.وي گفت: 
دارندگان پروانه خدم��ات ارتباطي بايد تقاضاي خود را 
براي مسيرهاي مورد نظر به امور تجاري شركت ارتباطات 

زيرساخت ارايه كنند تا مقدمات واگذاري فراهم و واگذاري 
انجام شود.كميسيون  تنظيم  مقررات  ارتباطات  در اين 
مصوبه بهره  برداري از فيب��ر تاريك را  صرفاً در چارچوب 
قوانين و مقررات حاكم بر فعاليت متقاضيان دريافت اين 
خدمات، مجاز اعلام  كرده  و هرگونه اجاره يا واگذاري فيبر 
دريافت ش��ده از ارايه   كننده خدمت به صورت تاريك به 

غير، توسط متقاضي ممنوع است.
ب��ر مبناي اين مصوبه، اجاره ماهيان��ه و نگهداري هر تار 
تاريك براي تقاضاي كمتر از يك كيلومتر ۲ ميليون ريال 
تعيين ش��ده و طول بين مبدأ و مقصد بر اس��اس تست 
بازتاب سنج نوري و به ازاي هر مسير مورد تقاضا مشخص 
خواهد شد. اين در حالي است كه تعرفه نگهداري هر متر 
تار تاريك ۱۵۰ ريال و در هر مسير حداكثر ۳ هزار ريال 
براي هر متر كابل )معادل تعرفه نگهداري ۲۰ تار تاريك( 
 SLA خواه��د بود.جريمه قطعي  فيبر در قال��ب  قرارداد
بيش از ۴ س��اعت در ماه براي هر تار تاريك در هر مسير   
تعيين شده  و  زمان شروع قطعي از زمان ثبت اعلام قطعي 
توسط متقاضي در سامانه ارايه   دهنده سرويس محاسبه 
مي شود.طبق اين مصوبه، اجازه استفاده از فيبر تاريك به 
عنوان سرويس جديد، فقط در محدوده داخل استاني و 
مسيرهايي در كشور ميسر مي شود كه تأمين ارتباط از 
طريق ساير امكانات موجود در سبد محصولات شركت 
زيرساخت، امكان نداش��ته باشد. پيش بيني مي شود با 
فرآيند واگذاري و تجاري سازي تار تاريك در شبكه انتقال 
كشور و كمك به افزايش كيفيت خدمات در اين بخش، 
شاهد تقويت بازار ارتباطات و فناوري اطلاعات و كسب 
و كارهاي ديجيتالي در سراس��ر كشور خصوصاً در نقاط 

محروم و دورافتاده باشيم.

مخالفت ها با جداسازي اينترنت روسيه ادامه دارد شرايط واگذاري »فيبر تاريك« اعلام شد
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نيواطلس| سپر حرارتي مريخ نورد ناسا سرانجام يكي 
از مهم ترين مراحل آزمايشي خود را با موفقيت پشت سر 

گذاشت تا براي نصب نهايي آماده شود.
اين سپر در جريان آزمايش ها، در برابر گرماي زيادي كه 
مشابه با شرايط موجود در جو سياره مريخ بوده، به خوبي 
مقاومت كرده است.توليد اين سپر حرارتي با همكاري 
شركت لاكهيد مارتين صورت گرفته است. سپر يادشده 
با قطر ۴.۵ متر يكي از بزرگ ترين سپرهاي حرارتي است 
كه تا به حال توس��ط بشر براي اس��تفاده در اكتشافات 
فضايي توليد شده است.زماني كه فضاپيماي مريخ نورد 
در ۱۸ فوريه سال ۲۰۲۱ به سطح سياره سرخ رنگ برسد، 
يكي از خطرناك ترين اجزاي ماموريت آن برخورد با جو 
كره مريخ با سرعت بالاست كه حرارت بسيار زيادي را 
ايجاد مي كند. از همين رو اين فضاپيما بايد با استفاده از 
يك سپر حرارتي بس��يار مقاوم پوشانده شود.بر اساس 
برآوردها فضاپيماي مارس ۲۰۲۰ با س��رعت ۱۹۳۰۰ 
كيلومتر در س��اعت وارد جو كره مريخ خواهد شد و به 
تدريج سرعت خود را كاهش مي دهد تا آماده فرود روي 
سطح اين سياره شود. اين دهمين بار است كه لاكهيد 
مارتين براي انجام ماموريت هاي فضايي ناسا دست به 

ساخت سپرهاي محافظ حرارتي مي زند. 

زد دي نت | به نظر مي رسد كه مجرمان سايبري نيز 
به سمت و سوي باج گيري از سوي ارزهاي ديجيتال 
روي آورده اند و براي احياي فايل هاي كدگذاري شده 

رايانه كاربران، تقاضاي بيت كوين مي كنند.
ش��ايد تا همين س��ال گذشته بس��ياري از مجرمان 
سايبري و هكرها بعد از نفوذ و حمله به رايانه كاربران، 
به ازاي بازيابي و احياي اطلاعات كدگذاري شده آنها 
پول درخواست مي كردند اما حالا به نظر مي رسد كه 
پيش��رفت تكنولوژي بر نحوه اخاذي و باج گيري آنها 
نيز تأثير گذاشته اس��ت و آنها درخواست بيت كوين 
مي كنند.مجرمان اينترنتي و سايبري بعد از حملات 
باج افزاري و نفوذ به سيستم رايانه آنها به ازاي بازيافت 
اطلاعات از آنها ارز ديجيتال رمزنگاري شده همچون 
بيت كوين درخواست كرده اند. همانطور كه مي دانيم، 
ارزهاي ديجيتال رمزنگاري ش��ده كه از مهم ترين و 
مش��هورترين آنها مي توان به بيت كوين اشاره كرد، 
در سال هاي اخير از محبوبيت و استقبال بي نظيري 
از س��وي كاربران مواجه شده اس��ت كه قابليت هاي 
متفاوتي با پرداخت هاي معمول بين بانكي دارد. يكي 
از اين قابليت ها كه موجب ش��ده است محبوبيت آن 
در ميان مجرمان اينترنتي بيشتر شود، عدم رديابي 
و پيگيري توس��ط نهادهاي مسوول و مراجع قضايي 
است و كشورهاي بسياري نيز در جهان به همين سبب 
مخالف توسعه بيت كوين و ارز رمزهاي مشابه بوده و 
قوانين متعددي نيز براي جلوگيري از فعاليت و وضع 
محدوديت بر پرداخت هاي اينچنيني ايجاد كرده اند تا 
جلوي پول شويي، فرار مالياتي، قاچاق دارو، تسليحات 
و تجهيزات تروريستي و كلاهبرداري هاي اينترنتي را 

در جهان بگيرند.

فايننشال تايمز| كميسيون رقابت اتحاديه اروپا اپل 
را به دليل دنبال كردن يك رويه تجاري نادرست ۲۶,۶ 

ميليارد دلار جريمه خواهد كرد.
 شكايت سرويس استريم موس��يقي اسپاتيفاي از اپل 
توسط كميسيون رقابت اتحاديه اروپا مورد بررسي قرار 
مي گيرد.اين شكايت در مورد ۳۰ درصد سهمي است 
كه اپل به خاطر استفاده از سيستم پرداخت اپ استور، از 
اپليكيشن ها دريافت مي كند.به گفته »فايننشال تايمز« 
اسپاتيفاي از اين مبلغ به عنوان »ماليات اپل« ياد كرده 
و عقيده دارد اين سيس��تم در واقع به نفع رقيبش اپل 
موزيك اس��ت.اگر اتحاديه اروپا به نفع اسپاتيفاي راي 
ده��د، مي تواند اپل را به تغيير رويه تجاري وادار كرده و 
اين ش��ركت را به پرداخت جريمه اي برابر با ۱۰ درصد 
درآمد جهاني اش ملزم كند كه اين مبلغ براي اپل چيزي 
در حدود ۲۶,۶ ميليارد دلار خواهد بود.اين احتمال هم 
وجود دارد كه اپل و كميس��يون رقابت اتحاديه اروپا به 
توافقي دست پيدا كنند كه اپل در آن موظف به كاهش 
س��هم دريافتي يا خاتمه رويه دريافت آن باشد.با توجه 
به شكايت مشتريان، رقبا و ديگران در بازار، كميسيون 
رقابت اتحاديه اروپا تصميم گرفته اس��ت تا تحقيقات 

رسمي در رابطه با رفتار اپل را آغاز كند.

ديجيتال ترندز| گوگل قصد دارد »حالت تاريك«ي 
كه به تازگي در بروزرس��اني جديد گوگل كروم اندرويد 
اضافه كرده را به گونه اي طراحي كند كه كاربران بتوانند 
آن را براي فعال و غيرفعال شدن در اوقات مختلف شبانه 

روز برنامه ريزي كنند.
حدود يك هفته پيش گوگل اعلام كرد كه در به روزرساني 
جديد گوگل كروم اندرويد حالت تاريك به آن اضافه شده 
اس��ت. اكنون گزارش هاي جديدي در اين مورد منتشر 
شده كه نشان مي دهد گوگل قصد دارد اين حالت تاريك را 
به گونه اي طراحي كند كه كاربران بتوانند آن را براي فعال 
و غيرفعال شدن در اوقات مختلف شبانه روز برنامه ريزي 
كنند. گفته مي شود اين شركت قصد دارد اين قابليت را 
به صورت يك سيستم جامع به نسخه بعدي از سيستم 

عامل اندرويد يعني اندرويد Q بياورد.
اكنون اطلاعاتي منتشر شده است كه نشان مي دهد 
در آخرين نس��خه بتا از اين سيستم عامل دسترسي 
به اين قابليت ممكن ش��ده و كاربران حتي مي توانند 
اين حالت تاريك را به گون��ه اي برنامه ريزي كنند كه 
در س��اعات خاصي از ش��بانه روز به ص��ورت خودكار 
فعال شود.طبق اطلاعات در دس��ترس، هنوز امكان 
زمان بندي كامل اين قابليت وجود ندارد؛ به اين معني 
كه هنوز نمي توان اين قابليت را براي فعال شدن حالت 
تاريك در ساعت مختلفي از شبانه روز برنامه ريزي كرد؛ 
بلكه اين حالت به صورت خودكار و با توجه به غروب و 
طلوع خورشيد، فعال و غيرفعال مي شود.گفته مي شود 
اندرويد Q همچنين قابلي��ت آن را دارد كه در صورت 
آگاهي از كاهش ميزان شارژ باتري، اين حالت تاريك 
را به حالت فعال در بياورد تا ميزان مصرف انرژي كلي 

دستگاه  كم شود.

 ساخت موفقيت آميز 
سپر حرارتي مريخ نورد ناسا

 وقتي پرداخت باج  هم 
ديجيتال مي شود

 اپل 26 ميليارد دلار 
جريمه مي شود

حالت تاريك و روشن اندرويد 
خودكار اجرا مي شود

رويداد

فراسو دريچه

كاهش ۳۰ درصدي فروش 
آيفون، اپل را نگران كرد

آسين ايج| ميزان فروش گوشي آيفون در سه 
ماهه دوم سال ۲۰۱۸ و نيز س��ه ماهه اول سال 
۲۰۱۹ كاهش يافته و همين امر موجب نگراني 

شركت اپل شده است.
اپل ك��ه اين روزها ش��اهد عرضه گوش��ي هاي 
هوش��مند فراوان و متعددي در بازار است، براي 
حفظ سهم خود از بازار گوشي هاي هوشمند كار 

دشواري پيش رو دارد.
كاهش فروش گوشي آيفون منحصر به يك نقطه 
خاص از جهان نيست و تقريباً در همه بازارهاي 
جهاني استقبال از اين گوشي كاهش يافته است. 
از جمله نقاط جه��ان كه فروش آيف��ون در آن 
كاهش يافته مي توان به اروپا، چين، ژاپن و امريكا 
اش��اره كرد. در ديگر نقاط قاره آسيا نيز شرايط 
به همين منوال است.كاهش تقاضا براي خريد 
آيفون در چين، عدم افزوده شدن امكانات جذاب 
به آيفون هاي جديد و رقابت شديد شركت هاي 
رقيب و تازه نفس از جمله دلايل اين نزول است. 
اپل مدتي است از اعلام دقيق ميزان آيفون هاي 
عرضه شده خود خودداري مي كند. اما برآوردهاي 
موسسه پژوهشي  اي دي سي از كاهش ۳۰ تا ۲۰ 
درصدي فروش آيفون در س��ه ماهه اول س��ال 
۲۰۱۹ نسبت به مدت مشابه سال قبل حكايت 
مي كند.اپل در سه ماهه اول سال ۲۰۱۹ از محل 
فروش آيفون حدود ۳۱ ميليارد دلار درآمد كسب 
كرد كه اين رقم نسبت به مدت مشابه سال قبل در 

حدود ۱۵ درصد كاهش نشان مي دهد.

 وضع موجود نتيجه اعتماد
به طلاگرام و هاتگرام است

ايسنا| رييس س��ازمان پدافند غيرعامل كشور در 
كانال شخصي خود در پيام رس��ان سروش نوشت: 
بازي هاي بچ��ه گانه و علايق حزب��ي و گروهي را در 
برابر مولفه هاي الزامي امنيت ملي در فضاي سايبري 
كنار بگذاريم چراكه نتيجه اعتماد به طلاگرام و هات 
گرام، شكل گيري وضع موجود است.سردار غلامرضا 
جلالي در كانال شخصي خود در پيام رسان سروش 
نوشت: »نتيجه اعتماد به طلاگرام و هات گرام همين 
وضع موجود و از دس��ت دادن داده هاي مردم در اين 
شبكه ها و رفتن اعتبار دوستان تاييدكننده آنهاست. 
خوب است از اين اقدامات دشمن و شبكه هاي ظاهراً 
مستقل و حوادث پيش آمده درس بگيريم و نگاه خود 
را به اين تحولات اصلاح كنيم. خبر ارتباط شبكه تلگرام 
با دش��من، ارتباط معني دار با گوگل، رفتار خصمانه 
اينستاگرام در راهبرد جديد امنيت سايبري امريكا 
و... قابل توجه جدي است.اكثر كشورهايي كه تلاش 
امريكا را براي اش��راف اطلاعاتي در فضاي سايبري 
احساس مي كنند، دنبال ملي سازي فضاي سايبري 
خود هستند. روسيه، چين، فرانسه و ايران از اين جمله 
هس��تند. اين يك راهبرد اساسي در ايجاد استقلال 
و بهره برداري مناسب از فضاي سايبري براي همه و 
براي كشور ماست تا به ملي سازي زيرساختي شبكه 
اجتماعي مشغول شويم، پس بازي هاي بچه گانه و 
علايق حزبي و گروه��ي را در برابر مولفه هاي الزامي 
امنيت ملي در فضاي سايبري كنار بگذاريد، دوستان.«

دستورالعمل »موزيلا« براي 
مقابله با اخبار جعلي اينترنتي 

ياهونيوز| شركت موزيلا سازنده مرورگر اينترنتي 
فايرفاكس دستورالعملي را براي مقابله با اخبار جعلي 
منتشر شده براي تاثيرگذاري بر انتخابات آتي پارلمان 
اروپا منتش��ر كرده است.اين دس��تورالعمل حاوي 
ابزاري براي شناسايي حساب هاي جعلي رباتيك نيز 
هست كه با استفاده از آنها مي توان اين حساب ها را كه 
براي نشر انبوه اخبار جعلي در شبكه هاي اجتماعي 
به كار مي روند، شناس��ايي كرد. معرفي روش هايي 
براي دريافت اطلاعات موثق در مورد اتحاديه اروپا، 
منابع مطمئن براي كنت��رل اخبار و نكاتي در مورد 
چگونگي مقابله ب��ا اطلاعات غلط در فضاي آنلاين 
از جمله محتويات اين دستورالعمل است.قرار است 
انتخابات پارلمان اروپا در تاريخ ۲۳ مي انجام شود. 
البته شبكه هاي اجتماعي بزرگ مانند فيس بوك و 
توئيتر هم مي گويند برنامه هاي خاصي براي مقابله 
با دخالت سايبري در اين انتخابات دارند كه آن را به 
اجرا خواهند گذاش��ت.به گفته موزيلا ابزار يادشده 
س��ازوكارهاي اينترنتي موجود براي تاثيرگذاري 
سوء بر انتخابات را به زبان س��اده و قابل درك براي 
همگان توضيح مي دهد و به كاربران امكان مي دهد 

تصميماتي مستقل و از سرآگاهي بگيرند.

ظهور ربات انباردار با استفاده 
از هوش مصنوعي

ديلي ميل| افزايش ربات ه��اي انباردار مبتني بر 
هوش مصنوعي موجب افزايش عملكردها در امور 

انبارداري شده است.
كارشناسان باور دارند، در بسياري از موارد استفاده از 
راه حل هاي اتوماتيك منجر به كاهش نياز به نيروي 
انساني مي شود؛ ضمن اينكه راه حل هاي اتوماتيك 
نياز به سرمايه گذاري كمتري دارند و به مرور مي توان 
آنها را ارتقاء داد.بررسي هاي كارشناسان نشان داده 
است، استفاده از رباتيك در بخش انبارداري بازدهي 
س��رمايه را افزايش مي دهد. ربات ه��اي مبتني بر 
هوش مصنوعي مي توانند در بخش هايي همچون 
بارگيري، تخليه بار مرتب سازي، جمع آوري، حمل 
و نقل، ذخيره س��ازي و تحوي��ل محصولات كمك 
كنند.  يك شركت  آلماني به تازگي رباتي را معرفي 
كرده كه مي تواند يك بار را در ۱۰ دقيقه خالي كند؛ 
اين درحالي است كه مدت زمان خالي كردن اين بار 
توسط نيروي انساني يك ساعت طول مي كشد. اين 
دستگاه رباتيك همچنين قادر است تا در يك ساعت 

۱۵۰۰ جعبه بار را خالي كند.

انگجت| »نيروي هوايي ايالات متحده امريكا« يك گام به 
هدف خود كه تجهيز هواپيماها با سلاح هاي ليزري است، 
نزديك تر شد.در اين راستا نيروي هوايي اين كشور توانست 
با موفقيت »نش��انگر ليزري پرانرژي دفاعي« را كه از نوع 
جنگ افزارهاي انرژي هدايت شده است براي ساقط كردن 
چندين موشك پرتاب شده به هوا آزمايش كند. جنگ افزار 
انرژي هدايت شده به س��امانه اي گفته مي شود كه بدون 
به كارگيري پرتابه، انرژي را به سمت هدف مي تاباند تا اثر 
موردنظر را اعمال كند.با وجود اينكه اين دس��تگاه ليزري 
عجيب در زمين قرار دارد، فناوري تكميل شده آن بايد به 
اندازه اي قابليت حمل و سختي داشته باشد كه بتوان از آن 
روي هواپيما استفاده كرد. گفتني است امريكا به اين زودي ها 
قادر به اس��تفاده از اين فناوري بر فراز آسمان نخواهد بود. 
انتظار مي رود كه اولين استفاده از اين دستگاه ليزري تا سال 
۲۰۲۱ انجام نشود و همچنين مدت زماني طول بكشد كه 
اين سيستم به تجهيزات نيروي هوايي امريكا راه يابد. نيروي 
هوايي ايالات متحده امريكا وعده داده كه اگر اين فناوري به 
درستي كار كند، مي تواند تأثير قابل توجهي در هواپيماهاي 
جنگي داشته باشد. مي توان گفت حداقل در ابتداي امر اين 
ليزر يك سلاح تهاجمي نخواهد بود و در عوض مي تواند براي 

شليك به موشك ها مورد استفاده قرار گيرد.

نيروي هوايي امريكا چندين 
موشك را با ليزر منهدم كرد



اخبارشهرستانها 11 بنگاهها

باامضايتفاهمنامههمكاريميانبنيادبركتوصندوقكارآفرينياميدمحققميشود

ايجاد 28 هزار فرصت شغلي در مناطق محروم روستايي

۵۵دقيقهمكالمهرايگان،هديهرمضانيهمراهاولاتريشدرهمکاریباايرانپيشروبودهاست

با امضاي تفاهم نامه همكاري ميان بنياد بركتِ ستاد 
اجرايي فرمان حضرت امام)ره( و صندوق كارآفريني 
امي��د، 28 هزار فرصت ش��غلي در مناط��ق محروم 
روستايي ايجاد مي ش��ود. به گزارش روابط عمومي 
بنياد بركتِ س��تاد اجرايي فرمان حضرت امام)ره(، 
تفاهم نامه همكاري مش��ترك ميان بني��اد بركت و 
صندوق كارآفريني امي��د به منظور معرفي و اعطاي 
تسهيلات به طرح هاي اشتغال زايي بركت در جهت 
بهبود وضعيت معيشت خانوارهاي ساكن در مناطق 
محروم و كمتر توسعه يافته، به امضاي مديران عامل و 
روساي هيات مديره اين دو نهاد خدمت رسان رسيد.

با امضاي اين تفاهم نامه و با اعتب��اري بالغ بر 3 هزار 
ميليارد ريال كه بطور مش��ترك توسط بنياد بركت 
و صندوق كارآفريني اميد تأمين مي ش��ود، 28 هزار 
فرصت شغلي با راه اندازي 10 هزار طرح اشتغال زايي 
در قالب الگوها و مدل هاي توانمندس��ازي اقتصادي 
اجتماع محور بنياد بركت در مناطق محروم روستايي 
با اولويت جوانان تحصيل كرده و زنان سرپرست خانوار 

ايجاد خواهد شد.
مدت اجراي اين تفاهم نامه 2 س��ال است و در قالب 
همكاري مشترك در اعطاي تسهيلات قرض الحسنه 
اش��تغال به طرح هاي معرفي ش��ده بني��اد به انجام 

مي رسد.
براساس اين گزارش، محل اجراي اين طرح مشترك، 
تمامي مناطق روس��تايي با اولويت مناطق محروم و 
مرزي اس��ت و اين تعداد طرح اشتغال زايي در قالب 
رسته هاي شغلي نظير دام سبك و سنگين، پرورش 
طيور، بوقلمون، بلدرچين، ش��ترمرغ، آبزي پروري، 
زنبور عسل، توليد پوشاك، مشاغل خدماتي و فني و 

غيره خواهد بود.
به هر يك از طرح هاي اش��تغال زايي م��ورد تأييد و 
مصوب در كارگ��روه مش��ترك، 600 ميليون ريال 

تسهيلات قرض الحس��نه با كارمزد 4 درصد، مهلت 
بازپرداخت 60 ماهه و احتساب حداكثر دوران تنفس 

6 ماهه تعلق مي گيرد.
در مراس��م امضاي اين تفاهم نامه، مديرعامل بنياد 
بركتِ س��تاد اجرايي فرمان حضرت امام )ره( ضمن 
ارايه گزارشي از اقدامات اين بنياد گفت: بنياد بركت 
در حوزه هاي وسيعي به منظور خدمت به محرومان 

در مناطق كمتر توسعه يافته فعاليت دارد كه از جمله 
آنها مي توان به اشتغال زايي، ساخت مدرسه، توسعه 
خدمات بيمه اي، س��اخت مراكز فرهنگي مذهبي، 
احداث بيمارس��تان و مراكز بهداشت و درمان، انجام 
امور زيربنايي و عمراني و توانمندس��ازي اقتصادي و 

اجتماعي مردم اشاره كرد.
سعيد جعفري در ادامه به ارايه گزارشي از فعاليت هاي 

بنياد برك��ت در نظارت ب��ر عملكرد، بررس��ي روند 
فعاليت ه��ا، حض��ور در طرح ه��اي اش��تغال زايي 
بنگاه محور، و توس��عه اش��تغال در مناطق محروم و 
محروميت زداي��ي در قالب طرح هاي اش��تغال زايي 
تس��هيلات محور و اجتماع مح��ور پرداخ��ت. وي با 
استقبال از تشكيل كميته اي مش��ترك ميان بنياد 
بركت و صندوق كارآفريني اميد تصريح كرد: همكاري 

اين دو نهاد در مناطق روس��تايي مثمرثمر و پرفايده 
خواهد بود. صندوق كارآفريني اميد حتي مي تواند در 
كميته هاي توسعه اشتغال كه در سطح شهرستان ها 

و حتي روستاها تشكيل مي شود، مشاركت نمايد.
مديرعام��ل بني��اد برك��ت ب��ا اش��اره ب��ه انج��ام 
اهليت  س��نجي هاي فني و مالي متقاضيان اشتغال 
از س��وي اين بني��اد، از حضور و مش��اركت صندوق 

كارآفريني اميد در اين فرآيند استقبال كرد.
محمود عسكري آزاد، رييس هيات مديره بنياد بركت 
نيز در اين جلس��ه به تبيين مدل هاي طراحي ش��ده 
ايجاد و توسعه اش��تغال در كميته تحقيق و توسعه 
اين بنياد مبتني بر ظرفيت ه��اي محلي پرداخت و 
اظهار اميدواري كرد ساير نهادها و دستگاه هاي فعال 

در حوزه ايجاد اشتغال نيز از اين مدل ها بهره گيرند.
در ادامه، مديرعامل صندوق كارآفريني اميد نيز هدف 
از اجراي اين تفاهم نامه را توانمندسازي اقتصادي و 
اجتماعي جوامع محروم با اولويت كسب وكارهاي خرد 
و خانگي مبتني بر مزيت هاي نسبي مناطق و افزايش 
عزت و كرامت خانواده ها از طريق مشاركت مردم در 

تأمين معاش پايدار برشمرد.
اصغر نورالله زاده با اشاره به اجراي موفق طرح اشتغال 
روستايي و عشايري توسط صندوق كارآفريني اميد 
اظهار داشت: پرداخت تسهيلات اشتغال روستايي از 
محل منابع صندوق توسعه ملي يك قدم بسيار مثبت 
بود كه براي اولين بار در كش��ور با اين حجم از تأمين 
مالي در روستاها اجرا شد.خاطرنشان مي شود، بنياد 
بركتِ ستاد اجرايي فرمان حضرت امام )ره( با هدف 
محروميت زدايي و توانمندسازي اقتصادي و اجتماعي 
مناطق محروم و كم برخوردار، نهضت ايجاد اشتغال 
را در اين مناطق راه اندازي كرده و تا به امروز بيش از 
220 هزار فرصت ش��غلي را در اين مناطق ايجاد و به 

بهره برداري رسانده است.

در مسير توس��عه روابط با استان هاي مختلف سفير 
اتريش در ايران گفت: اتريش در ادوار مختلف در بحث 
همکاری با ايران نقش پيشرو داشته و دارد؛ اوبربانک 
اتريش سال 2017 خط اعتباری مالی ويژه   ای برای 
همکاری با ايران اختصاص داد و هواپيمای اتريش از 
دوره انقلاب، جنگ و در دوره تحريم ها و تا امروز خط 

پروازی خود را با ايران نگه داشته است.
اشتفان ش��ولتس در ديدار با هيات نمايندگان اتاق 
بازرگانی فارس، گفت: ش��رايط اي��ران به ويژه بحث 
برجام را درک می کنيم و اين حق را به ايران  می دهيم 
که انتقاد کاملا به حقی داش��ته باشد. حرکت امروز 
 ما در اس��تان فارس برای ايجاد گفت گو و بخش��ی از 

تلاش های اتريش برای ادامه برقراری برجام است .
وی با بيان اينک��ه اين رفتار اتريش ي��ک راهبرد دو 
بخشی به حساب می آيد، افزود: ما در اين سفارتخانه 
همراه با رايزن اقتصادی س��فارت با آگاهی از شرايط 
موج��ود بين المللی ايران و س��ختی اج��رای برخی 
زمينه ه��ای همکاری؛ به اس��تان های مختلف ايران 
سفر کرده حوزه های مشترک و مورد علاقه دو طرف 

را شناسايی می کنيم .
شولتس گفت: با اين اقدام به دنبال مهيا کردن شرايط 
لازم برای گس��ترش روابط در ابعاد مختلف از جمله 
اقتصادی با ايران هستيم تا به محض ايجاد چارچوب 
جديد در ارتباط بين المللی برای ايران جنبه عملياتی 

به همکاری ها داده شود .

بر اساس گزارش روابط عمومی اتاق بازرگانی فارس، 
سفير اتريش در ايران اضافه کرد: اقتصاد اتريش بازار 
آزاد اس��ت و بيش از نيمی از درآمد اتريش از طريق 
صادرات و تعاملات خارجی تامين می ش��ود و کشور 

اتريش بازيگر پويا در اقتصاد جهانی است .
وی ادام��ه داد: آنچه دنيا دارد در حال حاضر می بيند 
مقاومت بزرگ مردم ايران در مقاطع مختلف است که 

توانسته بحران ها را پشت سر بگذارد .
شولتس عنوان داشت: نکته مهم برای ما اين است که 
همه با ه��م تحريم های ثانويه امريکا را رد می کنيم و 
آن را قابل قبول نمی دانيم اما شرايط موجود بر جهان 

حاکم است و همه جهان در اين شرايط قرار دارند .
وی تصريح کرد: ما در اين سفارتخانه 9 حوزه مشخص 
همکاری راهب��ردی را با اس��تان های مختلف ايران 
مش��خص کرديم و در ح��وزه راهبردهای بلندمدت 
برنامه ريزی کرديم که از جمله می توان به تامين مالی 
پروژه های نور و انرژی های تجديدپذير، خودروسازان، 
امداد و نجات شهری در زمان بحران اشاره کرد که برای 
هر کدام از اينها الگوهای همکاری تهيه شده که بخش 
خصوصی دو کشور می توانند وارد همکاری های جدی 
با هم شوند.سفير اتريش در ايران افزود: قبل از حضور 
در اتاق بازرگانی فارس با ديگر مسوولان شهر شيراز 
و استان فارس ديدار داش��تيم و حوزه های مشترک 
گسترش تبادلات ميان اتريش و استان فارس و شهر 

شيراز در ابعاد مختلف را مورد ارزيابی قرار داديم .

 پروژه هاي اقتصادي اتريش در فارس
شولتس اظهارداشت: طبق بررس��ی های اوليه ما در 
فارس در سه حوزه عمده برای مشارکت دو طرف کشور 
اتريش و استان فارس وجود دارد که از طريق آموزش 
و تقويت ظرفيت های دو طرف می توان از آن استفاده 
کرد و می تواند گام بلندی برای توسعه همکاری ها باشد 
که البته اين حوزه ها مشمول تحريم ها نيست .وی با 
بيان اينکه کشور اتريش هم اکنون دو پروژه بزرگ را در 
شيراز در حال اجرا دارد، گفت: نخستين پروژه تصفيه 
خانه بزرگ شهر شيراز است که به زودی فاز دوم آن به 
بهره برداری می رس��د و پروژه دوم ساخت بيمارستان 
نس��ل 5 و فوق پيشرفته است که با همکاری دو طرفه 
احداث می ش��ود .ش��ولتس بيان ک��رد: از زمينه های 
ديگری که کش��ور اتريش و استان فارس می توانند با 
همديگر پروژه های قابل توجه اجرا کنند، پروژه حمل 
و نقل شهری و مورد علاقه هر دو طرف است.وی با بيان 
اينکه در بحث کش��اورزی و آبياری هم زمينه خوبی 
برای همکاری دو طرف فارس و کش��ور اتريش وجود 
دارد، عنوان کرد: مجموع شرکت های ايرانی و اتريشی 
با ديد باز می توانند با هم همکاری خوبی داشته باشند 
و پروژه های بزرگی را اجرا کنند.سفير اتريش در ايران 
با اشاره به کنسل شدن پرواز مستقيم اتريش به شيراز، 
گفت: بخش سياس��ت و ديپلماسی اتريش دارد تمام 
تلاش��ش را برای برقراری پرواز اين کش��ور به ايران و 

شهرهای ايران می کند.

مشتركان اپراتور اول در ماه مبارك رمضان با طرح 5+55 
مي توانند با 5 دقيقه مكالمه، تا س��قف 55 دقيقه )داخل 
ش��بكه( رايگان صحبت كنند. زمان اجراي اين طرح از 
روز سه شنبه ١٧ ارديبهشت تا پايان ماه مبارك رمضان 
است. همراه اولي ها مي توانند با ارسال عدد 1 به سرشماره 
8055 يا ش��ماره گيري ك��د #4٢١*١٠* در اين طرح 

ثبت نام كنند.
به گزارش اداره كل ارتباطات شركت ارتباطات سيار ايران، 
در پي استقبال مش��تركين همراه اول از طرح 55+5 در 
سال هاي گذشته، اين طرح در ماه مبارك رمضان امسال 
نيز اجرا مي شود.بر اساس اين طرح، در طول ماه مبارك 
رمضان امسال، مشتركين دايمي و اعتباري مي توانند با 
ثبت نام رايگان، در تمامي ساعات شبانه روز در هر تماس 

داخل شبكه )خطوط همراه اول(، پس از گذشت 5 دقيقه 
مكالمه طبق تعرفه، دقايق بعدي را تا سقف 55 دقيقه در 
همان مكالمه، رايگان صحبت كنند.لازم به ذكر اس��ت 
تخفيف درنظر گرفته شده در اين طرح شامل مكالمات 
خارجي، رومينگ بين الملل، تماس با س��اير اپراتورها و 
رومينگ داخلي نمي ش��ود.زمان اجراي اين طرح از روز 
سه شنبه 17 ارديبهشت تا پايان ماه مبارك رمضان است 
و مشتركين مي توانند با فعالسازي اين طرح، از مزاياي آن 
بهره مند شوند.براساس اين طرح، مكالمه مشترك پس از 
60 دقيقه قطع و دوباره با تكرار شرايط مذكور انجام خواهد 
شد. همراه اولي ها مي توانند از تاريخ مذكور، با ارسال عدد 
1 به سرشماره 8055 يا شماره گيري كد #421*10* در 

اين طرح ثبت نام كنند.

ضرورتمشاركتادارات
دربهينهسازيمصرفانرژي

مازندران|مديرشركت 
ملي پخ��ش فرآورده هاي 
نفتي منطقه ساري گفت: 
در  دارات  ا مش��اركت 
بهينه سازي مصرف انرژي 
يكي از راه حل هاي كاهش 
مص��رف است.س��بحان 
رجب پور مدير شركت ملي پخش فرآورده هاي نفتي 
منطقه ساري در همايش شركت توزيع برق استان كه 
14 ارديبهشت 98 در سالن اجتماعات منطقه ساري 
برگزار شد، بيان كرد: با همكاري و همدلي ادارات همسو 
 در جه��ت كاهش مصرف ان��رژي مي تواند هم افزايي 
قابل توجهي در مديريت كاهش مصرف داشته باشند و 
اين شركت آماده هرگونه همكاري همچون سال هاي 

گذشته درسال 98 با شركت توزيع برق استان است.
 س��بحان رجب پوراظهاركرد: اين همايش به منظور 
تقدير از جايگاهداران س��ي ان جي منطقه ساري كه 
در ساعات پيك از برق شهري استفاده نكرده و كاهش 
مصرف برق مورد نياز همكاري صميمانه داش��ته اند، 
برگزار ش��د . رجب پوراذعان داش��ت: مصرف بهينه 
يكي از اولويت هاي ش��ركت ملي پخش فرآورده هاي 
نفتي منطقه ساري است كه زير ذره بين كارشناسان و 
مديران اين شركت قرار دارد .در ادامه قاسم شهابي او  
اظهار كرد: سال 96 بر اساس طرح ارايه شده از سوي 
اين ش��ركت به مديران كشوري، موجب شد تا استان 
مازندران در سال 97 در تعامل با دستگاه هاي اجرايي 
و واحدهاي صنعتي در زمينه كاهش مصرف انرژي به 
عنوان پايلوت انتخاب شود .قاسم شهابي اظهار كرد: اگر 
همه مشتركان حداقل 5 درصد صرفه جويي در تابستان 
را سرلوحه كار خود قرار دهند قطعا تابستان را با كمترين 

خاموشي پشت سر خواهيم گذاشت.

بازنشستگان68درصد
مستمريبگيرانگيلان

گيلان|مدي��ركل تامين 
 اجتماعي گيلان از رش��د 
7 درصدي مستمري بگيران 
گيلان در س��ال گذش��ته 
خبر داد و گف��ت: قريب به 
٨٥٠٠٠ بازنشسته حدود 
68 درصد از كل مستمري 
 بگيران را تش��كيل مي دهند. به گ��زارش ايلنا جميل 
حق پرست مديركل تامين اجتماعي گيلان در نشست 
خبري اظهار داشت: اشاعه و گسترش خدمات در بستر 
اينترنت و الكترونيكي بصورت غيرحضوري رويكردي 
است كه سازمان تامين اجتماعي در سال هاي اخير در 
برنامه هاي محوري خود قرار داده است. وي افزود: انجام 
تعهدات كوتاه مدت در بخش هاي غرامت دس��تمزد 
و كمك هزينه ها ش��امل استعلام اس��تحقاق كمك 
هزينه ازدواج، درخواس��ت غرامت دستمزد بيماري، 
درخواس��ت كمك هزينه بارداري، درخواس��ت اروتز 
و پروتز، درخواس��ت كمك هزينه ازدواج، درخواست 
كمك هزينه كفن و دفن، درخواست برقراري مقرري 
بيمه بيكاري، درخواس��ت دفترچ��ه درماني )تمديد، 
صدور، تجديد و المثني(، س��ايقه، اعتراض به سابقه، 
ابلاغ الكترونيكي احكام مطالباتي و … خدماتي است 
كه در مرحله اول اين طرح در دسترس است. مديركل 
تامين اجتماعي گي��لان همچنين يكي از بخش هاي 
اين سامانه را منوي محاس��به خريد خدمت سربازي 
برشمرده و افزود: بيمه شدگان مي توانند با ثبت اطلاعات 
درخواستي در اين بخش، مبلغ و شرايط پرداخت حق 
بيمه دوره س��ربازي را كس��ب كنند. وي خاطرنشان 
س��اخت: در سال گذش��ته بطور متوسط ماهانه مبلغ 
٢٠٠ ميليارد تومان بابت انواع مستمري ها در گيلان 

پرداخت شده است .

مرغهايآلودهايكهبهناممرغ
محليراهيبازارميشوند

 كهگيلويه و بويراحمد|
مديركل تعزيرات حكومتي 
و  كهگيلوي��ه  اس��تان 
بويراحمد با اش��اره به مرغ 
آلوده كه به اسم مرغ محلي 
روانه بازار استان و به فروش 
مي رسند، عنوان كرد: اين 
مرغ ها كانون انواع بيماري ها هس��تند.رضا زيرايي در 
نشستي با خبرنگاران با اشاره به مرغ آلوده كه به اسم 
مرغ محلي روانه بازار اس��تان و به فروش مي رس��ند، 
عنوان كرد: اين مرغ ها كانون انواع بيماري ها هستند، 
اما متأسفانه اين گوشت روزانه در سطح استان عرضه 
مي شود. متأسفانه گوشت  آلوده اين مرغ ها در برخي 
رستوران هاي شهر ياسوج هم عرضه شده است.زيرايي 
بيان كرد: در اين رابطه مدير رس��توراني، گوشت اين 
مرغ ها را خريداري كرده و به اسم مرغ محلي به دست 
مشتري مي داد اما با بازرسي هاي صورت گرفته مشاهده 
كرديم كه ظاهر اين گوش��ت مرغ به مرغ هاي بيمار و 
ناسالم بيشتر شبيه اس��ت تا مرغ محلي، مرغ محلي 
كوچك است اما گوش��ت مرغ آلوده پخته  شده قالب 
مرغ محلي را ن��دارد.وي تاكيد كرد: بعد از پيگيري ها 
متوجه شده ايم كه منبع تأمين اين رستوران همين 
گوشت مرغ آلوده اس��ت كه هر مرغ را 12هزار تومان 
خريداري مي كرد گوشت مرغي كه حتي دامپزشكي 
تاييد نمي كند و بايد معدوم شود در رستوران ها به نام 
مرغ محلي به قيم��ت 90 تا 100 هزار تومان به خورد 
مردم مي دهند و متأسفانه برخي از رستوران هاي شهر 
ياسوج از اين گوشت مرغ هاي آلوده استفاده مي كنند.

مدي��ركل تعزيرات حكومت��ي اس��تان كهگيلويه و 
بويراحمد گفت: مردم بايد آگاه باش��ند و مهارت هاي 

خريد در تهيه كالاهاي اساسي و خدماتي بالا برود.

حمايتماليازطرحهايتوليدي
دانشجويانفنيوحرفهاي

يي��س  ر | ن ا ر ند ز ما
دانش��گاه فني وحرفه اي 
كش��ور، از حماي��ت مالي 
اين دانش��گاه از طرح هاي 
تولي��دي قاب��ل توج��ه 
دانشجويان اين دانشگاه در 
راس��تاي اقتصادي كردن 
آموزش در امر توليد خبر داد. ابراهيم صالحي عمران 
در حاش��يه رونمايي از خودروي برقي “ دماوند “ در 
گفت وگو با مهر اظهار داشت: براي هر طرح توليدي 
در حوزه دانشجويي 4 تا 5 ميليون تومان كمك نقدي 
و برخي حمايت هاي تجهيزاتي خواهد شد.وي افزود: 
در گذش��ته فقط طرح هاي پژوهشي و اساتيد مورد 
حمايت مالي دانشگاه قرار مي گرفت كه با مصوبه جديد 
هيات امناي دانش��گاه فني وحرف��ه اي، از طرح هاي 

توليدي دانشجويان نيز حمايت كامل خواهد شد.
رييس دانش��گاه فني وحرفه اي كش��ور، همچنين 
از انعقاد تفاهم نامه همكاري ميان دانش��گاه فني و 
حرفه اي با صندوق نوآوري و معاونت علمي وفناوري 
نهاد رياست جمهوري خبر داد واضافه كرد: در سال 
جاري كه از س��وي رهبر معظم انقلاب به سال رونق 
توليد نامگذاري ش��ده در راس��تاي تجاري س��ازي 

طرح هاي توليدي وخلاقانه اقدام خواهد شد.
صالحي عمران ادامه داد: آموزش هاي دانشگاه فني 
و حرفه اي برپايه محصول و توليد محور است و فرق 
اساسي اين دانشگاه با ديگر دانشگاه هاي ديگر و سنتي 
در كشور كه به مباحث نظري و تئوري تاكيد و وابسته 
اس��ت، بر رش��ته هاي عملي و مهارتي هدف گذاري 
ش��ده و تاكيد دارد. وي افزود: در سال هاي اخير و به 
خصوص در دو سال گذشته به دانشجويان اين واحد 

اقتصادي ترين نوع آموزش ها ارايه مي شود. 

افزايش40درصديكالاهاي
صادراتيدرسمنان

سمنان| مديركل گمرك 
استان س��منان از افزايش 
40درص��دي كالاه��اي 
صادراتي اين استان در يك 
ماهه نخست سال خبر داد.

در  لدين  س��عدا عل��ي 
گفت وگو با ايسنا اظهار كرد: 
اين افزايش قابل توجه صادرات در شرايط فعلي نكته 
اميدبخشي است اگرچه در حجم صادرات در ماه هاي 
مختلف ممكن اس��ت كه نوس��اناتي در آينده داشته 
باشيم. وي با اشاره به توسعه بازارهاي هدف صادراتي 
اين استان بر ضرورت توسعه بيشتر اين بازارها تاكيد و 
خاطرنشان كرد: كالاهاي صادراتي اين استان به بيش 
از 40 كشور دنيا صادر مي شوند.مديركل گمرك استان 
سمنان با بيان اينكه صادرات اس��تان از تنوع خوبي 
برخوردارند ادامه داد: توليدات كارخانه هاي اس��تان، 
فلزات سيمان، فروسيليس، موادمعدني و...از جمله 
كالاهاي صادراتي اين اس��تان در س��ال جاري بودند 
كه مستقيما از گمركات اين استان صادر شدند.وي با 
بيان اينكه ارزش دلاري صادرات سال گذشته استان 
سمنان بالغ بر 170 ميليون دلار بوده خاطرنشان كرد: 
در سال گذش��ته بيش از 300 هزار تن انواع كالاهاي 
توليدي اس��تان به 40 تا 50 كشور دنيا صادر شدند.
سعدالدين در پاس��خ به پرسشي در خصوص تفاوت 
بالاي ارزش ميانگين صادرات و واردات گفت: متاسفانه 
اي��ن تفاوت ارزش در س��طح كش��ورمان وجود دارد 
بطوري كه ميانگين هر تن كالاي صادراتي ما 600 دلار 
است در حالي كه ميانگين ارزش هر تن كالاي وارداتي 
3000 دلار است كه پنج برابر ارزش كالاهاي صادراتي 
ما است.وي خاطرنشان كرد: يكي از دلايل اين تفاوت 

بالا به خام فروشي برخي كالاها برمي گردد .
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 خدمات رساني مترو 
به تماشاگران مسابقه فوتبال

مديريت ارتباطات شركت بهره برداري متروي تهران 
و حومه از خدمات رساني در خط 5 متروي تهران و 
حومه به تماشاگران مسابقه فوتبال استقلال ايران و 
الدحيل قطر در روز دوشنبه 16 ارديبهشت 98 خبر 
داد. خدمات رساني در خط 5 به تماشاگران مسابقه 
فوتبال استقلال و الدحيل تا پايان اين بازي و جابجايي 
كامل مسافران از ايستگاه ورزشگاه آزادي ادامه خواهد 
داشت.در حال حاضر خط 5 مترو حد فاصل ايستگاه 
های تهران)صادقيه( - گلشهر و بالعكس تا ساعت 
22:30 دقيقه س��رويس دهی دارد، ام��ا با توجه به 
برگزاری اين مسابقه در ساعت 20:30؛ شركت بهره 
برداري متروي تهران اعلام مي كند، تا پايان بازي و 
بازگشت كامل مسافران سرويس دهي در اين خط 
ادامه خواهد داشت. همچنين به منظور تسهيل تردد 
و رفاه حال تماش��اگران در صورت ازدحام جمعيت، 
قطار فوق العاده نيز اعزام خواهد ش��د. تماشاگران 
مسابقه فوتبال مي تواند با انتخاب مترو به عنوان وسيله 
حمل و نقل عمومي، براي رسيدن به ورزشگاه آزادي 
و بازگشت به مقاصد اوليه خود سفری ايمن،سريع و 

پاک را تجربه کنند.

بهبود شرايط در فرآيند 
تحويل و تحول گاز

ساري|رسول داودي نژاد با اعلام اين خبر اظهار 
كرد: در راس��تاي بهبود ش��رايط و دقت در فرآيند 
تحوي��ل و تحول گاز در س��طح منطق��ه در حوزه 
اندازه گيري گاز در س��ال گذشته، اقدامات موثري 
صورت گرف��ت. مدير منطقه 9 عمليات انتقال گاز 
افزود: از جمله اي��ن اقدامات مي توان به پيگيري و 
رفع تعداد 921 مورد عدم انطباق در سطح تاسيسات 
تقليل فشار گاز استان هاي تحت پوشش بر اساس 
 دس��تورالعمل هاي ابلاغي ش��ركت ملي گاز و نيز 
ب��ه روز رس��اني پارامتره��اي كيفي تع��داد 447 
فلوكامپيوتر در سطح استان هاي گلستان، مازندران 
 CG و گيلان بر اس��اس نتايج آزمايشگاه صنعت و

تاسيسات اندازه گيري آستارا اشاره كرد.

توقيف يك محموله چوب 
قاچاق در قزوين

قزوين|فرمانده انتظامي شهرستان قزوين گفت: 
يك محموله چوب قاچاق به وزن 17 تن در قزوين 
توسط پليس توقيف شد. سرهنگ رسول فراهاني 
روز دوش��نبه افزود: در راستاي اجراي طرح مبارزه 
با قاچاق كالا و ارز ماموران انتظامي واحد گش��ت 
كورانه حين كنترل خودروه��اي عبوري در جاده 
كورانه - قزوين به يك دستگاه تريلي مشكوك و آن 
را متوقف كردند.اين مسوول انتظامي ادامه گفت: 
در بررس��ي مدارك راننده مش��خص شد وي فاقد 
مجوز حمل چوب بوده و پس از بازرس��ي از خودرو 
مورد نظر 17 تن چوب قاچاق كش��ف شد.فرمانده 
انتظامي شهرستان قزوين تصريح كرد: منابع طبيعي 
و جنگل ها ميراث گذشتگان براي ما و آيندگان بوده و 
پليس در برخورد با افرادي كه به سرمايه ملي دست 

درازي مي كنند، قاطع و جدي است.

مصرف آب در شهر سيل زده 
پلدختر رايگان  نيست

لرستان|رييس شركت آبفا پلدختر درباره شايعاتي 
 مبني بر راي��گان بودن بهاي آب مصرفي در ش��هر 
سيل زده پلدختر گفت: بهاي آب در اين شهر رايگان 
نيست و مانند روال گذشته محاسبه مي شود. شهاب 
محمودي گفت: تمام كار و مشكلات ناشي از سيل 
در پلدخت��ر در حوزه آب و فاضلاب برطرف ش��ده و 
هيچ گونه مشكلي در اين رابطه در سطح شهر وجود 
ندارد. وي افزود: اما متاسفانه و به خاطر اتفاقات اخير 
مصرف آب مردم در س��طح شهر بسيار بالا رفته كه 
كه از م��ردم مي خواهيم در مصرف آب صرفه جويي 
كنند. محمودي درباره رايگان بودن مصرف آب در 
شهر سيل زده پلدختر گفت: در اين رابطه هيچ گونه 
دستورالعملي مبني بر رايگان بودن مصرف آب در شهر 

سيل زده پلدختر به اين شركت ارسال نشده است.

81 قلم كالا در ليست انتظار 
براي ممنوعيت خريد از ايران

س�منان|عضو هيات مديره انجم��ن كارفرمايان 
صنعت سيمان كشور با اشاره به ممنوعيت واردات 
سيمان ايراني از سوي كشور عراق، گفت: واحد هاي 
توليد سيمان كشور صادرات محور هستند و با ادامه 
اين شرايط خطر جدي آنها را تهديد مي كند.شهريار 
گراوندي با بيان اينكه دولت مركزي عراق از پايان سال 
94 با افزايش 100 درصدي تعرفه واردات س��يمان 
باعث محدود شدن واردات سيمان از ايران شد، گفت: 
در اين مدت اقليم كردس��تان ع��راق از اين افزايش 
تعرفه ها تبعيت نكرد و با تعرفه كمتري سيمان ايراني 

از اين منطقه وارد عراق مي شد.

ساخت بزرگ ترين سيني مسي 
جهان در زنجان

زنجان| مديركل ميراث فرهنگي، صنايع دستي و 
گردشگري استان زنجان گفت: بزرگ ترين سيني 
مس��ي جهان به طول س��ه متر در زنجان ساخته 
شد.يحيي رحمتي افزود: بزرگ ترين سيني مسي 
جهان به طول 3 متر و عرض 1.32 متر به سفارش 
امير يكي از كشورهاي حوزه خليج فارس در زنجان 
ساخته شده است. وي ادامه داد: اكبر قزلباش سازنده 
اين سيني گفته است كه تاكنون سيني با اين ابعاد 
با متريال مس در دنيا ساخته نشده است. همچنين 
در ساخت اين س��فارش از 4 ورق مسي به قطر 8 
ميلي متر استفاده شده كه براي نخستين بار با جوش 

برنج ساخته شده است.

چهرههاياستاني
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با وجود تاكيد بر حذف كتب كمك درسي، مافياي اين كتاب ها هنوز قدرتمند است

ادعاي رييس سازمان نظام پزشكي:

ميخمحكمكتابهايكمكآموزشي

كارتخوان، ارتباطي با فرار مالياتي پزشكان ندارد

ريحانه جاويدي|
قرار ب��ود با تصميم هاي تازه وزير آم��وزش و پرورش، 
كتاب هاي كمك آموزشي از دور رقابت ها حداقل براي 
مقطع ابتدايي خارج شوند اما كمك  آموزشي ها آنقدر 
ريش��ه دوانده اند كه هنوز هم بخش عمده اي از سبد 
هزينه خانواده ها براي تحصيل فرزندانشان را به خود 
اختص��اص مي دهند.  گاهي هزين��ه تهيه كتاب هاي 
درس��ي يك دانش آموز براي يك سال تحصيلي بين 
سه تا چهار ميليون تومان براي خانواده ها آب مي خورد 
و نتيجه چنين وضعيتي گردش مالي عجيب و غريب 
اين تاليفات است كه كتاب هاي قطور سوالات تستي را 
با تبليغ براي قبولي در كنكور به دانش آموزان تحميل 
مي كنند. براس��اس آمارهاي وزارت فرهنگ و ارشاد 
اس��امي از وضعيت بازار نشر در س��ال 97، مجموع 
كتاب هاي منتشر شده تنها در شهريور سال گذشته، 
كتاب هاي چاپ اول و تجديد چاپ شامل شش هزار و 
665 عنوان و سه هزار و 918 عنوان چاپ اول و دو هزار 
و 747 عن��وان تجديد چاپ بوده كه از ميان آن 6 هزار 
و 665 عنوان، ه��زار و 584 عنوان در رده بندي كمك 
درسي قرار مي گيرند. اين وضعيت در حالي است كه 
مسوولان دفتر تاليف كتب درس��ي وزارت آموزش و 
پرورش معتقدند تا زمان��ي كه نظام ارزيابي مبتني بر 
كنكور است، احساس نياز دانش آموزان، عطش مولفان 
كتاب هاي كمك درسي را بيشتر مي كند اما در مقابل 
كارشناسان آموزش معتقدند، برخي مولفان كتاب هاي 
درسي و طراحان سوال هاي كنكور، خود نويسندگان 

كتاب هاي كمك آموزشي هستند. 

   تا كنكور هست؛ كمك  آموزشي ها هم هستند
اگرچه عوام��ل مختلفي براي بازار پ��ر رونق تاليفات 
كمك آموزشي مطرح مي ش��ود اما مسوولان وزارت 
آموزش و پرورش معتقدند، تداوم نظام ارزيابي مبتني 
بر رتبه بندي يا همان كنكور عامل اصلي در رشد اين 
گروه از كتاب ها هستند. محمود اماني طهراني، مشاور 
علمي سازمان پژوهش و برنامه ريزي آموزشي وزارت 
آم��وزش و پرورش درب��اره اين موضوع ب��ه »تعادل« 
گفت: آموزش مجموعه سيس��تمي اس��ت كه در آن 
فرهنگ يادگيري، ارزشيابي، مطالبات دانش آموزان و 
كاركردهايي كه جامعه از نظام آموزشي توقع دارد در 
كنار هم در اين مجموعه ايفاي نقش مي كند. تا زماني 
كه مهم ترين كاركرد اين سيستم، يعني انتظار اصلي كه 
از نظام آموزشي كشور وجود دارد، بر كاركرد گزينش و 

جداسازي دانش آموزان است، بازار پرقدرت كتاب هاي 
كمك آموزشي هم وجود دارد.

او اف��زود: آموزش هايي كه بر مبن��اي آزمون محوري 
اس��ت و نظام آموزش��ي ما كه به س��مت درجه بندي 
كمي دانش آموزان حركت مي كند، بر چاپ و انتش��ار 
كتاب هاي كمك آموزشي دامن مي زند. اگر بخواهيم 
رشد اين كتاب ها كاهش پيدا كند، بايد سياست هايي 
را اتخاذ كنيم كه نظام آموزشي ما به جاي درجه بندي 
به سمت رشد و تعالي فردي دانش آموزان حركت كند 
اما در سيس��تم فعلي چون توقع خانواده ها از مدارس 
قبولي دانش آموزانشان در كنكور است. اين كاركرد از 
آموزش خواسته مي شود. متاسفانه در سال هاي اخير 
شعارهايي براي تغيير در نظام آموزشي داده شده و در 
حرف مي گويند كه كتاب هاي كمك آموزش��ي بايد 
از چرخه مدارس حذف ش��ود اما در حد ش��عار كار از 
پيش نمي رود و در عمل بايد كاركرد آموزش و پرورش 
تغيير كند. تا زماني كه قبولي در كنكور نهايت آرزوي 
هر دانش آموز و خانواده او است، نمي توان از خانواده ها 
خواست كتاب كمك آموزشي نخرند چرا كه تا زماني 
كه تقاضا هس��ت، عرضه هم وجود دارد. بنابراين اگر 
خواستار پايان كار مافياي كمك آموزشي ها هستيم بايد 
از تغيير سياست هاي آموزشي خودمان شروع كنيم و 
كاركرد آموزش را به جايگاه اصلي خود يعني رشد ابعاد 

شش گانه شخصيت دانش آموزان بازگردانيم.
اماني طهراني در پاس��خ به اين س��وال كه چرا تاكنون 
تاليف كتاب هاي درسي به سمتي حركت نكرده است 
كه براي نياز كنكور دانش آموزان كافي باشد، بيان كرد: 
نبايد نظام آموزشي به س��متي پيش برود كه به جاي 
حل معضل خودش را با معض��ل تطبيق دهد.كنكور 
معضل نظام آموزشي ماست كه بايد حل شود. اگر قرار 
بود كتاب هاي كمك آموزشي را با كنكور تطبيق دهيم 
در واقع بخشي از عمر دانش آموزان را بطور كامل ضايع 
كرده ايم بلكه كتاب ها بايد مبنايي باشند كه زمينه رشد 
علمي، فرهنگي، اجتماعي و سياس��ي دانش آموزان را 
فراهم كند. اما بايد توجه كنيم كه دست مولفان كتاب 
درسي بسته است چرا كه هر تغيير در كتاب هاي درسي 
در واقع تبديل به يك تس��ت آزاردهن��ده جديد براي 

كنكور مي شود.
او گف��ت: چيزي كه مس��اله اصلي نوع كتاب درس��ي 
نيست بلكه نحوه استفاده از آن است. هر نوع كتاب با هر 
محتوايي هم براي نظام آموزش فعلي تدوين شود چون 
كنكور وجود دارد به سرنوشت همين كتاب هاي فعلي 

دچار مي شود. با اين حال اگرچه قانون راه حل برون رفت 
از اين وضع را بيان كرده اما اهتمامي براي اجراي آن نبود. 
در سال 86 مجلس قانون حذف كنكور را تصويب كرد 
اما در ده س��ال اخير با اين انگيزه كه اين قانون قابليت 
اجرايي ندارد، مجريان آن هيچ تاشي برايش نكردند و 
بدتر از آن سازمان بازرسي كشور هم بر عملكرد سازمان 
سنجش آموزش كشور هيچ نظارتي نداشت كه معلوم 
شود چرا اين قانون روي زمين مانده. اگر قابليت اجرايي 
هم نداشت بعد از اجراي آزمايشي معلوم مي شد، چطور 
مس��وولان آموزش و پرورش بدون اجراي آزمايش��ي، 
بدون تشكيل هيچ كارگروهي و بدون يك فراخوان ملي 
و بين المللي براي نظرسنجي از كارشناسان به اين نتيجه 

رسيد كه قانون حذف كنكور قابليت اجرايي ندارد؟ 

   برخي مولفان كتاب درس�ي؛ نويسندگان 
كمك آموزشي ها هستند

اظهارات مشاور علمي سازمان پژوهش و برنامه ريزي 

آموزش��ي وزارت آم��وزش و پرورش در حالي اس��ت 
كه كارشناس��ان آموزش معتقدند كنكور عامل بقاي 
كتاب هاي كمك آموزشي نيست بلكه طراحان كنكور 
عامل اصلي هستند،  كه خود نويسندگان كتاب هاي 
كمك آموزشي هس��تند. مهدي بهلولي، كارشناس 
آموزش درباره اين موضوع به »تعادل« گفت: تجارت 
در ح��وزه كتاب هاي كمك آموزش��ي چيز جديدي 
نيست. حداقل دو سه دهه اي است كه ما با اين مساله 
رو به  رو هستيم. حتي مي خواهم اين نكته را اضافه كنم 
كه برخي نويس��ندگان كتاب هاي درسي كتاب هاي 
كمك آموزشي را نيز مي نويسند. حالا سوال اينجاست 
كه چگونه هنوز كتاب درسي به ويرايش نهايي نرسيده 
كتاب كمك درس��ي منتشر مي ش��ود؟ در حالي كه 
تعدادي از معلمان بايد نظر بدهند تا نس��خه نهايي به 

چاپ برسد.
او اف��زود: به نظر من آموزش و پ��رورش در اين زمينه 
سهل انگاري مي كند، يعني آموزش و پرورش حداقل 

مي تواند براي مولفان كتاب هاي درسي محدوديت هايي 
را ايجاد كند كه با موسسات كتاب هاي كمك آموزشي 
همكاري مستقيم نداشته باشند يا حداقل بفهمند كه 
كتاب هاي كمك آموزشي از كجا درز پيدا مي كند. در 
واقع آموزش و پرورش سياست گذاري نمي كند، بلكه 
برخي سياس��ت هاي آموزشي از بيرون به آن تحميل 
مي شوند و آموزش را به اين سمت و سو مي كشانند. اين 
در حالي است كه تاكيد بر فضاي آموزش كمي به زيان 
آموزش و دانش آموزان است، اما چنين روندي همچنان 

ادامه دارد و ما تغييري در آن نمي بينيم.
بهلولي بي��ان كرد: كتاب هاي اصلي 20 ش��هريور در 
گيشه هاي توزيع قرار مي گيرند و بافاصله كتاب هاي 
كمك  آموزشي ظرف 10 - 20 روز نوشته و با سرعت و 
عجله وارد بازار مي شوند كه پر از غلط هستند. آنچنان 
كه بسياري از اين كتاب ها اصا قابل استناد نيستند و 
تغذيه كافي براي معلمان و دانش آموزان ندارند. بنابراين 

كاما جنبه تجاري و سودآوري ناشر مدنظر است.

درحالي كه بس��ياري از مطب هاي پزشكان بر اساس 
آنچه گفته مي ش��ود براي فرار از ماليات است، از نصب 
دستگاه كارتخوان در مطب خودداري مي كنند، رييس 
كل سازمان نظام پزشكي مي گويد كارتخوان ارتباطي با 
فرار مالياتي ندارد.  رييس سازمان نظام پزشكي با اشاره 
به مباحث مطرح شده درباره نصب كارتخوان در مطب 
پزشكان، با بيان اينكه اكثر پزشكان از كارتخوان استفاده 
مي كنند، گفت: در مجموع سازمان نظام پزشكي از هر 
اقدامي كه منجر به تسهيل خدمت به مردم و بيمار شود، 
اس��تقبال مي كند. محمدرضا ظفرقندي در نشستي 
خبري درباره نصب كارتخوان در مطب پزشكان، گفت: 
بحث ها در اين ارتباط واقعي نيس��ت و اكثر پزشكان از 
كارتخوان استفاده مي كنند. نظر سازمان نظام پزشكي 
بر اين است كه هر اقدامي منجر به تسهيل خدمت به 
مردم و بيمار شود، از آن استقبال مي كند. او ادامه داد: 
آنچه مورد اعتراض است، اين است كه اگر موضوعي در 
مجلس مطرح مي ش��ود، بايد براي همه صنوف باشد؛ 
چرا در مجلس مبحثي را براي يك صنف خاص مطرح 
مي كنن��د. كارتخوان بايد براي همه صنوف باش��د. او 
گفت: از طرفي با تبليغات س��وء بحث كارتخوان را به 
فرار مالياتي ربط مي دهند؛ در حالي كه بر اساس اظهار 
صريح مسوولان سازمان مالياتي، كارتخوان ارتباطي 
با فرار مالياتي پزش��كان ندارد.  به ه��ر حال ما از قانون 
تبعيت مي كنيم. ظفرقندي در پاسخ به سوالي درباره 

مباحث مطرح مبني فرار مالياتي پزشكان، گفت: يكي 
از بحث هاي تخريبي و هدفدار بحث فرار مالياتي بود. در 
مجلس از سوي مركز پژوهش ها عدد اعام شده درباره 
فرار مالياتي را تكذيب كردند. بنده در آنجا اعتراض كردم 
و گفتم چنين موضوعي را رسانه اي كرديد، اما حالا در 
جلسه اي خصوصي آن را تكذيب مي كنيد؟  اين اعداد 
و ارقام درباره فرار مالياتي پزشكان كاما غيرواقعي بود. 
متأسفانه اثرات سوء اعام عددها و ارقام فرار مالياتي در 
جامعه مشهود بوده، در حالي كه مطرح كنندگان اين 

اعداد و ارقام نيز خودشان در مجلس عنوان كردند كه 
اين عددهاي ما نيست كه اعام شده است. وي گفت: به 
عنوان مثال در آن عددي كه مطرح كرده بودند تعداد 
پزشكان عمومي كه مشمول ماليات مي شوند، عددي 
80 هزار نفري است، اما بعد كه ما بررسي كرديم ديديم 
حدود ۳5 هزار نفر هستند. مثا ما حدود 12 هزار نفر 
رزيدنت در كشور داريم كه در بخش دولتي كار مي كنند 
و عنوان ش��ان هم پزشك عمومي اس��ت كه آنها را در 
آمارشان محاسبه كرده بودند يا پزشكان خارج از كشور 

را هم جزو آمارشان آورده و برجي را با عنوان فرار مالياتي 
6 هزار و 800 ميلياردي ساخته بودند. در حالي كه كل 
مالي��ات صنوف بخش خصوصي در س��ال 95، حدود 
4,500 ميليارد تومان بوده است. پس چگونه مي توان 
ادعا كرد كه 6,500 ميليارد تومان فرار مالياتي پزشكان 
اتفاق افتاده است. او افزود: اكثر خدمات جامعه پزشكي 
در بخش دولتي انجام مي شود و 80 درصد بستري ها 
و بخشي از مراجعات س��رپايي در بخش دولتي انجام 
مي ش��وند. اين اعداد و ارقام جهتي تخريبي داشتند و 
مي خواستند مصوبه اي را از مجلس دريافت كنند كه تا 

حدودي هم موفق شدند.

   ت�ورم در ح�وزه س�امت ۱.۵ براب�ر تورم 
عمومي كشور

وي همچنين درباره تعرفه هاي پزشكي 98 گفت: حسن 
تعرفه هاي امسال اين بود كه به موقع از سوي دولت اعام 
ش��د. اما بايد توجه كرد كه اگر در تعيين تعرفه ها همه 
مباحث اقتصادي ديده نشود، دچار آسيب مي شويم. 
بنابراين هزينه هاي واقعي حوزه س��امت بايد توسط 
متخصصين سامت كشور تعيين شود. ظفرقندي افزود: 
در دوره قبلي كه بنده رييس سازمان بودم با معاونين 
وزير بازرگاني اين هزينه هاي واقعي را احصا كرديم. ما 
براي بحث تعرفه چن��د مبنا داريم؛ يكي تعيين تعرفه 
واقعي يا همان هزينه تمام شده خدمات و دوم اينكه در 

نظر گرفتن حداقل ها براي گذر از شرايط سخت امروز 
و حفظ حداقل كيفيت؛ كه در اين زمينه براي جزو فني 
معادل تورم و براي جزو حرفه اي معادل نرخ رشد حقوق 
و دستمزد باشد. بايد توجه كرد كه تورم حوزه سامت 
1.5 برابر تورم عمومي كش��ور است. در عين حال ما از 

عمل به قانون استقبال مي كنيم.
ظفرقندي ادامه داد: بحث بازنگري تعرفه هاي پزشكي 
به شرايط اقتصادي دولت بازمي گردد. ما در اين زمينه 
نامه اي را براي شوراي عالي بيمه نوشتيم. اين درخواست 
بازنگري مورد توجه قرار گرفت و قرار شد در اين زمينه 
جلسه اي داشته باشيم. البته قطعا دولت هم مشكل دارد 
و ما متوجه اين مشكات هستيم، اما چون در اين حوزه 
متولي هستيم، نمي خواهيم كيفيت كاهش يابد. وي 
درباره شكايت به ديوان عدالت اداري براي تعرفه ها نيز 
گفت: هر كسي مي تواند به ديوان عدالت اداري شكايت 
كند. اين ش��كايت در سنوات قبل هم از سوي سازمان 
انجام ش��ده اما نتيجه اي حاصل نشده است. چند ماه 
طول مي كشد تا شكايت در دستور قرار گيرد و مشكات 
امسال را حل نمي كند. ظفرقندي دربخش ديگري از 
صحبت هايش با بيان اينكه سازمان نظام پزشكي يكي 
از قديمي ترين س��ازمان هاي مدني و صنفي در كشور 
محسوب مي شود، گفت: اين سازمان حدود 270 هزار 
عضو دارد و مي تواند در مسائل حوزه  سامت به ويژه در 

مسائل مرتبط با قانون نظام پزشكي تأثيرگذار باشد.

  Tue. May 7.  سه شنبه    17 ارديبهشت 1398   اول رمضان 1440  سال پنجم    شماره   1372  2019 

آخرين خبرها از تبديل 
وضعيت حق التدريسي ها

وزير آموزش و پرورش گفت: در سراس��ر كشور 
حدود 1500 مدرسه بر اثر سيل آسيب ديده كه 
از اين تعداد بيش از 200 مدرس��ه آسيب جدي 

ديده كه بايد مجدد احداث شود.
محمد بطحايي در حاش��يه مراسم كلنگ زني 
مدرس��ه شش كاس��ه در گميش��ان در جمع 
خبرنگاران اظهار كرد: با اين مراس��م كلنگ زني 
عمليات اجرايي س��اخت مدارس آسيب ديده 
كشور آغاز مي ش��ود. وي با اشاره به آسيب سيل 
به حدود 1500 مدرسه، بيان كرد: حدود 1۳00 
مدرسه در كشور آسيب جزئي ديده اند كه مرمت 
اين مدارس تا قبل از مهرماه به اتمام  خواهد رسيد.

بطحايي اظهار كرد: بخشي از تجهيزات مدارس 
نيز در حادثه س��يل اخير آسيب ديدند كه البته 
با س��رعت عملي كه همكاران آموزش و پرورش 
داشتند خسارات به تجهيزات به حداقل رسيد. 
وزير آموزش و پرورش گفت: تاش داريم با كمك 
دولت و خيرين تا مهر 98 بخش عمده اي از اين 

خسارات جبران شود.
وزير آموزش و پرورش در بخش ديگري از سخنان 
خود در مورد جذب معلمان حق التدريسي، گفت: 
براس��اس مصوبه مجلس، دولت موظف است تا 
آيين نامه جذب را س��ريعاً تحويل دهد و پيش 

نويس اين آيين نامه آماده شده است.
او اف��زود: هماهنگي هاي لازم با س��ازمان امور 
اداري و اس��تخدامي كش��ور نيز انجام شده و با 
نظارت دو نماينده مجلس آماده اباغ خواهد شد. 
وزير آموزش و پ��رورش اظهار كرد: پس از اباغ، 
همكاراني كه در متن قانون به آنها اشاره شده است 
يك دوره آموزشي را طي خواهند كرد و با تبديل 
وضعيت، از نيروي اين عزيزان در آموزش و پرورش 

استفاده خواهد شد.

 بهترين مواد غذايي
براي سحر و افطار

مسوول آموزش همگاني انستيتو تحقيقات تغذيه و 
صنايع غذايي كشور با تشريح نكاتي در ارتباط با تغذيه 
در ماه رمضان، ضمن اش��اره به مزاياي روزه داري، بر 
عوارض ناشي از صرف نكردن وعده سحري تاكيد كرد. 
 مينا كاوياني اظهار كرد: بايد با گنجاندن منابع غذايي 
پروتئيني مانند انواع گوشت، مرغ، ماهي، تخم مرغ، 
لبنيات يا حبوبات به همراه غات در وعده سحري، 
پروتئين مورد نياز بدن را تأمين و احساس گرسنگي 
را به تعويق انداخت. او تأمين نياز بدن به آب و به تعويق 
انداختن احساس تش��نگي را هدف ديگر از خوردن 
سحري عنوان كرد و گفت: براي دستيابي به اين هدف 
چند راهكار وجود دارد. يكي پرهيز از خوردن غذاهاي 
پرادويه، تند و همينطور غذاهاي ش��ور و همچنين 
غذاهاي پرچرب كه موجب ايجاد احساس تشنگي در 
طول روز مي شود مانند كله پاچه يا سيرابي و شيردان.

كاوياني ادامه داد: راهكار ديگر براي تأمين آب مورد 
نياز و به تعويق انداختن حس تشنگي، نوشيدن مقدار 
كافي آب و استفاده از انواع ميوه ها و سبزي ها به صورت 
تازه، آب پز و بخارپز در وعده سحر است. با اين كار عاوه 
بر آب، ويتامين ها و مواد معدني نيز به بدن مي رسد. 
بنابراين توصيه مي شود حتماً كنار غذا، سالاد مصرف 
شده و براي چاشني هم از موادي مثل آبليمو به همراه 

روغن زيتون استفاده شود.
كاوياني با بيان اينكه وعده افطار بعد از چند ساعت 
طولاني استراحت دستگاه گوارش، صرف مي شود، 
اظهار كرد: بنابراين براي فعال شدن مجدد دستگاه 
گوارش بايد نكاتي رعايت شود تا دستگاه گوارش به 
بهترين نحو ممكن فعاليت خود را آغاز كرده و كمترين 
فشار را متحمل شود. در همين رابطه توصيه مي شود 
شروع افطار با يك نوشيدني گرم مانند چاي شيرين 
يا شير باش��د. همچنين مي توان افطار را با يك ماده 
غذايي مثل خرما آغاز كرد تا ضمن كنترل اش��تها و 
پرهيز از زياده روي در خوردن غذا، بخشي از نياز بدن 

به ويتامين ها و مواد معدني نيز تأمين شود.

پول پاشي هاي مضر در طرح 
تحول سامت 

نماينده مردم در مجلس دهم بابيان اينكه عمده 
سود ناشي از اجرايي طرح تحول سامت نصيب 
پزشكان شده است، گفت: پولپاشي گسترده در 
طرح تحول سامت مانع خدمات رساني جامع و 

مناسب به بيماران است.
غامعلي جعفرزاده ايمن آبادي درباره وضعيت 
اجرايي طرح تحول س��امت در كش��ور گفت: 
بازنگري در اجراي طرح تحول س��امت الزامي 
اس��ت كه در اولويت خدمات رس��اني در حوزه 
بهداشت ودرمان قرار بگيرد و اين در حالي است 
كه مزاياي طرح تحول سامت بايد نصيب بيماران 
در دهك هاي متوسط وضعيف جامعه شود زيرا 
اقشار مذكور توان پرداخت هزينه هاي درمان را 
ندارند. نماينده مردم رش��ت در مجلس شوراي 
اسامي با بيان اينكه شكي نيست با پيشگيري از 
درمان مي توان بسياري از هزينه هاي سرسام آور 
درمان را با كاهش روبرو كرد، به خانه ملت گفت: 
نمكي، بازنگري درنحوه خدمات رساني به بيماران 
را در اولويت حوزه س��امت ودرمان قرار بدهد تا 
تمام جامعه بتوانند از خدمات درماني منصفانه 
سود ببرند. او ادامه داد: طرح تحول سامت بايد 
سياستي را دنبال كند كه در راستاي آن بيماران از 
خدمات رساني جامع بهره مند شود نه اينكه طرح 
تحول سامت تنها به نفع پزشكان تمام شود و از 
همين رو بايد در سال 98 هواي بيماران به ويژه 
دهك هاي اقتصادي پآيين جامعه را داشته باشيم.

عضو كميس��يون برنامه، بودجه ومحاس��بات 
مجلس بابيان اينكه عمده سود ناشي از اجرايي 
طرح تحول سامت نصيب پزشكان شده است 
يادآورش��د: پولپاشي گس��ترده در طرح تحو ل 
سامت مانع خدمات رساني بهينه به بيماران شد.

سرانجام »كلينيك هاي سلامت جنسي« 

توزيع »بسته هاي غذايي« 200 هزار توماني ويژه رمضان

وزير بهداشت: روان پريشي ها را جدي بگيريد 
معاون برنامه ريزي و هماهنگي معاونت رييس جمهور 
در امور زنان و خانواده از ناتمام ماندن طرح كلينيك هاي 
»س��امت خانواده« خبر داد و گفت: در دولت يازدهم 
پيگير ايجاد اي��ن كلينيك هاي تخصص��ي بوديم كه 
متوجه شديم به دليل اختاف نظرها در مورد راه اندازي 
كلينيك هاي س��امت جنس��ي، طرح پيشنهادي ما 
اجرايي نشده اس��ت.  اطهره نژادي با بيان اينكه هدف 
معاونت امور زنان از راه اندازي كلينيك هاي س��امت 
خانواده با هم��كاري وزارت بهداش��ت، تحكيم بنيان 
خانواده بوده است، افزود:   مقرر شد كه وزارت بهداشت 
در پلي كلينيك هاي دانشگاه هاي علوم پزشكي مراكز 
استان ها، كلينيك هايي راه اندازي كند تا اگر خانواده ها 

در ابعاد مختلف خانوادگي با مش��كل مواجه شدند به 
اين كلينيك ها مراجع��ه كنند. به گفته او، مقرر بود كه 
9 نوع خدمت تخصصي مانند مش��اوره هاي حقوقي، 
مشاوره هاي خانوادگي، س��امت جنسي و… در اين 
مراكز به خانواده ها ارايه شود، بطوري كه معاونت زنان 
حتي ارايه مشاوره هاي شرعي را نيز در اين طرح مد نظر 
داشت. بنابر اظهارات نژادي، در اين طرح وزارت بهداشت 
تامين كننده بودجه اصلي بود و معاونت زنان تنها به عنوان 
سياست گذار، مطالبات خود را با استناد به آمار موجود 
طرح ريزي كرد؛ حتي اين معاونت به عنوان سياست گذار 
خواسته بود كه اين كلينيك ها در فضاهايي ايجاد شوند 
و به گونه اي فعاليت كنند كه اعضاي خانواده به راحتي و 

به دور از قضاوت مردم بتوانند به اين كلينيك ها مراجعه 
و خدمات مورد نياز خود را دريافت كنند.  او  به ايس��نا 
گفت: وزارت بهداشت اعام كرده بود كه مدرسيني كه 
براي تربيت متخصصان حوزه خانواده فعاليت مي كنند، 
آموزش هاي لازم را دريافت كرده اند، اما پيگيري معاونت 
از مديران وقت مرتبط در وزارت بهداشت نشان داد كه 
گفت وگوها و چالش هايي تخصصي ميان وزارت بهداشت 
و شوراي عالي انقاب فرهنگي در زمينه كلينيك هاي 
سامت جنسي وجود داشته كه روند پيشرفت اين طرح 
را دچار تغيير كرد. او افزود: در هر صورت اين طرح ادامه 
پيدا نكرد و ش��ايد وزارت بهداش��ت در دولت دوازدهم 

تصميم بگيرد كه اين طرح دوباره احيا شود.

معاون توسعه مشاركت هاي مردمي كميته امداد از توزيع 
بسته هاي غذايي ويژه ماه رمضان بين مددجويان كميته امداد 
در مناطق محروم و خيلي محروم خبر داد. عليرضا عسگريان 
با بيان اينكه سال گذشته بيش از 1۳ ميليارد تومان بسته 
غذايي بين مددجويان توزيع شده است، گفت: هدف گذاري 
امسال كميته امداد براي توزيع بيش از 20 ميليارد تومان 
بس��ته غذايي در ماه رمضان است. اين كمك ها در مناطق 
محروم و خيلي محروم توزيع مي شود. او با بيان اينكه بر اساس 

هدف گذاري كميته امداد، قرار اس��ت حداقل يك چهارم 
مددجويان بس��ته غذايي بين 200 ت��ا 250 هزار توماني 
دريافت كنند، به ايسنا گفت: تمام اين بسته هاي غذايي از 
س��وي خيران تهيه مي شود.   برخي از خيران با هماهنگي 
كميته امداد بن هايي را تهيه و از رستوران هاي خاصي براي 
مددجويان غذا تهيه مي كردند. معاون توسعه مشاركت هاي 
مردمي كميته امداد با تاكيد بر اينكه اين بسته هاي غذايي 
رمضان با اولويت مناطق خيلي محروم توزيع مي ش��وند، 

اظهار كرد: مناطقي مانند سيستان و بلوچستان، كهگيلويه 
و بوير احمد و… از جمله مناطق خيلي محروم هس��تند. 
خيريه هاي اين مناطق نيز در ميزان كمك ها محدوديت 
دارند اما در تهران و شهرهاي بزرگ اگرچه محرومان زيادي 
وجود دارند، اما خيريه هاي متعددي نيز هستند. عسگريان 
گفت: اين بسته هاي غذايي عمدتاً تا دهم ماه مبارك رمضان 
توزيع مي شوند و در نهايت توزيع آنها تا 20 ماه مبارك رمضان 

به پايان مي رسد.

وزير بهداش��ت با تاكيد ب��ر اينكه مردمان افس��رده 
نيازمند فضاي شاد هستند و طرح اين سوال كه چرا 
روان پريشي ها را جدي نمي گيريم و برنامه ها را شاد 
نمي كنيم؟ گفت: بارها از دوستانم در سازمان صدا و 
سيما خواهش كرده ام كه توليدات خود را با پيام هاي 

شادمان كننده به جامعه عرضه كنند.
س��عيد نمكي اظهار كرد: اولين ركن رس��يدگي به 
نظام س��امت به ويژه در كش��ورهايي مانند ايران، 
رسيدگي به بهداشت روان است و اگرچه اقتصاد يك 
جامعه مي تواند بر بهداشت روان تاثيرگذارد، اما همه 
تاثيرگذاري با ش��رايط اقتصادي يك كشور نيست، 
چون انس��ان هاي پولدار غمگين يا بي پول شاد، كم 

نيستند.
او اف��زود: برخي افراد معتقدند كه اگر يك تكنولوژي 
جديد وارد كشور شد، مي توانيم شاد و با نشاط باشيم، 
براي مثال مشاهده مي شود كه گوشي همراه و تلفن 
كه زماني ابزار ش��ادماني و گفتم��ان بودند، امروز به 
ابزار گسست جامعه ما تبديل شده اند؛ بطوري كه در 
ميان جمع هستيم، اما حواس��مان جاي ديگر است 
و اين ابزار كه موجب پيوس��ت اجتماعي بود، به ابزار 
گسست اجتماعي تبديل شده است. تئوريسين ها در 
كشورهاي مختلف هم، نبايد دچار اين تصور اشتباه 
شوند كه اگر اتفاقي در معيشت و تسهيل در ارتباطات 

رخ داد، وضعي��ت بهداش��ت روان ه��م بهب��ود پيدا 
مي كند. وزير بهداش��ت ضمن تاكيد بر اينكه توسعه 
زيرساخت هاي زندگي، در برخي موارد انسان ها را از 
همديگر دور مي كند، گفت: امروز با خصوصي سازي 
محيط زندگي حتي از وضعيت همسايه هاي خودمان 
نيز اطاعي نداريم و برگش��ت به شيوه هاي قديمي 

زندگي و زندگي با هم، بسيار ضروري است.
 او تاكيد ك��رد: بارها از دوس��تانم در س��ازمان صدا و 
سيما خواهش كرده ام كه توليدات خود را با پيام هاي 
شادمان كننده به جامعه عرضه كنيد. اينكه آخر يك 
سريال از س��ازمان پزش��كي قانوني، سازمان بهشت 
زهرا، مبارزه با مواد مخدر و فان بيمارس��تان تش��كر 
كنيم، اشتباه است و اينكه براي مثال از اخبار جهان، 
فستيوال هاي ش��ادي را كه در جهان برگزار مي شود 
را كمتر به مردم نش��ان دهيم و در عوض تمام غم ها، 
غصه ها، انفجار و خونريزي را به ذهن خسته مردم منتقل 
كنيم، اشتباه است. وزير بهداشت با اشاره به لزوم تقويت 
فضاي شاد در جامعه، گفت: در عالم تشيع، 14 تولد و 1۳ 
وفات داريم؛ يعني يك شادي اضافه براي مردم داريم، 
اما هم��ه روزها را تبديل به نوحه خواني و روضه خواني 
كردن، اشتباه است. بنده از كودكي با عشق اباعبدالله 
الحسين)ع( بزرگ شدم، اما مي دانم كه مردمان افسرده 

نيازمند فضاي شادمان تر هستند.



اخبار 13 راهوشهرسازي

»تعادل« گزارش مي كند 

 در نامه الويري و هاشمي به شوراهاي شهر در  سراسر كشور عنوان شد

پايان مديريت 22 ماهه شرفبافي بر هما 

هشدار درباره حذف اختيارات مالي شوراها

گروه راه و شهرسازي|
عصر يكشنبه با تصويب هیأت دولت، خلبان تورج دهقانی 
زنگنه به عنوان مديرعامل جديد ش��ركت هواپیمايي 
جمهوري اسلامي ايران)ايران اير( انتخاب شد، انتصاب 
زنگنه درحالي اس��ت كه تنها 22 ماه از مديريت فرزانه 
شرفبافی بر هما مي گذشت، اولین مدير عامل زن هما 
كه كمتري��ن مدت حضور در ايرلاين مل��ي را نیز به نام 
خود ثبت كرد.  بیستم تیرماه سال 96 بود كه شرفبافي، 
سرپرست ايران اير شد و  سه ماه بعد در مهرماه همان سال 
با مصوبه هیأت دولت، رسما مديرعامل هما شد. در دوران 
مديريت او، 9 فروند هواپیماي ATR و 3 فروند هواپیمای 
دس��ت دوم ايرباس 319 به ناوگان هوايي اين ش��ركت 
اضافه شد، ضمن اينكه در 22 ماهه گذشته شاهد افزايش 
سرمايه ايران اير و کاهش بخشی از بدهی هاي اين شركت 
هم بوديم.  اما از سوي ديگر، عدم صدور مجوز اوفک برای 
تحويل باقیمانده هواپیماهای اين شرکت، استقراض از 
سازمان بنادر و دريانوردی برای پرداخت حقوق پرسنل، 
تداوم مشكلات ساختاري اين شركت و اعتراض گسترده 
خلبان ها به دستمزدهاي ش��ان از انتقاداتي است كه به 
شرفبافي وارد اس��ت. ناگفته نماند كه تغییر شرفبافي 
موضوع غیرقابل پیش بیني اي نب��ود،  رويكرد متفاوت 
محمد اسلامي، وزير جديد راه و شهرسازي در قیاس با 
عباس آخوندي، وزير سابق راه و شهرسازي اين گمانه زني 
را تشديد مي كرد كه مديرعامل سابق هما همچون اغلب 
معاونان و روس��اي شركت هاي مهم و حیاتي وزارت راه 
و شهرسازي تغییر كند. البته داستان بركناري شرفبافي 
با ديگر مديران ارشد وزارت راه و شهرسازي تاحدودي 
متفاوت اس��ت، او نخستین زني بود كه در يكي از پست 
هاي حس��اس اين وزارتخانه فعالیت مي كرد و تغییر او 
با توجه به سیاس��ت هاي اعلامي دولت در تضاد است. 
يكي از وع��ده هاي روحاني در زمان انتخابات رياس��ت 
جمهوري،  افزايش حض��ور زنان و جوانان در كابینه بود 
كه با بركناري شرفبافي، مولاوردي و ... تحقق اين وعده 

با اما و اگر همراه شد.
ضمن اينكه بركناري معصوم��ه ابراهیمي، عضو هیأت 
مديره شركت فرودگاه ها و ناوبري هوايي ايران در روزهاي 
اخیر هم در همین چارچوب قابل ارزيابي است. اگرچه 
اين بركناري توس��ط مجمع عمومي اين شركت انجام 

شده است اما در كل نمي تواند نشانه مثبتي تلقي شود.

  واكنش ها به انتخاب مديرعامل جديد
مقصود اس��عدی س��امانی، دبیرانجمن ش��رکت های 
هواپیمايی در نخس��تین واكنش ب��ه انتخاب کاپیتان 
دهقانی زنگنه به عنوان مديرعامل هما گفت: پیش بینی 
می ش��ود با توجه به س��ابقه مديريتی وی، مش��کلات 

ساختاری هما رفع ش��ود. اسعدی سامانی در گفت و گو 
با فارس درب��اره تبعات انتخاب جديد هی��أت وزيران، 
مش��کلات ايران اير ب��ا انتصاب  مديرعام��ل جديد ا ين 
شرکت هواپیمايی، اظهار كرد: خلبان »دهقانی زنگنه« 
از مديران باس��ابقه صنعت حمل و نقل هوايی  و دارای 
س��وابق متعددی در اين حوزه  اس��ت كه پی��ش از اين 
فرمانده آشیانه جمهوری اسلامی ايران و دارای سوابق 
متعدد ديگر نظیر  مديرعاملی شرکت  هواپیمايی معراج 

و از خلبانان زبده است.
اسعدي ساماني با استراتژيک خواندن اين انتصاب ادامه 
داد: اگر سوابق، تجربیات و موفقیت های کاپیتان دهقانی 
را در نظر بگیريم، می توان گفت که قطعاً حضور او کمک 
بزرگی برای حل مشکلات شرکت هواپیمايی جمهوری 

اسلامی ايران به عنوان ايرلاين ملی است.
او با اشاره به اينکه ايران اير مشکلات متعددی دارد، اضافه 
کرد: مشکلات ساختاری و صندوق بازنشستگی هما از 
موانع توسعه هما است و   امکان ترمیم ساختاری آن وجود 
دارد. دبیر انجمن ش��رکت های هواپیمايی اظهاركرد: 
با توجه به س��وابق کاپیتان دهقانی زنگنه و پیش بینی 
افزايش همکاری دولت، قطعا مشکلات ايران اير کاهش 
خواهد يافت. اس��عدي ساماني با بیان اينکه مديرعامل 
جديد هما،  استاد خلبان و بزرگ شده اين صنعت است، 
افزود:   گام بلندی برای رفع مش��کلات ايران اير برداشته 
خواهد شد؛ به هر حال ش��رکت هواپیمايی جمهوری 
اسلامی ايران به عنوان ايرلاين ملی، بايد توسعه يافته  و 

مشکلات آن کاهش يابد.
او دارای مدرک کارشناسی ارش��د مديريت،  از مديران 
صنعت هوانوردی و ريیس انجمن شرکت های هواپیمايی 
در چندين سال متوالی بوده است؛  تورج دهقانی زنگنه 
که فرماندهی آشیانه جمهوری اس��لامی ايران هم در 
پرونده کاری خود دارد، پیش از اين مديرعامل شرکت 

هواپیمايی معراج بود.

  پيشنهادهايي به مديرعامل جديد
سال هاست كه شركت هواپیمايي جمهوري اسلامي 
ايران با مشكلات داخلي بس��یاري دست و پنجه نرم 
مي كند و انتظار مي رفت كه با حضور فرزانه شرفبافي 
بر مس��ند مديريت اين شركت بسیاري از اين مسايل 
حل شود چون شرفبافي از بدنه هما بود اما با گذشت 
حدود دو سال از حضور او، مشكلات همچنان گريبان 
هما را فراگرفته اند.  طي 22 ماهه گذشته، هیچ اقدامی 
برای س��اماندهی »صندوق بازنشستگی هما« نشد. 
درحالي كه طي 6 سال گذشته،  شعار »تغییر ساختار« 
اي��ران اير مطرح ش��د كه يکی از آنه��ا تعیین تکلیف 
صندوق بازنشستگی اين شرکت بود اما در عمل اتفاق 

امیدوارکننده ای برای اين مسئله رخ نداد. 
برهمین اساس پیشنهاد مي شود كه مديرعامل جديد 
ايران اير در گام نخست مشكل صندوق بازنشستگی 
اين ش��رکت را حل كند چون اج��رای هرگونه برنامه 
توسعه ای در هواپیمايی جمهوری اسلامی ايران وابسته 
به حل اين مس��اله اس��ت. در حال حاضر هواپیمايی 
جمهوری اس��لامی ايران حدود 24 هزار بازنشس��ته 
دارد که با احتساب 10 هزار نفر پرسنل آن نزديك 34 
هزار حقوق بگیر دارد كه با توجه به برخی موانع ايجاد 

شده براي پروازهای اين شرکت پس از خروج آمريكا از 
برجام، تامین حقوق و مزايای ماهانه اين تعداد پرسنل 

با دشواری های بسیاری مواجه شده است.
از ديگر مش��كلات ديگر اين شركت هواپیمايي کمبود 
خلبان و البته وجود خلبانان ناراضی است که بايد فکری 
اساسی برای آنها ش��ود، چندي پیش بود كه تعدادي از 
خلبانان اين ش��ركت در واكنش به دس��تمزد پايین در 

مقابل وزارت راه و شهرسازي تجمع كردند.
 مش��کل بعدي هما موض��وع layover در پروازهای 

خارجی )هزينه اس��تراحت خلبانان و ک��رو پروازی در 
پروازهای خارجی( است که به تازگی بار مالی فراوانی را به 
ايران اير تحمیل کرده است، موضوعی که در شرکت های 
هواپیمايی داخلی ديده نمی شود و بنا به دلايلی در ايران 
اير اجرايی شده است برهمین اساس مديرعامل جديد 

ايران اير بايد به فكر حل اين مشكل هم باشد.
ناگفته نماند، چندی پیش بود كه ريیس اسبق سازمان 
هواپیمايی کشور در گفت وگو با تسنیم با تاکید بر اينکه 
بايد ساختار ايران اير در بخش صندوق بازنشستگی اين 
ايرلاين با هدف س��ودده شدن تغییر کند، گفت: هما به 
دلايل مختلف که هیچ ارتباطی به مديريت كنوني آن 

ندارد نتوانسته عملکرد مورد انتظار را داشته باشد.
بهزاد مظاهری بیان کرد:  ايران اير مش��کل ساختاری 
دارد؛ اين ش��رکت س��ازمان بازنشستگی مخصوص 
خ��ودش را دارد، اما با اين درآم��د نمی تواند پول اين 
تعداد بالای بازنشسته را تأمین کند و همیشه مديون 
دولت اس��ت درحالي كه اين شركت بايد ساختار هما 
در بخ��ش بازرگانی و عملیات ن��اوگان به خصوص در 
هواپیماهای ATR تغییر کند تا بتواند به يک ايرلاين 

فعال تر تبديل شود.

سخنگوي شوراي ش��هر تهران از ارسال نامه مشترك 
مرتضي الويري، ريیس شوراي عالي استان ها و محسن 
هاشمي ريیس شوراي ش��هر تهران به شوراهاي شهر 
سراسر كشور و هشدار در مورد تصويب لايحه مالیات بر 
ارزش افزوده خبر داد. در جلسه روز يكشنبه نیز برخي 
از اعضاي ش��وراي شهر از جمله الويري نسبت به لايحه 
»اصلاح و دايمي ش��دن قانون مالیات بر ارزش افزوده« 
اعتراض كردند. به گفت��ه الويري چنانچه اين لايحه در 
مجلس تصويب ش��ود، اولا ش��هرداري ها و دهیاري ها 
»از نهاد هاي عمومي غیر دولتي به دس��تگاه ها دولتي و 
وابسته« تبديل مي شوند و ثانیا شورا ها از »نهادي ناظر و 
مقررات گذار به عنوان نهادي بلا اثر و تشريفاتي« تبديل 
مي ش��وند. به همین دلیل الويري و هاشمي به روساي 
شوراي شهر و شهرداران مراكز استان ها، در نامه اي نسبت 
به اين موضوع هشدار داد. به گزارش ايسنا، علي اعطا با 
اعلام خبر نامه نگاري الويري گفت: الويري ريیس شوراي 
عالي استان ها و محسن هاشمي ريیس شوراي شهر تهران 
در نامه اي با موضوع »هشدار در خصوص مقابله با فاجعه 
حذف اختیارات شوراها« به روساي شوراهاي شهر مراكز 
استان و شهرداران ارسال كردند. او با بیان اينكه در اين 
نامه در مورد عوارض مالیات بر ارزش افزوده كه اين هفته 
در دستور كار مجلس شوراي اسلامي قرار گرفته است، 
توضیحاتي ارايه كردند، گفت: در اين نامه آمده است كه 
در صورت تصويب اين لايحه اختیارات قانوني شوراها به 
خصوص در مورد وضع عوارض و درآمدهاي محلي كاسته 
شده و در مورد دولتي شدن شهرداري ها و دهیاري ها و 
تمركز گرايي ش��ديد امور محلي در وزارتخانه كشور و 

اقتصاد هشدار داده شده است.
اعطاء افزود: از ديگر نتايج لايحه فوق الذكر در صورتي كه 

تصويب شود، اين خواهد بود كه كسري بودجه بیش از 
60 درصد به شهرداري تحمیل خواهد شده و شهرداري ها 
در انجام امور خدماتي و زيرساختي دچار بحران و معضل 
مي ش��وند. در اين نامه از نمايندگان ش��ورا و شهرداران 
خواسته شده است كه دغدغه هاي خود را در تصويب اين 
لايحه به نمايندگان مجلس در حوزه انتخابیه خود را اعلام 

كنند تا مانع از تصويب اين لايحه شوند.

  شهرداري ها  نان خور دولت  مي شوند
س��كینه اش��رفي، معاون برنامه ريزي، توسعه شهري و 
امور شوراي ش��هردار تهران نیز در اين باره معتقد است 
با تصويب لايحه كنوني مالیات بر ارزش افزوده توس��ط 
مجلس ديگر نمي ت��وان ش��هرداري ها را نهاد عمومي 
غیردولتي تلقي كرد بلكه اين نهاد به نان خور دولت تبديل 
مي شود. او در اين باره گفت: با كلیات لايحه موافقیم اما 
با چند ماده آن مخالفیم و معتقديم بخش هايي از لايحه 
كنوني برخلاف تفاهم هايي است كه در جلسات مشترك 
حاصل شده بود. دو لايحه »درآمدهاي پايدار« و »مالیات 
بر ارزش اف��زوده« در ظرف زماني يكس��ان در مجلس 
شوراي اسلامي در حال بررسي بود. اينكه قانون مالیات 
بر ارزش افزوده به صورت آزمايشي در حال اجرا است و 
دولت براي رسمي و فراگیر شدن آن، لايحه اي را تدوين 
و به مجلس ارسال كرده است.اين لايحه همگام با لايحه 
درآمدهاي پايدار شهرداري ها در كمیسیون هاي اصلي، 
فرعي و مشترك مورد بررس��ي قرار مي گیرد و معاونت 
برنامه ريزي شهرداري تهران به دلیل مسوولیتي كه دارد 
در جلسات هر دو كمیسیون شركت مي كرد. مالیات بر 
ارزش افزوده مربوط به حوزه درآمدهاي عمومي كشور و 
موضوع عوارض، بحث درآمدهاي پايدار است كه معمولا 

درآمدهاي شهرداري ها و دهیاري ها را تأمین مي كند.  
او تصريح كرد: در لايحه اي كه اكنون توسط كمیسیون 
اقتصادي مجلس ارايه شده و قرار است در صحن علني 
بررسي شود تفاهم هاي بعد از جلسات مشترك لحاظ 
نشده و تقريبا مغايرت هايي كه در جلسه مشترك توسط 
شهرداري و شورا ديده شده بود مورد توجه قرار نگرفته؛ 
بدون اينكه نظرات اين سه مرجع لحاظ شود به صحن 
مجلس ارايه و در آن بحث مالیات و عوارض خلط موضوع 
شده است.  معاون شهردار تهران اشكال هاي اين لايحه 
را در 13 ماده تش��ريح و بیان كرد: مالیات و عوارض دو 
كلیدواژه متفاوت هستند كه در اين لايحه يكي گرفته 
ش��ده اند و به همین دلیل معافیت هاي��ي كه بر مالیات 
برارزش اف��زوده در قانون لحاظ ش��ده به معافیت هاي 
بر عوارض تس��ري داده شده اس��ت؛ ضمن اينكه طبق 
قانون معافیتي بر عوارض مترتب نمي شود. ديگر اينكه 
كالاهايي كه بر آن عوارض تعیین مي شود مانند عوارض 
شماره گذاري خودرو و س��اير اقلام عوارضي جزو اقلام 
مالیات بر ارزش افزوده در نظر گرفته ش��ده و به عنوان 
مالیات بر آلاينده ها براي آن لحاظ ش��ده است.  معاون 
برنامه ريزي، توسعه شهري و امور شوراي شهردار تهران 
ادامه داد: اكنون 20 سال از استقرار نظام شورايي در كشور 
مي گذرد و در قانون اساسي بطور خاص به بحث شورا و 
اهمیت شورا توجه شده؛ اينكه شورا با يك لايحه و توسط 
دولت، محدود شود و شوراها را تنها يك نهاد تشريفاتي و 
تزيیني در حوزه مديريت محلي بدانند از طرف شهرداري 
نیز پذيرفته شده نیست. براي مثال، در مواد مختلف اين 
لايحه عوارض آلايندگي واحدهاي تولیدي كه شوراها 
تعیین مي كردند به مالیات سبز، عوارض شماره گذاري 
خودروها نیز به مالیات ش��ماره گذاري و عوارض سالانه 

خودرو را به مالیات س��الانه آلايندگ��ي خودرو تبديل 
كرده اند و به عنوان مالیات بر ارزش افزوده ديده ش��ده 
است. اش��رفي توضیح داد: يعني واژه هايي كه قبلا اسم 
عوارض بر آن عنوان ش��ده بود همه را به مالیات تبديل 
كرده اند و به نوعي دولت مي خواهد كسري بودجه خود 
را از محل تبديل عوارض به مالیات جبران كند. براساس 
ماده 49 اين لايحه ش��وراهاي اس��لامي عملا يك نهاد 
تش��ريفاتي و فاقد اختیار هستند و سهم شهرداري ها و 
دهیاري ها در فرآيند بودجه كل كشور تعیین مي شود، 
بنابراين ش��هرداري ها از يك نهاد عمومي غیردولتي به 
نهادي دولتي تبديل و نان خور دولت مي شوند. به نوعي 
درآمدهايي كه از اين طريق تأمین مي ش��ود و به عنوان 
مالیات بر ارزش افزوده ديده ش��ده ب��ا موافقتنامه اي با 
شهرداري ها مبادله مي شود و ما به يكي از دستگاه هاي 
اجراي��ي ذيل دول��ت ك��ه از دولت حق��وق مي گیرد و 
هزينه هاي آن دولت بايد دولت پوش��ش دهد، تبديل 
مي شويم.  وي درباره اينكه آيا شورا اختیار وضع عوارض 
جديد مانند عوارض طرح ترافیك يا عوارض بزرگراهي 
را خواهد داشت يا خیر گفت: اينها بطور مشخص آورده 
نشده اما در بعضي موارد اشاره شده از اين به بعد شوراهاي 
اسلامي كدهاي مشخص شده )حدود 60 درصد كالا و 
كدهايي كه شوراهاي اسلامي براي آن عوارض تعیین 
مي كنند( را ندارد.  او در پاس��خ به اينكه آيا مذاكره اي با 
مجلس��ي ها در اين زمینه انجام شده يا خیر اظهار كرد: 
مجموعه كارهايي از هفته قبل توسط شهرداري و شورا 
آغاز شده و در همین زمینه بیانیه مشتركي توسط شوراي 
تهران و ريیس شوراي عالي استان ها به اعضاي شوراهاي 
اسلامي كل كشور براي پیگیري اين موضوع ارسال شد؛ 
ضمن اينكه از هفته گذشته مذاكراتي با نمايندگان تهران 

انجام شد كه آنان نیز در اين زمینه همراه و همگام هستند. 

   سرنوشت مديريت يكپارچه شهري؟ 
اشرفي در بخش ديگري از سخنان خود گفت: در حال 
حاضر يك طرح در مجلس و يك لايحه در كمیس��یون 
خاص كلان ش��هرها درباره مديريت يكپارچه ش��هري 
مطرح اس��ت و طي 7 ماه گذش��ته كه در كمیس��یون 
كلانش��هرها حضور دارم يكي از دستور جلسه هاي اين 
كمیسیون بحث لايحه مديريت يكپارچه شهري است 

كه توسط مركز مطالعات شهرداري تدوين شده است.
وي ادامه داد: اين لايحه پس از تغییراتي توس��ط وزارت 
كشور، به دولت رفت و باوجود آنكه برخي دستگاه هاي 
اجرايي و وزارتخانه ها با واگذاري بعضي مس��وولیت ها 
و اختیارات خود به ش��هرداري ها مخالفت كردند مورد 
قبول واقع نشد. اما جالب است كه اين لايحه هیچ گاه از 
دستور كار دولت خارج نشد و از طرف ديگر مجلس سال 
95 با توجه به تعلل صورت گرفته در اين زمینه طرحي را 
تهیه مي كند كه در كمیسیون هاي مختلف مجلس مورد 

بررسي قرار گیرد و آماده ارايه در صحن است. 
معاون برنامه ريزي، توسعه شهري و امور شوراي شهردار 
تهران با بیان اينكه در حال انجام كارهاي متناقض هستیم 
تصريح كرد: لايح��ه درآمدهاي پايدار توس��ط همین 
كمیس��یون هايي كه مالیات بر ارزش اف��زوده را تدوين 
كرده اند تهیه شده كه اينها تناقض جدي دارند. در لايحه 
درآمدهاي پايدار يكي از بحث هايي كه در كمیسیون ها 
مطرح مي شد حركت به سمت پايدار كردن درآمدهاي 
ش��هرداري بود اما متأسفانه از كمیسیون هاي مختلف 
مجلس لوايحي به صحن مي رسد كه گردش هاي عجیبي 

دارد و متناقض هستند.

  خري�د اتوبوس ه�اي دس�ت دوم  افت�ادن 
در دور باطل است

محمد علیخاني، ريیس كمیسیون عمران و حمل و نقل 
شوراي شهر تهران، گفت: در برنامه سوم شهر تهران بر 
حمل و نقل پاك تاكید شده و خريد اتوبوس هاي دست 
دوم افتادن در دور باطل اس��ت. به گ��زارش مهر، روز 
يكشنبه پیروز حناچي، شهردار تهران با ابراز شرمندگي 
از اينكه 3500 اتوبوس فرسوده در ناوگان اتوبوسراني 
فعالیت مي كنند از رايزني براي خريد اتوبوس هاي دست 

دوم با كیفیت خوب خبر داد.
علیخاني پیش از اين نیز با خريد اتوبوس هاي دس��ت 
دوم براي ش��هر تهران مخالف بود، در اين رابطه گفت: 
در برنامه سوم توسعه شهر تهران كه در شوراي شهر به 
تصويب رسیده و سیاست هاي كلي اداره شهر را مشخص 
مي كند، تاكید بر خريد اتوبوس هاي برقي است كه در 
دنیا به اسم حمل و نقل پاك از آن نام برده مي شود.خريد 

اتوبوس هاي دس��ت دوم كه بعد از مدتي به سرنوشت 
اتوبوس هاي فرس��وده فعلي دچار خواهند شد و بايد 
هزينه زيادي براي بزك كردن آنها مانند نصب فیلتر و...  

بپردازيم، افتادن در دور باطل است.
عضو ش��وراي ش��هر تهران ادامه داد: مشكل آلودگي 
هوا نارضايتي ش��هروندان از اتوبوس هاي فرس��وده با 
كیفیت پايین با اين سیاست ها برطرف نمي شود و بايد 
شهرداري سیاست هاي كلي كه توسط شورا به تصويب 
رسیده دنبال كند كه خريد اتوبوس دست دوم در اين 
سیاس��ت ها وجود ندارد. علیخاني با اش��اره به تردد 3 
میلیون موتورسیكلت در سطح شهر تهران، گفت: هر 
موتورسیكلت چند برابر خودروي عادي آلايندگي تولید 
مي كند، حتي اين موتورس��یكلت ها نیز بايد به سمت 
برقي شدن برود. ما در حوزه حمل و نقل بايد به سمت 
حل مشكلات اساسي برويم و وقت خود را براي مسائل 
حاشیه اي و فرعي صرف نكنیم. اين نوع صحبت ها قبلا 

در حوزه حمل و نقل و ترافیك مطرح مي شد كه گمان 
مي كرديم شايعه است اما امروز كم كم اين سخنان به 
سطح شهردار رسیده اس��ت و تنها توصیه ما عمل به 
مصوبات و سیاس��ت هايي اس��ت كه در شورا براي اين 

حوزه پیش بیني شده است.
ريیس كمیس��یون عمران و حمل و نقل شوراي شهر 
تهران همچنین با اشاره به اينكه افزايش احتمالي نرخ 
بنزين تاثیري در قیمت كرايه تاكسي ندارد، گفت: نرخ 
كرايه هاي تاكس��ي بايد مطابق با ت��ورم درنظر گرفته 
مي ش��د. او در ارتباط با مش��كلات رانندگان تاكسي و 
تمهیداتي كه بايد براي آنها در نظر گرفته شود، اظهار 
داشت: نرخ تعیین شده براي تاكسي ها امسال نیز مورد 
تايید دولت است و در شورا تصويب شده كه با توجه به 
تورم موجود در كشور به نظرم در مورد اين افراد اجحاف 
شده است چرا كه نه يارانه مي گیرند و نه كمكي به آنها 
مي شود. هزينه هاي رانندگان تاكسي نیز شبیه مردم 

اس��ت و اين افراد تحت حمايت هیچ س��ازمان دولتي 
نیستند و در صورت افزايش قیمت بنزين بايد تسهیلاتي 

براي سوخت آنها تعیین شود. 
وي در پاس��خ ب��ه اينكه آيا در ص��ورت افزايش قیمت 
بنزين نرخ كرايه هاي تاكسي مجدد افزايش مي يابد يا 
خیر، گفت: افزايش 20 درصدي نرخ كرايه تاكسي در 
سال 98 تصويب شده و افزايش مجددي در اين زمینه 
نخواهیم داشت. تنها مي توان تسهیلاتي براي سوخت 
آنها در نظر گرفت. علیخاني در ارتباط با تاكس��ي هاي 
اينترنتي گفت: اصل فعالیت اين تاكسي ها خوب است 
ولي متأسفانه تاكسي هاي اينترنتي ضوابط را نمي پذيرند 
و زماني كه به آنها مي گويند كه بايد مجوز دريافت كنید 
معتقدند كه اين مساله برايشان امكان پذير نیست چرا 
كه بسیاري از تاكسي هاي اينترنتي فرسوده هستند و 
اين مساله سبب نابودي ش��غل آنها خواهد شد. وي با 
بیان اينكه ش��هرداري تاوان اقتصاد بیمار كشور را در 

زمینه هاي مختلف مي دهد، گفت: بايد تمهیدات لازم 
در ارتباط با تاكسي هاي اينترنتي و تاكسي هاي اصلي 

در نظر گرفته شود.

  تغيي�ر س�اعت ط�رح ترافي�ك و زوج و فرد 
در ماه رمضان

سردار محمدرضا مهماندار ريیس پلیس راهنمايي و 
رانندگي تهران بزرگ درباره ساعت اتمام طرح ترافیك 
و زوج و فرد در روز دوشنبه )16 ارديبهشت ماه( گفت: با 
هماهنگي هاي انجام شده قرار است، طرح ترافیك و زوج 
و فرد در ايام ماه مبارك رمضان يك ساعت زودتر به اتمام 

برسد و زمان پايان آن ساعت 18 اعلام شد.
به گفته مهماندار تغییري در ساعت آغاز اين دو طرح 
اعمال نشده و ساعت آغاز آن همان ساعت 6:30 صبح 
خواهد بود. ضمن اينكه در روزهاي پنجشنبه، جمعه و 

ايام تعطیل نیز اين طرح اجرا نخواهد شد.
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 پيش بيني افت بازار مسكن 
در شهريور 

بیت الله ستاريان، كارشناس بازار مسكن با بیان اينكه 
علت كاهش معاملات به ترديد بازار مربوط اس��ت، 
گفت: شیب افزايش قیمت مسكن از پايان تابستان 

ملايم مي شود؛ زيرا تقاضاي موثر افت مي كند.
س��تاريان در گفت وگو با ايسنا اظهار كرد: مباحثي 
كه سال گذش��ته از طرف برخي افراد عنوان مي شد 
مبني بر اينكه تقاضايي در بازار مسكن وجود ندارد 
به نظرم مطالعه شده نبود. روند رشد بازار مسكن كه 
از خردادماه سال گذشته آغاز شد با افت و خیزهاي 
ماهیانه ادامه يافت و طبق محاسباتي كه داشتم در 
پايان سال 1397 گفتم اين رشد تا شهريورماه 1398 
ادامه خواهد يافت و بعد از آن دچار ركود مي شويم؛ آن 
هم نه به اين علت كه تقاضايي وجود ندارد بلكه تقاضاي 
موثر كاهش مي يابد. او افزود: بعد از عید با وقوع سیل در 
كشور معادلات مقداري به هم خورد و باعث مي شود 
كه رش��د قیمت تا پايان سال 1398 ادامه پیدا كند. 
البته هم اكنون معاملات به طور محسوسي كاهش 
يافته كه به ترديد بازار مربوط است. احتمال مي دهم 
در تابستان تعداد معاملات افزايش پیدا كند و بعد از 
شهريورماه شیب منحني افزايش قیمت و معاملات، 
ملايم مي ش��ود. ستاريان در خصوص مقايسه رشد 
قیمت مسكن نسبت به طلا و ارز گفت: مسكن فاصله 
قیمتي نسبت به ارز و طلا را پر خواهد كرد اما به تدريج 
اين اتفاق مي افتد. طي 25 سال گذشته بازار طلا و ارز 
186 برابر رشد كرده اما مسكن 1100 برابر افزايش 
يافته است. بخش مسكن اين فاصله را حداقل براي 
10 تا 15 س��ال آينده حفظ خواهد كرد و ش��ايد در 
آن زمان با تحولات تكنولوژي، نرخ رشد جمعیت و 
گروه هاي سني، اوضاع تغییر كند. اين كارشناس بازار 
مسكن با بیان اينكه حذف قیمت گذاري در سايت هاي 
فروش ملك تأثیر چنداني در روند قیمتي بازار مسكن 
نخواهد داشت، تاكید كرد: شايد براي كالاهايي مثل 
خودرو، لوازم خانگي يا كالاهاي خاص فرهنگي، اين 
مساله تأثیرگذار باشد ولي ملك، كالاي سرمايه اي 
است و عوامل تبلیغاتي تأثیرگذار چنداني در قیمت 
مسكن ندارد. اين اقدامات ما نوعي فرافكني و گول 
زدن خودمان است.  به گفته اين استاد دانشگاه چند 
اپلیكیشن نمي توانند بازار كلان اقتصاد يك كشور 
را دگرگون كنند و آشفتگي در بازارهايي مثل لوازم 
خانگي از بین مي رود اما ملك موضوعي است كه نگاه 
سرمايه اي به آن وجود دارد. در عین حال كه مصرفي 

است، كالايي قابل فروش محسوب مي شود.
ستاريان اظهار كرد: بنگاه هاي ملكي و ريل استیت ها 
در دنیا ممكن است دو تا سه دهم درصد در كل بازار 
ملك يك كشور تأثیر بگذارند ولي نمي توانند 10 تا 
20 درصد اثرگذار باشند. اصل اول در افزايش قیمت 
مسكن به تقاضاي مطلق مربوط مي شود كه وزن آن 

از تقاضاي موثر بیشتر است.

عوارض ساختماني تهران از 
ساير كلان شهرها پايين تر است

معاون شهرسازي و معماري شهرداري تهران درباره 
تغییر نرخ عوارض ساختماني شهر تهران گفت: در پنج 
سال گذشته عوارض ساختمان در تهران تغییر نكرده 

و اين امر به اقتصاد ملي ضربه زده است.
به گ��زارش ف��ارس، عبدالرضا گلپايگان��ي معاون 
شهرسازي و معماري ش��هرداري تهران در جلسه 
هم انديش��ي معاونان شهرسازي و معماري مناطق 
22گانه، رويكرد جديد پرداخت عوارض ساختماني 
شهر تهران را تشريح كرد و گفت: طبق روال سال هاي 
گذشته در بودجه سال 98 دو موضوع از شهرسازي 
انتظار مي رفت، يكي درآمدهاي نقدي )صدور پروانه( 
و ديگري تثبیت و جرايم آراء ماده صد بود. در بودجه 
امسال عدد بخش تثبیت را پايین آورديم؛ چرا كه با 
توجه به اهمیت رعايت ضوابط و مقررات و همچنین 
رويكرد ارتقاء كیفیت در شهر، عدد تثبیت نبايد عدد 
بالايي باشد و در همین راستا انتظار از مناطق براي 

درآمدزايي به شیوه تثبیت را تعديل كرديم. 
گلپايگاني افزود: درب��اره آراء ماده صدي كه در پهنه 
اس��ت و براي آن تعطیلي يا تخري��ب در نظر گرفته 
شده با ديوان عدالت چند جلسه گفت وگو كرده ايم 
تا از راه قانوني و منطقي با كساني كه شروط سه گانه 
تبصره يك را دارند و از جنبه اصول شهرسازي، فني 
و بهداشتي ش��رايط كافي را دارند، بتوانیم در جهت 
تثبیت پیش برويم. از نظر افزايش قیمت از سال 93 
تا 97 قیمت عوارض ساختمان در شهر تهران ثابت 
بوده است.يعني طي پنج سال عوارض ساختماني 
صدور پروانه ثابت مانده واين ثابت ماندن عوارض براي 
شهر تهران، شهرداري تهران و اقتصاد كشورتبعات 

داشته است. 
گلپايگاني با بیان اينكه طي جلسه اي كه با معاونان 
شهرسازي كلان شهرهايي چون مشهد، تبريز، قم، 
اراك، اصفهان داشتیم، سوالم اين بود كه نسبت بین 
مبلغ عوارض شما به قیمت فروش آپارتمان چقدر 
است، بیان كرد: بیشتر آنها اعلام كردند آن چیزي كه 
در پروانه مي گیريم و منطبق با ضوابط ومقررات است 
پنج الي شش درصد اين مبلغ است كه ارزش افزوده 
ناشي از تغییر طرح هاي شهري و تراكم را نیز داشتند.

گلپايگاني همچنین به نقل از معاون شهرس��ازي 
شهرداري اصفهان گفت: خیلي از بساز بفروش هاي 
اصفهان به دلیل ع��وارض پايیني كه در تهران براي 
ساختمان هاي زير ش��ش طبقه وجود دارد، تمايل 

دارند در تهران كار كنند. 
گلپايگاني افزود: س��هم زمین نسبت به هزينه تمام 
شده ساختمان در كل شهرهاي ايران خیلي بالاست 
و در تهران اين سهم از همه شهرها بالاتر است و اگردر 
س��ال هاي 74 و 75 سهم مالك همان سهم هزينه 
زمین بود و سهم سازنده سهم هزينه ساخت و عوارض 
ساختماني، نسبت اين س��هم پنجاه پنجاه بود. اما 
اكنون متوسط شهر 60 به 40 شده است، ضمن اينكه 
پولي هم بابت هر مترمربع به مالك زمین مي دهند و 
اين يعني سهم مالك زمین بالا رفته است؛ حال بايد 

ديد بالارفتن اين سهم به چه كسي كمك مي كند؟

با تایید هیات دولت و ابلاغ حکم از س�وی وزیر راه و شهرسازی، خلبان تورج دهقانی زنگنه به 
مدیرعاملی شرکت هواپیمایی جمهوری اسلامی ایران منصوب شد. دهقانی زنگنه، معلم خلبان 

با بیش از ۸۰۰۰ ساعت پرواز در هواپیماهای ایرباس 3۲۰،3۲1،31۹ و 3۴۰ است.
او دارای مدرک کارشناس�ی ارش�د مدیریت و از مدی�ران صنعت هوان�وردی و رییس انجمن 
شرکت های هواپیمایی در چندین س�ال متوالی بوده است. تورج دهقانی زنگنه که فرماندهی 
آشیانه جمهوری اسلامی ایران را هم در پرونده کاری خود دارد، پیش از این مدیرعامل شرکت 

هواپیمایی معراج بود،  ایران ایر بیش از ۴۷ فروند هواپیمای فعال و زمین گیر دارد.

در يك نگاه
كارنامه خلبان تورج دهقانی زنگنه 

در شهر
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از نگاه صاحب نظران، دولت كدام نظريه اقتصادي را برگزيند؛ »آزاد يا كوپني؟« 

اقتصاد بر سر دوراهي 
تعادل|گروه تجارت |

اقتصاد ايران بر سر دوراهي انتخاب قرار گرفته است؛ 
اقتصاد كوپني يا آزاد؟ مع��اون اول رييس جمهور در 
تازه ترين اظهارات خود گفته بود كه دو راه پيش روي 
دولت براي انتخاب قرار دارد؛ راه نخست »سهميه بندي 
و كوپني ش��دن كالاهاي اساسي« است و ديگري اما، 
در پيش گرفتن س��ازوكارهاي »اقتصاد آزاد« با هدف 
ح��ذف يارانه هاي پنه��ان. اين نظريه البت��ه موافقان 
ومخالفاني دارد كه راه را براي انتخاب دولت س��خت 
مي كند. بر همين اساس، اسحاق جهانگيري از منتقدان 
و صاحب نظران درخواست كرد تا نظرات خود را درباره 
اين دو نظريه شفاف ارايه كنند. در شرايط محدود كننده 
و تحريمي امروز چه بايد كرد و دولت بايد كدام نظريه را 
برگزيند؟ در پاسخ به اين پرسش مهم اقتصادي، برخي 
به دليل آنچه شرايط س��خت خوانده مي شود، مدافع 
كوپني شدن هستند. اما برخي ديگر، گام گذاشتن در 
اين مسير را يك خطاي راهبردي و باعث بروز فساد و 
رانت مي دانند و نسبت به آن هشدار مي دهند. ديدگاه 
صاحبنظران اقتصادي و فعالان بخش خصوصي اما بر 
اين موضوع استوار است؛ اگرچه كوپني شدن راهكار 
ممكن است، اما نبايد از فرصت هاي اقتصاد آزاد غافل 
شد. به عبارتي، دولت نياز به راهي ميانه و دوگانه دارد؛ 
يعني در عين حركت به سمت اقتصاد آزاد، در مقطع 
حس��اس كنوني و با توجه به ديوار س��خت تحريم ها، 
اقتصاد كوپني را نيز به عنوان ي��ك راه كوتاه مدت در 

دستور كار خود قرار دهد. 

  اقتصاد به كدام سو بايد برود؟ 
معاون اول رييس جمهور طي روزهاي گذش��ته و در 
جريان بازديد از نمايشگاه كتاب تهران گفته بود: در 
شرايط جديد اقتصادي كه كش��ور با آن روبروست، 
دو نظريه وجود دارد؛ يكي اينكه حالا كه به س��مت 
محدوديت هاي بيش��تر مي رويم باي��د نقش دولت 
پررنگ تر ش��ود و حتي ش��ايد ناچار شويم در برخي 
كالاها به سمت سهميه بندي و توزيع كوپني كالاها 
حركت كنيم ك��ه پيش نياز اين طرح اين اس��ت كه 
دولت دوباره خود عهده دار وظايف و برنامه هاي توزيع 
كالا ش��ود. اس��حاق جهانگيري در اظهارات خود به 
اين موضوع هم اشاره كرده بود كه برخي از فعالان و 
صاحب نظران اقتصادي با اين نظريه مخالف هستند. 
به گفته او، اين افراد معتقدند در چنين شرايط سخت 
اقتص��ادي بايد به س��مت آزاد ك��ردن اقتصاد پيش 
رويم و حتي محدوديت ه��ا و قيدوبندهايي كه قبلا 
داشته ايم را هم برطرف كنيم و به جاي توزيع از طريق 
سهميه بندي و كمك به اقشار ضعيف جامعه، اقتصاد را 
آزاد كنيم و يارانه هاي پنهان را به صورت نقد در اختيار 
مردم قرار دهيم و مردم از دولت يارانه دريافت كنند 
تا هزينه افزايش قيمت ها جبران ش��ود. جهانگيري 
در عين حال تاكي��د كرده بود كه دولت بايد به زودي 
درباره اين دو نظريه مهم تصميم گيري كنند؛ چراكه 
اين تصمي��م آينده اقتصاد كش��ور را تحت تاثير قرار 
خواهد داد. از همين رو، از همه صاحب نظران خواست 
درباره اين دو نظريه به صورت شفاف اظهارنظر كنند. 
اما اقتصاددانان و فعالان اقتصادي چه نظري دارند و 
كدام نظريه را به دول��ت توصيه مي كنند؟ در همين 
راستا، پايگاه خبري اتاق ايران در گفت وگو با برخي از 
اقتصاددانان و فعالان بخش خصوصي، نظرات آنها را 

در اين زمينه جويا شده است. 

  اقتصاددانان چه نظري دارند؟
از ن��گاه آنهاي��ي كه اقتص��اد خوانده اند در ش��رايط 
سخت تحريمي امروز انتخاب كدام نظريه اقتصادي 
جواب مي ده��د؛ »اقتصاد كوپني يا آزاد«؟ حس��ن 
عابدي جعفري يكي از اقتصاددانان در پاس��خ به اين 
پرسش و با تاكيد بر اينكه استراتژي ها بايد مبتني بر 
شرايط باشد؛ مي گويد: اگر دولت تشخيص شرايطي 
را ك��ه در آن قرار گرفته ندهد، هر سياس��ت اتخاذي 
منجر به شكست مي شود. به باور او، در چنين حالتي 
دو راه وجود دارد؛ نخس��ت اينكه مراودات دوجانبه 
با همه كش��ورها به جز موارد استثناء. در اين مسير، 

»درآم��د ارزي و ص��ادرات و واردات« رون��ق خواهد 
گرف��ت. عابدي جعفري در عين حال معتقد اس��ت 
كه س��ه گانه »دولت، بخش خصوصي و مردم« بايد 
معضلات��ي كنوني اقتصاد از جمله »مش��كل تامين 
ارز و دش��واري ارتباطات بانكي در چرخه تجارت« را 
باور كرده و به رسميت بشناسند؛ در چنين شرايطي 
است كه مي توان تصميم گرفت چه سياستي را اتخاذ 
كرد. از نگاه او، سه استراتژي كاربرد دارد كه مي توان 
بسته به شرايط از آنها بهره برد: 1. »استراتژي توسعه: 
براي زماني اس��ت كه همه امكانات در اختيار باشد و 
كمترين موانع بر سر راه« 2. »استراتژي حفظ: يعني 
يك كش��ور تهديد مي شود و بايد در حفظ آنچه دارد 
بكوشد«. 3.»اس��تراتژي بقا: يعني تلاش براي باقي 

ماندن است. «
او در اينجا به تجربه دوران جنگ ايران وعراق اشاره 
مي كن��د و مي گويد: بانك جهاني، در س��ال پاياني 
جنگ ايران و عراق گزارش��ي منتشر كرد كه در آن 
آمده بود با هر ش��اخصي بخواهي��م اقتصاد ايران را 
اندازه بگيريم بايد ورشكس��ته باشد، اما اين اقتصاد 
موفق از جنگ بيرون آمده اس��ت. اما چرا اين اتفاق 
رخ داد؟ به گفت��ه او، چون توزي��ع عادلانه منابع را 
در آن شرايط در دس��تور كار داشتيم. در شرايطي 
كه هيچ كش��وري با ما همراه نب��ود، اما اكنون همه 
همس��ايه ها منهاي دو كش��ور منطقه و 26 كشور 
مرتبط با كشورهاي همس��ايه با ما ارتباط دارند. او 
معتقد است، در دوران جنگ، سناريو »درآمد ارزي 
صف��ر« را تنظيم كرديم؛ آن زم��ان، حدود 6 تا 12 
ميليارد دلار در سال درآمد ارزي داشتيم؛ اما شرايط 
امروز كه قابل  مقايسه با قبل نيست، اشكالات جدي 
داريم؛ چون در حوزه توزيع، خلع س��لاح هستيم و 
نمي دانيم چگونه عمل كني��م. برآيند صحبت هاي 
عابدي جعفري نش��ان از اين دارد كه اتخاذ سياست 
كوپني، انتخاب درستي اس��ت و بازگشت به آن به 
نبايد مذموم شمرده شود؛ چراكه كيسه ارزي كشور 
مثل گذش��ته نيس��ت و بايد محتاطانه هزينه كرد. 
استراتژي اي كه اين اقتصاددان براي شرايط كنوني 
بر مي گزيند، »اس��تراتژي بقا« اس��ت؛ يعني دولت 
وحاكميت بايد وارد فضاي جديد ش��ده و به  محض 
گشايش در اقتصاد، مطابق با آن شرايط رفتار كرد. 
البته بخش خصوصي نيز با تم��ام قوا بايد به كمك 

بخش خصوصي بيايد. 
از آن سو، اما برخلاف عابدجعفري، موسي غني نژاد، 
از ديگ��ر اقتصاددانان راه صحي��ح را »تجارت آزاد« 
مي داند. او مي گويد: ش��رايط دشوار كنوني اقتصاد 
ما محصول دو عامل اس��ت؛ نخس��ت سياست هاي 
اقتصادي نادرس��تي كه در گذش��ته اتخاذش��ده و 
ديگري تشديد تحريم ها. به گفته او، 40 سال است 
كه ما ب��ا تحريم روبرو هس��تيم و وضعيت كنوني را 
بايد بيش��تر متأثر از سياست هاي نادرست دانست؛ 
سياس��ت هاي غلطي كه از اقتصاد دولتي و يارانه اي 
نش��ات مي گيرد و ناگزي��ر به تلاطم و ت��ورم در ارز 
منجر مي ش��ود. غني نژاد، بر اين باور اس��ت كسري 
بودجه ه��اي مزمني كه دولت هم��واره با آن مواجه 
بوده، ناشي از اقتصاد دولتي و سياست هاي يارانه اي 
به توليد، مصرف و ساير بخش ها است. او با اشاره به 
اينكه يارانه ها حجم كس��ري بودجه را زياد مي كند 
و وقت��ي دولت اين كس��ري را از منابع بانكي تأمين 
كند، تورم را به دنبال دارد، مي گويد: در كنار اينها، 
تسهيلات تكليفي به بخش هايي كه فاقد كارايي اند و 
موسسات اعتباري كه اخيرا بزرگ شده و تورم ايجاد 
كرده و خودشان هم غيب شده اند را هم بايد در نظر 
گرفت. اما از نگاه اين اقتصاددان، در ش��رايط دشوار 
اقتصادي دو راه حل وجود دارد: يكي راه حل دولتي 
و ديگري راه حل كارشناس��ي. راه حل دولتي يعني 
كنترل قيمت ها و سركوب بازارها، كه كاهش توليد 
و ركود تورمي را به دنبال دارد. اما راه حل كارشناسي، 
اتكا به قوانين علم اقتصاد است؛ اينكه هرچه تجارت 
)داخلي و خارجي( را تشويق كنيد باعث رونق توليد 
مي ش��ود. تحريم هاي بيروني تجارت خارجي ما را 
دچار مشكل كرده و سياست هاي داخلي هم تجارت 

داخلي را مختل كرده اس��ت. غني نژاد اما همچنان 
درست ترين سياست، را سياست تجارت آزاد مي داند 
تا فعالان اقتصادي هم در فضاي داخل و هم خارج از 

كشور آزادانه فعاليت كنند. 
از س��وي ديگر، مه��دي پازوكي، ديگ��ر صاحبنظر 
اقتصادي، در نظري همس��و با غني نژاد بر اين باور 
اس��ت كه اقتص��اد دولتي راهگش��اي اقتصاد ايران 
نيست؛ اما در عين حال معتقد است كه اقتصاد وقتي 
در شرايط خاص قرار مي گيرد، وقتي منابع درآمدي 
محدود مي شود و تحريم بر همه امور تأثير مي گذارد، 
بايد چاره اي انديش��يد. او با بي��ان اينكه 70 درصد 
تجارت جهان ب��ا دلار امريكا انج��ام مي گيرد و ارز 
مسلط در تجارت جهاني است، مي گويد: در چنين 
ش��رايطي كه امريكا جنگ اقتصادي همه جانبه اي 
را عليه ملت ايران ش��روع كرده و باعث فش��ارهاي 
اقتصادي به توده مردم و تهيدس��تان ش��ده، دولت 
مي تواند يك س��ري از كالاهاي اساس��ي را از طريق 
سهميه بندي و از طريق ارز ارزان تر وارد كشور كند. 
او تاكيد مي كند: اگر دولت راهكاري براي اين مساله 
در نظر نگيرد، باعث قاچاق و خروج كالاها از كشور 
مي شود؛ نمونه اين اتفاق قاچاق بنزين است. از اين 
رو، پازوكي، كوپني ش��دن را به عن��وان يك راهكار 
كوتاه م��دت مي پذيرد، ام��ا به عنوان ي��ك راهكار 
بلندمدت مخالف آن است؛ چراكه گسترش اقتصاد 

دولتي را منشأ فساد مي داند. 
در اي��ن ميان ام��ا، وحيد ش��قاقي ش��هري، ديگر 
اقتصاددان بر اين باور اس��ت ك��ه اقتصاد راهكاري 
دوگانه مي طلبد؛ ن��ه دولتي و نه آزاد. ب��ه گفته او، 
انتخ��اب راهكار صف��ر و يك براي عبور از ش��رايط 
بحراني اقتصاد، انتخاب درستي نيست و اين نشان 
از ضع��ف بينش گوين��ده كلام دارد. اقتصاد امريكا 
اقتصادي آزاد و سرمايه داري است، اما همين اقتصاد 
ب��راي 49 ميليون نفر كوپن غ��ذا مي دهد. ما نبايد 
ن��گاه صفر و يك به اقتص��اد و مكتب هاي اقتصادي 
داشته باش��يم. در ش��رايط تحريم و وضعيت امروز 
اقتص��اد ايران، اگرچه كوپني ش��دن راهكار ممكن 
است، اما نبايد از فرصت هاي اقتصاد آزاد غافل شد. 
شقاقي شهري با بيان اينكه مجلس شوراي اسلامي 
اس��فندماه 97 با اختصاص 14 ميلي��ارد دلار براي 
تأمين كالاهاي اساسي و دارويي با نرخ ارز ترجيحي 
در راستاي جهت دادن به يارانه هاي پنهان، موافقت 
و مصوب كرد كه دولت از كوپ��ن الكترونيكي براي 
تأمين كالاهاي اساسي استفاده كند، اظهار مي كند: 
اين مصوبه در صورت اجرايي شدن باعث ايجاد مدل 
جديدي از توزيع يارانه در اقتصاد كشور خواهد بود 

كه احتمالًا بي شباهت با صف هاي كوپني در دهه 60 
و 70 نخواهد بود. اما بايد وضعيت روز كش��ور را هم 
در نظر داش��ت. او، ضمن دفاع از اقتصاد آزاد، اظهار 
مي كند: ام��روز ما بايد از هم��ه ظرفيت هاي دولت 
و ق��درت نظارتي آن بهره بگيري��م وگرنه نه اقتصاد 
دولتي صرف و نه اقتص��اد آزاد به تنهايي نمي تواند 
پاس��خگوي نياز روز جامعه و مش��كلات اقتصادي 

آن باشد.

  نظر فعالان اقتصادي چيست؟ 
اما فعالان بخش خصوص��ي در مورد اينكه دولت بايد 
كدام نظريه اقتصادي را برگزين��د، چه نظري دارند؟ 
محمدرضا انصاري نايب رييس اتاق ايران بااش��اره به 
اينكه در شرايط فعلي اگر دولت بخواهد با توان محدود 
خود تصدي  گري اش را افزايش دهد و مسووليت هايي 
را قبول كند كه در واقع در حيطه اختيارات او نيست، 
مي گوي��د: از يك  طرف گرفتار ناتوان��ي نظام دولتي و 
فقدان مسووليت در عوامل دولتي خواهد شد و از طرف 
ديگر بايد شاهد شكل گيري فساد در بدنه دولت باشيم.

او اما با بيان اينكه »اقتصاد آزاد« را بايد فراتر از معناي 
آن و در بستر شرايط تعريف كرد، مي گويد: بااين حال 
نبايد فراموش كرد در بس��ياري از مواقع خود همين 
اقتصاد آزاد منجر به لجام گس��يختگي خواهد ش��د. 
همانطور كه در س��ال 2008، شاهد ايجاد بحران در 
آزادترين اقتصاد جه��ان بوديم؛ بنابراين اقتصاد آزاد 
را نبايد به معناي لجام گسيختگي دانست كه بخش 
خصوصي هر آنچه مدنظر داشت، انجام دهد. راهكار 
اساس��ي از نگاه اين او اين است كه با توجه به شرايط 
فعلي تحريم ها، دولت با به اصطلاح سبك كردن خود 
و واگذاري امور اجرايي به خارج از بدنه خودش، يعني 
مردم و بخش خصوص��ي، قدرت مديريتي و نظارتي 

خود را بالاتر ببرد. 
در همين حال، فريال مستوفي عضو هيات نمايندگان 
اتاق تهران هم با اشاره به اينكه وضعيت كنوني كشور 
ش��بيه به جنگ اقتصادي اس��ت، مي گويد: اكنون 
فرصت اجراي برنامه هاي بلندمدت نيست و وضعيت 
حاد ام��روزي مي طلبد ت��ا از هرگون��ه برنامه ريزي 
طولاني مدت دوري ك��رده و اقدامي انجام داد كه در 
كوتاه مدت و ميان مدت متناسب با شرايط روز كشور 
نتيجه بخش باشد. او در عين حال با طرح اين پرسش 
كه چگونه مي توان در اين ش��رايط اقتصاد آزاد را در 
كشور پياده كرد؟ مي گويد: پاسخ روشن است؛ ابتدا 
بايد زيربناهاي اقتصاد كلان را در كشور درست كرد. 
اگر در كلام گفته ش��ود اقتصاد كش��ور آزاد است يا 
مي تواند آزاد باشد اما در عمل شاهد دخالت دولت در 

همه حوزه ها باشيم، نمي توان اين نوع اقتصاد را پياده 
كرد. البته نمي توانيم يك  شبه تصميم بگيريم اقتصاد 

دولتي را در كشور به اقتصاد آزاد تغيير دهيم.
اما كيوان كاشفي عضو هيات نمايندگان اتاق ايران، با 
بيان اينكه صحبت هاي چند روز گذشته معاون اول 
رييس جمهور جاي تعمق و بررسي فراواني دارد، اين 
پرس��ش را مطرح مي كند كه چرا امروز اين حرف ها 
بايد زده ش��ود؟ او مي گويد: در ش��رايطي كه اوضاع 
تحت كنترل اس��ت و فارغ از هرگونه اجبار و فشاري 
مي توان برنامه ريزي ش��ده و دقيق تر استراتژي ها را 
تعيين كرد؛ چرا صحبتي از اقتصاد آزاد نمي ش��ود؟ 
اقتصادي كه تقريباً در همه دنيا اجرا مي شود و امتحان 
خود را هم پس داده است. كاشفي به انتخاب نظريه 
»اقتصاد آزاد« حتي در شرايط محدود كننده كنوني 
راي مثبت مي دهد و آن را اولويت اول نظام اقتصادي 
مي دان��د. چراكه به ب��اور او، رفتن به س��وي اقتصاد 
كوپني به منظور حمايت از اقشار آسيب پذير در برابر 
تحريم هاي خارجي كه م��ردم را در تأمين كالاهاي 
اساسي و معيشت خود با مشكل مواجه كرده، شايد 
يك الزام باشد، اما بايد اين روش، يك  زمان مشخص 
داشته باشد و پس  از آن، ساختار اقتصاد آزاد در كشور 

اجرا و پياده سازي شود. 
»تعامل ب��ا بخش خصوصي و دنيا، راه نجات اقتصاد 
ايران.« اين را سيد حسين سليمي ديگر فعال بخش 
خصوصي مي گويد. او در عين حال، رفتن به س��وي 
»اقتصاد دولتي و بزرگ كردن دولت« را يك انحراف 
ج��اده اي مي داند و مي گويد: مش��كلي كه در حال 
حاضر همه صنايع كشور با توجه به وجود تحريم ها 
با آن مواجه هس��تند، تصدي گ��ري دولت در همه 
امور اس��ت. او با اش��اره به اينكه بخش خصوصي از 
ابتدا مخالف سياست ارز 4200 توماني بود، عنوان 
مي كند: در جلسات و تربيون هاي مختلف به كرات 
درباره نتايج اجراي اين سياس��ت اشتباه تذكر داده 
شده، اما نتيجه چه شد؟ مشابه وضعيت امروز كشور 
را قبلا هم تجرب��ه كرده ايم؛ بنابراين، اين ش��رايط 
مي طلبد تا از همان تجربه هاي گذشته درس بگيريم. 
س��ليمي، با بيان اينكه امروز بايد تكليف خودمان را 
مشخص كنيم؛ هدف ما تعامل با دنيا است يا تعارض؟ 
يادآور مي شود: عدم تصويب قانون »اف اي تي اف« 
مصداق بارز تكرار همين اشتباهات است كه بخش 
خصوصي مدام تذكر داده است. تصويب اين قانون 
پيش شرط ارتباط و تعامل مالي با دنياست؛ بنابراين 
گفته هاي مع��اون اول رييس جمه��ور فقط زماني 
قابل اجراس��ت كه توصيه هاي بخ��ش خصوصي را 

بشنوند و اجرا كنند.

تغيير ريل نظام تجاري كشور
گروه تجارت|

جهانگيري با اشاره به برخي اظهارنظرهاي نادرست 
درخصوص بازگشت ارز به چرخه اقتصاد كشور گفت: 
اين سياس��ت يكي از مهم ترين سياس��ت هاي بانك 
مركزي است و قرار اس��ت كه در ازاي صادرات كالا و 
خدمات، نياز كشور در زمينه كالاهاي اساسي مرتفع 
شود؛ به اين معني كه واردات در قبال صادرات انجام 
ش��ود. او اظهار كرد: بانك مرك��زي و وزارت صنعت، 
معدن و تجارت بايد برنامه ريزي ه��اي لازم را انجام 
دهند تا بسته مشوق هاي صادراتي مبدل به بسته رفع 

موانع از صادرات كشور شود.

  دستور تشكيل جلسه حمايت از صادرات
جهانگي��ري از »وزارت صنعت، مع��دن و تجارت«، 
»وزارت اقتص��اد و امور داراي��ي«، »بانك مركزي«، 
»س��ازمان برنامه و بودجه« و »اتاق بازرگاني ايران« 
خواس��ت تا در جهت حمايت از صادرات جلس��ه اي 
تشكيل دهند و با رفع موانع صادرات، نحوه حمايت 
از بازرگانان و تجار كش��ور را بررس��ي كنند تا آنها با 
مش��كلات كمتري روبه رو باشند. او با تاكيد بر اينكه 
دولت راه تهاتر نفت با كالاهاي اساس��ي و نيز اجراي 
طرح هاي عمراني در كش��ور را باز كرده است، گفت: 
بخش خصوصي مي تواند در صادرات نفت كشور كمك 
كند و دولت نيز در عين ايجاد تس��هيلات لازم، همه 

نوع همكاري را با بخش خصوصي در اين زمينه به كار 
خواهد بست. معاون اول رييس جمهوري همچنين 
با اش��اره به اهميت موافقت نامه هاي ترجيحي بين 
كش��ورها به ويژه توافق ميان ايران و اتحاديه اورآسيا 
اظهار اميدواري كرد با تصويب مجلس شوراي اسلامي 
و پيگيري وزارت امور خارجه و وزارت صنعت، معدن 
و تجارت براي اجراي تعهدات كشور در اين زمينه اين 

موافقت نامه هر چه سريع تر اجرايي شود.

  كاهش 12 ميليارد دلاري واردات 
در اين جلسه همچنين گزارشي از ميزان صادرات 
غيرنفتي كشور در سال 97 به تفكيك بخش هاي 
مختلف ارايه ش��د. براس��اس اين گ��زارش، تراز 
تجاري كش��ور در س��ال 97 مثبت بوده اس��ت؛ 
به طوري كه ح��دود 12 ميلي��ارد دلار از واردات 
كشور كاسته شده و ش��ركاي اول صادراتي ايران 
به ترتيب كش��ورهاي »چين«، »عراق«، »امارات 

متحده عربي« و »افغانس��تان« هستند. علاوه بر 
اين، در اين گزارش تاكيد شده كه ميزان مبادلات 
تجاري ايران با 15 كشور همسايه 3درصد نسبت 
به س��ال 96 رشد داشته است. بر اين اساس اعلام 
ش��د كه وزارت صنعت، در برنامه اي به دنبال آن 
اس��ت تا علاوه بر افزايش حجم و تنوع محصولات 
صادراتي به كشورهاي همسايه، موضوعاتي نظير 
توانمند سازي بنگاه هاي كوچك، توسعه شركتهاي 
بزرگ صادراتي و تش��كيل كنسرسيوم صادرات 
بين المللي و اس��تفاده حداكثري از ظرفيت هاي 
تهاتر كالا و تجارت ترجيحي در دس��تور كار قرار 

گيرد.
از سوي ديگر، رضا رحماني، وزير صنعت، راه نجات 
توليد را در افزايش صادرات دانس��ت و با اشاره به 
ظرفيت هاي خوب صادرات كشور در حوزه فولاد، 
پتروشيمي، كاش��ي و سراميك، لبنيات، شيشه و 
س��يمان گفت: اين وزارتخانه در برنامه هاي خود 
افزايش دو برابري صادرات به كشورهاي همسايه 
را مدنظ��ر ق��رار داده و طرح هاي وي��ژه اي براي 
صادرات به كشورهاي آفريقايي نيز در نظر گرفته 
اس��ت.  محمود حجتي، وزير جهاد كشاورزي هم 
در اين نشست، از افزايش نمايشگاه ها در بازارهاي 
هدف و كشورهاي همسايه به عنوان راهكاري براي 
توسعه صادرات ياد كرد وگفت: ايران توانسته در 

كشورهاي همس��ايه محصولات كشاورزي خود 
را به خوبي عرضه كن��د. رضا اردكانيان، وزير نيرو 
نيز بااش��اره به برخي موانع نظي��ر الحاق ايران به 
موافق��ت نامه اوراس��يا، از ص��ادات 800 ميليون 
دلاري برق به كشور عراق خبر داد. در ادامه، محمد 
شريعتمداري، وزير تعاون،  كار و رفاه اجتماعي نيز 
طي سخناني با اش��اره به برنامه هاي امريكا براي 
فش��ار به بخش هاي صادراتي كش��ور، خواستار 
تش��كيل كميته ش��وراي ص��ادرات زيرنظر وزير 
صنعت، مع��دن و تجارت و ايجاد فرماندهي واحد 

براي توسعه صادرات شد.
عل��ي اصغر مونس��ان، ريي��س س��ازمان ميراث 
فرهنگي، صنايع دستي و گردشگري هم با اشاره به 
صادرات 680 ميليون دلاري صنايع دستي از ورود 
7.8 ميليون نفر گردش��گر در سال 97 به كشور و 
ارز آوري 10 ميلي��ارد دلاري آن خبر داد و گفت: 
آژانس هاي گردشگري كشور به دنبال آن هستند 
كه در پي كاهش ميزان ورود گردشگران اروپايي 
به كش��ور به تعداد مسافران كشورهاي همسايه و 
چين بيفزايند و در اين مسير بسيار موفق بوده اند. 
غلامحسين شافعي، رييس اتاق بازرگاني ايران هم 
بر هماهنگي سياس��ت هاي ارزي و تجاري تاكيد 
كرد و خواستار به كارگيري اخلاق حرفه اي براي 

جلب اعتماد ميان دولت و بازرگانان شد.
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 هشتگ ايجاد بحران
در بازار خودرو

شاتا| وزير صنعت، معدن و تجارت راهكار مقابله با 
تحريم ها را تسهيل امور و اعتماد به بخش خصوصي 
عنوان كرد و گفت: دشمن روزانه چندين هزار هشتگ 
در فضاي مجازي در مورد خودرو و س��اير كالاهايي 
كه ظرفيت بحران سازي دارند، ايجاد مي كند تا بازار 
خودرو را به هم بريزد. رضا رحماني در نشست ستاد 
تنظيم بازار با تاكيد بر ض��رورت به كارگيري تدابير 
لازم براي تامين نيازهاي مردم افزود: در شرايط فعلي 
تمامي دستگاه ها بايد تمام وقت فعال باشند؛ چنانكه به 
معاونين خود دستور داده ام اگر نياز باشد 24 ساعته در 
وزارتخانه بمانند و براي حل مشكلات و اجراي برنامه ها 
وقت بگذارند. او با بيان اينكه دشمن در كنار جنگ 
اقتصادي، جنگ رواني عليه جمهوري اس��لامي راه 
انداخته است، گفت: در دوران جنگ تحميلي با وجود 
آنكه وضعيت اقتصادي و درآمدهاي كشور به مراتب 
بدتر از امروز بود، اما جنگ رواني عليه كش��ور وجود 
نداشت كه اين مساله، كار مديريت را ساده تر مي كرد.

وزير صنعت، معدن و تجارت با تاكيد بر اينكه بايد با 
تدابير لازم و اطلاع رساني صحيح، تبليغات دشمن 
را بي اثر كرد، گفت: واقعيت هاي كشور بايد به مردم 
اطلاع رساني ش��ود؛ چراكه اگر مردم در جريان امور 
باشند با مسوولان همراهي خواهند كرد و شرايط را 
درك مي كنند. به گفته رحماني، دشمن در فضاي 
مجازي به گونه اي فضاس��ازي مي كن��د كه گويي 
مسوولان به مشكلات مردم توجهي ندارند، در حالي 
كه اينگونه نيست و مسوولان تمام تلاش خود را براي 
حل مشكلات به كار گرفته اند. او راه مقابله با تحريم 
را تس��هيل امور و اعتماد به مردم و بخش خصوصي 
دانس��ت و گفت: در اين فضا برخي اعتق��اد دارند با 
تس��هيل امور، امكان ظهور بابك زنجاني ها بيشتر 
مي ش��ود و از اين بابت ترس دارند ك��ه در اين مورد، 
دستگاه هاي نظارتي بايد مراقبت لازم را انجام دهند 

و با سوءاستفاده كنندگان احتمالي برخورد كنند. 

 توقف توليد پرايد 
در دست بررسي است

ايس�نا| رييس سازمان ملي استاندارد ايران گفت 
كه تاكنون به جز 8خودرويي كه اعلام شد، نام هيچ 
خودرويي براي توقف توليد اعلام نشده و توقف توليد 
پرايد نيز هنوز در دست بررسي است. نيره پيروزبخت، 
درباره وضعيت تصويب استانداردهاي 85 گانه خودرو، 
تأكيد كرد كه تاكنون تصميمي براي توقف خط توليد 
هيچ خودرويي اتخاذ نشده و تصويب اين استانداردها 
هنوز در دست بررسي اس��ت. او افزود: برخي از اين 
خودروها ب��راي آزمايش بايد به كش��ورهاي ديگر 
فرستاده شود كه در اين زمينه به دليل اعمال تحريم ها 
با مشكلاتي مواجه هستيم. پيروزبخت در پاسخ به 
اينكه آيا توليد پرايد در سال جاري متوقف مي شود 
يا خير، اظهار كرد: اين مساله در دست بررسي است 
و نتيجه قطعي آن مشخص نشده است. او افزود: در 
شوراي عالي استاندارد تصويب شده كه گزارش هاي 

فصلي از وضعيت خودروها به اين شورا ارايه شود. 

 پايان عرضه گوشت 
تنظيم بازاري 

ف�ارس | مديركل دفتر خدم��ات بازرگاني وزارت 
صنعت، معدن و تجارت گفت: عرضه گوشت تنظيم 
بازاري پايان يافته و توزيع گوشت وارداتي با ارز نيمايي 
تابع شرايط عرضه و تقاضاست. محمد قبله در مورد 
خبري مبني بر تخصيص 4 كيلوگرم گوشت تنظيم 
بازار به سرپرس��تان خانوار، گفت: براساس آخرين 
تصميمات كارگروه تنظيم بازار واردات گوشت از ارز 
4200 توماني به ارز نيمايي تغيير كرده و توزيع آن هم 
تابع شرايط عرضه و تقاضا است. مديركل دفتر خدمات 
بازرگاني وزارت صنعت، معدن و تجارت با تاكيد بر 
اينكه در حال حاضر گوش��ت تنظيم بازاري توزيع 
نمي شود، گفت: در دوره اي كه گوشت تنظيم بازاري 
توزيع مي شد، هر فردي از اعضاي خانواده مي توانست 
با ارايه كارت ملي سرپرست خانواده اقدام به دريافت 
4 كيلوگرم گوشت به قيمت مصوب كند. او با تاكيد بر 
اينكه عرضه گوشت تنظيم بازاري متوقف شده است، 
گفت: در حال حاضر گوش��ت هاي موجود در بازار از 
طريق توليدات داخلي تامين مي شود، ضمن اينكه 
بخشي از گوشت مورد نياز از اين پس از طريق واردات 

با ارز نيمايي تامين مي شود.

 راهكار صندوق ضمانت 
براي پوشش ريسك 

ايلنا| مديرعامل صندوق ضمانت صادرات گفت: در 
حوزه صدور ضمانتنامه و بيمه نامه هيچ مشكلي براي 
كش��ورهاي آفريقايي نداريم و پس از اعتبارسنجي 
خريداران آفريقايي بيمه نامه ها را صادر مي كنيم. در 
مورد ضمانتنامه براي خدمات فني مهندسي ما اين 
آمادگي را داريم كه در كنار سيستم بانكي با توجه به 
مشكلات تحريم اين ضمانتنامه ها را صادر كنيم كه 
تا به امروز چندين ضمانتنامه صادر شده و كارفرماها 
نيز آن را پذيرفتند. افروز بهرامي درخصوص آخرين 
روند صدور ضمانتنامه براي صادركنندگان با توجه 
به تحريم ها گفت: عدم تمديد معافيت فروش نفت 
بطور حتم بر روند اقتصاد كش��ور تاثيرگذار است اما 
م��ا اميدواريم با هم��كاري و همدلي كه بين بخش 
خصوصي و دولت وجود دارد اين مس��اله را جبران 
كنيم. او ادامه داد: ما در س��ال 96 كه در فروش نفت 
مشكلي نداشتيم سهم نفت از بودجه عمومي دولت 
سه درصد بود و از كل بودجه 12درصد و در سال 97 
كه تحريم ها شدت گرفت سهم نفت 11درصد شد 
اين درحالي اس��ت كه من فكر مي كنم اصلي ترين 
مشكل بسته شدن خطوط ارتباطي بين بانكي است 
كه اين مس��اله نيز با تمهيداتي كه بانك مركزي در 
نظر گرفته حل خواهد شد. ضمن آنكه ماهم در كنار 
سيستم بانكي مي توانيم به فعالان تجارت بين الملل 

كمك كنيم. 

ادامه از صفحه اول
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ترامپ تعرفه كالاهاي چيني را افزايش داد

همگرايي منطقه اي براي اجراي مدل آسيايي طرح شينگن

تعرفه هاي غيرمنتظره، پكن و بازارها را غافل گير كرد

»ويزاي ابريشم« ناجي اقتصاد آسياي مركزي

گروه جهان| سمانه قرباني|
 دونال��د ترامپ رييس جمهوري امري��كا، در اقدامي 
غيرمنتظره تعرفه كالاهاي چيني را بالا برد و با اين كار 
ارزش سهام در بازارهاي بورس سقوط كرد. به گزارش 
رويترز، ش��اخص اس اندپي و داوجون��ز در بازارهاي 
بورس امريكا سقوط كرده و در بازارهاي آسيايي نيز 
بازار س��هام ش��انگهاي بيش از 5 درصد تنزل داشته 
است. شاخص س��هام هنگ سنگ و فوتسي نيز روند 

نزولي داشته اند.
چين و امريكا در س��ال گذشته بر بيش از صد ميليارد 
دلار كالاي وارداتي يكديگر تعرفه بستند كه »جنگ 
تعرفه ها« نام گرفت اما دو كشور سپس راه مذاكره را در 
پيش گرفتند اما حالا با تصميم دونالد ترامپ مبني بر 
افزايش تعرفه ها، سرنوشت اين مذاكرات در هاله اي از 

ابهام قرار گرفته است. 
به گزارش رويت��رز، اين تصمي��م غيرمنتظره ترامپ 
پس از اظهارات رابرت لايت��رز نماينده تجاري ايالات 
متحده، مبني بر عقب نشيني چين از برخي از تعهدات 
گذش��ته خود اتخاذ ش��ده اس��ت. به نظر مي رسد كه 
رييس جمهوري امريكا قصد دارد با اين اقدام چين را 
براي توافق تجاري مورد نظر بيش از پيش تحت فشار 
بگ��ذارد. ترامپ تهديد كرده ك��ه حجم تعرفه هايش 
ب��راي كالاهاي چيني بزودي به صده��ا ميليارد دلار 

خواهد رسيد. 
اين اقدام ترامپ نشان دهنده تشديد اختلافات ميان 
بزرگ ترين اقتصادهاي جهان اس��ت كه باعث ش��ده 
تا دونالد ترامپ لحن و رويكرد خ��ود را تغيير دهد. او 
همين چند روز پيش گفته ب��ود كه مذاكرات تجاري 
چين و امريكا پيشرفت داشته اس��ت. در پي افزايش 
تعرفه ها، بازار سهام به شدت سقوط كرد و قيمت نفت 

نيز كاهش يافت. 
نش��ريه وال اس��تريت ژورنال گزارش داده چين كه 
از اقدام ترامپ غافلگير ش��ده به دنبال لغو مذاكرات 
تجاري واش��نگتن در هفته جاري است. ترامپ در 
توييت خود نوشته: »تعاملات تجاري با چين ادامه 
دارد اما بس��يار آهس��ته چرا كه آنان تلاش دارند تا 

دوباره مذاكره كنند. نه!« 

به نظر مي رس��د كه مقام هاي امريكايي به اينكه چين 
در مذاكرات اين هفته شركت مي كند يا خير، اهميت 
چنداني نمي دهد. كاخ سفيد و دفتر نمايندگي تجاري 
ايالات متحده از اظهارنظر در اين باره خودداري كردند. 
وزارت بازرگاني چين نيز حاضر نش��ده كه در اين باره 
اظهارنظر كند. با اين حال يك مقام چيني آگاه از شرايط 
گفته كه فضاي مذاكرات تغيير كرده اس��ت. اين مقام 
چيني بطور ناشناس به رويترز گفته كه مذاكرات ادامه 
خواهد يافت و چگونگي ادامه اين مذاكرات، مساله اي 
است كه بايد دوباره ارزيابي شود. او گفته كه تمام اين 

مسائل به نگرش ايالات متحده بستگي دارد. 
در همين حال سردبير نشريه بانفوذ دولتي چين گفته 

بعيد اس��ت كه »ليو هي« معاون نخس��ت وزير چين، 
برود. »هو شي جينگ« س��ردبير نشريه گلوبال تايمز 
توييت كرده: »بگذاريد ترامپ تعرفه ها را افزايش دهد؛ 
بگذاريد ببينيم مذاكرات سياسي چه زماني از سر گرفته 
مي شود.« نشريه گلوبال تايمز گرچه نشريه اي دولتي 
است اما سخنان هو شي جينگ لزوما سخن رسمي و 

صداي دولت چين نيست. 

   آشفتگي بازار 
بازارهاي مال��ي جهاني كه انتظار ي��ك توفق تجاري 
زودهن��گام ميان چي��ن و امريكا را داش��تند با اعلام 
تعرفه هاي جديد ترامپ روند نزولي پيدا كردند. سهام 

آتي اي��الات متحده بيش از 2درص��د كاهش يافت و 
ارزش س��هام بازارهاي آسياي وابس��ته به تجارت نيز 
كاهش بافت. شاخص هاي رسمي چين هم 5 درصد 

كاهش يافت.
نيك تويدل تحليلگر مستقر در سيدني در اوراق بهادار 
استراليا گفته: »هنوز يك سوال وجود دارد كه آيا اين 
يكي از ترفندهاي معروف ترامپ است يا ما واقعا شاهد 
افزايش شديدي در تعرفه ها هستيم. اگر دومي باشد ما 
شاهد فشارهاي ش��ديد در تمام بازارها خواهيم بود.« 
ترامپ پيش��تر گفته بود كه تعرفه هاي 200 ميليارد 
دلار كالا 10درصد به 25درصد افزايش مي يابد و ماه 
فوريه تغيير عقيده داد تا نرخ تعرفه10 درصد براي ادامه 

بافت مذاكرات همچنان حفظ شود.  رييس جمهوري 
امريكا همچنين گفته هدفش اين است كه تعرفه 325 
ميليارد دلار كالاي چيني را بزودي تا 25درصد افزايش 
دهد كه عمدتا ش��امل تمام محصولات وارد ش��ده به 
امريكا از چين است. با توجه به كانديداتوري مجدد او 
در انتخابات 2020 ميلادي، ترامپ تاكيد كرده كه اين 
اقدامات منجر به افزايش قيمت براي مصرف كنندگان 
ايالات متحده نمي شود. او گفته تعرفه  كالاهايي كه به 
ايالات متحده وارد مي ش��ود تاثير كمي بر هزينه هاي 
محص��ول دارد؛ هزينه هايي كه عمدتا توس��ط چين 

پرداخت مي شود. 
در واقع تعرفه هاي كالاهاي چيني توسط شركت هاي 
وارداتي كالا به ايالات متحده پرداخت مي شود و بيشتر 
اين ش��ركت ها در ايالات متحده هستند. اگرچه اين 
شركت ها از تشديد فشارهاي ترامپ بر چين حمايت 
مي كنند اما مشتاق هستند كه تعرفه ها حذف شوند 
نه اينكه گسترش يابند. كريستين فرناندز سخنگوي 
انجمن صنفي صنايع خرده فروش��ي، گفته: »افزايش 
تعرفه ها به معناي افزايش ماليات ميليون ها خانواده 
امريكايي و انتقام گيري بيشتر از كشاورزان امريكايي 
است.« گرچه اس��تراتژي تهاجمي رييس جمهوري 
امريكا به ندرت مورد تاييد دو حزب امريكا قرار مي گيرد 
اما چاك ش��ومر رهبر دموكرات س��نا ايالات متحده، 
رويكرد جدي��د ترامپ در برابر چين را تاييد كرده و در 
توييتي از ترامپ خواسته تا عقيده اش را تغيير ندهد. 
او نوشته: »تسليم نشويد، قدرت تنها چيزي است كه 
مي توان با آن چين را شكس��ت داد.« يك كارشناس 
تجاري چيني اعلام كرده نشانه هاي مقاومت در هر دو 
كشور ديده مي شود، بنا براين احتمال دارد شاهد يك 

جنگ تجاري بلندمدت تر باشيم.« 
اين در حالي اس��ت ك��ه جنگ تجاري دو كش��ور به 
ميلياردها دلار خس��ارت براي هر دو طرف در س��ال 
2018 منجر شد كه شامل ضربه زدن به صنايعي مثل 
خودروسازي، فناوري و به ويژه كشاورزي شده است. 
تاثيرات جنگ تجاري چي��ن و امريكا به اقتصادهاي 
وابسته به صادرات و شركت هاي ديگر جهان از جمله 

ژاپن و آلمان نيز آسيب زده است. 

گروه جهان| 
كشورهاي آسياي مركزي كه در گذشته اي نه چندان 
دور به دليل اختلافات شديد با يكديگر در مناطق مرزي 
خ��ود مين گذاري مي كردند، حالا قص��د دارند تا يك 

منطقه بدون رواديد چون اروپا ايجاد كنند. 
نشريه فايننشال تايمز نوشته، عبدالعزيز كاميلوف وزير 
خارجه ازبكستان، گفته: »اين طرح با مدل اروپايي اش 
)شينگن( شباهت هايي دارد، از جمله برنامه ريزي براي 
جدب توريست بيشتر. ما براي اينكه سفر توريست ها را 
به آسياي مركزي راحت تر كنيم از طرح ويزاي مشترك 

حمايت مي كنيم. “
كش��ورهاي قزاقس��تان، قرقيزس��تان، تاجيكستان 
تركمنس��تان و ازبكس��تان پايه گذاران طرح »ويزاي 
ابريش��م« كه اهداف بلندپروازان��ه اي دارند به تازگي 
مرزهاي خود را به روي ش��هروندان يكديگر گشوده و 
اجازه ارتباط مستقيم ميان كشورها را صادر كرده اند. 

ازبكستان در فوريه پيشنهاد سفر بدون ويزاي 30روزه 
به شهروندان 45 كشور ديگر را مطرح كرد. اين اقدام با 
توجه به استانداردهاي منطقه آسياي مركزي به عنوان 
منطقه اي محافظه كار كه اصلاحات در آن به كندي انجام 
مي شود، قابل توجه است. دولت هاي اين منطقه پس از 
سال ها بدگماني متقابل و خودداري از تجارت با يكديگر، 

در دو س��ال اخير نشانه هايي مبني بر تمايل به ارتباط و 
همكاري از خود نشان داده اند كه بي سابقه است.  

اين تغيير در ازبكس��تان پس از مرگ رييس جمهور 
اس��لام كريم��وف، تغيي��ر ق��درت و روي كار آمدن 
شوكت ميرضيايف اتفاق افتاده اس��ت. او كه در سال 
2016 ميلادي جانشين اسلام كريف شده، يك طرح 
بلندپروازانه براي ليبراليزه كردن اقتصاد ازبكستان دارد. 
اصلاحات او از جمل��ه كارزار مبارزه با اختلاس، بهبود 
حاكميت، كاهش ارزش مبادله ارز اقتصاد اين كشور را 
پوياتر كرده و روابط اين كشور را با همسايگانش بهبود 

بخشيده است.
اس��تعفاي م��اه گذش��ته نورس��لطان نظرباي��ف 
رييس جمهوري قزاقستان پس از زمامداري بزرگ ترين 
اقتصاد منطقه نيز باعث ش��ده كه رون��د تغييرات در 
اين كش��ور آغاز ش��ود. س��رمايه گذاران خارجي نيز 
توجه شان به آس��ياي مركزي جلب شده است. گفته 
شده، تجارت منطقه اي تنها در سال گذشته ميلادي 
50درصد افزايش يافته است. همچنين تنها در سال 
2017ميلادي تعداد گردشگران قزاقستان به ميزان 

18درصد افزايش يافته است. 
كشورهاي آسياي ميانه و قفقاز در 70سال تجربه تردد 
آزادانه را درقالب اتحاد جماهير شوروي داشته اند و اين 

موضوع با وجود وجود برخي چالش ها، نقاط مثبتي هم 
داشته است كه از آن جمله مي توان به خطوط راه آهن 
و راه هاي زميني بين كشورهاي مختلف هم مرز اشاره 
كرد. از جمله مس��يرهاي قابل توجه آن زمان مس��ير 
راه آهن قزاقس��تان به ازبكس��تان بود كه از كشورهاي 
قرقيزس��تان و تاجيكس��تان عبور مي كرد، البته پس 
از استقلال جمهوري هاي متحد ش��وروي عبورهاي 
مكرر قبلي متوقف و بسياري از فعاليت هاي گوناگون 
بين اين كشورها با معضلي بزرگ مواجه شد. از سويي 
جمهوري هاي اين حوزه به دليل فقدان منابع درآمدي 
مناسب، خود را به درآمدهاي ناشي از صدور ويزا براي 
اتباع ساير كشورها نيازمند نشان داده اند. دريافت ويزا 
يكي از منابع درآمدي جمهوري هاي آسياي مركزي 
به ويژه تاجيكس��تان و قرقيزستان است. لذا درصورت 
بهره برداري از ويزاي ابريش��م، اتباع آسياي مركزي نه 
تنها ديگر دغدغه تردد در ساير جمهوري هاي مستقل 
همس��ود را نخواهند داش��ت بلكه مي توانند صنعت 
گردش��گري خود را نيز تقويت كنند. به نظر مي رسد 
انتخاب نام ويزاي ابريشم نيز براي بهره برداري از توجهات 

خاص منطقه اي و بين المللي به راه ابريشم است. 
فايننشال تايمز نوشته: »ايده همگرايي بيشتر كشورهاي 
منطقه در آسياي مركزي پس از آن مورد توجه قرار گرفت 

كه دولت هاي مجبور ش��دند تا با چالش هاي مشابهي 
مقابله كنند از جمله مس��ائل امنيتي با وجود كش��ور 
جنگ زده افغانستان در جنوب، ظهور گروه هاي ترويستي 
و افراطي، مسائل محيط زيستي چون دسترسي به آب.«

همكاري هاي منطقه اي در آسياي مركزي پس از آن 
بيشتر شد كه اين منطقه مورد توجه قدرت هاي جهان 
قرار گرفت. چين ك��ه به دنبال اجراي طرح »كمربند، 
جاده« است نفوذ خود را در آسياي مركزي بيشتر كرده 
است. اين طرح قرار است كه چين را به بازارهاي اروپايي 
متصل كند. از سوي ديگر مسكو نيز به دنبال اين است 
كه همچنان سلطه خود را در جمهوري هاي سابق اتحاد 
جماهير شوروي به عنوان حيات خلوت كرملين حفظ 

كند. روس��يه در اين مسير با پكن رقابت كرده و سعي 
دارد كه همچنان بخش عمده اي از سرمايه گذاري هاي 
خارجي در كشورهاي سابق اتحاد جماهير شوروي را 
در دست داشته باشد. بر همين اساس است كه روسيه 
س��رمايه گذاري هاي سنگيني در بخش انرژي داشته 
است. مسكو بزرگ ترين سرمايه گذار صنعت نفت و گاز 
ازبكستان اس��ت و قصد دارد كه در اين كشور نيروگاه 
هسته اي بسازد. در همين حال، ايالات متحده به عنوان 
يكي از شركاي ازبكستان در بخش نظامي مي خواهد 
نقش بيشتري در منطقه داشته باشد؛ و بانك اروپايي 
»بازس��ازي و توس��عه« در تامين مالي پروژه هاي در 

بخش هاي زيادي از منطقه درگير است. 

دريچه

كوتاه از منطقه

محاكمه مديرعامل بزرگ ترين 
شركت مخابراتي فرانسه

 گروه جهان| دادگاه رس��يدگي به اتهامات ديديه 
لومبار مديرعامل سابق بزرگ ترين شركت مخابراتي 
فرانسه، و ديگر مديران پيشين اين شركت هفته آينده 
آغاز مي ش��ود. به گزارش يورونيوز، اين براي اولين بار 
است كه مديرعامل يكي از شركت هاي بزرگ فرانسه 
به اتهام »اذيت و آزار رواني« در جريان هدايت مجموعه 
تحت مديريت  خود محاكمه مي شود. پرونده رسيدگي 
به اتهام اذيت و آزار رواني لومبار ده س��ال پس از موج 
خودكشي در شركت مخابراتي »فرانس تلكوم« آغاز 
مي ش��ود. اين ش��ركت اكنون نام خود را به »اورانژ« 

تغيير داده است.
پيش بيني مي ش��ود رس��يدگي به پرون��ده قضايي 
مديرعامل س��ابق »فرانس تلك��وم« و ديگر مديران 
پيش��ين اين ش��ركت تا جولاي ادامه پي��دا كند. در 
سال هاي 2008 تا 200۹ ميلادي 35 نفر از كاركنان 
ش��ركت »فرانس تلكوم« خودكشي كردند. تعدادي 
از آنها در محل كار خود دست به خودكشي زدند. در 
دادگاه رسيدگي به پرونده لومبار علاوه بر خودكشي 
كاركنان، شيوه مديريت »فرانس تلكوم« در فاصله بين 
سال هاي 2007 تا 2010 مورد بررسي قرار مي گيرد. 
قاضي پرونده رسيدگي به پرونده مديران سابق »فرانس 
تلكوم« پي��ش از اين اعلام كرده بود كه اين پرونده به 
»اذيت و آزار رواني سازمان يافته در سطح يك شركت 
از س��وي مديران« آن مربوط مي ش��ود. لومبار بين 
سال هاي 2005 تا 2010 مديرعامل »فرانس تلكوم« 
بود. اين شركت در سال 2013 به »اورانژ« تغيير نام داد. 
متهمان اين پرونده ممكن است به يك سال زندان و 

پرداخت 15 هزار يورو جريمه محكوم شوند.

ترامپ: رابرت مولر نبايد
در كنگره شهادت دهد

گروه جهان| رييس جمهوري امريكا گفته كه بازرس 
ويژه رس��يدگي به پرونده دخالت ادعايي روسيه در 
انتخابات رياست جمهوري 2016 امريكا نبايد درباره 
يافته هاي��ش مربوط ب��ه اين پرونده ش��هادت دهد. 
به گزارش هيل، دونالد ترامپ گفته اين اقدام تلاشي 
از سوي دموكرات هاست تا بررسي ها درباره كاخ سفيد 
پس از انتشار گزارش رابرت مولر، بازرس ويژه رسيدگي 
به دخالت ادعايي روسيه در انتخابات رياست جمهوري 
2016 امريكا را از سر بگيرند. ترامپ در توييتر نوشته: 
»پ��س از صرف بيش از 35 ميلي��ون دلار در يك بازه 
زماني دو س��اله، مصاحبه با 500نفر، استفاده از 18 
دموكرات ضد ترامپ و 4۹ مامور اف  بي آي گزارش��ي 
بيش از 400 صفحه منتشر ش��د كه در آن نشاني از 
تباني نبود. چرا حالا بايد دموكرات ها در كنگره به دنبال 
ش��هادت مولر باشند.« اين موقعيت براي ترامپ يك 
تغيير محسوب مي شود چون اخيراً گفته بود كه اين به 
ويليام بار، دادستان كل بستگي دارد كه اجازه دهد مولر 
شهادت دهد يا خير. گمانه زني ها درباره شهادت مولر 
در كنگره پس از آن افزايش يافت كه اعلام شد وي بابت 
روشي كه دادستان كل در ارايه يافته هاي گزارش براي 

مردم در پيش گرفته، باعث نااميدي اش شده است. 
خبرگزاري فرانسه هم نوش��ته، مايكل كوهن وكيل 
س��ابق ترامپ، دوش��نبه براي آغاز مجازات سه سال 
حب��س در ارتباط با جرايمي نظير نقض قوانين مالي 
كمپين انتخاباتي به دليل پرداخت حق السكوت به دو 
زني كه با ترامپ رابطه غيراخلاقي داشتند، روانه زندان 
شد. اين يك زندان با تدابير امنيتي حداقلي است كه به 

زندان مجرمان »يقه سفيد« مشهور است

حمايت بانك جهاني از 
اصلاحات اقتصادي مصر

گروه جهان|رييس جديد بانك جهاني با هدف بررسي 
وضعيت اقتصادي مصر به اين كشور سفر كرده است. 
به گزارش ايبِنا، ديويد مالپاس رييس بانك جهاني، در 
ديدار با عبدالفتاح سيسي رييس جمهور مصر، گفته: 
»موفقيت مصر ب��راي برقراري ثبات در منطقه حياتي 
اس��ت. ما از اج��راي اصلاحات س��اختاري در اقتصاد 
مصر استقبال مي كنيم و بر ضرورت اقدامات بيشتر به 
خصوص درمورد يارانه ها، مديريت، شفافيت تسهيلات 
و سازمان هاي دولتي تاكيد مي كنيم. مصر فرصت بسيار 
بزرگي دراختيار دارد كه از طريق توسعه بخش خصوصي 
اقتصاد خود را تقويت كند. اين امر مي تواند شامل بخش 
انرژي، گردشگري و صنايع مربوط به كشاورزي باشد كه 
هم شغل هاي جديدي ايجاد مي كند و هم استانداردهاي 

زندگي در مصر را بالاتر مي برد.«
رييس جديد بانك جهاني از مشاركت اين بانك در فاز 
بعدي برنامه اصلاحات ساختاري مصر خبر داد كه شامل 
بهبود وضعيت آموزش، سلامت و حمايت هاي اجتماعي 
و كاهش فقر خواهد بود. مالپاس همچنين بر ضرورت 
ادامه همكاري ها بين مصر و بانك جهاني تاكيد كرد و 
افزود: تلاش براي كمك به ديگر كشورهاي آفريقايي 
در مدت زمان رياس��ت دوره اي مصر بر اتحاديه آفريقا 
ادامه خواهد داشت. او در جريان اين سفر جزييات پروژه 
جديد بانك جهاني براي حمايت از كارآفريني در مصر 
و بسته هاي حمايتي از شركت هاي كوچك و متوسط 
به ارزش 200 ميليون دلار را نيز تشريح كرد. اين پروژه 
بخش��ي از برنامه حمايتي بانك جهان��ي از اصلاحات 
اقتصادي مصر اس��ت كه فرصت هاي بيشتري را براي 

زنان و جوانان در اين كشور فراهم مي كند. 

كاهش شديد سرمايه گذاري 
چين در اروپا

گروه جهان|سرمايه گذاري چين در اروپا در مقايسه 
با 2017 به حدود يك سوم كاهش يافته است. به گزارش 
ساوث چاينا مورنينگ پست، موسسه مك كينزي در 
گزارش��ي اعلام كرده حجم س��رمايه گذاري چين در 
كش��ورهاي اروپايي از 80 ميلي��ارد دلار در 2017 به 
22.5 ميليارد دلار در 2018 كاهش يافته اس��ت. اين 
كاهش در امريكا نيز مش��هود بوده است به گونه اي كه 
حجم اين سرمايه گذاري از 111 ميليارد دلار در 2017 
به 30 ميليارد دلار در 2018 رسيده است. سختگيري 
بيشتر دولت چين روي شركت هاي بزرگ اين كشور در 
استفاده از اهرم هاي بدهي باعث شده است تا بسياري 
از اين ش��ركت ها دارايي هاي خارجي خ��ود را واگذار 
كنند. علاوه بر اين مس��اله، كاهش اطمينان به اقتصاد 
جهاني و محدوديت ه��اي قانوني باعث كاهش تمايل 
چيني ها به س��رمايه گذاري در قاره سبز شده است. در 
نظرسنجي صورت گرفته توسط شوراي تجارت جهاني 
چين از فعالان تجاري، 78.63درصد آنها كماكان اروپا 
را براي س��رمايه گذاري ترجيح مي دهند در حالي اين 
رقم براي امريكا 10.26 درصد اس��ت. در ماه هاي اخير 
ش��ركت هاي بزرگ چيني نظير آنبانگ، »اچ ان اي«، 
»فوسوم اينترنشنال« و »وندا گروپ« ميلياردها دلار از 
دارايي هاي خود در امريكا را به فروش رسانده اند يا قصد 
فروش آنها را دارند. از س��وي ديگر اما بيش از 80درصد 
شركت كنندگان گفته اند كشورهاي اروپايي با آنها رفتار 
تبعيض آميزي در مقايسه با سرمايه گذاران اروپايي دارند. 
كاهش سرمايه گذاري چين در كشورهايي اروپايي در 
شرايطي اس��ت كه در ماه هاي گذشته تلاش داشته تا 

روابط تجاري خود را با اروپايي ها گسترده تر كند. 

افزايش شمار قربانيان 
آتش سوزي هواپيماي روسي

گروه جهان|فرود اضطراري يك هواپيماي روس��ي 
با 78 سرنش��ين به بروز آتش در موتور هواپيما و مرگ 
دست كم 41 نفر انجاميد. علت بروز اين حادثه هنوز اعلام 
نشده اس��ت. رييس جمهوري روسيه خواهان بررسي 
دقيق دلايل حادثه ش��د. يك هواپيماي مس��افربري 
شركت آئروفلوت شامگاه يك شنبه حدود نيم ساعت 
پس از خروج از فرودگاه ش��رمتيوو در مسكو به سمت 
مورمانسك ناچار به فرود اضطراري شد. بر اساس برخي 
گزارش ها ابت��دا تلاش خلبان هواپيماي »س��وخوي 
سوپرجت100« براي نشستن بر باند فرودگاه ناموفق 
بوده و بار دوم به ش��دت ب��ا زمين برخورد ك��رده و در 
كوتاه ترين مدت در آتش و دود فرو رفته است. پيشتر 
گزارش شده بود كه هواپيما در آسمان آتش گرفته است. 
تا بامداد دوشنبه درباره علت اين حادثه خبري منتشر 
نشد. شمار كشته ش��دگان ابتدا يك نفر، بعد 13 نفر و 
صبح دوشنبه 41 نفر اعلام شد. دو كودك و يك مهماندار 
هواپيما در ميان جان باختگان هستند. دست كم 11نفر 
ديگر از 78 سرنشين هواپيما زخمي شده اند. ويديوهايي 
كه از اين سانحه در اينترنت منتشر شده صحنه هايي 
دراماتيك از آتش سوزي و فرار سرنشينان نجات يافته 
را نشان مي دهند. شرمتيوو پررفت وآمدترين فرودگاه 
روسيه به شمار مي رود. ولاديمير پوتين رييس جمهوري 
روس��يه ضمن ابراز همدردي با بازماندگان قربانيان، 
خواهان بررس��ي دقيق دلايل حادثه ش��د. ديمتري 
مدودف نخست وزير اين كشور نيز دستور تشكيل يك 
هيات تحقيق را صادر كرده است. شهرداري مورمانسك 
س��ه روز عزاي عمومي اعلام كرده اس��ت، زيرا بيشتر 

كشته شدگان اهل اين شهر هستند.
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حريري: اعتصاب در لبنان 
ممنوع است

گروه جهان| نخس��ت وزير لبنان ب��ا صدور يك 
يادداش��ت دولتي نس��بت به اعتراضات و اعتصاب 
سراس��ري عليه طرح رياضتي دولت واكنش نشان 
داده است. به گزارش روس��يا اليوم، سعد حريري با 
صدور يادداش��ت دولتي يادآور ش��ده كه طبق دو 
ماده 14 و 15 قانون كارمندان، اعتصاب كارمندي يا 
برانگيختن كارمندان ديگر براي انجام اعتصاب ممنوع 
اس��ت. حريري در ادامه از تمامي ادارات و نهادهاي 
نظارتي خواس��ته تا مطابق با قانون اين يادداشت را 
اجرا كنن��د و تدابيري درباره مخالفان اتخاذ ش��ود. 
اين تصميم به دنبال اعتص��اب عمومي در لبنان در 
اعتراض به تصميم دولت براي كسر بخشي از حقوق 
كارمندان دولتي اتخاذ شده است. اين اعتصاب شامل 
بيمارستان هاي دولتي، سنديكاهاي كارگري، بانك 
مركزي، بنادر و ديگر مراكز مي ش��ود. اين اعتصاب 
به درخواس��ت اتحاديه سراسري كارگران لبنان در 
اعتراض به تصميم دولت براي كسر بخشي از حقوق 

كارمندان دولتي شكل گرفته است.
همچنين در روزهاي گذشته نظاميان بازنشسته لبنان 
براي بيان اعتراض خود نسبت به كسر حقوق شان 
راهي تاسيس��ات اقتصادي اين كشور شدند تا آنجا 
تحصن كنند. اين نظاميان با بيان اينكه بندر بيروت 
يكي از مراكز اصلي هدررفت سرمايه هاي اقتصادي 
در لبنان اس��ت، به س��مت اين بندر رفتند تا همه 
ورودي هاي آن را ببندند. يكي از معترضان گفته: »در 
صورتي كه مطالبات ما برآورده نشود، پارلمان براي 
بررسي پيش نويس قانون بودجه هرگز تشكيل جلسه 
نخواهد داد.« همزمان با اين امر، جمعي از نظاميان 
بازنشسته لبنان به دنبال بستن همه ورودي هاي بانك 
مركزي اين كشور هستند. پيشتر نيز بازنشستگان 
ارتش لبنان در اعتراض به كاه��ش حقوق خود در 
شهرهاي مختلف تظاهرات كردند. بشاره اسمر رييس 
اتحاديه كارگري، پيشتر گفته بود: »تدابير بسياري بايد 
از سوي دولت قبل از دست گذاشتن روي درآمدها 
اتخاذ شوند ازجمله آن بسته اصلاحاتي است كه ملت 
لبنان را متض��رر نكند در غير اين صورت دولت تنها 
روي قشر ضعيف دست خواهد گذاشت اما خواهند 
ديد كه كارمندان ديگر از اين روز به بعد قشر ضعيف 
نيستند. تدابير اصلاحاتي بايد با طرف هاي مربوطه 
كه هيات هاي سنديكاها و اتحاديه كارگري هستند، 
بررسي شوند؛ ما در حال برگزاري نشستي با تيم هاي 

توليدي هستيم.« 

قطر داوطلب سرمايه گذاري 
در انرژي عراق

 با سفر رسمي مشاور نخست وزير در امور انرژي و وزير 
نفت عراق به قطر، دوحه نيز عملا به صف كشورهايي 
كه علاقه مند به سرمايه گذاري در طرح هاي انرژي 
عراق هستند، پيوسته است. به گزارش ايرنا، قطري 
كه قريب سه سال است چهار كشور عربي عربستان 
س��عودي، امارات، بحرين و مصر، آن را در تحريم و 
محاصره قرار داده اند، با چرخشي واضح در مناسبات 
روبه رشد خود با عراق، براي خنثي سازي اين اعمال 
فشار منطقه اي بر خود از طريق توسعه مناسبات با 

كشورهاي ديگر تلاش مي كند.

توقف مذاكرات طالبان و امريكا
سخنگوي دفتر سياسي طالبان اعلام كرده مذاكرات 
با امريكا به خاطر يكي از مسائل كليدي يعني زمان 
خروج نيروهاي خارجي از افغانستان متوقف شده 
اس��ت. به گزارش رويترز، سخنگوي دفتر سياسي 
طالبان گفته دو طرف ت��لاش مي كنند كه تفاوت 
ديدگاه ها را محدود كرده و ب��ه يك توافقي درباره 
جدول زماني خروج نيروهاي خارجي در افغانستان 
دس��ت يابند. اين جدول زماني بايد مورد قبول هر 
دو طرف باشد. بر همين اس��اس هنوز اين جدول 
زماني به دست نيامده است. ممكن است اين مساله 
در اين دوره از مذاكرات حل نش��ود. هنوز سفارت 
امريكا در كابل در اين باره اظهارنظر نكرده اما زلماي 
خليل زاد، نماينده ويژه امريكا در امور افغانس��تان 
بارها اعلام كرده است كه خروج نيروها تنها مساله 

در مذاكرات است.

شكايت ايرباس از آلمان 
به دليل تحريم عربستان 

ايرباس قص��د دارد از دولت آلم��ان به دليل تحريم 
تسليحاتي عربستان شكايت كند. در اكتبر ماه سال 
گذشته و پس از ماجراي قتل جمال خاشقجي، دولت 
فدرال آلمان تصميم گرفت ص��دور مجوز صادرات 
تسليحاتي كه در آن از قطعات آلماني استفاده شده را 
به عربستان متوقف كند. حالا دو منبع آگاه گفته اند 
ايرباس فرانسوي تصميم گرفته از دولت فدرال آلمان 
شكايت كند. ايرباس يك قرارداد 3 ميليارد يورويي 
براي ساخت سيستم امنيتي در مرز بين عربستان و 
يمن بسته بود كه با اجراي تحريم هاي آلمان حدود 1 

ميليارد يوروي آن متوقف مانده است. 

باكو صادرات برق
به اروپا را آغاز كرد

شركت دولتي »آذرانرژي« جمهوري آذربايجان 
دوش��نبه از آغاز صادرات برق اين كشور به اروپا 
خبر داده اس��ت. به گ��زارش رپ��ورت، صادرات 
برق جمهوري آذربايجان به برخي كش��ورهاي 
اتحاديه اروپا از جمله يونان، بلغارستان، روماني 
و مجارس��تان از طريق گرجستان و تركيه انجام 
مي شود. باكو 2018 در مجموع 22.52ميليارد 

كيلووات/ساعت نيروي برق توليد كرده است.
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عكسروز

چهرهروز

سالارعقيليدروينميخواند
كنسرت سالار عقيلي خواننده موسيقي اصيل ايراني با اركستر بين المللي وين با نوازندگي انوشيروان محسني در استكهلم و وين برگزار 
مي شود. كنسرت سالار عقيلي با اركستر بين المللي وين با نوازندگي انوشيروان محسني كه پيش از اين سابقه  نوازندگي با هنرمنداني چون 
محمدرضا لطفي و پرويز مشكاتيان را داشته، امروز در استكهلم برگزار مي شود و اين هنرمندان پس از آن در وين روي صحنه مي روند. در اين 
كنسرت »افشين خائف« رهبر اركستر است و هنرمنداني چون حرير شريعت زاده )پيانو(، انوشيروان محسني )تنبك(، نريمان حجت )تار(، 
آيين گندمي )ويلن و مدير هنري اركستر( حضور دارند و بخشي از عوايد اين كنسرت به هموطنان عزيز آسيب ديده در حادثه سيل اخير اهدا 
خواهد شد. اين گروه در ادامه تور كنسرت هايشان روز يكشنبه 12 مه  2019 برابر با 22 ارديبهشت 1398 در شهر وين هنرنمايي خواهد كرد.

بازارهنر

تذكر به گالري ها در تشخيص اصالت آثار دقت كنيد!

اداي احترام هنرمند آلماني به حافظ

اجراي »مترسك خودت باش« در مناطق سيل زده 

جايزه فيلم »ترنتو« به »دلبند« ايراني رسيد

شوراي نظارت و ارزيابي فعاليت نگارخانه ها 
به مديران گالري ها تذكر داده اس��ت كه 
در تش��خيص اصالت آثاري كه به نمايش 

مي گذارند دقت بيشتري به خرج دهند.
در پي حاشيه هاي پيش آمده مبني بر كپي 
بودن آثار يكي از نمايش��گاه هاي نقاشي 
كه با عنوان »آن ديگري« از هفتم تا نهم 
ارديبهشت ٩٨ در يكي از گالري هاي تهران 

برپا شده بود، شوراي نظارت و ارزيابي فعاليت نگارخانه ها 
از مديران گالري ها درخواس��ت كرد تا در تش��خيص 
اصالت و كيفيت آثار، قواعد حرفه اي و هنري را رعايت 
و دقت عمل بيش��تري به كار ببرند؛ زيرا كه تأثير يك 

بي دقتي و اشتباه، بازخوردهايي را از جمله 
بي اعتمادي جامعه هنري به يك گالري 
خاص و حاشيه سازي در عرصه هنرهاي 
تجس��مي در پي خواهد داشت.اداره كل 
هنرهاي تجسمي همچنين به هنرمندان، 
گالري داران و اهالي رس��انه و مخاطبان 
هنرهاي تجسمي هشدار داده است، صرفاً 
اخباري كه از سوي واحد ارتباطات و رسانه 
اداره كل هنرهاي تجسمي ارسال مي شود اعتبار دارد و 
شايعاتي كه در شبكه هاي اجتماعي و صفحات مجازي 
شخصي منتش��ر مي ش��ود از نظر اداره كل هنرهاي 

تجسمي فاقد اصالت و اعتبار است.

مجموعه اي از آثار گونتر اوكر در نمايشگاهي 
با نام »كرنش به حافظ« در موزه هنرهاي 

معاصر كرمان به نمايش درآمده است.
نمايشگاه آثار گونتر اوكر با نام »كرنش به 
حافظ« در م��وزه هنرهاي معاصر كرمان 
برپاست. ميثم ثمررخي مدير موزه هنرهاي 
معاصر كرم��ان در گفت وگو با هنرآنلاين 
درباره ش��كل گيري اين نمايشگاه گفت: 

گونتر اوكر يكي از هنرمندان بزرگ آلمان است كه عضو 
گروه صفر، به عنوان يكي از پايه گذاران هنر معاصر اروپا 
است. او كه سال 2014 به عنوان بهترين هنرمند آلمان 
شناخته شد تحت تاثير اشعار گوته بود و زماني كه در آثار 
او با نام حافظ مواجه شد، تصميم گرفت اثري را با توجه 
به شعر حافظ خلق كند. از سوي موزه هنرهاي معاصر 
تهران تعدادي از غزل هاي حافظ براي او فرستاده شد و 
زماني كه اوكر با اين حجم از عشق و معرفت شرقي آشنا 
شد، تصميم گرفت تعدادي از آثارش را تقديم حافظ كند.
ثمررخي ادامه داد: اين پروژه با همكاري موزه هنرهاي 
معاصر تهران و وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامي آغاز شد و 
آثار حاصل از آن نخستين بار در حافظيه به نمايش درآمد. 
اوكر پس از حضور در حافظيه شيفته فرهنگ ايران شد 

و تصميم گرفت كه آثارش را به صورت يك 
تور در ايران به نمايش بگذارد. اين مجموعه 
متعلق به موزه هنرهاي معاصر تهران است 
و پي��ش از اين در اصفه��ان نيز به نمايش 
درآمده اس��ت. اين آثار از 5 ارديبهشت تا 
3 تيرماه مهمان كرمان هس��تند و پس از 
آن به مشهد س��فر مي كنند. نكته جالب 
آنكه اوكر در افتتاحيه نمايشگاه در كرمان 
حضور داشت و چيدمان آثار و فضاي موزه را بسيار دوست 
داشت. او پس از بازديد از شهرهاي اطراف كرمان، شيفته 
كلوت هاي شهداد شد و با ديدن ارگ بم، باغ شاهزاده و... از 
معماري و فرهنگ اصيل مذهبي كرمان شگفت زده شد. 
مدير موزه هنرهاي معاصر كرمان با بيان اينكه كيوريتور 
نمايشگاه احسان آقايي و مدير پروژه افشين درمبخش 
است، افزود: در حاشيه نمايشگاه آثار گونتر اوكر، آثاري 
از چند مجسمه ساز ايراني هم به نمايش درآمده است. 
ش��هريار رضايي از كرمان، علي محبوب��ي صوفياني از 
اصفهان، محمد يزدي از تهران و مرتضي ترسلي از شيراز، 
هنرمنداني هس��تند كه بر اساس معيارهاي كيوريتور 
نمايشگاه و مشورت با نهادهاي فرهنگي براي حضور در 

اين نمايشگاه انتخاب شدند.

تماشاخانه س��يار كانون پرورش فكري 
با اجراي نمايش عروس��كي »مترسك 
خودت باش« به نويسندگي و كارگرداني 
امير مشهدي عباس در مناطق سيل زده 
استان لرس��تان به امدادرساني فرهنگي 
مي پردازد. گروه نمايش »هفت پنج يك« 
براي حمايت از كودكان مناطق سيل زده 
استان لرستان، همراه كاروان پيك اميد 

كانون پرورش فكري ك��ودكان و نوجوانان راهي اين 
مناطق شده اس��ت. نمايش »مترسك خودت باش« 
از روز 11 ارديبهشت در شهرها و روستاي كوهدشت، 
خرم آباد، معمولان و جمرود اجرا ش��ده است و تا روز 
14 ارديبهش��ت به فعاليت هايش در ديگر شهرها و 
روستاهاي اين استان ادامه مي دهد. اين نمايش داستان 

»گلي« دخت��ر بچه كوچك��ي را روايت 
مي كن��د كه به دليل دي��دن خواب هاي 
ترس��ناك از تنها خوابيدن مي ترسد. در 
ادامه نماي��ش، دختربچه ب��ا راهنمايي 
پدر و گوش دادن به قصه هاي او تصميم 
مي گيرد براي خود مترسكي بسازد كه از او 
در مقابل خواب هاي ترسناكش محافظت 
كند و خواب هاي او را بترس��اند.  نمايش 
عروسكي »مترسك خودت باش« با هنرمندي بهناز 
مهدي خواه و حميدرضا حس��ينعلي براي كودكان و 
نوجوانان اجرا مي شود. آزاده فرهنگيان به عنوان شاعر، 
آرش سلگي به عنوان آهنگساز، امير مشهدي عباس به 
عنوان طراح صحنه و بهناز مهدي خواه به عنوان طراح و 

ساخت عروسك، با اين نمايش همكاري دارند. 

جاي��زه وي��ژه هي��ات داوران جش��نواره 
بين المللي فيلم »ترنت��و« ايتاليا به فيلم 
مستند »دلبند« ساخته  ياسر طالبي و به 
تهيه كنندگي الهه نوبخت رسيد. شصت 
و هفتمين دوره جشنواره بين المللي فيلم 
ترنتو از 7 تا 15 ارديبهشت ماه 98 در كشور 
ايتاليا برگزار شد و فيلم مستند »دلبند« به 
كارگرداني ياسر طالبي ضمن نمايش در 

بخش مسابقه بين الملل اين جشنواره، موفق به دريافت 
جايزه ويژه هيات داوران ش��د. در اين بخش رس��مي 
جشنواره »ترنتو« كه يكي از قديمي ترين جشنواره هاي 
اروپايي است، 27 فيلم شركت داشتند. پيشتر »دلبند« 
جايزه بهترين فيلم مستند پانزدهمين دوره جشنواره 
»كازان« روسيه را از آن خود كرده بود. در آيين اختتاميه 

شصت و هفتمين دوره جشنواره بين المللي 
فيلم »ترنتو« كه 15 ارديبهشت ماه برگزار 
شد، هنگام معرفي »دلبند« به عنوان برنده 
جايزه ويژه هيات داوران، ويديويي از ياسر 
طالبي در سالن مراسم پخش شد. وي به 
دليل نمايش همزمان فيلمش در بخش 
»ويترين جهان« جش��نواره هات داكس، 
به كش��ور كانادا س��فر كرده بود. مستند 
»دلبن��د« پيش از اي��ن در بخش مس��ابقه بين الملل 
جش��نواره »ايدفا« هلند، بخش سينما و فرهنگ غذا 
Culinary Cinema جشنواره فيلم برلين و بخش 
رسمي جشنواره اس��تانبول تركيه به نمايش درآمده 
بود و در جشنواره »بيگ اسكاي« امريكا نيز فيناليست 

بخش Feature Competition شده بود.

تاريخنگاري

ورودمورگانشوستربهايران
هفدهم ارديبهشت 1290، مورگان شوستر امريكايي 
كه براي س��ر و س��امان دادن به وضع مال��ي ايران 
استخدام شده بود، به اتفاق 16 نفر از همكاران خود 
وارد تهران شد. شوستر در 1290 شمسي 5 سال پس 
از انقلاب مشروطه و 9 سال پيش از كودتاي رضاخان 
به ايران آمد تا در 35سالگي خزانه داري كل را در ايران 
برعهده گيرد. او پيش از آنكه امريكا را به قصد ايران 
ترك كند، كتاب انقلاب مشروطه »ادوارد براون« را 
خوانده و س��خت تحت تاثير آرا و نظرات براون قرار 
گرفت. مورگان شوستر در جهت گيري هاي سياسي 
به حزب دموكرات گرايش بسيار داشت و مشروطه 
ايراني را به ديده مثبت مي نگريست. او پيش از آنكه 
به ايران اعزام ش��ود، در ميانه راه در شهر استانبول با 
سيدحسن تقي زاده يكي از اعضاي دموكرات مجلس 
اول ملاقات ك��رد و پيش از آن تح��ت تاثير بيانات 
عليقلي نبيل الدوله كاردار سفارت ايران در واشنگتن 
قرار گرفت. مورگان شوس��تر علاوه بر 4 معاون و 14 
كارمند امريكايي در ايران 2 معاون ايراني نيز داشت 
كه در كار ماليه و حسابرسي ها به او ياري مي رساندند. 
ورود شوستر به تهران در روز 12 جمادي الاول 1329 
صورت گرفت. اين امريكايي از   همان روز اول شروع 
به مطالعه اوضاع و احوال سياسي و اقتصادي و حتي 
اجتماعي و شناخت رجال و دولتمردان ايراني كرد. در 
ابتداي ورود شوستر، موضوع استقراض 1250000 
پوندي از بانك شاهي مطرح شد و به تصويب رسيد. 

روزي كه ويليام مورگان شوس��تر، خزانه را تحويل 
مي گرف��ت فقط حواله 600 ه��زار تومان موجودي 
در خزانه بود. تنها محاس��بات عددي در خزانه نبود 
كه مورگان شوس��تر را از ادامه اصلاحات اقتصادي 
بازمي داش��ت. چرخش معادلات سياسي و اتفاقات 
ناگوار و غيرمترقبه كه ش��ايد طي هر دهه هركدام از 
آنها يك بار صورت مي گرفت، باعث شد كه شوستر به 
سرعت به حاشيه كشانده شود، قتل علاءالدوله و ترور 
نافرجام مشيرالسلطنه به دس��تور يپرم خان ارمني 

رييس نظميه كه از ش��ائبه توطئه پردازي شوس��تر 
خبر مي داد، حمله محمدعلي ميرزا و شكس��ت او و 
برادرانش شعاع السلطنه و سالارالدوله به تدريج ابرهاي 
توفان زايي براي شوستر به بار آورد. در نهايت با اصرار 
روس ها در ايران، شوس��تر از ايران اخراج شد. او پس 
از اينكه در بهم��ن 1290 ايران را ترك كرد به امريكا 
بازگشت و در كتابي به نام »اختناق ايران« شرح مفصل 
اين ماجرا و تجربه خود در ايران را نوش��ت. شوستر با 

تقديم نامه اي انفصال خود را از خدمت اعلام كرد. 

میراثنامه

روايتپيرمرد۷۸سالهكهموزهدارروستاشد
يك تالار چند ده متري هر كدام از موزه هاي ثبت 
ملي ش��ده ميراثي ها، كجا و تك اتاق كوچك تنها 
موزه »ادوات كشاورزي« روستاي »خاوه« كه يكي 
از تاجيك هاي روستا با وسايل قديمي خانوادگي 
آن را س��رپا كرده، كجا! در يك��ي از ميدانچه هاي 
اصلي روس��تاي هدف گردش��گري خاوه، در 35 
كيلومتري جنوب ورامين، در روستاي تابع بخش 
جواد آباد، »ابراهيم تاجيك« كه حالا 78 سال سن 
دارد، چند سالي مي شود با جمع آوري ابزار و ادوات 
كشاورزي در منطقه اي كه بيشتر آنها متعلق به خود 
و خانواده اش بوده، موزه اي از »ادوات كشاورزي« 
برپا كرده است. علاقه اش به اين كار آنقدر هيجان در 
مردم روستا ايجاد مي كند كه به مرور مردم محلي 
هم اشياي قديمي شان كه حتي ارث به آنها رسيده 
را به موزه مي س��پارند. چراغ، س��اعت، علاالدين، 
زنگوله، قفل، س��ماور، س��اعت، داس، اس��تكان  و 
سيني، ادوات كشاورزي، ترازو و سبدهايش، نقشه 
قالي، كوزه، كلوخ كوب، س��ه پايه، قداره، نفتكش، 
علف بر، از هر كدام يكي يا ي��ك مجموعه در كنار 
هم قرار گرفته اند. تاجيك، نفيس ترين اثر موزه اش 
را يك صندلي 80 س��اله بدون پيچ و مهره معرفي 
مي كند. او سكه هاي احمد شاهي و بعد از آن خمره 
بزرگي را نشان مي دهد و آنها را جزو نفيس ترين آثار 
موزه اش مي داند. او علاقه خاصي هم به مجموعه 
قفل هايش دارد. موزه، بازديد كننده خودش را دارد، 
هم بازديدكنندگاني كه از هر نقطه به خاوه مي آيند 

و هم نوجوانان روستا كه همراه با هر بازديدكننده 
يك بار ديگر، موزه را م��رور مي كنند. صاحب اين 
موزه خصوصي ك��ه هيچ اعتقادي به گرفتن بليت 
ورودي از بازديدكننده هاي موزه اش ندارد، با صبر 
و حوصله در مورد تاريخچه موزه و آثارش توضيح 
مي ده��د. تاجيك اه��ل ورزش زورخان��ه اي هم 
هست. او 40 سال پيش كنار خانه اش زورخانه اي 
ساخته كه مردم روستا در آن اين ورزش باستاني 
را انجام مي دهن��د. او مهم ترين انگي��زه اش براي 
نگهداري اين آثار را آش��نايي نس��ل هاي بعدي با 

آداب و رسوم پيشين مي داند و به ايسنا مي گويد: 
دوس��ت دارم امروز كه فناوري آمده و بچه ها هيچ 
نس��بتي با كش��اورزي س��نتي ندارند، بدانند كه 
آبا و اجدادش��ان براي برداش��ت و خريد و فروش 
محصولات كشاورزي چه زحمت هايي كشيده اند، از 
چه وسايلي استفاده مي كردند و چگونه محصولات 
را نگهداري مي كردند. او گاهي مهمان خارجي هم 
دارد، گردشگراني كه با ورود به خاوه از ديدن يك 
موزه روستايي آن هم با اين سبك و سياق ذوق زده 

مي شوند و عكس هاي يادگاري مي گيرند.

ايستگاه

رابرتدنيرودرآرزوی
جهانبدونترامپ

در حالی که جش��نواره 
فيلم ترايبکا با نمايش 
فيلم »ديروز« ساخته 
دن��ی بوي��ل ب��ه پايان 
رس��يد، در اين مراسم 
رابرت دني��رو آرزو کرد 
در جهانی بدون ترامپ 
زندگی کنيم. به گزارش 

يو اس. ای.ت��ودی؛ »آيا می توانيد جهانی بدون 
ترامپ را مجس��م کنيد؟«؛ اين آرزويی بود که 
رابرت دنيرو بنيانگذار جشنواره فيلم ترايبکا در 
مراسم اختتاميه اين جشنواره مطرح کرد. در اين 
مراسم که با نمايش فيلم »ديروز« جديدترين 
فيلم دن��ی بويل به عنوان فيلم اختتاميه همراه 
بود، راب��رت دنيرو با الهام از اين فيلم س��خنان 
جالبی به زبان آورد. فيلم دنی بويل درباره جهانی 
اس��ت که جهان از خواب بيدار می شود و هرگز 
چيزی از گروه بيتلز نشنيده است. رابرت دنيرو 
با حض��ور روی صحنه پي��ش از نمايش فيلم با 
توضيحی کوتاه درباره فيلم گفت: چنين چيزی 
مرا ناراحت می کند اما اي��ده ديگری دارم و آن 
اينکه جهان از خواب بيدار شود و هرگز چيزی 
از ترامپ نشنيده باشد. چنين فيلمی می تواند 
موجب شادی همه ما ش��ود. اين فيلم با اقبال 
بسيار تماشاگران روبه رو شد و در مراسم بارها 
از گ��روه بيتلز ياد و از آنها ب��رای تاکيد بر صلح 
تمجيد شد. پيش��تر نمايش تريلر فيلم در ماه 
فوريه وايرال شده بود و بيش از 30 ميليون نفر 
آن را در يوتيوب تماش��ا کرده بودند. اين فيلم 
خوش��ايند موزيکال به کارگردان��ی دنی بويل 
سازنده »ميليونر زاغه نشين« بر مبنای فيلمنامه 
ريچارد کورتيس ساخته شده است. جشنواره 

فيلم ترايبکا از 24 آوريل تا 5 مه ادامه داشت. 

شبپرستارهونگوگ
هلندیدرپاريس

نمايش��گاه اختصاصی 
نقاش��ی  بلوه��ای  تا
»ونس��ان  برجس��ته 
آث��ار  و  ون گ��وگ« 
هن��ری خلق ش��ده با 
الهام از م��اه اين روزها 
مخاطبان بس��ياری را 
به نمايشگاه های حال 

حاضر پاريس ج��ذب کرده اس��ت. به گزارش 
 L'Atelier des« فران��س 24، گال��ری
Lumières« ک��ه هم��واره با اس��تقبال قابل 
قبول بازديدکنندگان مواجه می ش��ود، اين بار 
ميزب��ان مهم ترين آثار هن��ری »ون گوگ« در 
نمايشگاهی با عنوان »ون گوگ: شب پرستاره« 
است. همچون ديگر نمايش های اين نمايشگاه، 
 تابلوهای نقاش��ی همزمان با پخش موسيقی، 
روی ديوارها و کف پوش ها نمايش داده می شوند. 
اين نمايش که از بيس��ت و دوم فوريه آغاز شده 
است تا بيس��ت و دوم دسامبر به کار خود ادامه 
خواه��د داد. با نزديک ش��دن ب��ه پنجاهمين 
س��الروز تاريخی اولين فرود انسان در کره ماه، 
نمايشگاهی با عنوان » ماه«، مجموعه ای از آثار 
خلق شده با الهام از ماه در سالن نمايشی » قصر 
بزرگ« به نمايش گذاشته شده اند. آثار نمايشی 
اين نمايشگاه شامل آثار خلق شده از سال 1609 
تاکنون است. اين نمايشگاه قصد دارد با کمک 
طراحی ها، نقاشی های نوگرا، تصاوير ثبت شده 
از مأموريت »آپولو 11« ميزبان بازديدکنندگان 
در سفری به زمان و فضا باشد. اين نمايشگاه از 
س��وم آوريل آغاز به کار کرده و تا بيست و دوم 

جولای ادامه خواهد داشت.

سايتكروات:بركناريغيرمنطقيكرانچارازتيماميدايران

دروازه بان هافبك شد، سرمربي پاس گل داد 

يك س��ايت كروات ب��ه ارزيابي خود از 
بركناري زلاتكو كرانچار از هدايت تيم 
ملي امي��د ايران پرداخ��ت. به گزارش 
tportal، زلاتكو كرانچار با وجود موفقيت در رساندن 
تيم اميد ايران به بازي هاي نهايي قهرماني آس��يا و 
انتخابي المپيك در تصميمي عجيب و غيرمنطقي 
از سمت خود بركنار ش��د. در واقع بعد از اين صعود 
فدراسيون فوتبال ايران اين طور از كرانچار قدرداني 
كرد كه او را اخراج كند. هر چند كرانچار توانست تيم 
اميد ايران به مرحله نهايي قهرماني آسيا برساند ولي 
سران فوتبال ايران از نحوه بازي تيم راضي نيستند. 
مهدي تاج، رييس فدراسيون فوتبال ايران اين موضوع 
را تأييد و رسانه هاي ايراني از يحيي گل محمدي به 
عنوان جانش��ين او ياد كردند. البته كرانچار دس��ت 
خالي ايران را ت��رك نخواهد كرد و پول قراردادش را 
دريافت مي كند ولي سرمربي سابق تيم ملي كرواسي، 
پرسپوليس، سپاهان و ديناموزاگر اندكي از بابت اين 

تصميم آزرده خاطر شده است. حميد استيلي، مدير 
تيم ملي فوتب��ال اميد ايران ب��ا قدرداني از زحمات 

سرمربي اين تيم تاكيد كرد كه مشكلات مالي هم در 
اين موضوع تاثيرگذار بوده است.

پرافتخارتري��ن تيم فوتب��ال بانوان ك��ه به خاطر 
مش��كلات مالي، برخي از بازيكنان خود را از دست 
داده اكنون براي ادامه ليگ با كمبود بازيكن مواجه 
شده است تا جايي كه سرمربي اين تيم براي جبران 
اين كمبود پا به توپ ش��د. تيم فوتبال بانوان ملوان 
انزلي در هفته چهاردهم ليگ برتر در حالي آذرخش 
تهران را با 6 گل شكس��ت داد كه مريم ايراندوست 
سرمربي ملوان بار ديگر پا به توپ شد و سه پاس گل 
داد. ملوان كه در ماه هاي اخير به دليل مش��كلات 
مالي برخي از بازيكنان خود را از دست داده است در 
ديدارهاي باقي مانده ليگ با مشكل كمبود بازيكن 
مواجه ش��ده به همين دليل ايراندوست هم همراه 
ساير بازيكنان وارد ميدان مسابقه شد تا به تيم خود 
كند. اما اين تنها تغيير ملوان نبود بلكه ايراندوست 
مجبور شد از دروازه بان اول خود در پست هافبك 
وسط استفاده كند تا مش��كل كمبود بازيكن را به 

گونه اي حل و فصل كند. ايراندوس��ت پيش از آغاز 
هفته چهاردهم درباره احتمال پا به توپ ش��دنش 
به ايس��نا گفت: »هيچ چيزي بعيد نيست و به اين 
بستگي دارد كه بازيكنان برمي گردند يا نه. اگر نيايند 
شايد مجبور شوم اين چند مسابقه را به تيم كمك 
كنم. البته اميدوارم اي��ن اتفاق نيفتد چون از همه 
نظر براي من س��خت است و دوست دارم بازيكنان 

برگردند.«  آخرين باري كه ايراندوس��ت به عنوان 
مربي_ بازيكن پا به زمين مس��ابقه گذاشته بود به 
مرداد ماه سال 97 برمي گردد كه اين تيم پس از دو 
سال انحلال دوباره به مستطيل سبز رنگ بازگشت. 
به همين دليل اين مربي در ليگ يك همراه با ساير 
بازيكنانش پا به توپ شد و تيم خود را به ليگ برتر 
رساندند.  به نظر مي رسد پر افتخارترين تيم فوتبال 
بانوان اين روزها حال و روز خوش��ي ن��دارد. بازي 
ايراندوس��ت و چيدمان بازيكنانش در زمين نشان 
مي دهد كه اين تيم از تير آخر خود براي بقا در ليگ 
استفاده كرده است. اميد است مسوولان انزلي بانوان 
فوتباليست خود را رها نكنند، چرا كه انزلي چي ها 
به فوتبال بانوان ايران شور و شوقي دوباره بخشيدند 
و بي توجهي به آنها به مثابه بي توجهي به هواداران 
پر شماري است كه با شور و اشتياق روي سكوهاي 

ورزشگاه حاضر مي شوند.

ورزشي
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